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ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ Σελ. 17

Προβληματισμό προκαλεί στην κυβέρνηση
η απόφαση του Διοικητικού Δικαστηρίου
με την οποία έκρινε αντισυνταγματικές
τις μισθολογικές μειώσεις των δημοσίων
υπαλλήλων. Εκφράζονται φόβοι για δη-
μοσιονομικό εκτροχιασμό στην περίπτω-
ση που η πρωτόδικη απόφαση επικυρωθεί
και σε επίπεδο Εφετείου που θεωρείται

βέβαιο ότι θα οδηγηθεί. Η δημοσιονομική
επιβάρυνση υπολογίζεται με βάση εσω-
τερικό σημείωμα του ΥΠΟΙΚ, σε 1,24 δισ.
ευρώ, ποσό που εξοικονομήθηκε την πε-
ρίοδο 2012-2017 από τις μειώσεις στις
απολαβές των δημ. υπαλλήλων. Η υπο-
βολή έφεσης μπορεί να γίνει εντός 42
ημερών. Οικονομική, σελ. 5

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΚΟΙΝΩΝΙΑ

Πώς βλέπουμε τα εστιατόρια και την εστίαση 
Με αφορμή την κυκλοφορία του βιβλίου του Κρίστοφ Ρίμπατ «Στο εστιατό-
ριο – η κοινωνία στο πιάτο μας» η «Κ» μιλάει με τον συγγραφέα για τον ρόλο
που παίζουν τα εστιατόρια στην κοινωνία. «Τα εστιατόρια διαδραματίζουν ση-
μαντικό ρόλο ως ανάχωμα στην παγκόσμια τυποποίηση». Ζωή, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

Τρεις σκηνοθέτριες στην «Κ» για μια Ιστορία
Στο πλαίσιο της δράσης Σεζόν: Γυναίκες 2019-2021 ανεβαίνει η παράσταση «Η
ιστορία της». Πέντε ηθοποιοί, τρεις σκηνοθέτριες και δύο σκηνογράφοι έρχον-
ται κατ’ οίκον και δίνουν την παράσταση για εσάς και τους φίλους σας. Πραγμα-
τεύονται τη θέση της γυναίκας σήμερα μέσα από πέντε ιστορίες. Ζωή, σελ. 4 

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ο Δ. Κόκκινος, συνεργάτης της Μπάους, στην «Κ»
Ο χορογράφος και στενός συνεργάτης της Πίνα Μπάους, Δάφνις Κόκκινος μι-
λάει στην «Κ» για το έργο που θα παρουσιάσει στη Λυρική Σκηνή. «Η Πίνα Μπά-
ους με έμαθε να είμαι αληθινός, να ψάχνω την αλήθεια σε μια κίνηση», λέει
και σημειώνει ότι στην Ελλάδα υπάρχει εξαιρετικό έμψυχο υλικό. Ζωή, σελ. 5

ΣΩΤΗΡΗΣ ΚΟΥΜΑΣ

Πονάμε τα δημόσια
νοσηλευτήρια
Σταθήκαμε και στηρίξαμε τα κρατικά
νοσηλευτήρια γιατί τα πονάμε, τόνι-
σε ο πρόεδρος της ΠΑΣΥΚΙ Σωτήρης
Κούμας. Σε συνέντευξη στην «Κ» το-
νίζει ότι οι κυβερνητικοί γιατροί δεν
είναι πολέμιοι της αυτονόμησης, αλ-
λά διατυπώνουν τις απόψεις τους
προκειμένου την 1η Ιουνίου να
υπάρχουν όσο το δυνατό λιγότερα
προβλήματα. Αναφέρεται επίσης στη
φυγή των γιατρών από τον δημόσιο
τομέα. Στο μεταξύ νέα πρόταση για
προσέλκυση παιδιάτρων στο ΓεΣΥ
υπέβαλε ο ΟΑΥ. Οικονομική, σελ. 4

BREXIT

Δίλημμα για το Η.Β.
η σχέση με την Ε.Ε. 
Υστερα από την τρίτη αποτυχία της
Μέι να περάσει το σχέδιό της από τη
Βουλή, η Βρετανία καλείται είτε να
αποχωρήσει άτακτα από την Ε.Ε., εί-
τε να ζητήσει νέα, μακρόχρονη ανα-
στολή του Brexit, συμμετέχοντας
στις ευρωεκλογές του Μαΐου. Σελ. 21

Αυστηρές ποινές
για βασανισμό ζώων
Πρόταση νόμου στη Βουλή

Το ΔΗΚΟ προχώρησε στην κατάθεση πρό-
τασης νόμου έτσι ώστε να τροποποιηθεί
ο Ποινικός Κώδικας, ευελπιστώντας ότι
μια παραδειγματική τιμωρία όσων κα-
κοποιούν ζώα θα βοηθήσει στην πάταξη
του φαινομένου. Τι λένε οι ζωοφιλικές
οργανώσεις. Σελ. 15

Στενοί οι δεσμοί 
ΕΛΑΜ με NPD  
Χρηματοδοτούνταν από νεοναζί

Στενές επαφές με το νεοναζιστικό κόμμα
της Γερμανίας NPD έχει το ΕΛΑΜ. Το
NPD είχε ξεκινήσει το 2016 εκστρατεία
συλλογής χρημάτων για την είσοδό τους
στη Βουλή, ενώ η γερμανική κυβέρνηση
έχει στοιχεία που αποδεικνύουν τις πο-
λύχρονες σχέσεις τους. Σελ. 10

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Πιέζουν όλοι 
Ένα από τα βασικά θέματα αναφορικά
με τα διαβατήρια είναι η πίεση που
ασκείται από παράγοντες που με τον
έναν ή τον άλλο τρόπο θεωρούν, κα-
κώς, πως αποδίδουν καλές υπηρεσίες.
Δεν είναι έτσι και δεν είναι τόσο απλό
το ζήτημα, εφόσον η Ε.Ε. δεν θα μας
αφήσει να κάνουμε του κεφαλιού μας
στο θέμα. Θα πρέπει να γίνει κοινώς
αντιληπτό πως ακριβώς επειδή ξεκί-
νησε στραβά το εν λόγω επενδυτικό
πρόγραμμα δεν μας αφήνουμε να κά-
νουμε του κεφαλιού μας. Και καλά κά-
νουν εφόσον φαίνεται, ελέω της προ-
αναφερόμενης πίεσης που καταγρά-
φεται, ότι από την εποχή του Χρημα-
τιστηρίου μέχρι σήμερα και παρά τα
όσα ράμματα έχει η γούνα μας, μυαλό
δεν βάλαμε. Προσκυνάμε το τοτέμ
του εύκολου πλουτισμού, ενώ απαι-
τείται σύνεση και πρόγραμμα. Από
όλους μας, των πολιτικών ταγών συμ-
περιλαμβανομένων. 

ΕΥΡΩΕΚΛΟΓΕΣ 

Ποιοι οι εχθροί
της κάλπης 
για ΔΗΣΥ-ΑΚΕΛ  
Δύο περίπου μήνες πριν από τις
εκλογές ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ ετοιμάζουν
πλήρως τους κομματικούς μηχανι-
σμούς τους για μία διαχρονικά αδιά-
φορη εκλογική μάχη. Κύριος εχθρός
για τον ΔΗΣΥ είναι η ψήφος διαμαρ-
τυρίας για τους χειρισμούς είτε του
Αβέρωφ Νεοφύτου είτε της κυβέρ-
νησης. Αυτή η ψήφος προκαλεί ανη-
συχία πως θα στρέψει είτε στο ΕΛΑΜ
είτε ακόμη και στο ΑΚΕΛ. Στο κόμμα
της Αριστεράς από την άλλη ανησυ-
χούν για την αποχή, η οποία, όπως
επισημαίνουν τελευταίως, ίσως να
τους στοιχίσει και τη δεύτερη έδρα,
εάν δεν συσπειρώσουν το ΑΚΕΛικό
ακροατήριο. Σελ. 6

Συνολικάοι αιτήσεις οι οποίες έχουν υποβληθεί
μέχρι σήμερα για κτήρια ύψους πέραν των
12 ορόφων, ανέρχονται σε 58, σύμφωνα με
τα στοιχεία από τα Εμπορικά Επιμελητήρια
και τους δήμους. Εκφράζονται ωστόσο προ-

βληματισμοί από τοπικές αρχές και ΕΤΕΚ
για τη βιωσιμότητα τέτοιων αναπτύξεων από
τη στιγμή που υπάρχει εξάρτηση από το κυ-
πριακό πρόγραμμα πολιτογραφήσεων. Μετά
και τις τελευταίες αναφορές στις Βρυξέλλες

για αδυναμία επαρκούς μηχανισμού επιμέ-
λειας των προγραμμάτων πολιτογραφήσεων
και με ειδικές αναφορές σε Κύπρο και Μάλτα,
και με εισηγήσεις για σταδιακή κατάργηση
τους. Η Ε.Ε. εμφανίζεται δυσαρεστημένη

από το πλαίσιο παραχώρησης διαβατηρίων,
ενώ επιπρόσθετο σημείο που φαίνεται να
προκαλεί ενόχληση είναι η παραχώρηση
διαβατηρίων σε πρόσωπα τα οποία είχαν
απορριφθεί από άλλα κράτη μέλη. Σελ. 8, 9

Η έκθεση του ειδικού ανακριτή Ρόμπερτ Μιούλερ παρήγαγε περισσότερα ερωτήματα παρά απαντήσεις για τον πρόεδρο των ΗΠΑ Ντόναλντ
Τραμπ σχετικά με το ζήτημα των αμερικανικών εκλογών. Ο Ντ. Τραμπ δεν συνωμότησε με τη Ρωσία για να διευκολύνει την ανάμειξη της Μό-
σχας στις αμερικανικές εκλογές του 2016 υπέρ του. Ωστόσο, στη δεύτερη όμως βασική κατηγορία, αυτήν της παρακώλυσης απονομής δικαιο-
σύνης εκ μέρους του Τραμπ, το πόρισμα της επιτροπής Μιούλερ δεν είναι κατηγορηματικό. Σελ. 23

Ο πρόεδρος Τραμπ δεν συνωμότησε, αλλά…

ΓΝΩΜΕΣ

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ Σελ. 10
Πλασιέ ιδιωτικών συμφερόντων

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ Σελ. 13
Σαν να μην πέρασε μια μέρα

ΚΩΣΤΑΣ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗΣ Σελ. 13
Η Αγγλία που αγαπήσαμε

Ανησυχία για δημοσιονομικό κενό
Από την απόφαση για τις αποκοπές των δημοσίων υπαλλήλων

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης στον δρόμο προς
τις ευρωεκλογές συντάσσει τις κομματικές
δυνάμεις και θέτει ενώπιον των Ελλήνων
ψηφοφόρων σκληρά διλήμματα. Ξεκα-
θαρίζει ότι σε αυτές τις ευρωεκλογές δεν
υπάρχει χαλαρή ψήφος, ενώ ταυτόχρονα
«ξορκίζει» το φάντασμα της αποχής. Ο
κ. Μητσοτάκης στοχεύει στην αποδόμηση

των επιχειρημάτων της κυβέρνησης Αλέξη
Τσίπρα. Χαρακτηριστικό παράδειγμα ότι
η Ν.Δ. εκπροσωπεί την ελίτ και τους πλού-
σιους και ο ΣΥΡΙΖΑ τους φτωχούς και
αδύναμους. Θέτει ως κεντρικό κριτήριο
της ψήφου στις 26 Μαΐου την οικονομία,
αφού στην Πειραιώς θεωρούν ότι είναι
το ατού του κ. Μητσοτάκη. Σελ.18

Οι προτεραιότητες Κυρ. Μητσοτάκη
Με συγκεκριμένο χάρτη στον δρόμο των ευρωεκλογών η Ν.Δ.

Κίνδυνος μπούμερανγκ από «χρυσή βίζα»
Υπερβολές από ντηβέλοπερ και οίκους υπηρεσιών βάζουν στο στόχαστρο την εικόνα της Κύπρου

ΤΟΥΡΚΙΑ ΕΚΛΟΓΕΣ 

Το στοίχημα
του Ερντογάν
και οι προσδοκίες 
Λίγους μήνες μετά την πρόσφατη νίκη στις
εκλογές, το κυβερνών Κόμμα Δικαιοσύνης
και Ανάπτυξης της Τουρκίας βρίσκεται αν-
τιμέτωπο με μια νέα, κρίσιμης σημασίας
εκλογική αναμέτρηση. Ο Ερντογάν θέλει
να συγκρατήσει το κύμα αμφισβήτησης,
αυτό είναι το μεγάλο του στοίχημα, ενώ η
αντιπολίτευση και οι Κούρδοι διατηρούν
και γεωγραφικά, αλλά και όχι μόνο τις δικές
τους προσδοκίες. Σελ. 4

Ένα απλό ερώτημα
για την Αμμόχωστο 

Των Θεόφιλου Β. Θεοφίλου,
Γεώργιου Κ. Αρέστη,
Δημητρίου Χ. Χατζηχαμπή

Εξέλιξη σε οργανισμό ασφάλειας 
Τη συνεργασία στα ενεργειακά με τις χώ-
ρες της περιοχής και με τη συμμετοχή θέ-
λει να κεφαλαιοποιήσει η κυπριακή δι-
πλωματία μέσα από τη δημιουργία ενός
οργανισμού ασφάλειας. Σελ. 16

Δεν συμφωνούν στο μέτρημα
Μετέωρος ο Μ. Ακιντζί μετά τη δημοσιο-
ποίηση στοιχείων σχετικά με την πληθυ-
σμιακή σύνθεση των Κατεχομένων. Η όλη
κατάσταση και η αλλαγή με τα νούμερα
επηρεάζει και το Κυπριακό. Σελ.16
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΜΕΤΑΣΤΡΟΦΗ: Εξαιρετική όλως σημασία απο-
δίδεται ενταύθα εις το ταξίδιον του Πολωνού
υπουργού των Εξωτερικών κ. Μπεκ εις Λονδίνον.
Η επίσκεψις αύτη [...] θα παράσχη τη δυνατότητα
του αποσαφηνισμού της πολωνικής εξωτερικής
πολιτικής. [...] Εξ άλλου φαίνεται ότι ο κ. Μπεκ,
δε θα αποκρούση τελικώς τας αγγλικάς προτάσεις,
κατόπιν αφ’ ενός μεν της αποφασιστικωτέρας
στάσεως της Αγγλίας και της Γαλλίας συνεπεία
της οποίας σημειούται ήδη μία μεταστροφή εις
την πολωνικήν στάσιν, χαρακτηριζομένην από
αποφασιστικήν αναθάρρυνσιν, αφ’ ετέρου δε της
τελευταίας εντάσεως των γερμανοπολωνικών σχέ-
σεων. Δεν θα ήτο υπερβολή ιδίως να λεχθή ότι τε-
λευταίως αι σχέσεις Πολωνίας και Γερμανίας, εν-
τείνονται κατά τρόπον επικίνδυνον. Είναι γεγονός
ότι η Γερμανία εζήτησε πλέον την τροποποίησιν
του καθεστώτος του Δάντσιχ, την άδειαν προς
κατασκευήν εις τον πολωνικόν διάδρομον δύο
αυτοκινητοδρόμων διά την σύνδεσιν της Γερμανίας
μετά της ανατολικής Πρωσσίας και την προσχώ-
ρησιν της Πολωνίας εις το αντικομμουνιστικόν
σύμφωνον [φωτ. Ο Γιόζεφ Μπεκ, δεξιά, στον σι-
δηροδρομικό σταθμό της Βαρσοβίας].

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
31.III.1939

Σ αν πολύ ψύχραιμοι δεν είναι
στη Νέα Δημοκρατία; Εχουν
αίσθηση του τι θα παραλάβουν

και τι θα κληθούν να διαχειριστούν
την επομένη των εθνικών εκλογών,
όποτε κι αν αυτές γίνουν; Αντιγρά-
φουμε δύο ειδήσεις από την «Καθη-
μερινή» της περασμένης Παρα-
σκευής: 1) «Η ΔΕΗ δεν έχει καταφέρει
να εισπράξει οφειλές άνω των 2,5
δισ. ευρώ από απλήρωτους λογαρια-
σμούς ρεύματος (...) τα τιμολόγιά
της δεν αντανακλούν το κόστος, με
αποτέλεσμα ο κυρίαρχος παίκτης
της αγοράς να λειτουργεί με ζημίες
και παράλληλα να παρακρατεί χρή-
ματα από τους διαχειριστές, μετα-
φέροντας τα προβλήματα ρευστό-
τητας που αντιμετωπίζει σε ολόκληρη
την αγορά». 2) «Ο νέος περιφερει-
άρχης που θα εκλεγεί στην Αττική

τον Μάιο θα ξεκινήσει τη θητεία του
με τον χειρότερο δυνατό τρόπο: θα
έχει στα χέρια του το πρόβλημα των
απορριμμάτων έτοιμο να “σκάσει”
σε διάστημα λίγων μηνών»
(29.3.2019).

Αναφερόμαστε στην αντιπολί-
τευση διότι στην κυβέρνηση αγρόν
αγοράζουν και το μόνο που τους
απασχολεί είναι η επέλαση της...
Ακροδεξιάς στην Ευρώπη, την οποία
προσπαθούν να αναχαιτίσουν βρί-
ζοντας το Κίνημα Αλλαγής. Ολες οι
βασικές λειτουργίες του κράτους
βρίσκονται «στο κόκκινο» και ο πρω-
θυπουργός πανηγυρίζει διότι έκανε
την «πρώτη επίσημη επίσκεψη Ελ-
ληνα πρωθυπουργού στη Ρουμανία
από το 2008».

Ο Κωστής Χατζηδάκης καταγγέλ-
λει ότι «πάνω από το 40% των συρ-
μών του μετρό της Αθήνας (28 από
τους 67 συρμούς στις γραμμές 2 και
3) είναι εκτός λειτουργίας» και ο
Χρήστος Σπίρτζης χτίζει Γέφυρες με
τα απομεινάρια της Κεντροαριστεράς.
Τα νοσοκομεία βρίσκονται σε μαύρο
χάλι και ο υπουργός Υγείας είναι
κάθε τρεις και λίγο στο Facebook.

Οι δήμοι στενάζουν από τα οικονο-
μικά τους προβλήματα και ο αρμόδιος
υπουργός Εσωτερικών φρόντισε με
το σχέδιο Κλεισθένης και την απλή
αναλογική να μείνουν ακυβέρνητοι
τα επόμενα τέσσερα χρόνια. Μην
μιλήσουμε για την ανομία που διογ-
κώνεται, για την ανασφάλεια των
πολιτών που φουντώνει και φτάνει
σε θλιβερές αυτοδικίες, για την ανώ-
τατη παιδεία που με τις φαεινές ιδέες
του Κώστα Γαβρόγλου αποδιαρθρώ-
νεται.

Είναι λογικό να ψηφίσουν οι πο-
λίτες με βάση την οικονομία. Εχουν
καεί στον χυλό του 2009 και του 2015.
Αλλά το πρόβλημα είναι ότι επιδει-
νώνονται όλες οι άλλες παράμετροι
της ελληνικής πραγματικότητας.
Επενδύσεις δεν πρόκειται να έρθουν
με τράπεζες ζόμπι (όπως κατάντησαν
μετά την «περήφανη διαπραγμάτευση
με τα πουκάμισα έξω»), ούτε όσο η
μεγαλύτερη ενεργειακή επιχείρηση
είναι στα πρόθυρα κατάρρευσης. Οι
τουρίστες μπορεί να αγαπούν τον
Παρθενώνα, τον ήλιο και τη θάλασσα,
αλλά δεν θα έρθουν όταν σε νησιά
όπως η Κέρκυρα δεν έχουν λύσει το
πρόβλημα της απόθεσης και επεξερ-
γασίας σκουπιδιών. Μην πούμε για
την Αθήνα... Μπορεί μια κυβέρνηση
Ν.Δ. να ξεμπλοκάρει –επιτέλους!–
τις μεγάλες επενδύσεις στο Ελληνικό
ή στη Χαλκιδική, αλλά η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ φρόντισε να είναι δυνατόν
το φρενάρισμά τους για ψύλλου πή-
δημα και από αριστερίστικες ή ακρο-
δεξιές μειοψηφίες στα κατά τόπους
δημοτικά συμβούλια.

Είναι βαριά και πολύ άσχημη η
κληρονομιά που αφήνει αυτή η κυ-
βέρνηση στην επόμενη και δεν ανα-
φερόμαστε μόνο στην καθημαγμένη
από τους φόρους μεσαία τάξη. Ανα-
φερόμαστε στο γεγονός ότι, σε πε-
ρίοδο έξαρσης της εγκληματικότητας,
η Ελληνική Αστυνομία καλείται να
δουλέψει με τον αραμπά των τηλε-
πικοινωνιών, δηλαδή με τους παλιούς
πομπούς VHF. Σε κάθε τομέα η κα-
τάσταση χειροτερεύει και όλοι ασχο-
λούμαστε με το αν θα δώσει η κυ-
βέρνηση δώρο Πάσχα. Και το κακό
δεν είναι ότι ασχολούμαστε εμείς.
Είναι ότι μόνο με αυτό ασχολείται
και η κυβέρνηση...

Ο Ανδρέας Παράσχος απουσιάζει.

Η δύσκολη επόμενη μέρα
ΑΠΟΓΡΑΦΕΣ / Tου ΠΑΣΧΟΥ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

1 Στη μη ποινικοποίηση. Το αυτονόητο
του θέματος της ποινικοποίησης των

περιστατικών βίας απέναντι στα ζώα πάν-
τα θα είναι υποδεέστερο του καθόλα αυ-
τονόητου πως όσοι βασανίζουν ζώα κάπο-
τε θα κάνουν το ίδιο και στους ανθρώ-
πους. Αν θέλετε να μειώσετε τη βία μέσα
στην κοινωνία, αυξήστε τις ποινές σε
όσους βασανίζουν ζώα. 

2 Στην Ε.Ε. Την αγαπάμε και τη θέλουμε,
αλλά κυρία Ευρώπη είναι εύκολο να μη

μας θυμάσαι μόνο για να μας βάλεις χέρι
για τα διαβατήρια και να μας ξεχνάς όσο
αφορά την Τουρκία; Δεν μπορεί από τη
μια να την ακούμε εμείς κι από την άλλη
να πασχίζεις να την αναβαθμίσεις τελω-
νειακά! Αγάπα μας κι εμάς λιγάκι. 

3 Στην κάρτα. Έδειξε η προσέλευση στο
ΓΣΠ πως ο κόσμος αρχίζει κι έρχεται

κοντά με την κάρτα φιλάθλου. Αλλά την
ίδια ώρα πως οι αρχές που ήταν υπεύθυ-
νες για την έκδοση, στον κόσμο τους. Ξε-
κίνησε το ματς και χιλιάδες περίμεναν
απέξω. Και τελικά κατέληξαν εκεί που ξέ-
ρουν. Στον καναπέ τους. Άρα δεν φταίει
μόνο ο κόσμος, φταίνε και κάποιοι άλλοι
που δεν θέλουμε VAR για να το δούμε. 

4 Στις μακακίες. Τελικά οι ακακίες και η
επιθετικότητά τους μας έφταιξε. Και

τις πετσοκόψαμε. Αυτές τις μακακίες κά-
νουμε. Και τώρα το θέμα θα πάει στη Βου-
λή λέει. Mας δουλεύετε; Θα ξαναφυτρώ-
σουν τα δέντρα με τη συζήτηση; 

5 Στα κίτρινα. Πέντε γιλέκα κίτρινα στά-
θηκαν στην κορυφή της πορείας για

ΣΚΤ. Κι αντί να παίζει Μαρία με τα κίτρινα
στα ηχεία, έπαιζε Παπακωνσταντίνου. Ο
DJ στον κόσμο του κι ο γάμος σχόλασε. 

6 Που με πυγμή μάζεψε 3.000 κόσμο
για να σταυρώσουν τον Χάρη. Μα αν

πράγματι είχαν καλέσει τον Παπακων-
σταντίνου θα είχαν διπλάσιους από τους
εκπαιδευτικούς. Άσε που θα σείονταν το
κεφάλαιο συθέμελα και την επομένη θα
είχαμε πάλι κομουνιστική κυβέρνηση. Μα
εγώ θα τα λέω όλα; 

7 Στις εκλογές. Ο πατριδοπατέρας Ερν-
τογάν έχει εκλογές σήμερα. Για εκεί-

νον που θέλει να αποκεφαλίσει. Για τον
Δήμο. 

8 Στο επανιδείν. Μας έφυγε και η Κρύ-
σταλ, και η στήλη έχει τις μαύρες της.

Ήταν μια όαση στο μουντό πολιτικό τοπίο,
ένας θεσμικός βράχος! Και τι θα απογίνει
χωρίς την Κρύσταλ η στήλη; Ποιου θα εξυ-
μνεί τα επιτεύγματα; Πληροφορίες λένε
πως θα συνεχίσει την προσφορά της στα
κοινά ως ταξιδιωτική συγγραφέας. Τόσες
ξεναγήσεις τις έκαναν οι πρέσβεις στα τα-
ξίδια της Κεντρικής, να πάνε χαμένες;

9 Στην αναμονή. Μετά την Κρύσταλ σει-
ρά έχει του χρόνου τέτοιο καιρό ο Κω-

στάκης ο οποίος αν και ακμαίος και φρέ-

σκος κλείνει τα 67α γενέθλιά του και απο-
χωρεί. Η στήλη έψαξε όλο το ίντερνετ να
βρει την ακριβή ημερομηνία γέννησής
του, αλλά στάθηκε μάταιο. Δεν υπάρχει
πουθενά. Ρωτήσαμε και τον άλλο γίγαντα
κυρ Νικολάτο που ξέρει ακριβώς, μιας και
έκαναν μαζί τα γενέθλια τα καλοκαίρια
(παλιοί καλοί καιροί), αλλά δεν μας είπε το
επτασφράγιστο μυστικό. Απλώς μας είπαν
από Ανώτατο πως έβαλαν μέτρο και κό-
βουν κάθε μέρα. 

10 Στην ορφάνια. Και μετά την Κρύ-
σταλ, και τον Κωστάκη, του χρόνου

τέτοιο καιρό ο Σάκης θα είναι ορφανός,
χωρίς πνευματικούς γονείς να τον στηρί-
ζουν στα ζεϊμπέκικά του στα σόσιαλ μίν-
τια. Σάκη, εσύ να μείνεις, αλλιώς θα κλεί-
σουμε τη στήλη για πάντα. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10
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Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Πολιτικός που φημίζεται ότι σκέφτεται και
ενεργεί «έξω από το κουτί» έλεγε την Παρα-
σκευή σε φίλους του πως η απόφαση για την
αντισυνταγματικότητα των περικοπών σε μι-
σθούς από την κυβέρνηση, «ίσως να είναι και
θετική για κάποιους και ειδικά για τον Χάρη».
Στους φίλους του που τον κοίταζαν με μάτια
γουρλωμένα ανέφερε πως «η νέα αναστάτω-
ση δίνει στον Χάρη μια ανεπανάληπτη ευκαι-
ρία να χειριστεί την κατάσταση και να την φέ-
ρει υπέρ της κυβέρνησης και υπέρ του». Ένας
εκ των συνομιλητών του υπέδειξε πως δεν
αποκλείεται η απόφαση να δώσει στον Νικόλα
και στο ΑΚΕΛ την ευκαιρία που έψαχναν για να
δείξουν πως ο Χάρης δεν μπορεί μετά το πόρι-
σμα για τον Συνεργατισμό να χειριστεί νέα κρί-
ση στην οικονομία. Στη νέα εβδομάδα θα ξεκα-
θαρίσει η θέση που θα κρατήσουν τα κόμματα,
αλλά και η αντεπίθεση που σύμφωνα με ορι-
σμένες πληροφορίες ετοιμάζει ο Χάρης...

Από τον Λόφο της εξουσίας πάντως την περα-
σμένη εβδομάδα δόθηκε η εντύπωση πως δεν
υπήρξε ιδιαίτερη ανησυχία από την πορεία για
την κατάρρευση του Συνεργατισμού. «Η συμ-
μετοχή, αν και δεν μπορεί να υποτιμηθεί, δεν
ήταν σίγουρα αυτή που ανέμεναν οι οργανώ-
σεις και τα κόμματα που τη στήριξαν» λέει άτο-
μο που μπαινοβγαίνει καθημερινά στο Μέγα-
ρο. Υποστήριξε ακόμα πως η πολιτική διάστα-
ση που δόθηκε από κάποια κόμματα και κάποι-
ους κομματάρχες στην εκδήλωση λειτούργησε
τελικά αρνητικά. Και δεν άντεξε να υποβάλει
και ένα πικρόχολο ερώτημα: «Είδατε εάν συμ-
μετείχε και η Σκεύη Κουκουμά στην πορεία;». 

Εμένα θα μου λείψει. Ήταν για αρκετό καιρό
πρωταγωνίστρια στη στήλη αλλά και στην κα-
θημερινότητά μας και δύσκολα θα την ξεχά-
σουμε. Αναφέρομαι στη διοικήτρια Χρυσταλ-
λού, η οποία στην τελευταία της ομιλία μου θύ-
μισε τη Μάρθα Βούρτση. Ιδιαίτερα στη στιγμή
που ευχόταν στον αντικαταστάτη της να μη ζή-
σει με τίποτα τις δυσκολίες που αυτή πέρα-
σε. Ένα πουλάκι μου είπε πως η Χρυσταλλού
δεν πρόκειται να μείνει στην αφάνεια και ότι
«κάτι ετοιμάζει». Όταν ζήτησα διευκρινήσεις
το μόνο που λέχθηκε είναι: «μπορεί να είναι
βιβλίο, μπορεί και κάτι άλλο».  Στην ερώτησή
μου τι άλλο μπορεί να ετοιμάζει η απάντηση
ήρθε αυθόρμητα: «Να ανοίξει συμβουλευτική
για σύνταξη συμβολαίων;».

Με 55 βουλευτές μάλλον θα τη βγάλει η Βου-
λή μέχρι το τέλος της θητείας της. Μετά την

απόφαση του Ανωτάτου για την 56η έδρα δεν
φαίνεται να ιδρώνει το αφτί κανενός. Εντός
της Βουλής υπάρχει διχογνωμία για τη θερα-
πεία που πρέπει να δοθεί ενώ η κυβέρνηση
δεν φαίνεται διατεθειμένη να εμπλακεί ενόσω
τα κόμματα δεν αναλαμβάνουν πρωτοβουλίες.
Ήδη κάποιοι συζητούν πια ανοικτά το ενδεχό-
μενο να αφεθεί η κατάσταση ως έχει μέχρι το
τέλος της θητείας της παρούσας Βουλής. «Δεν
είναι δύσκολο να παρατείνουμε το αδιέξοδο
και με την ανοχή όλων να το αντέξουμε μέχρι
τις επόμενες βουλευτικές», ανέφερε βουλευ-
τής σε πηγαδάκι στη Βουλή. 

Ο Healthy ή ο Χριστοδουλίδης κατάφεραν να
κλωνοποιήσουν τον Ανδρέα Μαυρογιάννη; Η
απορία διατυπώθηκε από πολιτικό που διάβασε
τη δήλωση του κυβερνητικού εκπροσώπου ότι
ο Μαυρογιάννης μπορεί να αναλαμβάνει τα κα-
θήκοντα του Μόνιμου Αντιπροσώπου της Κυ-

πριακής Δημοκρατίας στα Ηνωμένα Έθνη, αλλά
δεν αλλάζει οτιδήποτε ως προς τα καθήκοντα
του διαπραγματευτή της ελληνοκυπριακής
πλευράς. «Δηλαδή εάν χρειαστεί, λέμε τώρα,
να λειτουργήσει ως διαπραγματευτής θα δια-
κτινιστεί για να βρεθεί στη Λευκωσία ή μήπως
θα πηγαίνει να τον βρίσκει στη Νέα Υόρκη ο
Τουρκοκύπριος διαπραγματευτής;» συνέχισε ο
εν λόγω πολιτικός. Και πρόσθεσε: «εκτός κι αν
όντως είναι σίγουροι πως δεν υπάρχει πια λό-
γος ύπαρξης του διαπραγματευτή, ούτε θα τον
χρειαστούμε πια, οπότε πρόβλημα κανένα»...

ΚΟΥΪΖ: Ένταση υπόσχονται κάποιοι με αφορμή
την απόφαση του ΡΙΚ να διακόψει τις εμπορι-
κές διαφημίσεις. Αληθεύει ότι δύο πολιτικοί
αρχηγοί δήλωσαν στις συντεχνίες πως θα είναι
δίπλα τους για όλα; Και υποσχέθηκαν να οδηγή-
σουν το θέμα στη Βουλή και να μην επιτρέψουν
με τίποτα την κατάργηση των διαφημίσεων;

«Να βρω ένα συμβόλαιο της προκοπής να δώκω του κοπελλουθκιού να μεν του γελάσουν».

Η κλωνοποίηση του Μαυρογιάννη,
τα σχέδια της Χρυσταλλούς και η χαμένη έδρα 

Το τέλος της εξουσίας του μπεζ καναπέ.

<<<<<<

Είναι βαριά και άσχημη
η κληρονομιά που αφήνει
αυτή η κυβέρνηση στην
επόμενη. Σε κάθε τομέα...
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Λίγους μήνες μετά την πρόσφατη
νίκη στις προεδρικές και βουλευτικές
εκλογές, το κυβερνών Κόμμα Δι-
καιοσύνης και Ανάπτυξης (ΑΚΡ) της
Τουρκίας βρίσκεται αντιμέτωπο με
μια νέα, κρίσιμης σημασίας εκλογική
αναμέτρηση. Εν μέσω μεγάλης οι-
κονομικής κρίσης και μεγάλης ανα-
ταραχής τόσο στο εσωτερικό πολι-
τικό σκηνικό όσο και στο διπλωμα-
τικό πεδίο, η συμμαχία ΑΚΡ-Γκρίζων
Λύκων κατεβαίνει στις δημοτικές
εκλογές με απώτερο στόχο τη δια-
τήρηση των εκλογικών προπυργίων
της συντηρητικής συμμαχίας. 

Οι Τούρκοι αναλυτές θεωρούν
ότι σε μεγάλα αστικά κέντρα, αυτήν
την Κυριακή, η τουρκική κοινή γνώ-
μη θα παρακολουθήσει ένα ιστορικό
ντέρμπι με την αντιπολίτευση, η
οποία συμμετάσχει με ισχυρές υπο-
ψηφιότητες και τη σύμπραξη κεν-
τρώων και δεξιών κομμάτων, να
στοχεύει σε ένα καλό αποτέλεσμα,
το οποίο θα ανοίξει τον δρόμο για
αλυσιδωτές πολιτικές εξελίξεις στην
Τουρκία, κατά το επόμενο διάστημα.
Τον δικό τους αγώνα δρόμου δίνουν
και οι Κούρδοι της Τουρκίας, οι
οποίοι στοχεύουν σε μια νέα ιστορική
εκλογική επιτυχία.

Οι μεγάλες πόλεις
Για πολλές δεκαετίες, τα αστικά

κέντρα της Τουρκίας υπήρξαν τα
εκλογικά προπύργια των δεξιών και
συντηρητικών κομμάτων. Σε αυτήν
την εξέλιξη καθοριστικό ρόλο δια-
δραμάτισε το μεγάλο κύμα εσωτε-
ρικής μετανάστευσης στην Τουρκία,
το οποίο κατά τις δεκαετίες του 1960
και του 1970 άλλαξε την πληθυσμια-
κή και πολιτισμική σύνθεση των
πόλεων της χώρας. Τότε, πρώην
αγρότες και εργάτες από την ενδο-
χώρα της Ανατολίας βρήκαν κατα-
φύγιο στις δυτικές πόλεις και εν-
τάχθηκαν στα «πελατειακά δίκτυα»
της τουρκικής Δεξιάς, ενώ ένας επι-

πρόσθετος παράγοντας για την ενί-
σχυση της θέσης της τουρκικής Δε-
ξιάς στα μεγάλα δυτικά αστικά κέν-
τρα της Τουρκίας υπήρξε η σταδιακή
αποδυνάμωση της τουρκικής Αρι-
στεράς. Σήμερα, περίπου τρεις δε-
καετίες μετά την πρώτη εκλογική
νίκη του τουρκικού συντηρητικού
κινήματος σε μεγάλα αστικά κέντρα
της δυτικής και κεντρικής Τουρκίας,
η προαναφερόμενη εικόνα παρου-
σιάζει σημάδια αλλαγής και ανα-
τροπής, εφόσον σε κέντρα όπως
την Άγκυρα και την Κωνσταντινού-
πολη, η αντιπολίτευση απειλεί την
πρωτοκαθεδρία της συντηρητικής
συμμαχίας ΑΚΡ-Γκρίζων Λύκων.  

Η αξιωματική αντιπολίτευση της
Τουρκίας συμμετέχει στις δημοτικές
εκλογές, στηριζόμενη στη συμμαχία
της με μικρότερα συντηρητικά κόμ-
ματα. Όπως στην περίπτωση του
πρόσφατου δημοψηφίσματος για
την αλλαγή του πολιτεύματος, αλλά
και των προεδρικών και βουλευτικών
εκλογών, το σοσιαλδημοκρατικό Ρε-
πουμπλικανικό Λαϊκό Κόμμα (ΡΛΚ)
έχει ενώσει τις δυνάμεις του με το
εθνικιστικό Καλό Κόμμα (ΚΚ) της
Μεράλ Άκσενερ και το συντηρητικό
Κόμμα Ευτυχίας (ΚΕ). Επίσης, σε
κάποια αστικά κέντρα, αυτήν τη
συμμαχία υποστηρίζουν και οι Κούρ-
δοι. Η συμμαχία της αντιπολίτευσης
πραγματοποίησε ρεαλιστικές και
επιτυχημένες επιλογές υποψηφίων

για τις δημοτικές εκλογές της 31ης
Μαρτίου. Στην Άγκυρα ένα τέως
στέλεχος των Γκρίζων Λύκων διεκ-
δικεί το αξίωμα του δημάρχου της
πρωτεύουσας για λογαριασμό της,
ενώ στην Κωνσταντινούπολη, ένας
πολιτικός με κεντρώο και δημοκρα-
τικό προφίλ, μέσα σε σύντομο χρο-
νικό διάστημα έχει καταφέρει να
κλείσει την ψαλίδα που χωρίζει την
κυβέρνηση από την αντιπολίτευση.
Στο Πέρα, ένα σοσιαλιστής υποψή-
φιος έχει κάνει αισθητή διαφορά
στο πολιτικό τοπίο του πολιτισμικού
κέντρου μέσα σε σύντομο χρονικό
διάστημα και παρόμοια είναι τα πα-
ραδείγματα άλλων που ξεχωρίζουν
σε ολόκληρη τηδυτική και κεντρική
Τουρκία. Αντιμέτωπη με ισχυρές
υποψηφιότητες, η κυβερνητική συμ-
μαχία κατεβάζει στις σημερινές δη-
μοτικές εκλογές τα δικά της ισχυρά
χαρτιά των διακυβερνήσεων του
ΑΚΡ. Σε Άγκυρα, Πόλη, Σμύρνη, Άν-
τεπ και σε άλλα σημαντικά κέντρα
πρώην υπουργοί και υψηλόβαθμα
στελέχη των κυβερνήσεων του ΑΚΡ
διεκδικούν αξιώματα δημάρχου. Η
Κωνσταντινούπολη ξεχωρίζει με
την υποψηφιότητα του τελευταίου
πρωθυπουργού της σύγχρονης Τουρ-
κίας, του Μπιν Αλί Γιλντιρίμ, στη
Σμύρνη, ένα πρώην στέλεχος της
κυβέρνησης του ΑΚΡ υπογραμμίζει
τη σημασία των αρχών του κοσμικού
καθεστώτος και στηνΆγκυρα ο υπο-
ψήφιος της κυβερνητικής συμμαχίας
προβάλλει δημοκρατικό και κεντρώο
προφίλ. 

Η σίγουρη νίκη 
Μπορεί σε Άγκυρα, Σμύρνη, Πό-

λη, Εσκί Σεχίρ, Προύσα και άλλα
αστικά κέντρα, η νέα εκλογική επι-
τυχία του ΑΚΡ να μην θεωρείται δε-

δομένη, ωστόσο αυτό δεν ισχύει για
την περίπτωση των Βόρειων Παρα-
λίων και της ενδοχώρας της Ανατο-
λίας. Σε αυτές τις περιοχές, οι υπο-
ψήφιοι του ΑΚΡ κατεβαίνουν στη
νέα εκλογική μάχη από θέση ισχύος,
επωφελούμενοι στο έπακρον από
όλες τις δυνατότητες του κρατικού
μηχανισμού και στηριζόμενοι στην
«τυφλή εμπιστοσύνη» του εθνικιστή
και συντηρητικού ψηφοφόρου. Σε
πόλεις, όπως οι Καισαρεία, Ικόνιο,
Τραπεζούντα κ.ο.κ. οι υποψήφιοι
της κυβερνητικής παράταξης στη-
ρίζουν επίσης τις ελπίδες τους στη
συνεργασία των Γκρίζων Λύκων. Ως
γνωστόν, από την περίοδο του απο-
τυχημένου πραξικοπήματος, το ΑΚΡ
έχει ενώσει τις δυνάμεις του με το
Κόμμα Εθνικιστικής Δράσης (ΚΕΔ)
και ο διάλογος και η συνεργασία
του προέδρου Ερντογάν με τον ηγέτη
των Γκρίζων Λύκων, Ντεβλέτ Μπα-
χτσελί κυλά ομαλά και καθοδηγεί
την τουρκική κυβέρνηση στη νέα
περίοδο. Γι’ αυτό άλλωστε, κατά τη
διάρκεια της προεκλογικής περιόδου,
τόσο ο ίδιος ο κ. Ερντογάν όσο και
οι συνεργάτες του φρόντισαν να
στείλουν στην τουρκική κοινή γνώμη
εθνικιστικά και συντηρητικά μηνύ-
ματα, τα οποία, σύμφωνα με πολλούς
ανεξάρτητους αναλυτές, φέρουν
στίγματα αυταρχισμού και ολοκλη-
ρωτικών καθεστώτων της περιόδου
του μεσοπολέμου. Χαρακτηριστικές
είναι οι περιπτώσεις του προέδρου
και του υπουργού Εσωτερικών, που
λίγες μόλις ημέρες πριν από τις δη-
μοτικές εκλογές ξεκαθάρισαν ότι η
κυβέρνηση θα προχωρήσει άμεσα
στην απομάκρυνση από τα καθή-
κοντα τους Κούρδους δημάρχους
και δημοτικούς υπαλλήλους, που
διατηρούν σχέσεις με το Εργατικό

Κόμμα του Κουρδιστάν (ΡΚΚ), ακόμη
και αν οι ψηφοφόροι επιλέξουν να
υποστηρίξουν αυτές τις υποψηφιό-
τητες. 

Κουρδική επίδειξη ισχύος 
Ακόμη κι αν η Άγκυρα εξαπολύει

νέες απειλές ενόψει εκλογών κι αν
συνεχίζεται το κύμα εκφοβισμού
των κύκλων της αντιπολίτευσης και
των Κούρδων ακτιβιστών, το οποίο
ξεκίνησε την περίοδο των εκλογών
του 2015 και κορυφώθηκε μετά το
αποτυχημένο πραξικόπημα του 2016,
όλα αυτά δεν φαίνεται να επηρεά-
ζουν τους Κούρδους. Οι οποίοι ετοι-
μάζονται να επιστρέψουν στις κάλ-
πες και να στείλουν ένα νέο, δυνα-
μικό μήνυμα στην Άγκυρα. Τελευ-
ταίες σφυγμομετρήσεις δείχνουν
ότι σε σημαντικά κουρδικά αστικά
κέντρα, όπως το Ντιγιάρμπακιρ, το
Χακκάρι και το Βαν, το κουρδικό κί-
νημα ετοιμάζεται να καταγράψει
εντυπωσιακή εκλογική νίκη. Παρά
τη φυλάκιση της ηγεσίας του, η πο-
λιτική πτέρυγα του αυτονομιστικού
κινήματος εξακολουθεί να διατηρεί
ισχυρή εκλογική βάση στη νοτιοα-
νατολική Τουρκία, η οποία δεν απο-
κλείεται να κάνει αισθητή διαφορά
το βράδυ της Κυριακής. 

Ο ρόλος του κουρδικού κινήματος
αναμένεται να είναι καθοριστικός
και στο δυτικό και κεντρικό κομμάτι
της Τουρκίας όπου εκεί επέλεξε να
μην προβάλλει υποψηφιότητες, αλλά
να υποστηρίξει τις υποψηφιότητες
της αντιπολίτευσης. Αυτή η έμπρα-
κτη υποστήριξη την Κυριακή ανα-
μένεται να μεταφραστεί εκλογικά
σε σημαντικά ποσοστά, τα οποία
θα ενισχύουν τη θέση των υποψη-
φίων της αξιωματικής αντιπολίτευ-
σης και των συνεργατών της. 

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Στη σύγχρονη Τουρκία οι δημοτικές
εκλογές δεν έχουν αποκλειστικά
«περιφερειακό» χαρακτήρα. Τις τε-
λευταίες δεκαετίες, οι δημοτικές
εκλογές διαδραματίζουν καθοριστικό
ρόλο στο πολιτικό προσκήνιο της
χώρας και ανοίγουν τον δρόμο για
σειρά εξελίξεων, επηρεάζοντας και
τη γραμμή που ακολουθεί η χώρα
σε πολλά ζητήματα της εξωτερικής
πολιτικής. Στα τέλη της δεκαετίας
του 1980, το αποτέλεσμα των δη-
μοτικών εκλογών άνοιξε τον δρόμο
για τη σταδιακή αποδυνάμωση και
διάλυση του κυβερνώντος Κόμματος
Μητέρας Πατρίδας. Λίγα χρόνια με-
τά, οι δημοτικές εκλογές σηματο-
δότησαν την ανάδειξη του συντη-
ρητικού κινήματος ως πρωταγωνι-
στικό παράγοντα της πολιτικής ζωής
της Τουρκίας. Μία δεκαετία μετά,
οι δημοτικές εκλογές και η εκλογική
νίκη σε αυτές ενίσχυσαν και στα-
θεροποίησαν τη θέση του κουρδικού
αυτονομιστικού κινήματος στο πο-
λιτικό προσκήνιο της Τουρκίας.
Όλες οι προαναφερόμενες εξελίξεις
επιφύλασσαν αντίκτυπο για την
τουρκική εξωτερική πολιτική και
την ευρύτερη περιοχή, όπως αυτή
διαφάνηκε μέσα από την ενίσχυση
της θέσης του Κόμματος Δικαιοσύ-
νης και Ανάπτυξης (ΑΚΡ). Σήμερα,
λαμβάνοντας υπόψη τα προαναφε-
ρόμενα δεδομένα, ο διεθνής παρά-
γων αναμένει με ενδιαφέρον το απο-
τέλεσμα των τουρκικών δημοτικών
εκλογών. 

Στο οικονομικό πεδίο, η Τουρκία

δέχεται μεγάλες πιέσεις από πολλές
κατευθύνσεις. Τη στιγμή που οι ΗΠΑ
απειλούν με νέες κυρώσεις, η τουρ-
κική λίρα χάνει αξία και εξανεμί-
ζονται οι αποταμιεύσεις της τουρ-
κικής Κεντρικής Τράπεζας. Την ίδια
περίοδο, στη Συρία και στην Ανα-
τολική Μεσόγειο, η Τουρκία βρί-
σκεται αντιμέτωπη με μεγάλες προ-
κλήσεις. Στην περίπτωση της πρώ-
της, η τουρκική διπλωματία δεν έχει
εγκαταλείψει τον στόχο της δημι-
ουργίας μιας μεγάλης ζώνης κατοχής
που θα απλώνεται στα σύνορα Τουρ-
κίας-Συρίας. Αυτό το εγχείρημα
σκοντάφτει πάνω στην άρνηση των
ΗΠΑ. Την ίδια στιγμή, στο Ιντλίπ οι
εξελίξεις οδεύουν από το κακό στο
χειρότερο εφόσον παρακλάδι της
Αλ Κάιντα ελέγχει μια περιοχή που
υπό κανονικές συνθήκες θα περι-
φρουρούσαν τουρκικές και ρωσικές
δυνάμεις. 

Στην Ανατολική Μεσόγειο ο
εκνευρισμός της Άγκυρας αυξάνεται
διαρκώς. Ο ανταγωνισμός για τα
ενεργειακά αποθέματα της περιοχής
είναι στην πρώτη γραμμή και η
Τουρκία, έχοντας απομονωθεί δι-
πλωματικά από γειτονικές χώρες,
ετοιμάζεται να προχωρήσει σε νέες
γεωτρήσεις και σε επίδειξη ισχύος.
Επιπρόσθετα, άκρως προβληματική
παραμένει και η εικόνα που εκπέμπει
το ανατολικό Αιγαίο, με τις δυνάμεις
των ελληνικών ενόπλων δυνάμεων
και των τουρκικών ενόπλων δυνά-
μεων να «αναμετριόνται» σε καθη-
μερινή βάση στον αέρα και στη θά-
λασσα. Υπό αυτές τις συνθήκες, το
μέλλον της συντηρητικής συμμαχίας

την οποία δημιούργησε ο ισχυρός
πολιτικός άνδρας της Τουρκίας Ταγίπ
Ερντογάν μετά το αποτυχημένο
πραξικόπημα έχει ιδιαίτερη σημασία
εφόσον οι δημοτικές εκλογές ενδέ-
χεται να κρίνουν το μέλλον του πο-
λιτικού γάμου ΑΚΡ-Γκρίζων Λύκων,
γεγονός που έχει αντίκτυπο στο πως
η Τουρκία αντιλαμβάνεται και δρα
στην εξωτερική της πολιτική.  

Το μέλλον της συμμαχίας
Λίγο πριν από το άνοιγμα των

καλπών, τα τελευταία στοιχεία και
οι νεότερες πληροφορίες οδηγούσαν
τους αναλυτές στο αποτέλεσμα ότι
στη χειρότερη περίπτωση για την
κυβερνητική συμμαχία, οι δημοτικές
εκλογές θα ολοκληρωθούν με το μέ-
τωπο ΑΚΡ-Γκρίζων Λύκων να δια-
τηρεί τις εκλογικές δυνάμεις του.
Αν και δεν αποκλείεται να χαθούν

πολύτιμα κέντρα κυρίως στο δυτικό
κομμάτι της Τουρκίας και στις κουρ-
δικές επαρχίες, η συντηρητική-εθνι-
κιστική συμμαχία αναμένεται να
διατηρήσει τα ποσοστά της στο υπό-
λοιπο της χώρας. Σε αυτήν την πε-
ρίπτωση το σίγουρο είναι ότι ο αυ-
ταρχισμός και ο λαϊκισμός της τουρ-
κικής κυβέρνησης τόσο στο εσω-
τερικό πεδίο όσο και στο πεδίο της
διπλωματίας θα έχει και συνέχεια.
Ωστόσο, η αγανάκτηση των ξένων
επενδυτών και των Τούρκων επι-
χειρηματιών και τραπεζιτών δεν
αποκλείεται να κορυφωθεί το επό-
μενο διάστημα, σε μια στιγμή που
η τουρκική διπλωματία θα παρα-
σέρνεται πίσω από νέες περιπέτειες,
το τελικό αποτέλεσμα των οποίων
θα κριθεί από τις τελικές αποφάσεις
της Άγκυρας και των ανταγωνιστών
της. Σε περίπτωση, ωστόσο, που το

τελικό αποτέλεσμα των δημοτικών
εκλογών δεν είναι το αναμενόμενο
για την κυβερνητική συμμαχία, σε
πολλά μέτωπα η Τουρκία δεν απο-
κλείεται να βρεθεί αντιμέτωπη με
νέες εξελίξεις που θα έχουν ιδιαίτερο
ενδιαφέρον για ολόκληρη την πε-
ριοχή. Η ενίσχυση των ποσοστών
της αντιπολίτευσης θα μπορούσε
να πυροδοτήσει στο εσωτερικό τη
συζήτηση για πρόωρες εκλογές. Σε
μια τέτοια περίπτωση, η συντηρη-
τική-εθνικιστική συμμαχία θα βρι-
σκόταν αντιμέτωπη με πιέσεις στο
εσωτερικό της και οι εξελίξεις βάσει
συγκεκριμένων εκτιμήσεων θα μπο-
ρούσαν να εκτροχιαστούν με τη
σταδιακή ανάδυση ενός νέου, αν-
ταγωνιστικού κεντρώου πολιτικού
φορέα. Στο δε μέτωπο της διπλω-
ματίας, το αποτέλεσμα των δημο-
τικών εκλογών και οι εξελίξεις στο
εσωτερικό πολιτικό μέτωπο, θα έφερ-
ναν το τουρκικό Προεδρικό αντιμέ-
τωπο με το εξής δίλημμα: Διαιώνιση
του λαϊκισμού και του αυταρχικού
προφίλ ή αναδίπλωση, όπως συνέβη
κατά τα προηγούμενα χρόνια, και
επιστροφή σε φιλελεύθερες πολιτικές
και διπλωματικές συνταγές; 

Κυπριακό-ελληνοτουρκικά
Ανεξαρτήτως από τα παραπάνω,

το σίγουρο είναι ότι στα ζητήματα
που αφορούν την Κύπρο και την
Ελλάδα οι επιλογές και οι στρατη-
γικές της Τουρκίας είναι περιορι-
σμένες. Και αυτό διότι στο εσωτερικό
της χώρας δεν υφίστανται πολιτικές
δυνάμεις που είναι σε θέση να προ-
βάλλουν εναλλακτικές προτάσεις

για την αντιμετώπιση των πάγιων
προβλημάτων που αντιμετωπίζει το
τουρκικό κράτος. Όπως στο Κουρ-
δικό έτσι και στο Κυπριακό, αλλά
και στα ελληνοτουρκικά, σε γενικές
γραμμές, η κυβερνητική συμμαχία
συμφωνεί με τη συμμαχία της αν-
τιπολίτευσης για τη γραμμή που
πρέπει να ακολουθήσει η Άγκυρα.
Και τα δύο μέτωπα δεν αποκλείουν
την τελική διχοτόμηση της Κύπρου
και τάσσονται υπέρ μιας «αποφα-
σιστικής» στάσης στα ελληνοτουρ-
κικά, απέναντι στις υποτιθέμενες
«προκλήσεις» της Ελλάδας. Σήμερα,
τα μοναδικά πολιτικά κόμματα στην
τουρκική εθνοσυνέλευση που τολ-
μούν να ταχθούν υπέρ εναλλακτι-
κών, ήτοι φιλελεύθερων ανοιγμάτων
στο Κυπριακό και στα ελληνοτουρ-
κικά είναι το Δημοκρατικό Κόμμα
των Λαών και το νεοσύστατο Εργα-
τικό Κόμμα.

Ωστόσο και τα δύο αυτά κόμματα
δεν έχουν τη δυνατότητα να επη-
ρεάσουν την τροπή των εξελίξεων
στο διπλωματικό πεδίο. Υπό αυτές
τις συνθήκες, λοιπόν, το μόνο σί-
γουρο είναι ότι σε διπλωματικό επί-
πεδο, Αθήνα και Λευκωσία θα πρέπει
να αναμένουν και να μελετήσουν
με ιδιαίτερη προσοχή τον αντίκτυπο
των δημοτικών εκλογών κυρίως στις
σχέσεις της Τουρκίας με τη Δύση
και φυσικά στο μέλλον της τουρκικής
οικονομίας. Οι αποφάσεις της Άγ-
κυρας σε αυτά τα μέτωπα, την επό-
μενη ημέρα των δημοτικών εκλογών,
δεν αποκλείεται να επηρεάσουν μα-
κροπρόθεσμα το Κυπριακό και τα
ελληνοτουρκικά.

Δημοτικές εκλογές
στην πληγωμένη
δημοκρατικά Τουρκία
Ο Ερντογάν θέλει να συγκρατήσει το κύμα αμφισβήτησης

Ο εξωτερικός αντίκτυπος των τουρκικών εκλογών 
Οι σχέσεις της με τη Δύση και ο παράγων οικονομία δεν αποκλείεται να επηρεάσουν Κυπριακό και ελληνοτουρκικά

Όπως στο κουρδικό έτσι και στο κυπριακό, αλλά και στα ελληνοτουρκικά, η
κυβερνητική συμμαχία συμφωνεί με τη συμμαχία της αντιπολίτευσης.

Στις κάλπες
εν μέσω κρίσης

Οι δημοτικές εκλογές της Κυ-
ριακής ξεχωρίζουν και από το
γεγονός ότι λαμβάνουν χώρα
εν μέσω γενικευμένης οικονο-
μικής κρίσης, η οποία επηρεά-
ζει πλέον όλες τις πτυχές και
δομές της τουρκικής καθημερι-
νότητας. Η κατρακύλα της τουρ-
κικής λίρας συνεχίζεται τη στιγ-
μή που η μία μετά την άλλη
τουρκικές εταιρείες και τράπε-
ζες ζητούν διακανονισμό χρε-
ών και πρόσβαση σε νέα οικο-
νομικά κονδύλια, αλλά και κρα-
τική υποστήριξη. Η ύφεση στην
τουρκική οικονομία ενδέχεται
να έχει συνέχεια μετά τις δημο-
τικές εκλογές, όταν στο πεδίο
της διπλωματίας η Τουρκία θα
πρέπει αναγκαστικά να αντιμε-
τωπίσει τα ανοιχτά μέτωπα που
έχει με τις ΗΠΑ και άλλες ξένες
δυνάμεις. Αυτές οι προκλήσεις
και οι δυσκολίες πέφτουν βα-
ριές στο έργο του προέδρου
Ερντογάν και των συνεργατών
του. Για πρώτη φορά, σε κοινω-
νικό επίπεδο, στους δρόμους
των μεγάλων πόλεων, αλλά και
στα κοινωνικά δίκτυα οι Τούρ-
κοι πολίτες εκφράζουν έντονο
προβληματισμό για την τροπή
των εξελίξεων σε πολλά μέτω-
πα. Υπό τη σκιά των προαναφε-
ρόμενων, οι δημοτικές εκλογές
στην Τουρκία μετατρέπονται σε
μια ιστορική πρόκληση για το
κυβερνών ΑΚΡ: Θα καταφέρει
τελικά ο Ερντογάν να συγκρα-
τήσει το νέο κύμα αμφισβήτη-
σης και προβληματισμού ή όχι;
Τη νύχτα της Κυριακής η κάλπη
θα δώσει μια πρώτη απάντηση
σε αυτό το άκρως σημαντικό
ερώτημα. 
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Για πρώτη φορά, σε κοι-
νωνικό επίπεδο, στους
δρόμους των μεγάλων
πόλεων, αλλά και στα κοι-
νωνικά δίκτυα οι Τούρκοι
πολίτες εκφράζουν έντο-
νο προβληματισμό για
την τροπή των εξελίξεων
σε πολλά μέτωπα.

Χαρακτηριστικές οι περιπτώσεις του προέδρου και του υπουργού Εσωτερικών, που λίγες μόλις ημέρες πριν από τις
δημοτικές ξεκαθάρισαν ότι η κυβέρνηση θα προχωρήσει στην απομάκρυνση από τα καθήκοντα τους Κούρδους δημάρ-
χους και δημοτικούς υπαλλήλους, που διατηρούν σχέσεις με το Εργατικό Κόμμα του Κουρδιστάν (ΡΚΚ).
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Οι εχθροί της κάλπης για ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ
Ο κίνδυνος της αποχής κορυφώνεται για την Αριστερά, ενώ η ψήφος διαμαρτυρίας πλήττει τον Δημοκρατικό Συναγερμό

Εικόνες της προεκλογικής του 2016,
βλέπουν ξανά στην Πινδάρου όσοι
παρακολουθούν τις εξελίξεις. Κα-
ταστάσεις που ο Αβέρωφ Νεοφύτου
θέλει με κάθε τρόπο να αποφύγει,
αφού ακόμη και σήμερα παραδέχεται
λανθασμένες κινήσεις που έγιναν
σε εκείνο τον προεκλογικό. Η κίνηση
της Ελένης Σταύρου με τον Γρίβα,
τα σχόλια περί Τουρκόσπορων Πά-
φιων από τον δημοτικό σύμβουλο
του ΔΗΣΥ Γιώργο Λακκοτρύπη, οι
απειλές του Ευγένιου Χαμπουλλά
προς τους ακτιβιστές και άλλες επι-
κοινωνιακές γκάφες της Πινδάρου
αποτελούν για πολλούς επανάληψη
του ίδιου έργου. Όχι μόνο με την
γκάφα του μπες-βγες στο ψηφοδέλ-
τιο, αλλά και τα όσα προηγήθηκαν
από τους τρεις βουλευτές του κόμ-
ματος Ανδρέα Κυπριανού, Ανδρέα
Θεμιστοκλέους και Ευγένιο Χαμ-
πουλλά. Οι τότε κινήσεις ενίσχυσαν
το αφήγημα ότι ο ΔΗΣΥ αποτελεί
ένα καθαρά συντηρητικό κόμμα, το
οποίο δεν ελέγχει ο συναγερμικός
πρόεδρος. Σε μία περίοδο που ο Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου ήθελε να περάσει
το μήνυμα ότι παίρνε τον ΔΗΣΥ
στην εποχή του φιλελευθερισμού.
Από τη Θεοχάρους σε άλλους. Σή-
μερα βεβαίως το σκηνικό επανα-
λαμβάνεται λίγο διαφοροποιημένα.
Το 2016, η μεγάλη ανησυχία διαρ-
ροών ήταν προς τη νεοσυσταθείσα
Αλληλεγγύη, σάρκα τότε από τη
σάρκα του ΔΗΣΥ της οποίας ηγείτο
η δημοφιλής ευρωβουλευτής του
ΔΗΣΥ Ελένη Θεοχάρους και προς
άλλα μικρότερα κόμματα, όπως οι
Οικολόγοι. Σήμερα, οι διαρροές στρέ-
φονται περισσότερο προς το ΕΛΑΜ
σε ό,τι αφορά το σκληρό ακροατήριο,
ενώ η προοδευτική τάση βλέπει θε-
τικά την υποψηφιότητα Νιαζί Κι-
ζίλγιουρεκ με το ΑΚΕΛ.

Η ψήφος τιμωρίας
Στην Πινδάρου είναι κοινό μυ-

στικό ότι το κόμμα δεν συσπειρώ-
νεται με τις αιτίες να ποικίλουν.
Υπάρχουν για παράδειγμα οι ψη-
φοφόροι που θέλουν να στείλουν
τιμωρητικό μήνυμα στον πρόεδρο
του ΔΗΣΥ για τη στάση του σε μία
σειρά θεμάτων, αλλά και στον ίδιο
τον πρόεδρο της Δημοκρατίας για
τη διακυβέρνησή του, με τον Συ-
ναγερμό να αφομοιώνει τους κρα-
δασμούς από τη φθορά της εξουσίας.
Ενδεικτική για παράδειγμα η κρίση
των εκπαιδευτικών οργανώσεων
και ο Συνεργατισμός. Ο πρόεδρος
του ΔΗΣΥ προσπάθησε βεβαίως να
εκτονώσει το κακό κλίμα που προ-
κλήθηκε μεταξύ ΔΗΣΥ και εκπαι-
δευτικών το περασμένο καλοκαίρι,

όχι μόνο μέσω τις ομιλίας του κατά
την παρουσίαση του ψηφοδελτίου
με το γνωστό «Mea culpa», αλλά και
σε συνάντηση που είχε στην Πιν-
δάρου με τις συναγερμικές εκπαι-
δευτικές οργανώσεις το περασμένο
διάστημα. Η απουσία τους άλλωστε
από την πορεία του Συνεργατισμού
θεωρείται από τον ΔΗΣΥ σημαντική
κίνηση που αποδεικνύει τη συμφι-
λίωση των δύο μερών. Στο θέμα του
Συνεργατισμού μπορεί να υπήρξε
στήριξη στον Χάρη Γεωργιάδη, το
γεγονός, ωστόσο, ότι στελέχη απεί-
χαν για μέρες από τα τηλεοπτικά
πάνελ, στέλνοντας νέα και εν πολ-
λοίς άγνωστα στελέχη έστειλε το
μήνυμα πως ο ΔΗΣΥ προσπαθεί να
τηρήσει αποστάσεις από την όποια
κυβερνητική φθορά.

Η Αμμόχωστος 
Το μεγάλο ερώτημα, όμως, είναι

αν ο ΔΗΣΥ θα έχει πράγματι διαρ-
ροές προς το ΕΛΑΜ, καθώς η πρώτη
δημοσκόπηση που διενέργησε το
κόμμα είναι ιδιαιτέρως ανησυχητική
για την Πινδάρου. Ήδη ο πρόεδρος
του ΔΗΣΥ κατακεραύνωσε στην

ομιλία του κατά την παρουσίαση
του ψηφοδελτίου το ΕΛΑΜ, στέλ-
νοντας παράλληλα το μήνυμα πως
η ρεαλιστική πατριωτική παράταξη
δεν είναι άλλη από τον ΔΗΣΥ. Κα-
θόλου τυχαία βεβαίως και η πλάτη
που έβαλε η ηγεσία στη συνθημα-
τολογία της κας Σταύρου περί Ένω-
σης. Όμως η ψήφος στο ΕΛΑΜ δεν
έχει τόσο ιδεολογική προσέγγιση
όσο προσέγγιση διαμαρτυρίας. Ψή-
φος τιμωρίας που προέρχεται, όπως
λέγεται, κυρίως από την Επαρχία
Αμμοχώστου για μία σειρά λόγων.
Όπως έχει αναφέρει στο παρελθόν
η «Κ» η παραίτηση του δημάρχου
Παραλιμνίου Θεόδωρου Πυρίλλη
από τον ΔΗΣΥ, συνδέεται με τη γε-
νικευμένη δυσφορία των κατοίκων
της περιοχής, για το ότι απέχουν
από τα κέντρα λήψης αποφάσεων.
Λάδι στη φωτιά έβαλε βεβαίως και
το ότι κεφάλαιο του Ουζόχο με τους
Ανορθωσιάτες να στοχοποιούν για
την απόφαση τον ΔΗΣΥ, δεδομένης

και της εμπλοκής του πρώην βου-
λευτή του ΔΗΣΥ και νυν προέδρου
του ΚΟΑ Ανδρέα Μιχαηλίδη. Υπεν-
θυμίζεται πως στην κερκίδα της
Ανόρθωσης το ΕΛΑΜ είναι ήδη ορ-
γανωμένο.Βεβαίως, το πρόβλημα
δεν περιορίζεται στην Ελεύθερη
Αμμόχωστο. Η συνέντευξη του Αλέ-
ξη Γαλανού στον «Πολίτη» την πε-
ρασμένη Κυριακή δεν ήταν καθόλου
τυχαία, όταν υπογράμμιζε τα περί
απροθυμίας του προέδρου για την
Αμμόχωστο, καθώς μία ομάδα Αμ-
μοχωστιανών που επιθυμούν λύση
και ανήκουν στο συναγερμικό ακρο-
ατήριο έχουν εδώ και καιρό ξεκι-
νήσει να επικρίνουν τον Νίκο Ανα-
στασιάδη για τους χειρισμούς τους
στο Κυπριακό. Αυτή η μερίδα ψη-
φοφόρων σε συνδυασμό με μερίδα
των φιλελεύθερων που δυσφορεί
με τη σκληρή ροπή προβεβλημένων
στελεχών του ΔΗΣΥ, ακόμη και της
ηγεσίας, φαίνεται να βλέπει θετικά
την υποψηφιότητα του Νιαζί Κιζίλ-
γιουρεκ. Σε αντίθεση με άλλες προ-
εκλογικές περιόδους όπου ο συνα-
γερμικός πρόεδρος έστελνε μήνυμα
ηχηρής πρωτιάς, πλέον κρατά χα-
μηλούς τόνους στις συζητήσεις των
συλλογικών οργάνων. Ήδη η Πιν-
δάρου έχει ξεκινήσει σειρά επαφών
και διαβουλεύσεων με στόχο τη δια-
χείριση της ζημιάς σε όλες τις επαρ-
χίες. Όχι μόνο μέσω της παγκύπριας
περιοδείας που ξεκίνησε από την
Πάφο, αλλά και με την επίσκεψη
στελεχών σε σπίτια ψηφοφόρων
που έχουν παράπονο για τα όσα δια-
μείβονται είτε στον ΔΗΣΥ είτε στην
κυβέρνηση. 

Χωρίς τον πρόεδρο 
Σε αντίθεση βεβαίως με τις βου-

λευτικές του 2016, όταν ο Νίκος
Αναστασιάδης μπήκε προς το τέλος
δυναμικά στον προεκλογικό, αυτή
τη φορά όπως λένε κυβερνητικές
πηγές, στόχος είναι να μείνει εκτός
και να παρευρεθεί στις δύο τελευ-
ταίες προεκλογικές συγκεντρώσεις.
Το αν αυτή η κίνηση συνδέεται με
την κόντρα που υπήρξε με την Πιν-
δάρου και την προσπάθεια να σταλεί
ένα μήνυμα στον Αβέρωφ Νεοφύτου
από τον πρόεδρο είναι κάτι που συ-
ζητείται. Άλλωστε, πολιτικοί κύκλοι
θεωρούν πως το Προεδρικό θα δώσει
χέρι βοηθείας στη ΔΗΠΑ. Από την
κυβέρνηση απορρίπτουν κάτι τέτοιο,
σημειώνοντας πως ο πρόεδρος θα
μείνει εκτός, διατηρώντας έτσι τον
θεσμικό του ρόλο. Το ίδιο βεβαίως
δεν θα ισχύσει και για μέλη του
Υπουργικού Συμβουλίου που με τον
ένα ή με τον άλλο τρόπο θα παίξουν
τον δικό τους ρόλο. 

Στον ΔΗΣΥ μπορεί να ανησυχούν
ότι η ψήφος διαμαρτυρίας θα
προκαλέσει δυσάρεστες εκπλή-
ξεις, όμως για το ΑΚΕΛ ο μεγάλος
εχθρός είναι η αδιαφορία των
ΑΚΕΛικών για την εκλογική μάχη.
Το ακροατήριο της Αριστεράς
έβλεπε διαχρονικά με αδιαφορία
τις ευρωεκλογές, λόγω και των
διαφωνιών που υπάρχουν γύρω
από τα όσα διαμείβονται και απο-
φασίζονται στο οικοδόμημα των
Βρυξελλών. Καθόλου τυχαίο ότι
πέντε χρόνια προηγουμένως, το
μεγάλο στοίχημα του κόμματος
ήταν η διατήρηση των δύο εδρών.
Σήμερα στην Εζεκία Παπαϊωάν-
νου αντιλαμβάνονται πως δεν
υπάρχουν περιθώρια για απώλειες
και θέτουν ως στόχο τη συσπεί-
ρωση μέσω συγκεκριμένου αφη-
γήματος. 

Συμβολισμός και ρίσκο
Σε αυτή την εκλογική μάχη

επιχειρείται να δοθεί και αφήγημα
και συμβολισμός. Ενδεικτική η
παρουσία του Νιαζί Κιζίλγιουρεκ
στο ψηφοδέλτιο, στέλνοντας το
μήνυμα επαναπροσέγγισης και
προσήλωσης στην επίλυση του
Κυπριακού. Σε μία περίοδο που
ενισχύονται οι φήμες περί συζη-
τήσεων για άλλων μορφών λύσης,
η υποψηφιότητα ενός προβεβλη-
μένου Τ/κ θεωρείται πως θα λει-
τουργήσει θετικά και θα συσπει-
ρώσει την Αριστερά.

Όμως οι επιδιώξεις δεν περιο-
ρίζονται μόνο στις ελεύθερες πε-
ριοχές. Κάποιοι εντός ΑΚΕΛ βλέ-
πουν σημαντική προσέλευση
Τ/κ, καθώς ο κ. Κιζίλγιουρεκ κάνει
τη δική του προεκλογική εκστρα-
τεία στα Κατεχόμενα με τη συμ-
μετοχή γνωστών ακτιβιστών και
στελεχών του Ρεπουμπλικανικού
Τουρκικού Κόμματος. «Να κρα-
τούμε μικρό καλάθι», λένε βεβαί-
ως κύκλοι στην Εζεκία Παπαϊ-
ωάννου γύρω από την προσέλευ-
ση των Τ/κ, υπογραμμίζοντας
πως οι επιθέσεις που δέχονται
στα Κατεχόμενα όσοι σκέφτονται
να προσέλθουν στην κάλπη δεν
είναι λίγες. Αυτό σε συνδυασμό
με την παρουσία του «Γιασεμί»
του Σενέρ Λεβέντ που έχει ση-
μαντικές προσωπικότητες Τ/κ
που δουλεύουν για τη λύση στο
ψηφοδέλτιο παίζει τον δικό του
ρόλο για διαρροή ψήφων από το
ΑΚΕΛ προς τα εκεί.

Οι αντιδράσεις
Το ερώτημα, βεβαίως, που εγεί-

ρεται είναι το πόσο έχει αγκα-

λιαστεί και από το ακροατήριο
του ΑΚΕΛ η υποψηφιότητα Κι-
ζίλγιουρεκ. Κομματικά στελέχη
σημειώνουν πως η υποψηφιότητα
του Τ/κ ακαδημαϊκού πέραν του
ότι έχει προκαλέσει θετική αν-
ταπόκριση από την πλειοψηφία
του κόμματος, επιβεβαιώνει και
την προσήλωση του κόμματος
για μία επανενωμένη Κύπρο.

Από κάποιους και ιδιαίτερα
από το περιβάλλον του βουλευτή
Λάρνακας Γιώργου Γεωργίου γί-
νεται βεβαίως λόγος για προώθη-
ση του Τ/κ ακαδημαϊκού από την
ηγεσία, εντείνοντας την εσω-
στρέφεια. Υπάρχει και εκείνη η
μερίδα των «σκληρών» ψηφοφό-
ρων του κόμματος που βλέπει με
προβληματισμό την εν λόγω επι-
λογή.

Είναι το ίδιο ακροατήριο, άλ-
λωστε, που θεωρεί πως το μήνυμα
που στέλνει η σημερινή ηγεσία

γύρω από το Κυπριακό δεν έχει
καταφέρει να γίνει κατανοητό
στην ευρεία βάση του κόμματος
και ίσως να δίνει το μήνυμα επι-
πλέον υποχωρήσεων από μέρους
του κόμματος. Όπως αναφέρουν
πολιτικοί κύκλοι η εκλογή Νιαζί
Κιζίλγιουρεκ μπορεί να προκα-
λέσει τα αντίθετα από τα επιθυ-
μητά αποτελέσματα.

Όμως στο ΑΚΕΛ δεν θα πε-
ριοριστούν στην προσήλωση για
λύση, αλλά και στην ανάγκη πά-
ταξης του φασισμού. Σε μία Ευ-
ρώπη που ενισχύεται συνεχώς
η Ακροδεξιά, η Αριστερά θα πρέ-
πει όχι μόνο να σταθεί ανάχωμα,
αλλά να δώσει πρώτα και κύρια
δυναμικά το παρών της, είναι το
μήνυμα που προωθείται από το
ΑΚΕΛ.

Η αντιπαράθεση, άλλωστε,
ΕΛΑΜ-ΑΚΕΛ αναπόφευκτα συ-

σπειρώνει και τα δύο κόμματα.
Το ερώτημα είναι κατά πόσο αυτή
η αντιπαράθεση θα φέρει κοντά
κεντρώους μετριοπαθείς ψηφο-
φόρους. Ο κίνδυνος που παρου-
σιάζεται για κατάληψη της έκτης
έδρας από το ΕΛΑΜ εκτιμάται
από πολλούς πως θα βοηθήσει
τα μικρότερα κόμματα, των οποί-
ων ένα καλό ποσοστό θα απομα-
κρύνει το ΕΛΑΜ από τις Βρυξέλ-
λες, με το ΑΚΕΛ να δέχεται έτσι
τις μεγαλύτερες διαρροές. 

Στο πλαίσιο των μεγάλων ανη-
συχιών είναι και η πορεία της
Ομόνοιας ή καλύτερα της νέας
Ομόνοιας που συστάθηκε από
τη Θύρα 9 και άλλους οργανω-
μένους φιλάθλους. Όπως λέγεται
η νέα ομάδα φαίνεται να προχωρά
καλά και αυτό σε συνδυασμό με
την κακή απόδοση της Ομόνοιας
ενδεχομένως να ενισχύσει τα
μουρμουρητά του ΑΚΕΛικού
ακροατηρίου. Από το κάδρο δεν
πρέπει να παραλείπεται πως στε-
λέχη, όπως ο Γιάννος Κατσουρί-
δης και άλλοι, που έχουν διαφω-
νήσει με την «ιδιωτικοποίηση»
της Ομόνοιας, βρίσκονται κοντά
στη νέα ομάδα, προκαλώντας πο-
νοκέφαλο στην ηγεσία. 

Στην Εζεκία Παπαϊωάννου αν-
τιλαμβάνονται πως ο μόνος τρό-
πος για να ενεργοποιηθεί το ΑΚΕ-
Λικό ακροατήριο σε μία διαχρο-
νικά αδιάφορη εκλογική μάχη,
αλλά και να κλείσουν τα στόματα
της δυσφορίας γύρω από χειρι-
σμούς της ηγεσίας, είναι να ξα-
ναβρεί το ΑΚΕΛ τον αντιπολι-
τευτικό του ρόλο. Καθόλου τυχαία
η δριμεία επίθεση του ΑΚΕΛ στο
κεφάλαιο του Συνεργατισμού.

Θεωρήθηκε η κατάλληλη για
να κάνει την ρελάνς του. Αφενός
αποδομώντας το success story
της κυβέρνησης Αναστασιάδη,
αφετέρου επιχειρώντας να ανα-
τρέψουν την άποψη ότι το ΑΚΕΛ
δεν μπορεί να κυβερνήσει λόγω
άγνοιας στην οικονομία. Κάτι τέ-
τοιο θεωρείται πως θα συσπει-
ρώσει επαρκώς το κόμμα και πως
θα το ενδυναμώσει. Το πρώτο
εγχείρημα βεβαίως με την πορεία
στο Προεδρικό μπορεί να μάζεψε
αρκετό κόσμο, όχι όμως τέτοιο
που να προκαλέσει πραγματικό
πρόβλημα στην κυβέρνηση Νίκου
Αναστασιάδη και να αναβιώσουν
οι μέρες του Μαρί, έξω από το
Προεδρικό. Το σίγουρο είναι πως
το ΑΚΕΛ δεν πρόκειται να κλείσει
εύκολα τον Συνεργατισμό, δυ-
σκολεύοντας περαιτέρω την κυ-
βέρνηση. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Στη μάχη συσπείρωσης βρίσκονται οι
κομματικοί μηχανισμοί σε Πινδάρου και
Εζεκία Παπαϊωάννου, καθώς οι ευρωε-
κλογές είναι μόλις δύο μήνες μακριά. Τι

μπορεί να λειτουργήσει αρνητικά για
ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ ώστε να μην πετύχουν
το μεγάλο στοίχημα των εκλογών και συ-
νεπώς της διατήρησης της δύναμής τους;
Για τον Δημοκρατικό Συναγερμό λένε
πως είναι ο κακός εαυτός τους, καθώς η

πολυφωνία του κόμματος προκαλεί πλέον
ζητήματα στο κόμμα. Ενισχύεται παράλ-
ληλα η ψήφος διαμαρτυρίας λόγω κυβερ-
νητικών χειρισμών που στρέφει άλλους
προς το ΕΛΑΜ και άλλους προς το ΑΚΕΛ.
Για το ΑΚΕΛ ο μεγάλος φόβος είναι να

μείνει το ΑΚΕΛικό ακροατήριο μακριά
από την κάλπηεξαιτίας και της αδιάφορης
για την Αριστερά εκλογικής μάχης. Και
τα δύο κόμματα εργάζονται οργανωτικά
για να μειώσουν και τις ζημιές, αλλά και
τις απώλειές τους. Απώλειες που ενδε-

χομένως να κοστίσουν ακριβά και στον
Αβέρωφ Νεοφύτου, αλλά και στον Άντρο
Κυπριανού προσωπικά, σε μία εκλογική
μάχη που θα μπορούσε να είναι αδιάφορη,
που όμως κάθε άλλο από αδιάφορη είναι
για τη δική τους συνέχεια.

Η φθορά της εξουσίας
και η ψήφος διαμαρτυρίας

Η πορεία της Ομόνοιας
και η αδιαφορία ΑΚΕΛικών 
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Στον ΔΗΣΥ βλέπουν ξανά
εικόνες των βουλευτικών
εκλογών του 2016 και
προσπαθούν να μειώσουν
τις απώλειες με συναντή-
σεις ενοχλημένων ψηφο-
φόρων στα σπίτια τους.
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Κύριος εχθρός του
ΑΚΕΛ είναι η αδιαφο-
ρία των ΑΚΕΛικών για
την εν λόγω εκλογική
αναμέτρηση την οποία
επιχειρούν να πολεμή-
σουν με την έμφαση
στον αντιφασισμό, στην
προσήλωση για λύση
και τους κακούς χειρι-
σμούς της κυβέρνησης
στον Συνεργατισμό.

Μακριά από τον προεκλογικό του ΔΗΣΥ θα μείνει, όπως λένε στο Προεδρικό, ο Νίκος Αναστασιάδης, αφήνοντας τον Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου να χειριστεί τις δυσκολίες. 

Η υποψηφιότητα Κιζίλγιουρεκ έχει φέρει κοντά ένα ακροατήριο που επιθυμεί λύση και επανένωση, προκάλε-
σε ωστόσο έριδες εντός του ΑΚΕΛ για προώθηση του Τ/κ ακαδημαϊκού από την ηγεσία.
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Κρατήστε τη Mercedes σας…Mercedes!

Παγκύπριος τηλεφωνικός αριθμός: 77772228     www.mercedes-benz.com.cyCyprus Import Corporation Ltd

Service και ανταλλακτικά μόνο στην πηγή! Συμφέρουν. 

Τα πακέτα περιλαμβάνουν:
•  Αλλαγή λαδιού & φίλτρου στον κινητήρα
•   Αλλαγή του φίλτρου αέρα του κινητήρα
•  Χρήση του συμπυκνωμένου υγρού για πλύση του 

ανεμοθώρακα
•  Aλλαγή φίλτρου καμπίνας του κλιματιστικού
•  Οπτικούς ελέγχους σύμφωνα με τη Λίστα του Κατασκευαστή 

(Maintenance Service Sheet)

•  Συμπλήρωση όλων των λειτουργικών υγρών
•  Brake test και shock absorber test
•  Έκπτωση 20% επί των ανταλλακτικών και 10% επί των 

εργατικών, για οχήματα που έχουν κλείσει 7 χρόνια 
(εάν σύμφωνα με τους κωδικούς που εμφανίζει το όχημα 
χρειάζονται επιπλέον εργασίες όπως υγρό φρένων, 
σπινθηριστές κ.λ.π)
* Στην τιμή συμπεριλαμβάνεται το ΦΠΑ.

€195*

€275*

Νέα πακέτα service Mercedes Benz
•  Mercedes-Benz A-Class W 169 (2004-2012), 

(A 150 & A 160 3 door & 5 Door)
•  Mercedes-Benz B-Class W 245 (2005-2011), 

(B 150 & B160)
•  Mercedes-Benz CLK C/A 209 (2002-2009), 

(CLK 200 Kompressor)

•  Mercedes-Benz ML-Class W 164 (2005-2011), 
(ML 280 CDI & ML 320 CDI)

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Η Αθήνα εκτιμά ότι μετά τις σημερινές
εκλογές στην Τουρκία οι επιθετικοί τόνοι
εκ μέρους της Άγκυρας θα μειωθούν και
σταδιακά θα προχωρήσουν οι δρομολο-
γημένες επαφές ανάμεσα στις δύο χώρες,
με σκοπό τη μείωση της έντασης. Αυτή
όμως είναι η επίσημη εκδοχή των πραγ-
μάτων. Παράλληλα, στην Αθήνα υπάρχει
προετοιμασία και για την ορατή πιθανό-
τητα μιας παρατεταμένης περιόδου αστά-
θειας στην Τουρκία, που οφείλεται σε
τέσσερις βασικούς παράγοντες: Πρώτον,
την οικονομική κρίση που έχει αρχίσει
να ανησυχεί και τον Ρετζέπ Ταγίπ Ερν-
τογάν, παρά τις περί του αντιθέτου δη-
λώσεις του. Δεύτερον, στις δυσκολίες των
αμερικανοτουρκικών σχέσεων που τείνουν
να λάβουν χαρακτήρα χάσματος σε πε-
ριπτώσεις, όπως η προμήθεια πυραύλων
S-400 από την Άγκυρα. Τρίτον, στην ανα-
βίωση και ενίσχυση του συνδρόμου πε-
ρικύκλωσης, το οποίο χαρακτηρίζει πάγια
την Άγκυρα, μετά τον άξονα Ελλάδας, Κυ-
πριακής Δημοκρατίας και Ισραήλ με την
πολιτική υποστήριξη των ΗΠΑ. Και, τέ-
ταρτον, στον κλυδωνισμό που για πρώτη
φορά φαίνεται ότι υπέστη το κυβερνών
κόμμα ΑΚΡ στις δημοτικές εκλογές, οι
οποίες πραγματοποιούνται σήμερα, ανε-
ξαρτήτως τελικού αποτελέσματος. 

Τα επόμενα βήματα
Στον σχεδιασμό της Αθήνας ένα πρώτο

σημαντικό βήμα είναι η συνάντηση του
γ.γ. του Υπουργείου Εξωτερικών Δημήτρη
Παρασκευόπουλου με τον μόνιμο υφυ-
πουργό Εξωτερικών Σεντάτ Ονάλ στις 12
Απριλίου. Τα αποτελέσματα αυτής της
συνάντησης θα κρίνουν τα επόμενα βή-
ματα. Όπως π.χ. αν ο υπουργός Εθνικής
Άμυνας Ευάγγελος Αποστολάκης αντα-
ποκριθεί στην πρόσκληση του Τούρκου
ομολόγου του Χουλουσί Ακάρ να επισκε-
φθεί την Έκθεση Αμυντικού Υλικού που
πραγματοποιείται στην Κωνσταντινού-
πολη από τις 30 Απριλίου έως τις 4 Μαΐου.

Ενδιαμέσως θα συναντηθούν και τα τε-
χνικά κλιμάκια για τα Μέτρα Οικοδόμησης
Εμπιστοσύνης (ΜΟΕ). Από την ελληνική
πλευρά δεν συμμετέχουν σε αυτά απο-
κλειστικά στρατιωτικοί, αλλά και στελέχη
του Υπουργείου Εξωτερικών. Η παρενό-
χληση του ελικοπτέρου που μετέφερε τον
πρωθυπουργό στο Αγαθονήσι και, με αυτό
τον τρόπο, η έμμεση ανακίνηση ζητήματος
«γκρίζων ζωνών» στο Ανατολικό Αιγαίο,
αλλά και η ρητορική του κ. Ερντογάν περί
μετατροπής της Αγίας Σοφίας σε τζαμί ή
η επιμονή του κ. Ακάρ στα περί «Γαλάζιας
Πατρίδας» δημιουργούν στην Αθήνα συγ-
κρατημένη αισιοδοξία. Πάντως, πηγές
αναφέρουν ότι παρά το ασυνήθιστα αυ-
στηρό τόνο του διαβήματος που επιδόθηκε
στον Τούρκο πρέσβη Μπουράκ Οζουγ-
κέργκιν για την παρενόχληση του Σινούκ
που μετέφερε τον κ. Τσίπρα, ο διπλωμάτης
εμφανίστηκε καθησυχαστικός στις επαφές
που είχε με τους Έλληνες συναδέλφους
του.

Ναυτικά μίλια
Στο χρονικό διάστημα που ανοίγεται

μετά τις εκλογές στην Τουρκία, θα ληφθούν
και οι τελικές αποφάσεις για την επέκταση
των χωρικών υδάτων από 6 σε 12 ναυτικά
μίλια και την ανακήρυξη Αποκλειστικής
Οικονομικής Ζώνης (ΑΟΖ) στα δυτικά
(Ιόνιο και νότια Πελοποννήσου). Υπάρχουν
πληροφορίες που φέρουν τον πρωθυπουρ-
γό Αλέξη Τσίπρα να είναι έτοιμος να προ-
χωρήσει σε αυτή την κίνηση το αμέσως
επόμενο χρονικό διάστημα. Οι εξελίξεις
αυτές υπαγορεύονται, μεταξύ άλλων, και
από τις πιέσεις των ενεργειακών κολοσσών
για έναρξη των ερευνών και γεωτρήσεων
ειδικά στα νότια της Κρήτης. Φαίνεται
ότι υπάρχουν και ορισμένες σκέψεις στο
Μέγαρο Μαξίμου για ανακήρυξη ΑΟΖ,
μετά τις ευρωεκλογές, ωστόσο, είναι σαφές
πως σε αυτή την περίπτωση εμπλέκονται
και άλλοι, αστάθμητοι παράγοντες. Ως
προς τους παράγοντες, οι οποίοι είναι εν-
τελώς εκτός του ελέγχου της Αθήνας, μια
από τις ενδιαφέρουσες παραμέτρους θα

διαμορφωθεί απόψε. Ο Μπιναλί Γιλντιρίμ,
πρόεδρος της Εθνοσυνέλευσης και πρώην
πρωθυπουργός δίνει μάχη στήθος με στή-
θος για την Κωνσταντινούπολη με τον
Εκρέμ Ιμάμογλου (CHP) που μέχρι πρότινος
ήταν άγνωστος.

Στην Άγκυρα ο Μεχμέτ Ετζασέκι του
ΑΚΡ είναι πιθανόν να χάσει από τον υπο-
ψήφιο του CHP Μανσούρ Γιαβάς, ενώ ανά-
λογες «μάχες» καταγράφονται σε πόλεις
όπως το Εσκί Σεχίρ. Ο κ. Ερντογάν γνωρίζει
πολύ καλά από ιδίαν εμπειρία (όταν εξελέγη
δήμαρχος Κωνσταντινούπολης το 1994),
αλλά και από προηγούμενα έτη (όπως το
1989), ότι τα τραύματα στις δημοτικές
εκλογές είναι πολλές φορές βαθύτερα απ’
όσο φαίνεται και μετατρέπονται σε πρό-
κριμα εξελίξεων.

Κατρούγκαλος-Λουτ
Την κατάσταση στην περιοχή θα έχει

τη δυνατότητα να συζητήσει με Αμερι-
κανούς συνομιλητές ο υπουργός Εξωτε-
ρικών Γιώργος Κατρούγκαλος, ο οποίος
βρίσκεται στις ΗΠΑ με αφορμή την επε-
τειακή Υπουργική Σύνοδο του ΝΑΤΟ για
τα 70 χρόνια από την ίδρυση του Βορει-
οατλαντικού Συμφώνου. Αν και επίκεντρο
των ομιλιών που θα παραχωρήσει ο κ. Κα-
τρούγκαλος στη Νέα Υόρκη θα είναι η
Συμφωνία των Πρεσπών (επίκειται η επί-
σκεψη του Αλέξη Τσίπρα στα Σκόπια, ενώ
ο ΥΠΕΞ θα συναντηθεί και με τον ομόλογό
του Νίκολα Ντιμιτρόφ και τον Μάθιου Νί-
μιτς) αναμένονται και ευρύτερες επαφές.
Ο κ. Κατρούγκαλος θα συναντηθεί την
Παρασκευή και με την Ειδική Απεσταλ-
μένη του γ.γ. ΟΗΕ για το Κυπριακό, Τζέιν
Χολ Λουτ. Σύμφωνα με καλά πληροφο-
ρημένες πηγές, ένα από τα θέματα που
θα συζητηθούν αφορούν τις εξαιρετικά
καλές σχέσεις της Αθήνας με το Πεκίνο,
κάτι που είχε προξενήσει ορισμένες απο-
ρίες στην Ουάσιγκτον. Από την Αθήνα
θα διευκρινιστεί ότι η Κίνα είναι εταίρος
πολύ μεγάλης σημασίας για την Ελλάδα
στην οικονομία, όχι όμως και στο σκέλος
της ασφάλειας. 

Προσβλέπει σε μείωση τόνων με Άγκυρα η Αθήνα
Βρίσκεται σε εξέλιξη προετοιμασία για πιθανή περίοδο αστάθειας, αναμένονται και τελικές αποφάσεις στο θέμα της ελληνικής ΑΟΖ

������

Στο διάστημα μετά τις εκλογές
στην Τουρκία, θα ληφθούν και
οι τελικές αποφάσεις για την
επέκταση των χωρικών υδά-
των από 6 σε 12 ναυτικά μίλια
και την ανακήρυξη Αποκλει-
στικής Οικονομικής Ζώνης. 

Την κατάσταση στην περιοχή θα έχει τη δυ-
νατότητα να συζητήσει με Αμερικανούς συ-
νομιλητές ο υπουργός Εξωτερικών Γιώργος
Κατρούγκαλος, ο οποίος βρίσκεται στις ΗΠΑ
με αφορμή την επετειακή Υπουργική Σύνο-
δο του ΝΑΤΟ για τα 70 χρόνια από την ίδρυ-
ση του Βορειοατλαντικού Συμφώνου.

Αλβανία και ΕΕ

Η ανησυχία ότι η εθνικιστική έξαρση
στην Αλβανία θα έχει επιπτώσεις στα
μέλη της Ελληνικής Εθνικής Μειονότη-
τας στη γειτονική χώρα επιβεβαιώθη-
κε αργά το βράδυ της Παρασκευής,
όταν στο Υπουργείο Εξωτερικών
έφθασαν πληροφορίες ότι προωθείται
νόμος για τη δήμευση των περιουσιών
των Ελλήνων της Χειμάρρας, προκει-
μένου να ανεγερθούν τουριστικά ακί-
νητα προς όφελος Αλβανών. Ο πρωθυ-
πουργός Αλέξης Τσίπρας προειδοποί-
ησε ευθέως την Αλβανία με διακοπή
των ενταξιακών διαπραγματεύσεων
στην Ε.Ε. εάν «επαληθευτούν αυτές οι
πληροφορίες». Ο κ. Τσίπρας έκανε ευ-
θέως λόγο για «μια αρνητική εξέλιξη
σε σχέση με την ελληνική μειονότητα
στην Αλβανία», που «δεν μας δίνει αι-
σιοδοξία για τις ενταξιακές προοπτι-
κές αυτής της χώρας». Ο κ. Τσίπρας
εκδήλωσε την ευχή να διαψευστεί,
ωστόσο, είναι σαφές ότι από την Πα-
ρασκευή άρχισε ένα διπλωματικό πα-
ρασκηνιακό παιχνίδι προκειμένου να
αποφευχθεί η προώθηση του νόμου
για δήμευση των περιουσιών των Ελ-
λήνων της Χειμάρρας στην Εφημερίδα
της Κυβερνήσεως της Αλβανίας. Μια
τέτοια εξέλιξη θα έθετε σε ισχύ την
απόφαση που έλαβε το Υπουργικό
Συμβούλιο υπό τον Έντι Ράμα τον προ-
ηγούμενο Δεκέμβριο, σε περίοδο πο-
λύ ομαλότερη για την Αλβανία από σή-
μερα, όπου η κυβέρνηση αντιμετωπί-
ζει καθημερινές διαδηλώσεις και εκ
των έσω αμφισβήτηση. Πάντως, πιθα-
νό μπλόκο της Αθήνας στην ενταξιακή
προοπτική της Αλβανίας θα συμπαρέ-
συρε εκ των πραγμάτων και τη Βόρεια
Μακεδονία. Τα Τίρανα και τα Σκόπια
διεκδικούν από κοινού την εξασφάλι-
ση ημερομηνίες έναρξης ενταξιακών
διαπραγματεύσεων στην Ε.Ε.
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Σήμερα αυτοί που λαμβάνουν τις
αποφάσεις, είναι άνθρωποι οι οποίοι
έχουν τον μεγάλο πλούτο και τα
χρήματα που απαιτούνται για να
επικρατούν σε προεκλογικές εκ-
στρατείες, άνθρωποι συνδεδεμένοι
άμεσα ή έμμεσα με μεγάλους κερ-
δοσκοπικούς επιχειρηματικούς ορ-
γανισμούς που καθορίζουν την πο-
λιτική ατζέντα καθώς επίσης και
ό,τι αφορά την κοινωνία.

Το πολιτικό σύστημα ελέγχεται
από λίγους ανθρώπους οι οποίοι επί
της ουσίας κινούν τα νήματα σε
όλες τις νευραλγικές θέσεις του
Κράτους και είναι αυτοί που λαμ-
βάνουν τις αποφάσεις που μας αφο-
ρούν. Κατά βάση, αυτό που γίνεται
πρακτικά, είναι ότι κάθε πέντε χρό-
νια μας έχει επιβληθεί εν είδει πλύ-
σης εγκεφάλου και οικονομικού
ελέγχου διά μέσου του «ρουσφετιού»
σε μεγάλο βαθμό, όπως διά της ψή-

φου να επιλέγεις έναν προαποφα-
σισμένο άνθρωπο ή ανθρώπους ως
πρόεδρο ή βουλευτή, οι οποίοι απο-
φασίζουν για μας χωρίς εμάς και
χωρίς κανένα απολύτως ουσιαστικό
κόστος για την αθέτηση υποσχέ-
σεων και γι’ αυτά που διαπράττουν. 

Αυτοί οι άνθρωποι διά της θέσεως
εξουσίας τους διορίζουν τους φίλους
τους σε καίρια πόστα εξουσίας,
όπως βλέπουμε συνεχώς με τους
διορισμούς ημετέρων στους ημι-
κρατικούς οργανισμούς αλλά και
γενικότερα. Το πιο σημαντικό είναι
ότι για τις πολιτικές τους αποφάσεις,
αυτοί οι άνθρωποι δεν ελέγχονται
με κανέναν απολύτως τρόπο και
δεν έχουν απολύτως κανένα κόστος
γι’ αυτές. Το πλέον χαρακτηριστικό
παράδειγμα κορυφαίας πολιτικής
αθέτησης προεκλογικών δεσμεύ-
σεων ήταν προφανώς το περιβόητο
«δεσμεύομαι» του κύριου Αναστα-

σιάδη, ο οποίος και είχε εκλεγεί με
αυτό το σύνθημα το 2013. 

Η ίδια η Κεντρική Τράπεζα της
Κύπρου με επιστολή της προς τον
πρόεδρο του Παγκύπριου Δικηγο-
ρικού Συλλόγου ημερομηνίας 11
Φεβρουαρίου 2013 επίσημα διαβε-
βαίωσε κατηγορηματικά ότι δεν
υπάρχει περίπτωση να γίνει κού-
ρεμα καταθέσεων και μάλιστα θε-
ώρησε γελοίο κάθε τέτοιο ισχυρι-
σμό. Ένα μήνα μετά ο κατά τα άλλα
γελοίος αυτός ισχυρισμός, έγινε
πραγματικότητα και η κυπριακή
οικονομία διαλύθηκε. Ποιο ήταν
το κόστος αυτών που ελέγχουν τις
ζωές μας για τα ψέματα τους και
την μη τήρηση των υποσχέσεών
τους; Απολύτως καμιά. Το μεγάλο
πρόβλημα συνολικά της κοινωνίας
μας ξεκινά από το ότι αυτοί που
λαμβάνουν τις αποφάσεις για μας
χωρίς εμάς είναι ανεξέλεγκτοι. Το

αίτημα που θα πρέπει να τεθεί επί
τάπητος ΤΩΡΑ είναι να μπορούμε
να αρχίσουμε να ασκούμε έλεγχο
σε αυτούς που λαμβάνουν τις απο-
φάσεις χωρίς να αφήνεται στην δι-
κή τους ευχέρεια της ανάληψης
πολιτικής ευθύνης με τραγελαφικά
συνθήματα υπεκφυγής περί «πο-
λιτικής υπευθυνότητας» όπως εί-
δαμε πρόσφατα με αφορμή το πό-
ρισμα για τον Συνεργατισμό. Θα
πρέπει να τεθεί άμεσα θέμα πρό-
τασης δυσπιστίας μέχρι και ανά-
κλησης καθενός που κατέχει μια

θέση εξουσίας αυτό μπορεί να γίνει
εφικτό όταν θα μαζευτούν επίσημα
συγκεκριμένος αριθμός υπογρα-
φών. Στο Ηνωμένο Βασίλειο με 10
χιλιάδες υπογραφές η βρετανική
κυβέρνηση είναι υποχρεωμένη να
απαντήσει σε ένα αίτημα ή μια
ερώτηση επί συγκεκριμένου θέ-
ματος. Με 100 χιλιάδες υπογραφές
το βρετανικό κοινοβούλιο είναι
υποχρεωμένο να προβεί σε συζή-
τηση για συγκεκριμένο θέμα που
έθεσαν οι υπογράφοντες. Επίσης
στην ίδια την Ε.Ε., η Ευρωπαϊκή
Πρωτοβουλία Πολιτών (ΕΠΠ) απο-
τελεί ένα σημαντικό μέσο συμμε-
τοχικής δημοκρατίας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, που επιτρέπει σε
ένα εκατομμύριο πολίτες της Ε.Ε.
διαμένοντες τουλάχιστον στο ένα
τέταρτο των κρατών μελών, να κα-
λούν την Επιτροπή να υποβάλει
πρόταση νομικής πράξης για την

εφαρμογή των Συνθηκών της Ε.Ε.
Από την έναρξη εφαρμογής του
κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 211/2011, ο
οποίος ορίζει λεπτομερείς διαδι-
κασίες και προϋποθέσεις σχετικά
με την ΕΠΠ, τέσσερις πρωτοβουλίες
έχουν υποβληθεί επιτυχώς στην
Επιτροπή. Πρέπει να απαιτήσουμε
να έχουμε και εμείς εδώ στην Κύπρο
ένα τέτοιο δικαίωμα. Η πρόταση
δυσπιστίας μέχρι και του ακραίου
σεναρίου της ανάκλησης και ως
εκ τούτου ο πρακτικός έλεγχος αυ-
τών που ασκούν εξουσία πρέπει
να γίνει άμεσα απαιτητός στόχος
και θα πρέπει επίσης όσοι λαμβά-
νουν μέρος σε αποφάσεις να έχουν
τόσο αστικές όσο και ποινικές ευ-
θύνες και να πληρώνουν το κόστος
των αποφάσεών τους.

Ο κ. Μιχάλης Παρασκευάς είναι
νομικός.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Ο δρόμος που άνοιξε η κατασκευή
των δίδυμων πύργων στον παρα-
λιακό της Λεμεσού το 2012, διευ-
ρύνθηκε και έγινε τάση στον τομέα
των ακινήτων από το 2015. Η τάση
προς τις σύγχρονες κατασκευές ψη-
λών κτηρίων στην Κύπρο έφτασε
στο ζενίθ της περί τις αρχές του
2018. Σύμφωνα με εκτιμήσεις της
πολεοδομίας, πλέον παρατηρείται
μάλλον μία ελαφρά κάμψη, η οποία
δικαιολογείται εφόσον τα κατάλληλα
τεμάχια βάσει του διευκρινιστικού
πλαισίου για τα ψηλά κτήρια εξαντ-
λούνται σταδιακά, και δεν αποκλεί-
εται το επενδυτικό ενδιαφέρον προς
αυτή την κατεύθυνση να μειωθεί,
αν το θελήσουν οι δυνάμεις της
αγοράς. Προς το παρόν το προφίλ
της Κύπρου στον τομέα των ακινή-
των φαίνεται να αλλάζει και να προ-
σπαθεί να προσομοιάσει μάλλον με
το αυτό του Ντουμπάι. Η χώρα που
έχει συνδέσει την εικόνα της και

είναι γνωστή διεθνώς για τα ψηλά
της κτήρια με σημείο κατατεθέν
τον ουρανοξύστη Burz Khalifa, με
ύψος 827 μέτρα και 160 ορόφους.
Προς το παρόν το ψηλότερο κτήριο
στην Κύπρο είναι στα 78 μέτρα,
ενώ πρόσφατα έχει υποβληθεί άδεια
και αυτή στη λεωφόρο Μακαρίου
στη Λάρνακα για κτήριο 130 μέτρων. 

Η ακτινογραφία των πόλεων
Συνολικά οι αιτήσεις οι οποίες

έχουν υποβληθεί μέχρι σήμερα για
κτήρια ύψους πέραν των δώδεκα
ορόφων , ανέρχονται σύμφωνα με
τα στοιχεία από τα Εμπορικά Επι-
μελητήρια και τους δήμους Λεμεσού,
Λευκωσίας, Λάρνακας και Πάφου,
τις 58. 

Μεγάλη έκπληξη από τη Λάρνα-
κα, η οποία είχε μείνει έξω από τον
χορό των ψηλών κτηρίων μέχρι πριν
από μερικούς μήνες όταν άρχισαν
να υποβάλλονται αιτήσεις από ξέ-
νους επενδυτές είτε από κοινοπρα-
ξίες κυπριακών και ξένων εταιρειών.

Αυτή τη στιγμή οι αιτήσεις που αφο-
ρούν την πόλη ανέρχονται στις 20
σύμφωνα με τον δήμαρχο Ανδρέα
Βύρα, για κτήρια ύψους μέχρι και
95 μέτρων όπως είναι η περίπτωση
του Κίτιον και 130 μέτρων όπως
είναι η περίπτωση της νέας ανά-
πτυξης της Μακαρίου. Στον δήμο
Λεμεσού, 15 είναι ο αριθμός των
projects για τα οποία είτε έχουν
υποβληθεί αιτήσεις, προκαταρτικά
ερωτήματα για απόψεις του δήμου
είτε υποβλήθηκε το διευκρινιστικό
πλαίσιο ώστε να προκαθοριστεί ο
αριθμός των ορόφων. Εκτός του δή-
μου Λεμεσού τα στοιχεία του τμή-
ματος Πολεοδομίας κάνουν λόγο
για άλλες 20 αιτήσεις για κτήρια
άνω των δώδεκα ορόφων. Τα πε-
ρισσότερα συγκεντρώνονται στον
δήμο Γερμασόγειας. Δέκα αιτήσεις
έχουν υποβληθεί στα δημοτικά όρια
του δήμου Πάφου για την κατα-
σκευή συνολικά 13 πύργων από 8
μέχρι 20 ορόφων. 

Στην περίπτωση της Λευκωσίας,
13 αιτήσεις έχουν υποβληθεί ενώ-
πιον τοπικής πολεοδομικής αρχής
και αφορούν μεταξύ άλλων, τα νέα
κεντρικά γραφεία της Eurobank,
το κτήριο Jean Nouvel, το Excelsior,
το Santa Roza, το Stasinou, και το
Labs Tower. Δύο από αυτές έχουν
εγκριθεί (Metropolitan και Asteroid
Landmark).

Ανάπτυξη σε ισχνά θεμέλια
Οι προβληματισμοί που εκφρά-

ζονται για την τάση του τομέα των
ακινήτων για τα ψηλά κτήρια δεν
είναι κάτι καινούργιο. Επανειλημ-
μένα έχει υπογραμμιστεί από πλευ-
ράς Επιστημονικού και Τεχνικού
Επιμελητηρίου ότι οι αναπτύξεις
γίνονται χωρίς συγκεκριμένο σχε-
διασμό, ενώ ούτε και οι κατευθυν-
τήριες γραμμές, οι οποίες έχουν
ανακοινωθεί από το τμήμα Πολεο-
δομίας, πριν από κάποιους μήνες,
δεν αποτελούν λύση στο ζήτημα
του άναρχου σχεδιασμού. «Εκείνο
που προβληματίζει τις τοπικές αρχές
πέραν αυτών των προβληματισμών
είναι οι τεράστιες πιέσεις που
ασκούνται από τους επιχειρηματίες
για να δοθούν αυτές οι άδειες. Σε
ποιο βαθμό μπορούν να αντισταθούν
σε αυτές τις πιέσεις είναι ένα ερώ-
τημα», αναφέρει σχετικά ο πρόεδρος
του ΕΤΕΚ Στέλιος Αχνιώτης.

Πέραν του θέματος της χωροθέ-
τησης των κτηρίων κατά τρόπο
ώστε να ταιριάζουν με το προφίλ
και τον χωροταξικό σχεδιασμό των

πόλεων ένα άλλο ζήτημα που προ-
κύπτει είναι η εξάρτηση που χαρα-
κτηρίζει τέτοιες μεγάλες αναπτύξεις
με το πρόγραμμα πολιτογραφήσεων.
Ειδικότερα όταν η πλειοψηφία επεν-
δυτών και αγοραστών είναι ξένοι.
Συμπέρασμα όχι αυθαίρετο, εφόσον
εκφράζεται επίσημα τόσο από το
ΕΤΕΚ, όσο και από τις τοπικές αρχές
και τα Εμπορικά και Βιομηχανικά
Επιμελητήρια των πόλεων. Ενισχύε-
ται δε και από τα στοιχεία της Κεν-
τρικής Τράπεζας, στην τελευταία
της έκθεση για τις τιμές των ακι-
νήτων όπου αναφέρεται ότι από το
σύνολο των αγοραστών ακινήτων
το 30% είναι υπήκοοι τρίτων χωρών,
με το ποσοστό να συνδέεται σε με-
γάλο βαθμό, με το σχέδιο της κυ-
βέρνησης για κατ εξαίρεση πολι-
τογράφηση επενδυτών στην Κύπρο,
το οποίο περιλαμβάνει στα κριτήριά
του επενδύσεις σε ακίνητα. Πρό-
κειται για περίοδο κατά την οποία
ο τομέας των ακινήτων είναι στα
καλύτερά του με την κατασκευα-

στική δραστηριότητα να καταγράφει
βάσει των τελευταίων στοιχείων,
αύξηση της τάξης του 24,3% . Αν
και βάσει του αριθμού των αιτήσεων,
φαίνεται ότι το επόμενο διάστημα
η Λάρνακα θα πρωταγωνιστήσει
στον τομέα των ακινήτων και δη
των ψηλών επιβλητικών κτηρίων,
εντούτοις ο δήμαρχος της πόλης
παρουσιάζεται μάλλον επιφυλακτι-
κός και δείχνει προς το πρόγραμμα
των πολιτογραφήσεων. «Αν για κά-
ποιο λόγο τερματιστεί το πρόγραμμα
των πολιτογραφήσεων τότε η ανά-
πτυξη δεν είναι βιώσιμη και τα κτή-
ρια θα μείνουν άδεια» αναφέρει χα-
ρακτηριστικά, τονίζοντας ότι δεν
γίνεται να εξαρτάται το αν θα έρθουν
οι ξένοι επενδυτές από μια πολιτική
απόφαση, από πλευράς Ε.Ε. 

«Μια μεγάλη ανάπτυξη δεν είναι
εκ των προτέρων πανάκεια ούτε εκ
των προτέρων κατάρα» αναφέρει
από την πλευρά του ο δήμαρχος
Λεμεσού Νίκος Νικολαΐδης. Ανα-
γνωρίζει ωστόσο ως δεδομένη τη

σχέση των πολιτογραφήσεων με
τις συγκεκριμένες αναπτύξεις και
αναφέρει ως στόχο, αυτές οι ανα-
πτύξεις να ενσωματωθούν στον
ιστό της πόλης παραγωγικά. Βάσει
αυτών των δεδομένων, τα νέα τα
οποία φτάνουν από το μέτωπο των
Βρυξελλών και που εκφράστηκαν
την περασμένη εβδομάδα δημιουρ-
γούν μάλλον ένα σύννεφο ανησυ-
χίας για την επόμενη μέρα, ή του-
λάχιστον για τον βαθμό της βιωσι-
μότητας αυτών των μεγάλων ανα-
πτύξεων σε μακροπρόθεσμο επί-
πεδο. Από τη στιγμή ειδικά που γί-
νεται λόγος για αδυναμία επαρκούς
μηχανισμού επιμέλειας των προ-
γραμμάτων πολιτογραφήσεων και
με ειδικές αναφορές σε Κύπρο και
Μάλτα, και με εισηγήσεις για στα-
διακή κατάργησή τους.

Στο 1,2% του ΑΕΠ
Η επίδραση των επενδύσεων

στον τομέα των ακινήτων που έχουν
πραγματοποιηθεί μέσω του προ-
γράμματος από το 2016- 2018 υπο-
λογίζεται στο 1,2% του ΑΕΠ, ενώ
την ίδια περίοδο έχει καταγραφεί
μεγέθυνση του ΑΕΠ γύρω στο 13%.
Άδειες οικοδομής, έσοδα, πωλήσεις
ακινήτων, τιμές και απασχόληση
οφείλεται εν μέρει στο Κυπριακό
Πρόγραμμα Επενδύσεων. Το 2018
το ποσοστό των συναλλαγών στον
κατασκευαστικό τομέα που αφο-
ρούσε το πρόγραμμα πολιτογρα-
φήσεων ανήλθε περίπου στο 38%.
Ποσοστό το οποίο αυξήθηκε ση-
μαντικά από το 2015 που ήταν γύρω
στο 19,5%. Σύμφωνα με τη μελέτη
για το κυπριακό επενδυτικό πρό-
γραμμα του Υπουργείου Οικονομι-

κών, το 2017 από το σύνολο των
επενδύσεων σε κατασκευές, ήτοι
κτίρια και έργα υποδομής, περίπου
το ένα τέταρτο οφείλονταν στο πρό-
γραμμα πολιτογραφήσεων. Το 2018
οι επενδύσεις που αφορούσαν το
πρόγραμμα πολιτογραφήσεων ανήλ-
θαν περίπου στο ένα τρίτο του συ-
νόλου των επενδύσεων. Όσον αφο-
ρά τις κατοικίες μόνο, το 2017 το
μερίδιο που αφορά το πρόγραμμα
μειώνεται στο ένα πέμπτο, ωστόσο,
η αναλογία τριπλασιάζεται σχεδόν
το 2018.

Κεφάλαιο δανεισμός
Μεγάλη είναι η κριτική που

ασκείται αναφορικά με τα κεφάλαια
των αναπτύξεων που σχετίζονται
με τις πολιτογραφήσεις. Τραπεζικές
πηγές ανέφεραν στην εφημερίδα
πως δεν προκύπτει οποιοσδήποτε
δανεισμός από κυπριακές τράπεζες
για την ανάπτυξη έργων όπως οι
πύργοι πολλών ορόφων. «Δικαιο-
λογημένος ο φόβος» υπογράμμισαν,
ωστόσο, διαβεβαίωσαν πως, αν
υπάρξει δανεισμός σε μεμονωμένες
περιπτώσεις, δίδεται κάτω από από-
λυτο έλεγχο. Συμπλήρωσαν δε, πως,
αν δοθεί δάνειο για αγορά συγκε-
κριμένου διαμερίσματος δεν δίδεται
όλο το ποσό, αλλά παραχωρείται
μόνο όσο αξίζει ένα αντίστοιχο δια-
μέρισμα ίδιων τετραγωνικών μέτρων
στην ίδια περιοχή. «Το άνοιγμα δη-
λαδή είναι μικρό και είναι αντίστοιχο
με εκείνο που θα δινόταν για αγορά
ενός διαμερίσματος εκτός πύργου.
Γενικότερα τα κεφάλαια έρχονται
από το εξωτερικό, είτε για την ανά-
πτυξη των κτηρίων, είτε για την
αγορά ενός διαμερίσματος», τόνισαν. 

Πέραν των 50
οι αιτήσεις
για πύργους
στην Κύπρο
Μεγαλύτερο το ενδιαφέρον επενδυτών 
για Λάρνακα, ακολουθεί η Λεμεσός

Η λήψη αποφάσεων και το (μη) κόστος αυτών
ΑΡΘΡΟ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑ
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Το πλέον σημαντικό 
σε μια κοινωνία είναι 
το ποιος λαμβάνει 
τις αποφάσεις που 
αφορούν τα μέλη της.

Τα έργα και 
ο αριθμός ορόφων

360 – Cyfield 34

Santa Roza 29

Central Park 22

Labs Tower 22

Excelsior 21

Jean Nouvel 17

Lord Byron 17

Metropolitan 17

Cythera Tower 17

Πινακοθήκη Λεβέντη 16

Asteroid Landmark 16

Νέα κεντρικά Eurobank 15
Στο εφαπτόμενο τεμάχιο 
της Eurobank εκκρεμεί 
νέα αίτηση για 17

Nice Dream 15

Stasinou 15

Bedizia Tower 13

Wargaming 12

Deloitte 11
Εκκρεμεί νέα αίτηση 
για προσθήκη 4 νέων 
ορόφων, ήτοι 15

Καθησυχάζει ο υπουργός Εσωτερικών

Από την πλευρά του ο υπουργός Εσωτερικών Κωνσταντίνος Πετρίδης
παρουσιάζεται καθησυχαστικός στις δηλώσεις του αναφέροντας ότι
πρόκειται για ένα πρόγραμμα το οποίο έχει πρόσφατα βελτιωθεί ώστε
να καθησυχαστούν οι όποιες ανησυχίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.
Αναφέρει δε ότι σύμφωνα με τη μελέτη του Υπουργείου Οικονομικών,
η οικονομική ανάπτυξη βασίζεται μόνο σε ένα μικρό ποσοστό σε αυτό
το πρόγραμμα. Παράλληλα, υπογραμμίζει ότι έχουν αυξηθεί σε μεγάλο
βαθμό και οι έλεγχοι δέουσας επιμέλειας ούτως ώστε να καθησυχά-
ζονται οι όποιες ανησυχίες και να συρρικνώνεται η πιθανότητα του
όποιου κινδύνου που ενδεχομένως προκύψει. Ο υπουργός Εσωτερι-
κών αναφέρει ότι η συνεισφορά του προγράμματος είναι σημαντική
στον τομέα των κατασκευών.
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Για έλλειψη σχεδιασμού
κάνει λόγο το ΕΤΕΚ 
και επισημαίνει πιέσεις 
από τους επιχειρηματίες
ανάπτυξης γης προς 
τις τοπικές αρχές. 

Ασκείται μεγάλη κριτική αναφορικά με τα κεφάλαια των αναπτύξεων που σχετίζονται με τις πολιτογραφήσεις. Τραπε-
ζικές πηγές ανέφεραν στην εφημερίδα πως δεν προκύπτει οποιοσδήποτε δανεισμός από κυπριακές τράπεζες για την
ανάπτυξη έργων, όπως οι πύργοι πολλών ορόφων.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Σε καθεστώς πίεσης βρίσκεται η
Λευκωσία, μετά την υπερψήφιση
από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο πα-
κέτου μέτρων για την καταπολέμηση
του φορολογικού εγκλήματος. Το
συγκεκριμένο νομοθέτημα βγάζει
στην επιφάνεια τις κατά καιρούς αν-
τιδράσεις που είχαν καταγραφεί για
το πρόγραμμα των πολιτογραφήσε-
ων, που έχει υιοθετήσει και η Κύπρος.
Αυτό που φαίνεται να προκαλεί ιδι-
αίτερη ανησυχία στη Λευκωσία είναι
η ονομαστική αναφορά που γίνεται
στην Κύπρο, τόσο στην έκθεση της
Ειδικής Επιτροπής που συστάθηκε
τον Μάρτιο του 2018 όσο και η υιο-
θέτηση από το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο. Το άλλο στοιχείο, το οποίο
εξάγεται, είναι η ισχυρή πλειοψηφία
που εξασφάλισε το συγκεκριμένο
νομοθέτημα (505 ψήφους υπέρ, 63
κατά και 87 αποχές) σε συνδυασμό
με το κατά πόσο θα επηρεαστεί το
συγκεκριμένο πρόγραμμα επί τους
εδάφους, αλλά και το καυτό θέμα
που αφορά την προσέλκυση ξένων
επενδυτών. Ένα ζήτημα το οποίο
θα φανεί σε βάθος χρόνου και ανα-
λόγως της διάθεσης από ευρωπαϊκής
πλευράς, να δώσει συνέχεια στις πιέ-
σεις για εφαρμογή του σχεδίου αν-
τιμετώπισης του οικονομικού εγ-
κλήματος, στη βάση των όσων ψή-
φισε το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.

Η επόμενη μέρα
Πέρα από τις αντιδράσεις που κα-

ταγράφηκαν στη Λευκωσία την επο-
μένη της απόφασης, σε μια πρώτη
αποκρυπτογράφηση για τις ονομα-
στικές υποδείξεις σε δύο κράτη μέλη
(Κύπρος και Μάλτα) εντοπίζεται σο-
βαρό πρόβλημα με το όλο σύστημα
παραχώρησης διαβατηρίων έναντι
επενδύσεων, κυρίως με την εμπλοκή

επαγγελματικών ομάδων που επη-
ρεάζονται άμεσα από το συγκεκρι-
μένο πρόγραμμα. Κάτι που ακροθιγώς
αφήνεται να φανεί στα όσα ψηφί-
στηκαν στο Στρασβούργο. Πέρα από
την ανησυχία που εκφράζεται «για
τα προγράμματα «χρυσής βίζας» και
διαβατηρίων για επενδυτές, τα οποία
πρέπει να καταργηθούν σταδιακά»,
η Ευρωβουλή υιοθέτησε τα ευρήματα
της Ειδικής Επιτροπής για αδύναμους
μηχανισμούς δέουσας επιμέλειάς
τους, με ειδική αναφορά στα προ-
γράμματα Μάλτας και Κύπρου. Κύ-
κλοι στο Στρασβούργο έλεγαν, μετά
τη ψηφοφορία της περασμένης Τρί-
της, πως αυτό που ενοχλεί δεν είναι
τα προγράμματα παραχώρησης δια-
βατηρίων, αλλά το φιλτράρισμα που
γίνεται στα πρόσωπα που δίνονται.
Αφήνοντας με αυτό τον τρόπο να
φανεί η κατεύθυνση προς την οποία
θα πρέπει να κινηθεί η Λευκωσία,
στην προκειμένη περίπτωση, για
εξάλειψη των όποιων πιέσεων.

Τι έχει ενοχλήσει
Αυτό το οποίο φάνηκε πως δεν

περνά απαρατήρητο στην Ε.Ε. είναι
η παραχώρηση διαβατηρίων, σε κά-
ποια πρόσωπα, κατά την πρώτη πε-
ρίοδο εφαρμογής αλλά και κατόπιν,

του επενδυτικού προγράμματος. Επί
του όλου, πηγές στο Στρασβούργο
έλεγαν στην «Κ» πως το ζήτημα για
τους Ευρωπαίους είναι η παραχώ-
ρηση διαβατηρίων σε πρόσωπα τα
οποία είναι συνδεδεμένα με πολιτικά
εκτεθειμένα πρόσωπα κυρίως προς
την πλευρά της Ρωσίας. Η Κομισιόν
είχε άλλωστε προχωρήσει κατά το
παρελθόν και σε σύνδεση του εν
λόγω επενδυτικού προγράμματος
με πρόσωπα που αιτούνται την εξα-
σφάλιση ιθαγένειας και ενδέχεται
να σχετίζονται με ομάδες οργανω-
μένου εγκλήματος που θέλουν να
διεισδύσουν στην ΕΕ, ή να στοχεύουν
σε ξέπλυμα χρήματος και φοροδια-
φυγή. Ήταν περίπου εκείνη την πε-
ρίοδο, Δεκέμβριος του 2018, που ο
Πρόεδρος Αναστασιάδης είχε ανα-
φέρει, ατυχώς κατά ορισμένους κύ-
κλους, σε έντονο ύψος στο Ευρω-
κοινοβούλιο, ότι επιχειρείται έντονη
στοχοποίηση της Κύπρου. Ένα δεύ-
τερο εξίσου σοβαρό θέμα, αφορά
παραχώρηση διαβατηρίων σε πρό-
σωπα όπου άλλο κράτος μέλος είχε
απορρίψει την παραχώρηση διαβα-
τηρίου. Εδώ γίνεται παραπομπή στη
Μάλτα, η οποία επίσης υποδεικνύεται
στην απόφαση του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου για τις «χρυσές βίζες» και
διαβατήρια. Στη βάση των ευρημά-
των της Ειδικής Επιτροπής, που είχε
συσταθεί για να παρουσιάσει προ-
τάσεις στην Ευρωβουλή, η Μάλτα
εμφανιζόταν να εγκρίνει επενδυτικά
προγράμματα σε πρόσωπα με ύποπτη
δράση, που ύστερα από πιέσεις που
της ασκήθηκαν οδήγησαν σε ένα
αυστηρότερο πλαίσιο.

Οι ντιβέλοπερ
Η συγκεκριμένη πρακτική από

πλευράς Μάλτας, όπως λέγεται σε
επίπεδο Ένωσης, συνδέεται με την
Κύπρο, αλλά και με την άποψη για

προβληματικό πλαίσιο παραχώρησης
διαβατηρίων, σε ξένους επενδυτές.
Αυτό που φαίνεται να έχει ενοχλήσει
τις Βρυξέλλες είναι η παραχώρηση
διαβατηρίων σε πρόσωπα τα οποία
προηγουμένως είχαν απορριφθεί
από τις αρχές της Μάλτας. Επί του
προκειμένου λέγεται πως κύπριοι
ντιβέλοπερ έστησαν μηχανισμούς
στη Μάλτα «ψαρεύοντας», στην ου-
σία, όσους απέρριπταν οι αρχές της
Μάλτας και τους διευκόλυναν με
την παραχώρηση διαβατηρίων από
την Κυπριακή Δημοκρατία. Η Ε.Ε.
εμφανίζεται ενοχλημένη με την πρα-
κτική η Κυπριακή Δημοκρατία να
παραχωρεί διαβατήρια σε πρόσωπα,
τα οποία απορρίφθηκαν από επεν-
δυτικά προγράμματα άλλων κρατών
μελών.

Σφίγγει ο κλοιός
Από την Ολομέλεια πέρασε και

ένα δεύτερο μέτρο που αφορά την
Κύπρο και έχει να κάνει με τα φο-
ρολογικά. Συγκεκριμένα η Κύπρος
συγκαταλέγεται σε μια λίστα με επτά
κράτη μέλη, τα οποία όπως αναφέ-
ρεται παρουσιάζουν χαρακτηριστικά
«φορολογικών παραδείσων και δι-
ευκολύνουν επιθετικές πρακτικές
φορολογικού σχεδιασμού». Οι υπό-
λοιπες χώρες που κατονομάζονται
είναι το Βέλγιο, η Ουγγαρία, η Ιρ-
λανδία, το Λουξεμβούργο, η Μάλτα
και η Ολλανδία. Οι συστάσεις της
Ειδικής Επιτροπής καλύπτουν σειρά
ζητημάτων, από την αναθεώρηση
του συστήματος αντιμετώπισης του
οικονομικού εγκλήματος, της φορο-
διαφυγής και της φοροαποφυγής
(κυρίως μέσω της ουσιαστικής βελ-
τίωσης της συνεργασίας σε όλους
τους τομείς μεταξύ των πολυάριθμων
εμπλεκόμενων αρχών) μέχρι τη σύ-
σταση νέων οργάνων σε επίπεδο
ευρωπαϊκό αλλά και παγκόσμιο.

Διαβατήρια σε άτομα που απέρριψαν άλλοι 
Πίσω από τις ονομαστικές αναφορές του ΕΚ για την Κύπρο βρίσκεται η ενόχληση της Ε.Ε. για τα διαβατήρια σε Ρώσους

Οικονομική Αστυνομία

Στις συστάσεις που πέρασαν από
την Ολομέλεια περιλαμβάνονται:
-Κάλεσμα προς την Κομισιόν να
ξεκινήσει να ετοιμάζει, άμεσα
πρόταση για μια ευρωπαϊκή οικο-
νομική αστυνομία και μια μονάδα
χρηματοοικονομικών πληροφο-
ριών της Ε.Ε.
-Πρόταση για τη σύσταση ενός
ευρωπαϊκού εποπτικού μηχανι-
σμού εναντίον του «ξεπλύματος
χρήματος».
-Παρότρυνση για τη δημιουργία
ενός παγκόσμιου φορολογικού
οργάνου στο πλαίσιο του ΟΗΕ.

Η Ολομέλεια εξέφρασε έντονη
ανησυχία και για τη γενικότερη
έλλειψη πολιτικής βούλησης,
από τα κράτη μέλη στο Συμβού-
λιο για την αντιμετώπιση της φο-
ροδιαφυγής, της φοροαποφυ-
γής και του οικονομικού εγκλή-
ματος. Η ανάγκη ψήφισης πακέ-
του μέτρων για φορολογικά εγ-
κλήματα προέκυψε μετά τις
αποκαλύψεις, τα τελευταία πέν-
τε χρόνια φορολογικών υποθέ-
σεων, όπως LuxLeaks, Panama
Papers, Football Leaks και Para-
dise Papers. 

������

Εκτός από τις περιπτώ-
σεις παραχώρησης κά-
ποιων διαβατηρίων κυ-
ρίως σε Ρώσους η Ε.Ε.
εμφανίζεται ενοχλημένη
με την τακτική έγκρισης
πολιτογραφήσεων σε άτο-
μα τα οποία είχαν απορ-
ριφθεί από άλλα κράτη.

Οι Βρυξέλλες, σύμφωνα με κύκλους του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, δεν φαί-
νεται να διαφωνούν με τα επενδυτικά προγράμματα πολιτογραφήσεων, αλλά με
το πλαίσιο που τα διέπει. Στην περίπτωση της Κύπρου αυτό που έχει ενοχλήσει
περισσότερο είναι περιπτώσεις στα πρώτα στάδια εφαρμογής του σχεδίου. 
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Κ
υβέρνηση και ΔΗΣΥ δηλώ-
νουν θιασώτες της «ελεύθε-
ρης οικονομίας και του αν-

ταγωνισμού». Οι πολιτικές που
εφαρμόζουν, όμως, προσαρμόζον-
ται ανάλογα με τα συμφέροντα που
θέλουν να εξυπηρετήσουν. Όταν
είναι για τους δημόσιους οργανι-
σμούς, επικαλούνται την ελεύθερη
οικονομία και τον ανταγωνισμό
και τους αφήνουν εκτεθειμένους
ή ακόμα τους προκαλούν προβλή-
ματα. Όταν είναι για ιδιωτικές εται-
ρείες και ιδιωτικά συμφέροντα,
τότε οι κυβερνώντες ακολουθούν
πολιτική προστατευτισμού και προ-
ώθησης των συμφερόντων τους.

Έτσι έκαναν οι κυβερνώντες
στην περίπτωση της Ελληνικής
Τράπεζας, όταν εγγυήθηκαν με
δυόμισι δισεκατομμύρια ευρώ τα
κέρδη της εταιρείας μετά την απορ-
ρόφηση των καλών περιουσιακών

στοιχείων του Συνεργατισμού. Έτσι
κάνουν οι κυβερνώντες και στην
περίπτωση της Αρχής Ηλεκτρισμού
Κύπρου. Με διάφορους τρόπους
και παρεμβάσεις προκαλούν μεγάλη
καθυστέρηση στη δημιουργία νέας
μονάδας ηλεκτροπαραγωγής. Κι
ενώ καθυστερούν την ΑΗΚ ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας πρόσφατα
κατέθεσε τον θεμέλιο λίθο σε πα-
ρόμοιο έργο ιδιωτικής εταιρείας.
Όσο και να θέλει κάποιος να πι-
στέψει ότι αυτό είναι τυχαίο, η χρο-
νική συγκυρία και τα γεγονότα δεν
αφήνουν τα όποια περιθώρια.

Προστάτες των ιδιωτικών συμ-
φερόντων σε βάρος του δημόσιου
συμφέροντος οι κυβερνώντες ανα-
δεικνύονται και στην περίπτωση
της Αρχής Λιμένων Κύπρου (ΑΛΚ).
Μετά την ιδιωτικοποίηση του λι-
μανιού Λεμεσού, την οποία υπερ-
ψήφισαν ο ΔΗΣΥ, το ΔΗΚΟ, η ΕΔΕΚ,

το ΕΥΡΩΚΟ (μόνο το ΑΚΕΛ κατα-
ψήφισε με τους Οικολόγους να τη-
ρούν αποχή) η κίνηση στο λιμάνι
έχει μειωθεί σε αντίθεση με το λι-
μάνι Λάρνακας, του οποίου η κί-
νηση έχει αυξηθεί. Κι ενώ η ΑΛΚ
προσπαθεί να καλύψει τις αυξη-
μένες ανάγκες η κυβέρνηση –διά
του Υπουργείου Οικονομικών– εν-
τελώς αυθαίρετα και χωρίς καμία
λογική αποφάσισε να περιορίσει
τις υπερωρίες και τα επιδόματα
βάρδιας. Αυτός ο περιορισμός προ-
καλεί σοβαρά προβλήματα στο λι-
μάνι, αλλά η κυβέρνηση συνεχίζει
να κωφεύει στις εκκλήσεις τόσο
των συνδικαλιστικών οργανώσεων
όσο και των εμπορευομένων.

Αυτή η απαράδεκτη απόφαση
της κυβέρνησης ήρθε να προστεθεί
στην κάκιστη συμφωνία που έκανε
για την ιδιωτικοποίηση του λιμα-
νιού Λεμεσού, η οποία ανάμεσα

σε άλλες απαράδεκτες πρόνοιες
περιλαμβάνει οροφή στο διακινού-
μενο φορτίο από το λιμάνι Λάρνα-
κας. Αν διακινηθούν περισσότεροι
από 900 χιλιάδες τόνοι φορτίου
τον χρόνο, το κράτος είναι υπο-
χρεωμένο να πληρώνει αποζημιώ-
σεις στις εταιρείες που ανάλαβαν
το λιμάνι Λεμεσού! Αλήθεια, τι εί-
δους «ελεύθερη αγορά και ελεύθε-
ρος ανταγωνισμός» είναι αυτός;

Η ιδιωτικοποίηση του λιμανιού
Λεμεσού βρίσκεται στον τρίτο χρό-
νο. Ήδη, υπάρχει ένα σαφές δείγμα
για τις αρνητικές επιπτώσεις της
ιδιωτικοποίησης.

Η ΑΛΚ, ενώ προηγουμένως
πραγματοποιούσε εκατομμύρια
κέρδη κάθε χρόνο –από το 2010
μέχρι το 2015 η ΑΛΚ έδωσε μέρισμα
στο κράτος 90 εκατομμύρια ευρώ–
τώρα χρειάζεται τη χρηματοδότηση
του κράτους για να μπορεί να επι-

βιώσει. Ο φετινός προϋπολογισμός
της Αρχής, για να είναι ισοσκελι-
σμένος, χρειάστηκε να αφαιρεθούν
αναπτυξιακά έργα και πρωτίστως,
το στρατηγικής σημασίας έργο του
βιομηχανικού λιμανιού στο Βασι-
λικό. Αυτό το εκμεταλλεύτηκε η
κυβέρνηση για να μεθοδεύσει την
ανάληψη του έργου από τον ιδιω-
τικό τομέα, εξέλιξη που δεν είναι
προς την ορθή κατεύθυνση, αφού
τελικά το κράτος δεν θα διαχειρί-
ζεται κανένα λιμάνι. Και μιλούμε
για ένα κράτος ημικατεχόμενο και
απομονωμένο στην Ανατολική Με-
σόγειο.

Η ιδιωτικοποίηση δεν έκανε το
λιμάνι Λεμεσού πιο ανταγωνιστικό
και πιο ελκυστικό, όπως ισχυριζό-
ταν η κυβέρνηση. Αντίθετα! Η κί-
νηση στο λιμάνι Λεμεσού μειώθηκε
και εταιρείες αποχώρησαν. Οι τα-
ρίφες και οι χρεώσεις αυξήθηκαν

σημαντικά και βάζουν πίεση στους
εγχώριους παραγωγούς και επιχει-
ρηματίες. Μέχρι και το ΚΕΒΕ –το
οποίο υποστήριξε σθεναρά την
ιδιωτικοποίηση– τώρα διαμαρτύ-
ρεται για τις αυξήσεις και ζητάει
αναθεώρηση της συμφωνίας που
έκανε η κυβέρνηση με τις εταιρείες.
Διαμαρτυρίες σημειώνονται και
για καθυστερήσεις στην εξυπηρέ-
τηση πλοίων, ένα θέμα που έχει
εγείρει ο Σύνδεσμος Ναυτικών Πρα-
κτόρων σε σχετική επιστολή του.

Το αβίαστο συμπέρασμα από
τη συμπεριφορά και την πολιτική
της κυβέρνησης είναι ένα: Οι κυ-
βερνώντες αντί να εξυπηρετούν
το δημόσιο συμφέρον κάνουν τον
πλασιέ μεγάλων ιδιωτικών συμφε-
ρόντων.

Ο κ. Στέφανος Στεφάνου είναι βουλευ-
τής, εκπρόσωπος Τύπου ΑΚΕΛ.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Εκτός από τη Χρυσή Αυγή, το ΕΛΑΜ
έχει δεσμούς και με το νεοναζιστικό
κόμμα της Γερμανίας NPD (Εθνι-
κοδημοκρατικό Κόμμα της Γερμα-
νίας). Οι επαφές των δύο μερών
έχουν αποκαλυφθεί μέσω γραπτής
ερώτησης που υπέβαλε στη γερ-
μανική κυβέρνηση η Τουρκάλα
βουλευτής Sevim Dagdelen το 2011,
με την απάντηση να είναι θετική.
Οι στενές σχέσεις των δύο κομμά-
των συνεχίστηκαν και στις βου-
λευτικές εκλογές του 2016, με το
NPD να μαζεύει μάλιστα μέσω της
σελίδας του στο facebook χρήματα
για να στηρίξει του ΕΛΑΜ. Το ΕΛΑΜ
από την πλευρά του αρνείται σή-
μερα την όποια επαφή ασχέτως αν
στο παρελθόν παραδεχόταν τις
στενές του σχέσεις με το νεοναζι-
στικό κόμμα της Γερμανίας και
αναρτούσε φωτογραφίες μαζί τους. 

Με σφραγίδα Βερολίνου
Το 2011, ο τότε υπουργός Εσω-

τερικών της Γερμανίας Ole Schroder
κατόπιν ερώτησης για το αν νεο-
ναζιστικές οργανώσεις της Γερμα-
νίας έχουν σχέση με το ΕΛΑΜ, έστει-
λε γραπτή απάντηση στο γερμανικό
κοινοβούλιο, αναφέροντας μία σειρά
στοιχείων που δείχνει πως το ΕΛΑΜ
και το NPDείχαν σχέσεις και επαφές.
Αποδεικνύονται μάλιστα με τη συμ-

μετοχή ενός Κύπριου ΕΛΑΜίτη –ο
οποίος δεν κατονομάζεται– στο τέ-
ταρτο «Φεστιβάλ των Λαών» (φε-
στιβάλ στο οποίο συμμετέχουν εξ-
τρεμιστικές και νεοναζιστικές ορ-
γανώσεις) που διοργανώθηκε σε
πόλη της Θουριγγίας. Ο συγκεκρι-
μένος Κύπριος ΕΛΑΜίτης μάλιστα,
όπως αναφέρεται, στη γραπτή απάν-
τηση της γερμανικής κυβέρνησης,
είχε τοποθετηθεί κατά τη διάρκεια
του φασιστικού φεστιβάλ. 

NPD στο Παραλίμνι
Σύμφωνα με τις πληροφορίες

της γερμανικής κυβέρνησης στις
8 Αυγούστου του 2010, δύο μέλη
του δεξιού εξτρεμιστικού γραφείου
δράσης της περιοχής Rhein-Neckar
έλαβαν μέρος σε εκδήλωση στο
Παραλίμνι. Η εκδήλωση ενδεχο-
μένως να αφορά το μνημόσυνο
Ισαάκ-Σολωμού, καθώς σύμφωνα
σε ανάρτηση σελίδας με την ονο-
μασία «Εθνική Οργάνωση Κυπρίων

Αγωνιστών», η οποία αναπαρήγαγε
το 2011 δελτία Τύπου του ΕΛΑΜ,
αναφέρει πως στελέχη του NPD
παρευρέθηκαν στο μνημόσυνο Ισα-
άκ Σολωμού. Όπως αναφέρεται
στην απαντητική επιστολή της
γερμανικής κυβέρνησης προς τη
βουλευτή, ένας από τους δύο Γερ-
μανούς της ακροδεξιάς οργάνωσης
κατέθεσε στεφάνι στο όνομα της
επαρχιακής επιτροπής του NPD
Deutsche Weinstrasse. Όπως ση-
μειώνεται το NPD ως ενιαίο σύνολο
απέρριψε τη συμμετοχή του στην
εν λόγω εκδήλωση. Θα πρέπει να

σημειωθεί πως βάσει των όσων
αναφέρονται στη γραπτή απάντηση
της γερμανικής κυβέρνησης τον
Ιούνιο του 2011 αντιπρόσωπος του
NDP και μέλος του Εκτελεστικού
Γραφείου του κόμματος Jens Pusche
είχε τηλεφωνική επικοινωνία με
το ΕΛΑΜ. 

Χρήμα στις βουλευτικές 
Όμως οι σχέσεις τους δεν πε-

ριορίζονται σε ανταλλαγή επισκέ-
ψεων και κοινές φωτογραφίες. Σύμ-
φωνα με ανάρτηση που έκανε το
NPD τον Μάρτιο του 2016, ξεκίνη-

σαν συλλογή χρημάτων, πουλώντας
φανέλες με το σύνθημα «Defend
Cyprus, Save Europe». «Τον Μάιο
του 2016 θα γίνουν εκλογές στην
Κύπρο. Οι φίλοι μας από το εθνι-
κιστικό κόμμα ΕΛΑΜ έχουν αρκετές
πιθανότητες να εισέλθουν στο κοι-
νοβούλιο βάσει δημοσκοπήσεων.
Γι’ αυτό τοn λόγο έχουμε ξεκινήσει
προσπάθεια στήριξής τους. Με 15
ευρώ, προσφέρουμε φανελάκια
‘υπερασπιστείτε την Κύπρο, στα-
ματήστε την τουρκική κατοχή’»
αναφέρεται σε ανάρτηση του NPD
στο facebook. 

Στενοί δεσμοί του ΕΛΑΜ με 
το ναζιστικό κόμμα Γερμανίας
Eκανε εκστρατεία συλλογής χρημάτων το NPD για την είσοδο του ΕΛΑΜ στη βουλή 

Πλασιέ ιδιωτικών συμφερόντων
ΑΡΘΡΟ / Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΣΤΕΦΑΝΟΥ

Ποιο είναι όμως το NPD και τι πρε-
σβεύει; Πρόκειται για ακροδεξιό
ναζιστικό κόμμα το οποίο ιδρύθηκε
το 1964 με τον Ούντο Φόινγκτ να
ηγείται του κόμματος. Βάσει δη-
μοσκοπήσεων η μεγάλη πλειοψη-
φία των Γερμανών θεωρεί το NPD
ως κόμμα που καταστρέφει την
εικόνα της χώρας, ενώ τα γερμα-
νικά ΜΜΕ κάνουν λόγο για καθαρά
νεοναζιστικό κόμμα. Συγκεκριμένα
αναφέρονται στο πιο χαρακτηρι-
στικό νεοναζιστικό κόμμα από το
1945 και εντεύθεν. Αυτό άλλωστε
προκύπτει από την αντίθεση του
κόμματος στους Εβραίους, τους
Μουσουλμάνους της Γερμανίας
και γενικότερα σε όποιον δεν είναι
λευκός. Καθόλου τυχαίο ότι η Ομο-
σπονδιακή υπηρεσία ελέγχου συν-
ταγματικής νομιμότητας (Verfas-
sungsschutz) θεωρεί το εν λόγω
κόμμα ως απειλή για τη συνταγ-
ματική τάξη εξαιτίας της φιλοσο-
φίας και της δράσης της, έχοντάς
το μάλιστα υπό παρακολούθηση. 

Το NPD έχει κατηγορηθεί για
αρκετά περιστατικά βίας, ωστόσο,
τον Σεπτέμβριο του 2011, είχε
προχωρήσει σε μία ακραία προ-
εκλογική καμπάνια που κατέδειξε
ξεκάθαρα τον φασιστικό χαρα-
κτήρα του. Προεκλογική αφίσα
παρουσίαζε τον Ούντο Φόινγκτ
πάνω σε μηχανή με το χέρι στο
γκάζι και το σύνθημα «Δώστε γκά-
ζι» (Gas geben) που στα γερμανικά
η λέξη Gas έχει και την ερμηνεία
του αερίου, παραπέμποντας στους
θαλάμους αερίου. Προεκλογική
που προκάλεσε την οργίλη αντί-
δραση Γερμανών πολιτών, ενώ
συγγενείς των θυμάτων προχώ-
ρησαν σε μηνύσεις. Δεν είναι βε-
βαίως το μόνο περιστατικό που
προκάλεσε τα δημοκρατικά αν-
τανακλαστικά πολιτών. Τον πε-
ρασμένο Απρίλιο, μάλιστα, μέλος
του NPD και υπόδικος διοργάνωσε
φεστιβάλ στα σύνορα Γερμανίας
και Πολωνίας για να γιορτάσουν
την 129η επέτειο από τη γέννηση
του Αδόλφου Χίτλερ. Στο φεστιβάλ
με την ονομασία «Ασπίδα και ξί-
φος» υπήρχαν πάγκοι με ναζιστικά
είδη, μουσική με στίχους που
υμνούσαν την αρεία φυλή και αφί-
σες του NPD με το σύνθημα «Νη-
πιαγωγεία αντί για καταυλισμούς
φιλοξενίας».

Αν και το ΕΛΑΜ έχει αναρτήσει
φωτογραφίες με στελέχη του NPD
πλέον φαίνεται να θέλει να δια-
τηρήσει αποστάσεις. Μιλώντας
στέλεχος του ΕΛΑΜ στην «Κ» αρ-
νήθηκε την όποια σχέση με το
NPD όπως αποστάσεις θέλει να

κρατήσει και από τη Χρυσή Αυγή.
Όπως αναφέρθηκε στόχος του
ΕΛΑΜ μπαίνοντας στο ευρωκοι-
νοβούλιο είναι να συνεργαστεί με
το κόμμα του αντιπροέδρου της
κυβέρνησης της Ιταλίας Ματέο
Σαλβίνι και του λαϊκιστικού δεξιού
κόμματός του, τη Λέγκα του Βορ-
ρά. Η αλήθεια βεβαίως είναι πως
το 2011, το ΕΛΑΜ είχε διαφορετική
θέση. Σε δελτίο Τύπου που εξέ-
δωσε, μετά τις καταγγελίες του
γ.γ του ΑΚΕΛ Άντρου Κυπριανού
για σχέσεις του ΕΛΑΜ με νεονα-
ζιστικές οργανώσεις, παραδεχόταν
την σχέση με το NPD. «Είναι πραγ-
ματικά γελοίο να μας επιτίθεται
κάποιος όχι για τις θέσεις ή πράξεις
μας αλλά για τη συνεργασία μας
με ένα κόμμα του εξωτερικού. Δεν
το έχουμε κρύψει άλλωστε πως
το γερμανικό NPD είναι ένα από
τα ευρωπαϊκά εθνικιστικά κινή-
ματα με τα οποία έχουμε αναπτύξει

σχέσεις και το οποίο αυτοαποκα-
λείται Εθνικιστικό Κίνημα» ανα-
φερόταν σε δελτίο Τύπου του
ΕΛΑΜ τον Οκτώβριο του 2011.

Σήμερα, το κόμμα της Ακρο-
δεξιάς φέρεται πως προσπαθεί να
κρατήσει σαφείς αποστάσεις και
από το NPDακόμα και από τη Χρυ-
σή Αυγή. Κίνηση που φαίνεται
πως γίνεται με τις ευλογίες της
Αθήνας και του Νίκου Μιχαλολιά-
κου. Υπενθυμίζεται πως ενώ ο
Ηλίας Κασιδιάρης είχε αποκαλύψει
στο παρελθόν πως ο Χρίστος Χρί-
στου ήταν στην προσωπική φρου-
ρά του Νίκου Μιχαλολιάκου και
ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ δεν το αρ-
νείτο, σήμερα επισημαίνει πως
αποτελεί αυτή η «κατηγορία» είχε
τεθεί από τους πολιτικούς του αν-
τιπάλους. Τόσο οι φωτογραφίες,
όσο και οι αναρτήσεις άρθρων
αποδεικνύουν τον ισχυρό δεσμό
των δύο ακροδεξιών κομμάτων.
Καθόλου τυχαία η συμμετοχή με-
λών του ΕΛΑΜ και της Χρυσής
Αυγής το 2013 στην κηδεία του
στρατηγού Νικόλαου Ντερτιλή,
ο οποίος πρωτοστάτησε στην κα-
τάλυση της δημοκρατίας το 1967
και την επιβολή της δικτατορίας. 

�������

Στελέχη του NPD
με το οποίο έχει σχέσεις
το ΕΛΑΜ συμμετείχαν 
σε φεστιβάλ εορτασμού
της 129ης επετείου 
γέννησης του Χίτλερ.

Βία, φασιστικά
φεστιβάλ και Χίτλερ

�������

Στέλεχος του ΕΛΑΜ συμ-
μετείχε στο τέταρτο ναζι-
στικό φεστιβάλ των Λαών
το 2010, ενώ στελέχη του
NPD παρευρέθηκαν σε
εκδήλωση που διοργανώ-
θηκε στο Παραλίμνι 
τον Αύγουστο του 2010.

Εκστρατεία συλλογής
χρημάτων ξεκίνησε το
2016 το NPD, πουλώντας
φανέλες, με στόχο να
συνδράμει στην προεκλο-
γική του ΕΛΑΜ.

Ο υπουργός Εσωτερικών της
Γερμανίας το 2011 παρέθεσε
στοιχεία στο γερμανικό κοινο-
βούλιο για τις στενές σχέσεις
και επαφές του νεοναζιστικού
κόμματος με το ΕΛΑΜ.

Αν και στο
παρελθόν το
ΕΛΑΜ έχει
παραδεχθεί
τις σχέσεις με
το γερμανικό
νεοναζιστικό
κόμμα, σήμε-
ρα προσπα-
θεί να τηρή-
σει αποστά-
σεις, αρνού-
μενο τις όποι-
ες σχέσεις. 
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ΕΛΑΜ σε σύγχυση 
Η παραίτηση του Γιώργου Αρέστη από την
προεδρία της «Πειθαρχικής Επιτροπής της
Αρχής Δημόσιας Εποπτείας του Ελεγκτικού
Επαγγέλματος» προκάλεσε κύκλο αντιδρά-
σεων στο κομματικό σκηνικό. Για κάποια
κόμματα βεβαίως προκάλεσε και σχετική
σύγχυση. Στο ΕΛΑΜ φαίνεται να μην αντι-
λήφθηκαν από τι παραιτήθηκε και θεώρη-
σαν πως παραιτείται από την προεδρία της
Πειθαρχικής Επιτροπής για την κατάρρευση
του Συνεργατισμού και έβγαλαν τα δικά
τους συμπεράσματα. Σύμφωνα με την ανα-
κοίνωση που εξέδωσε το ακδροδεξιό κόμ-
μα με αυτό τον τρόπο επιβεβαιώνεται ότι
βασιλεύουν η διαφθορά και η ατιμωρησία.
Μήπως κάποιος να κάνει ιδιαίτερα μαθήμα-
τα στα παιδιά για το τι προκύπτει πριν να
ανοίξουν την οθόνη και να αρχίσουν τις δια-
κηρύξεις; 

••••
Ο ΔΗΣΥ της νέας στρατηγικής 
Μετά τους Τουρκόσπορους Παφίτες του
Γιώργου Λακκοτρύπη, τις απειλές του
πρώην βουλευτή Ευγένιου Χαμπουλλά να
σπάσουν μερικά κόκκαλα ακτιβιστών και τις
εθνικιστικές εξάρσεις περί ΕΛΛΑΣ Κύπρος-
ΈΝΩΣΙΣ της Ελένης Σταύρου, o ΔΗΣΥ θα
προχωρήσει και στην κατάθεση νέας στρα-
τηγικής που θα προκαλεί κόστος στην Τουρ-
κία, όπως όλα δείχνουν. «Πρέπει να εμ-
πνευστούμε από την αθάνατη παράδοση
του ’21 και να ενώσουμε τις δυνάμεις μας,
εγκαταλείποντας την πολιτική των συνεχών
υποχωρήσεων, και σε αγαστή συνεργασία
με την Ελλάδα να δημιουργήσουμε τις προ-
ϋποθέσεις που θα αποτρέπουν την παγίωση
των τετελεσμένων και θα δημιουργούν
προοπτική εθνικής δικαίωσης» αναφέρεται
σε ανακοίνωση του κυβερνώντος κόμματος
για την 25η Μαρτίου. Διερωτήθηκαν και στο
ΔΗΚΟ αν πρόκειται για δική τους ανακοίνω-
ση. Συγκεκριμένα ο Άθως Αντωνιάδης διε-
ρωτήθηκε ποιον καλεί να εγκαταλείψει τις
συνεχείς υποχωρήσεις. «Τον Άντρο Κυπρια-
νού; Τον Νικόλα Παπαδόπουλο; Μήπως τον
Νίκο Αναστασιάδη ο οποίος κυβερνά;», ανέ-
φερε χαρακτηριστικά σε ανάρτησή του στο
twitter, με τους προοδευτικούς φιλελεύθε-
ρους του ΔΗΣΥ να τραβούν για ακόμη μία
φορά τα μαλλιά τους! Πάντως, όσοι διερω-
τούνται αν ο ΔΗΣΥ βρίσκεται σε κρίση της
ιδεολογικής του ταυτότητας, ο Ιανός τους
ενημερώνει πως η Πινδάρου δεν θα μπει σε
μακροχρόνιο αγώνα. Έβγαλε απλώς από το
συρτάρι ανακοίνωση του 2012 για την 25η
Μαρτίου. Όταν δηλαδή ο ΔΗΣΥ ήταν αντιπο-
λίτευση, ο Νίκος Αναστασιάδης ετοιμαζόταν
να μπει στον προεκλογικό και σκλήραινε τη

στάση του για να κερδίσει το αγωνιστικό
ΔΗΚΟ. 

••••
Το πόρισμα άργησε μια μέρα 
«Θα το ξεκαθαρίσω με απόλυτο τρόπο,
έρευνα για οποιονδήποτε, για οτιδήποτε,
για οποτεδήποτε. Δεύτερον, όποιο και αν εί-
ναι το πόρισμα εμείς δηλώνουμε εκ των
προτέρων απόλυτο σεβασμό. Να μη μας
συγχύζουν με κάποιους άλλους που ενώ
διόριζαν ερευνητικές επιτροπές, ήταν οι
πρώτοι που διαφωνούσαν με το πόρισμα αυ-
τών που διόρισαν. Και τρίτον αν μέσα από το
πόρισμα θα καταδειχθούν ευθύνες ή και
ποινικές και αν κάποιο με βάση αποφάσεις
δικαστηρίων θα τους επιβληθούν ποινές και
πάλι το ξεκαθαρίζουμε, όποιος και αν είναι
αυτός, το πολιτικό γραφείο του ΔΗΣΥ δεν θα

βρεθεί ποτέ έξω από αίθουσες δικαστηρίων
να διαμαρτύρεται», έλεγε το περασμένο κα-
λοκαίρι ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεο-
φύτου. Το πολιτικό γραφείο του ΔΗΣΥ δεν
βρέθηκε ακόμη έξω από δικαστήρια αλλά εξ
όσων γνωρίζουμε έκανε δική του επιτροπή
που θα βγάλει συμπεράσματα για το πόρι-
σμα. Και μιας που λέμε για την κομματική
επιτροπή που διορίστηκε για να μελετήσει
το πόρισμα, βγήκε σε κανένα συμπέρασμα ή
ακόμα το μελετούν; 

••••
Το μέλλον του Χάρη
Πού θα βρίσκεται ο Χάρης Γεωργιάδης με
την αποχώρησή του από το Υπουργείο Οικο-
νομικών; Σε συνέντευξη που έδωσε στην
«Κ» ξεκαθαρίζει πως ενδιαφέρεται για τον
ΔΗΣΥ. Κίνηση που σύμφωνα με συναγερμι-

κά στελέχη τον βάζει στο κομματικό προ-
σκήνιο. Όπως λέγεται, στόχος είναι να ανα-
λάβει τη θέση του Λευτέρη Χριστοφόρου ως
αναπληρωτή προέδρου και να διεκδικήσει
βουλευτική έδρα το 2021. Υπάρχουν, όμως,
και άλλα σενάρια που τον θέλουν να ετοιμά-
ζει βαλίτσες για Βρυξέλλες. Προφανώς όχι
για το Ευρωκοινοβούλιο, αλλά για τη θέση
του Ευρωπαίου επιτρόπου. Μία τέτοια εξέ-
λιξη λέγεται πως θα τον ενισχύσει πολιτικά
σε μία περίοδο που δέχεται αρκετή πίεση.
Ένα τέτοιο σενάριο δεν θα δυσαρεστήσει
ούτε τη Στέλλα Κυριακίδου, όπως λέγεται
ούτε τον Χρίστο Στυλιανίδη, καθώς θα θεω-
ρείται η «ανταμοιβή» Χάρη από τον πρόεδρο
για τα όσα έκανε μέχρι σήμερα. Άραγε ποιος
επωφελείται από κάτι τέτοιο και ιδιαίτερα
από την παραμονή της Στέλλας στην Κύπρο; 

••••

Τι θα κάνει ο Χριστοδουλίδης; 
Στον προεκλογικό του ΔΗΣΥ αναμένεται να
μπουν τα μέλη του Υπουργικού Συμβουλίου
σύμφωνα με κύκλους του Προεδρικού.
Υπουργοί οι οποίοι υπήρξαν κομματικά στε-
λέχη και όχι μόνο. Τα βλέμματα βεβαίως
στρέφονται προς τον Νίκο Χριστοδουλίδη. Ο
υπουργός Εξωτερικών θέλει να βρίσκεται
κοντά στον ΔΗΣΥ, όπως λέγεται, αλλά πα-
ράλληλα να τηρεί αποστάσεις ασφαλείας
που δεν θα τον αναγκάσουν να κάνει επιθέ-
σεις στην αντιπολίτευση και να «τσαλακώ-
σει» το προεδρικό του προφίλ για το 2023. 

••••
Λευτέρης για κοινοτικούς 
Έντονες διεργασίες γίνονται το τελευταίο
διάστημα για την εγγραφή νέων ψηφοφό-
ρων. Η στήλη μαθαίνει πως ο αριστίνδην
υποψήφιος της ΔΗΠΑ και πρώην μέλος του
πολιτικού γραφείου του ΔΗΣΥ Λευτέρης
Δημητρίου κάνει θαύματα στην εγγραφή
κοινοτικών ψηφοφόρων και δεν αποκλεί-
εται το ποσοστό της ΔΗΠΑ να κλείσει πολλά
στόματα. 

Ο Γλαύκος δικαιώνεται και οι Τροϊκανοί ετοιμάζουν βαλίτσες 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Κωνσταντίνος Ηροδότου

Ήρωας της εβδομάδας ο νέος διοικη-
τής της Κεντρικής Τράπεζας Κωνσταν-
τίνος Ηροδότου. Η προκάτοχός του
αφήνει τον πήχη της θέσης πολύ χα-
μηλά. Αναμένεται από τον ίδιο να απο-
δείξει αν μπορεί να επαναφέρει την
τρωθείσα αξιοπιστία του θεσμού. 

Η κυπροποίηση των Κίτρινων Γιλέκων…

Τι μπορεί να σου συμβεί στη ζωή,
σκεφθείτε. Τα μεγαλώνεις και τους
προσφέρεις το καλύτερο που μπο-
ρείς. Τα στέλνεις στα καλύτερα σχο-
λεία, τους δίνεις μια προνομιακή
αφετηρία στη ζωή και… Και μια
ωραία μέρα ο γιος σου κατεβαίνει
υποψήφιος με τον ΣΥΡΙΖΑ! Το θέμα
μου, πάντως, δεν είναι το δράμα
του πατέρα, όσο του γιου. Φίλοι και
αντίπαλοι του ΣΥΡΙΖΑ έχουν εκπλα-
γεί με την απόφαση της κυβέρνησης
να επιλέξει τον Πέτρο Κόκκαλη, του
Σωκράτη, ως υποψήφιο ευρωβου-
λευτή. Προσωπικά, έχω εκπλαγεί
με την απόφαση του ιδίου του Π.
Κόκκαλη να εκτεθεί (κατά πάσα έν-
νοια) ως υποψήφιος του ΣΥΡΙΖΑ.

Αναζήτησα απαντήσεις στα δικά
του λόγια, στα όσα είπε ο ίδιος για
τον εαυτό του, στη συνέντευξη που
έδωσε στο ΑΠΕ. Δηλώνει, κατ’ αρχάς,
«στρατευμένος εδώ και πολλά χρόνια
σε αυτό που παλιά λέγαμε οικολογία,
αλλά σήμερα ονομάζεται μάχη για
την κλιματική αλλαγή». Προς τούτο
έχει ιδρύσει πολιτική κίνηση, της
οποίας η στόχευση εκφράζεται με
απαράμιλλη ειλικρίνεια στον τίτλο
της: «Κόσμος». Η πολιτική κίνηση
του Π. Κόκκαλη έχει στόχευση πλα-
νητική: «Ο “Κόσμος” ιδρύθηκε με
τη φιλοδοξία να συμβάλει στον
επαναπροσανατολισμό της πολι-
τικής προς την κατεύθυνση της
βιώσιμης ανάπτυξης, της συλλογι-
κής ευημερίας και της προόδου
στην Ελλάδα, την Ευρώπη και τη
Γη. Θα συνεχίσουμε τη δράση μας
και μετά τις ευρωεκλογές, ανεξαρ-
τήτως αποτελέσματος. Θα συνεχί-
σουμε μέχρι να επιτύχουμε τον
παγκόσμιο στόχο για μια ευημε-
ρούσα ανθρωπότητα και διασφα-
λισμένο το μέλλον των επόμενων
γενιών το 2030». Διακρίνω στο ύφος

μια νεύρωσή του, κάτι σαν φανα-
τισμό, ή μήπως είναι ιδέα μου;  

Το βέβαιο, πάντως, είναι η τάση
στην υπερβολή, που νομίζω ότι συ-
νορεύει επικίνδυνα με τη μεγαλο-
μανία. Η Ευρώπη, λ.χ., για τον υπο-
ψήφιο ευρωβουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ
Π. Κόκκαλη, βρίσκεται σε «υπαρ-
ξιακό δίλημμα» και αναζητεί ένα
«νέο κοινωνικό συμβόλαιο». Οι ευ-
ρωεκλογές αφορούν, πιστεύει, «το
μοντέλο οργάνωσης, παραγωγής
και κατανάλωσης των κοινωνιών
μας. Γι’ αυτό και η προώθηση ενός

νέου μοντέλου βιώσιμης ανάπτυξης
εμπλέκεται άρρηκτα με τις πολιτικές
αποφάσεις που θα κληθούμε να πά-
ρουμε το επόμενο διάστημα ως κοι-
νωνίες σε τοπικό, εθνικό και ευρω-
παϊκό πλαίσιο. Ποτέ άλλοτε οι ευ-
ρωεκλογές δεν ήταν ένας τόσο κρί-
σιμος αγώνας». Εκτιμά δε ότι «η Ευ-
ρωβουλή, που θα προκύψει από αυ-
τές τις εκλογές, θα είναι η πιο πο-
λιτική και η πιο σημαντική Ευρω-
βουλή που έχουμε γνωρίσει ποτέ».
Οπότε πώς θα μπορούσε να λείπει
ο ίδιος; Κατανοητό, εφόσον το αν-
τιλαμβάνεται έτσι...

Απορρέει, άλλωστε, από την ηθική
υποχρέωση που πάντα αισθάνεται
κάθε σωστός προοδευτικός: «Ο προ-
οδευτικός χώρος, με την ευρεία έν-
νοια», δηλώνει, «είναι ο φυσικός
μου χώρος». Με την πολύ ευρεία,
την ευρυτάτη έννοια – να το τονίσω.
Για τον λόγο αυτόν, περιλαμβάνει
και το όραμα για το οποίο πολέμησε
στον Εμφύλιο ο παππούς του, στενός
συνεργάτης του Νίκου Ζαχαριάδη,
υπεύθυνος του λεγόμενου παιδο-
μαζώματος και προσωπικός φίλος
(τι τιμή!) του Βάλτερ Ούλμπριχτ.
«Μεγάλωσα», λέει, «σε ένα περιβάλ-

λον δημοκρατικό, με ισχυρές ανα-
φορές στους αγώνες της Αριστεράς,
με προσωπικά βιώματα και διηγήσεις
για την ιστορία του παππού μου.
Είναι φυσικό λοιπόν να εμπνέομαι
από την αλληλεγγύη και το συλλο-
γικό αγώνα για ένα καλύτερο κοινό
μέλλον, που αποτέλεσαν βασικές
αξίες του αριστερού κινήματος και
του παππού μου». Εντούτοις, τα
πράγματα δεν είναι ποτέ τόσο απλά
με τον ανθρώπινο ψυχισμό, διότι
σε άλλο σημείο εξηγεί: «Η ιδεολογική
μου τοποθέτηση στην πραγματικό-
τητα δεν είναι ακριβώς ιδεολογική,

είναι περισσότερο πραγματολογική,
οπότε ναι, με αυτό τον τρόπο μάλλον
σχετίζεται με το ότι προέρχομαι
από τον επιχειρηματικό χώρο».

Η σύγχυση επιτείνεται επικινδύ-
νως όταν πια μπαίνουμε στα λεπτά
θέματα των θρησκευτικών πεποι-
θήσεων: «Η ομάδα μας είναι ένα
από τα σημαντικότερα δημιουργή-
ματα του νεότερου ελληνικού λαϊκού
πολιτισμού», λέει και προσθέτει ότι
«ο Ολυμπιακός ιδρύθηκε ως ένας
φορέας παραγωγής πολιτισμού και
νοήματος». Ως εκ τούτου, «η ενα-
σχόληση με τον Ολυμπιακό αποτελεί
τιμή και πηγή έμπνευσης για κάθε
οπαδό αυτού του συλλόγου». Εδώ
έχει και μία αιχμή προς τον πατέρα
του, όταν εξηγεί πώς αντιλαμβάνεται
τον Ολυμπιακό: «Εγώ πάντοτε τον
αντιλαμβανόμουν ως ένα σωματείο
που είναι και η μήτρα της ομάδας.
Γι’ αυτό σήμερα δυσκολεύομαι, όπως
και το σύνολο της ελληνικής κοι-
νωνίας, να δεχτούμε τη μεταστροφή
της σε μια ανώνυμη εταιρεία».

Τι είναι, λοιπόν, ο υποψήφιος ευ-
ρωβουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ Πέτρος
Κόκκαλης; Είναι μια ενδιαφέρουσα
ενσάρκωση των βασικών αντιφά-
σεων του Υπαρκτού Ελληνισμού:
της Ελλάδας, που συναισθηματικά
μεν είναι με τους ηττημένους του
Εμφυλίου (και της Ιστορίας, ως γνω-
στόν), στην πράξη όμως απαιτεί τα
αγαθά του καπιταλισμού, τα οποία
και θεωρεί φυσικά της δικαιώματα.
Το συμπέρασμά μου φοβάμαι ότι
δεν είναι πολύ διαφωτιστικό: κάτι
μαγικό φαίνεται να έχει ο Τσίπρας
με τα ευαίσθητα και ευάλωτα πλου-
σιόπαιδα...

Ο Πέτρος και ο Λύκος
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ



12 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Γ Ν Ω Μ Ε Σ Kυριακή 31 Μαρτίου 2019

Το φθινόπωρο του 2014, η Χρυστάλλα Γιωρ-
κάτζη μετρούσε μόλις λίγους μήνες στο πη-
δάλιο της Κεντρικής Τράπεζας. Ήταν τότε
που στη δημοσιότητα έβγαινε η υπόθεση
σύγκρουσης συμφερόντων και η πρωτο-
βουλία της να απαλείψει από το συμβόλαιό

της την πρόνοια που αφορούσε το ασυμβίβαστο. Είδηση
που έβαζε φωτιά στα θεμέλια ενός θεσμού από καιρό τρω-
θέντος. Είδηση που έκαιγε πρώτα και κύρια την κυβέρνηση.
Όχι μόνο για τους μπακαλίστικους χειρισμούς γύρω από
το συμβόλαιο, αλλά κυρίως για την προχειρότητα με την
οποία φάνηκε πως διορίζουν πρόσωπα. Γιατί δεν χρειαζόταν
να είσαι ούτε CSI ούτε και να επιστρατεύσεις την ΚΥΠ
για να εντοπίσεις την καραμπινάτη υπόθεση σύγκρουσης
συμφερόντων. «Δεν είμαι διατεθειμένος να ανεχθώ οποι-
ονδήποτε να επικαλείται το όνομά μου», έλεγε τότε οργι-
σμένος ο πρόεδρος όταν αντιλήφθηκε το κακό «ή να δώσω
κάλυψη σε οποιονδήποτε, ο οποίος, καταχρώμενος της
εμπιστοσύνης που επέδειξα στο πρόσωπό του, να με επι-
καλείται προκειμένου να αποφύγει των εκ της κείμενης
νομοθεσίας υποχρεώσεών του», επαναλαμβάνοντας τα
περί μηδενικής ανοχής  «σε θέματα που μπορεί να κριθούν
ή να εκληφθούν, ανάμεσα σε άλλα, ως παραβίαση των
κανόνων χρηστής διοίκησης από οποιονδήποτε ισχύει
και για την κα Χρυστάλλα Γιωρκάτζη». Για κάποιους
ρεζιλίκια που διαμείβονται σε τριτοκοσμικές χώρες, για
άλλους τοποθέτηση ικανοποιητική που περνά το μήνυμα
πως ο πρόεδρος δεν ανέχεται το δούλεμα και πως η πα-
ραμονή της στην Αγία Παρασκευή θα είναι θέμα ημερών.
Ήταν όμως πράγματι θέμα ημερών; Μία πολύωρη συ-
νάντησή τους στο Προεδρικό, άλλαξε τα δεδομένα. Το
πώς και γιατί είναι ακόμη θολό, όμως, το σίγουρο είναι
πως ο πρόεδρος, μετά από αυτή τη συνάντηση δεν ένιωθε
και τόσο εξαπατημένος  και η μηδενική του ανοχή πήρε
παράταση. Όχι για λίγες μέρες, αλλά για μία ολόκληρη
θητεία. Μία ολόκληρη θητεία έμεινε συνεπώς η κα Γιωρ-
κάτζη στη συγκεκριμένη θέση. Μία αξιωματούχος που
κατά τα άλλα καταχράστηκε την εμπιστοσύνη του προέδρου.
Που μοίραζε αντιφατικές απαντήσεις για την εξαφανισμένη
παράγραφο και που κορόιδευε στην ουσία τη Βουλή.
Ήταν γιατί είχε τα προσόντα που παρέμεινε όμως;  Αν
κρίνουμε από το αποτέλεσμα της θητείας της μάλλον όχι.
Γιατί ενώ διορίστηκε για να επιβλέπει τον τραπεζικό τομέα
και να κατευθύνει εκεί και όπου πρέπει, κρίθηκε βάσει
αποτελέσματος κατώτερη των περιστάσεων. Μπροστά
στην κρίσιμη περίοδο των κόκκινων δανείων, της κατάρ-
ρευσης του Συνεργατισμού έλαμψε διά της απουσίας της.
Έβλεπε το καράβι του Συνεργατισμού να βουλιάζει και
δεν κούνησε το δακτυλάκι της. Και όποτε κάποιος επι-
χειρούσε να της το υποδείξει, η απάντηση ήταν λιτή και
μεστή: «Εδώ σταύρωσαν τον Ιησού Χριστό, θα ντραπούν
να σταυρώσουν τη Χρυσταλλού;» επαναλαμβάνοντας με
νόημα πως ξέρει πολλά για πολλούς. 

Αυτή ήταν, λοιπόν, η διοικήτρια της Κεντρικής Τράπεζας.
Της οποίας η θητεία συνέπεσε σε μία από τις κρισιμότερες
στιγμές του χρηματοπιστωτικού συστήματος της Κύπρου.
Και την οποία ο πρόεδρος ευχαρίστησε την περασμένη
Πέμπτη «για τη συνεργασία και τις υπηρεσίες που προ-
σέφερε σε κρίσιμες ώρες για την οικονομία της χώρας». 

Μία νέα μέρα ξημερώνει, λοιπόν, με τη λήξη της θητείας
της; Δεν είμαστε βέβαιοι. Γιατί τα ρεζιλίκια της κυβέρνησης
με την κα Γιωρκάτζη βρίσκονται εκεί για να εγείρουν το
εξής ερώτημα: Αν για ένα θέμα όπως αυτό τα έκαναν μπά-
χαλο, μπορούμε να δείξουμε εμπιστοσύνη στο πώς θα
χειριστούν τα μεγάλα θέματα του τόπου; Αν δεν είχαν
την τόλμη να παύσουν μία διοικήτρια που τους ξεγέλασε,
όπως λένε, τότε μπορούν να δείξουν την απαραίτητη
τόλμη για την όποια ρηξικέλευθη αλλαγή; Το κεφάλαιο
της Χρυστάλλας Γιωρκάτζη έκλεισε, αλλά η πληγή μάλλον
δεν κλείνει. Γιατί η παραμονή της στο πηδάλιο της Κεντρικής
Τράπεζας παρά τα όσα διαμείφθηκαν μας αποδεικνύει
πως πρόκειται για μία κυβέρνηση που υποσχέθηκε τολμηρές
αλλαγές, αλλά φάνηκε ανίκανη να αντιδράσει στα πιο εμ-
φανή. Και όταν οι κυβερνώντες δε μπορούν να χειριστούν
το συμβόλαιο ενός αξιωματούχου,  μπορούν να μας πείσουν
πως θα πατάξουν τη γραφειοκρατία της δημόσιας υπηρεσίας;
Όταν δεν τολμούν να απομακρύνουν ένα πρόσωπο που
καταχράστηκε την εμπιστοσύνη τους, θα τα βάλουν μήπως
με τους τοπικούς άρχοντες για τη μεταρρύθμιση της
τοπικής αυτοδιοίκησης; Ή μήπως νομίζουν πως θα μας
πείσουν ότι θα τολμήσουν να λύσουν το Κυπριακό;

Ένα κακό
προηγούμενο 

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy

Αξιωματικός του ελληνικού στρατού, ο
οποίος υπηρέτησε στην Κύπρο πριν από
αρκετά χρόνια, συνήθιζε να λέει στους
στρατιώτες του, οι οποίοι υπηρετούσαν
στην ΕΛΔΥΚ, να κατανοούν τους κύπριους,
οι οποίοι ενδεχομένως να τους βρίσουν ή

να τους προπηλακίσουν στους δρόμους. Ανέλυε το
«post-war syndromes» –τις ψυχολογικές συνέπειες του
πολέμου– από το οποίο υποφέρουν χιλιάδες πολεμιστές
του 1974, οι οποίοι είδαν συγγενείς, φίλους και συστρα-
τιώτες τους να σκοτώνονται ή να τραυματίζονται από
τουρκικά πυρά. Ακόμη, ο καλός αξιωματικός έλεγε ότι
σχεδόν όλοι οι κύπριοι έχουν στο πίσω μέρος του μυαλού
τους την εντύπωση ότι φταίνε οι «καλαμαράδες» για
τη καταστροφή της Κύπρου. 

Τα χρόνια περνούν, οι πολεμιστές και οι πρόσφυγες
φεύγουν από τη ζωή ο ένας μετά τον άλλο και οι νέες
γενιές βιώνουν μια άλλη Κύπρο, εντελώς διαφορετική
από την προπολεμική Κύπρο, με τα πάθη και τους εθνι-
κισμούς. Τα συνθήματα για το «Δεν Ξεχνώ» και «τα
σύνορά μας είναι στην Κερύνεια» ξεθωριάζουν, οι πύρινοι
λόγοι περί πατρίδας, θεωρούνται πλέον γραφικές κουβέντες
πολιτικάντηδων. Φυσιολογικά πρώτη έγνοια των νέων
είναι η δουλειά, αφού τα όνειρα για οικογένεια, σπίτια
και καριέρα, κατάντησαν για τους περισσότερους νέους,
ακόμη και με πολλά πτυχία, όνειρα απατηλά. 

Οι καιροί αλλάζουν, αλλά υπάρχουν πάντα οι σταθερές
αξίες, οι οποίες ταυτίζονται
με την συνείδηση κάθε αν-
θρώπου. Ο σεβασμός στους
γέροντες αποτελούσε από
την εποχή των αρχαίων Ελ-
λήνων υπέρτατη αξία. Ο
Όμηρος περιγράφει στα έπη
του, τους γέροντες να πο-
λεμούν δίπλα στους νέους
και να τους καθοδηγούν στις
μάχες. Ακόμη αποτελεί πα-
ράδοση, η οποία χάνεται
στους αιώνες, οι νέοι να
φροντίζουν τους γέροντες
και ειδικότερα στην Κύπρο,
αποτελούσε μέχρι πρόσφατα
συνήθεια, οι νέοι να φιλούν
τα χέρια των παππούδων.
Το «post-war syndromes»,
δηλαδή οι ψυχολογικές συνέπειες του πολέμου του 1974,
αποτελούσαν εδώ και δεκαετίες ύψιστο μυστικό για την
κυπριακή κοινωνία. Στη σιωπή τους, τα θύματα του πο-
λέμου, στρατιώτες, αιχμάλωτοι, συγγενείς αγνοουμένων,
νεαρές γυναίκες και παιδιά, βίωσαν πολλές φορές με
δραματικό τρόπο, τον δικό τους πόνο, τη δική τους ψυ-
χολογική ταλαιπωρία. Πέρασαν δεκαετίες, για να δημο-
σιοποιηθούν τα κοινωνικά δράματα, πίσω από τις μαυ-
ροφορημένες γυναίκες και τους σκυθρωπούς πολεμιστές
του 1974. Οι Αμερικάνοι και οι Ρώσοι, οι οποίοι πολεμούν
συνεχώς, μερίμνησαν για την αποθεραπεία των πολε-
μιστών τους και η Κύπρος, συχνά πυκνά αποτέλεσε τον
ενδιάμεσο σταθμό πριν από την επιστροφή των στρα-
τιωτών στα σπίτια τους.

Οι εικόνες στις τηλεοράσεις, με τους αιχμαλώτους
και τους πολεμιστές του 1974, οι οποίοι απαιτούν τα αυ-
τονόητα από την Πολιτεία, οι μαρτυρίες ότι λαμβάνουν
τιμητικά επιδόματα 5 και 10 ευρώ, οι καταγγελίες ότι
πολλοί με διάφορα γραφειοκρατικά προσχήματα, βρί-
σκονται έξω από το μητρώο των πολεμιστών και των
αιχμαλώτων, άρα και του τιμητικού επιδόματος, αποτελεί
όνειδος και ντροπή, για όλη την κοινωνία και όλα τα δώ-
ματα της Πολιτείας. Οι κραυγές βοήθειας από τους αν-
θρώπους, οι οποίοι πολέμησαν το 1974, τους ζωντανούς
ήρωες, αποτελεί «αλάτι στην πληγή» δηλαδή τη συνείδηση
κάθε αληθινού ανθρώπου, ο οποίος αγαπά την πατρίδα
και τον τόπο του. Έστω και αν κάτω από την ταμπέλα
των πολεμιστών, κρύβονται και μερικοί προδότες. Η Κύ-
προς ηττήθηκε, χάθηκε το μισό νησί, σκοτώθηκαν ή
αγνοούνται χιλιάδες άνθρωποι, δεκάδες χιλιάδες προ-
σφυγοποιήθηκαν, αλλά δεν χάθηκε η ανθρωπιά, δεν χά-
θηκε η αλληλεγγύη, δεν χάθηκε η συνείδηση σε αυτό
τον τόπο. Οι ήρωες του 1974 μπορεί να μην τιμώνται με
τις προσήκουσες τιμές, ωστόσο στη συνείδηση των νε-
ότερων, αποτελούν αληθινούς ήρωες. 

Υπάρχουν και
ζωντανοί ήρωες

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Συνεχίζονται οι εκδηλώσεις μνήμης στη Νέα Ζηλανδία μετά το τρομοκρατικό χτύπημα.

Ο κ. Αρέστη παραιτήθηκε γιατί
δεν άντεξε τις αλλεπάλληλες
προσβολές από τον πρόεδρο
της Δημοκρατίας, η αντιπο-
λίτευση άρπαξε την ευκαιρία
να οργανώσει συλλαλητήρια

διαμαρτυρίας και η κυβέρνηση εξακολουθεί
να σουλατσάρει αμέριμνη απαξιώνοντας
όχι μόνο τους θεσμούς, αλλά και τη νοη-
μοσύνη μας. Τι ακριβώς συμβαίνει σ’ αυτό
το έρμο το κράτος; Αυτό που συμβαίνει
είναι χειρότερο και από την ίδια την οι-
κονομική κρίση.

Διότι, αν μη τι άλλο, η οικονομική κρίση
μας έδωσε, έστω και για κάποιο χρονικό
διάστημα, την ελπίδα πως ο πάτος στον
οποίο φέραμε τον εαυτό μας, αποδεχόμενοι
ανεπαρκείς πολιτικούς να χτίζουν καριέρες
και επαύλεις πάνω στις πλάτες μας, θα μας
ανάγκαζε να αναθεωρήσουμε τον τρόπο
σκέψης μας και θα εξανάγκαζε ταυτόχρονα

και τους εκάστοτε πολιτικάντηδες να αι-
σθάνονται υπόλογοι απέναντι στο λαό, ώστε
να μην εκφυλίζουν με την ίδια «ευκολία»
τους θεσμούς προκειμένου να συντηρήσουν
τη διαπλεκόμενη κομματοκρατία τους. Και
όμως. Το σήμερα τελικά αποδεικνύεται πολύ
πιο τραγικό και από την τραγωδία που επι-
καλείται ο πρόεδρος της Δημοκρατίας προ-
κειμένου να «σώσει» τον υπουργό του. Γιατί
είναι τραγικό;

Διότι αποδεικνύει μέσα από την αλαζονεία
των κρατούντων και τον στρουθοκαμηλισμό
των αντιπολιτευόμενων, πως αμφότεροι
δεν έχουν καμία απολύτως διάθεση, ούτε
και πρόθεση να μας απαλλάξουν από τη
διαφθορά και τη διαπλοκή και να επανα-
φέρουν τους θεσμούς και τις αξίες εκεί όπου
θα έπρεπε να είναι. Για τον απλούστατο
λόγο πως δεν συμφέρει κανέναν τους να
αλλάξει αυτό το σαθρό σύστημα αφού μια
τέτοια αλλαγή θα τους ανάγκαζε να ασκή-

σουν την πολιτική με άλλους κανόνες (αυτούς
της διαφάνειας, του δημόσιου συμφέροντος,
της χρηστής διοίκησης, της μη διαπλοκής)
και αυτοί οι κανόνες προφανώς θα τους έκα-
ναν να αισθάνονται σαν ψάρια έξω από το
νερό. Αυτή η διαπίστωση αφορά όλους όσοι
περιφέρονται στα έδρανα της βουλής και
στρογγυλοκάθονται στις καρέκλες της εξου-
σίας. Κανένας τους δεν είναι άμοιρος ευθυ-
νών. Η αντιπολίτευση που τώρα μας παρι-
στάνει την οργισμένη και διοργανώνει πο-
ρείες τα ίδια ακριβώς έπραττε, όταν ενώπιόν
της βρισκόταν το πόρισμα για το Μαρί. Άρα
ποιον ακριβώς προσπαθεί να πείσει για το
αγαθό των προθέσεών της; Και η κυβέρνηση
η οποία ξεφτιλίζει καθημερινά τους θεσμούς,
περιφέροντας την αλαζονεία της στα κανάλια,
αποδεικνύει απροκάλυπτα πως το τελευταίο
στη λίστα των προτεραιοτήτων της είναι η
προάσπιση του δημόσιου συμφέροντος.
Πού μας οδηγούν αυτές οι θλιβερές διαπι-

στώσεις; Στο προφανές, ότι δηλαδή τα πο-
ρίσματα και οι έρευνες δεν γίνονται για να
χτυπήσουμε τη ρίζα του κακού αλλά για να
’χει ένα τσούρμο πολιτικάντηδων άλλοθι
στο εκάστοτε «τέλειο» έγκλημα που δια-
πράττει. Και προκειμένου να μην αποκα-
λυφθεί αυτό το τέλειο έγκλημα οι εκάστοτε
κρατούντες δεν έχουν καμία αιδώ να κόψουν
και να ράψουν τα όποια πορίσματα στα
μέτρα τους.

Με αποτέλεσμα το εκάστοτε πόρισμα να
μετατρέπεται σε εργαλείο επικοινωνιακών
τεχνασμάτων, αντιπολιτευτικών μανούβρων,
κυβερνητικών πιρουέτων και ανούσιων αν-
τιπαραθέσεων. Και ο βαθύτερος λόγος που
συμβαίνουν όλα αυτά; Η ανυπαρξία πολι-
τικών που να διαθέτουν ποιότητα. Διότι
όταν κάποιος διαθέτει ποιότητα δεν μπορεί
να ανεχθεί όλη αυτή τη γελοιότητα και τον
εκφυλισμό των θεσμών. Διαχωρίζει τη θέση
του δημόσια χωρίς να μετρά το κομματικό

κόστος και τάσσεται στο πλευρό των πολιτών.
Δεν παραμένει καθισμένος στα έδρανα της
Βουλής, παριστάνοντας την πάπια, ούτε
και συνεχίζει να κάθεται αναπαυτικά στην
όποια υπουργική καρέκλα, προσποιούμενος
ότι δεν είναι στις αρμοδιότητές του να ξε-
καθαρίσει τη θέση του. Αντ’ αυτού όλοι
τους κρύβονται πίσω από τη θέση τους, την
καρέκλα τους, την αδυναμία τους να τα βά-
λουν με τον πρόεδρο του κόμματος, τον
πρόεδρο της Δημοκρατίας, την αδυναμία
τους να παραμερίσουν τις προσωπικές τους
φιλοδοξίες και να απεγκλωβιστούν από τη
νοοτροπία της κομματοκρατίας. Και όσο
για μας, τους κοινούς θνητούς ποιος μας
λογαριάζει; Ποιος αισθάνεται πραγματικά
υπόλογος σε μας; Προφανώς κανείς! Αυτή
είναι η τραγωδία μας και όχι η... Ιφιγένεια
του προέδρου.

Η δική μας τραγωδία
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Είναι γεγονός πως οι πληροφορίες
που έβγαιναν προς τα έξω αναφο-
ρικά με την πορεία για τη ΣΚΤ, το
ποιοι θα συμμετέχουν και πόσος
κόσμος θα λάβει μέρος κατέληξαν
να κάνουν λόγο για πολύ περισ-

σότερους απ’ όσους εμφανίστηκαν τελικά. Δεν
έχω εικόνα της πλήρης κινητοποίησης στο πα-
ρασκήνιο από τα κόμματα της αντιπολίτευσης
για τη διαμαρτυρία αυτή, αλλά είναι γεγονός
πως αν θέλουμε να τη συγκρίνουμε με εκείνη
των εκπαιδευτικών, θα διαπιστώσουμε πως
σύγκριση δεν υπάρχει. Στην πρώτη δεν κυ-
ριάρχησε το ατομικό συμφέρον, όπως είχε κυ-
ριαρχήσει στη δεύτερη. Αν δεν
το λάβουμε υπόψη κι αν δεν το
καταλάβουμε, χάνουμε. Κι αν
πράγματι συγκλονίστηκε η κοι-
νωνία ολόκληρη από τα γεγο-
νότα που αφορούν τη ΣΚΤ, δε
θα έπρεπε να αφήσει στα κόμ-
ματα την πρωτοκαθεδρία της
κινητοποίησης, αλλά βιώνοντας
η ίδια την κατάσταση ως δική
της, να κινητοποιηθεί περισ-
σότερο. Μη θέλοντας, και το
ξεκαθαρίζω, να βγάλω συμπέ-
ρασμα για τη στάση της κοινω-
νίας, λέω πως δεν υπήρξε τελικά
συγκλονισμός.

Άπαντες άλλος λίγο κι άλλος περισσότερο,
ήξεραν από χρόνια πως η κακοδιαχείριση στον
Συνεργατισμό έχει κομματική ταμπέλα. Ακόμη
και το πόρισμα, πολύ πιο ήπια από όσο θα
όφειλε, δείχνει κομματικές ευθύνες χωρίς να
τις κατονομάζει προς τα κόμματα οπότε και
αποτελεί οξύμωρο το γεγονός πως το ΑΚΕΛ για
παράδειγμα που είχε και αυτό ρόλο και λόγο
όλα αυτά τα χρόνια στον Συνεργατισμό, βγαίνει
στον δρόμο για να διαμαρτυρηθεί. Να πάρει
μέρος σε μια πορεία που πάλι άλλος λίγος κι
άλλος περισσότερο είχαν υπογράψει με λάθος
κινήσεις όλα αυτά τα χρόνια. Πιστεύω πως δεν
έγινε θέμα της κοινωνίας ο Συνεργατισμός,
γιατί η κοινωνία κουράστηκε να οδηγείται σε
απογοητεύσεις που προέρχονται από πολιτικούς
ταγούς, οι οποίοι τελικά μη χάνοντας την ευ-
καιρία, βγαίνουν στον δρόμο για να διαμαρτυ-
ρηθούν για τα αποτελέσματα των πράξεών

τους. Η κοινωνία θέλει, επιτάσσει, τα κόμματα
ν’ αναλαμβάνουν την ευθύνη τους κι όχι να
την αποποιούνται συνοδεία των ήχων του
πάντα συμπαθούς Βασίλη Παπακωνσταντίνου
στον δρόμο

Τον Βασίλη ζούμε για να τον ακούμε χρόνια
τώρα, αλλά δεν ακούμε για ανάληψη ευθύνης
από όσους διαχρονικά είδαν τον Συνεργατισμό
σαν ακόμη ένα βαζάκι με μέλι. Τα δεινά του
δεν ξεκίνησαν το 2013, κι όποιος το πιστεύει
αυτό τότε καλά θα κάνει ν’ αναζητήσει τη
μεγάλη εικόνα, πέρα από ταμπέλες και συνθή-
ματα ή γιλέκα που είναι της μόδας και τα φοράμε
έστω και συμβολικά. Το χρώμα έτσι κι αλλιώς

του γιλέκου, δεν αντικαθιστά το
παντελόνι της ορθής εξήγησης.
Κι αυτό δεν έχει να κάνει με το
αν δέχεται ή όχι κάποιος το πό-
ρισμα αγόγγυστα. Όπως θα έλεγε
κι ένας νεοφυής «συγγραφεύς»
υπάρχουν και κακές κριτικές που
είναι το αντίθετο των καλών κρι-
τικών. Ας το αφήσουμε εκεί. Τα
ζητήματα είναι άλλα. Καταρχήν
ζήτημα είναι το γιατί εφόσον συμ-
μετείχαν αγροτικές και άλλες ορ-
γανώσεις στη διαμαρτυρία, δεν
ζήτησαν τον λόγο από τους πο-
λιτικούς που ήταν παρόντες. Θα
πρέπει δηλαδή να θεωρήσουμε

πως όλοι εκείνοι «βλέπουν» ως μοναδικό υπαίτιο
έναν υπουργό των τελευταίων χρόνων και όχι
μια κακοδιαχείριση δεκαετιών; Διαφορετικά
δεν μπορώ να το εξηγήσω. Επίσης ζήτημα είναι
να μην κοροϊδεύουμε οι ίδιοι τα μούτρα μας,
θεωρώντας πως μπορούμε να κινητοποιήσουμε
βουνά και να βγάλουμε κόσμο στον δρόμο για
να μπούμε στο μάτι της πολιτικής που δεν συμ-
βαδίζει με τη δική μας. Βουνά δεν κινητοποι-
ήθηκαν και αν από τον λόφο του προεδρικού
παιάνιζε ο Βασίλης, τουλάχιστον είχαμε μια
ευκαιρία να τον απολαύσουμε χωρίς να έχουμε
να πληρώσουμε και εισιτήριο. Που ως αποτέ-
λεσμα ήταν πειστικό εφόσον τα όσα άλλα ακού-
στηκαν δεν νομίζω να έπεισαν κανέναν. Ούτε
καν εκείνους που παρευρέθηκαν, μίλησαν και
χάθηκαν μέσα στη νύχτα.

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Βασίλη ζούμε για να σ’ ακούμε...

tsikalasm@kathimerini.com.cy
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Τα δεινά του
Συνεργατισμού δεν
ξεκίνησαν το 2013, κι
όποιος το πιστεύει
αυτό τότε καλά θα
κάνει ν’ αναζητήσει
τη μεγάλη εικόνα,
πέρα από ταμπέλες
και συνθήματα.

������

Φυσιολογικά πρώ-
τη έγνοια των νέων
είναι η δουλειά,
αφού τα όνειρα για
οικογένεια, σπίτια
και καριέρα, κα-
τάντησαν για τους
περισσότερους νέ-
ους, ακόμη και με
πολλά πτυχία,
όνειρα απατηλά.
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Οι σημερινές τοπικές
εκλογές στην Τουρ-
κία ήταν, έως και
προχθές, ένας γρί-
φος: ουδείς γνώριζε
ποιο θα ήταν το απο-

τέλεσμα. Αφενός, οι δημοσκοπήσεις
δεν είναι πάντα αξιόπιστες, αφε-
τέρου, υπάρχει μεγάλο περιθώριο
για νοθεία, μιας και η κυβέρνηση
του Ερντογάν ελέγχει πλήρως τον
κρατικό μηχανισμό, καθώς και τη
Δικαιοσύνη και τον Τύπο, ενώ πέ-
ρασε νόμο που επιτρέπει ασφρά-
γιστα ψηφοδέλτια να θεωρούνται
έγκυρα. Το μόνο σίγουρο είναι ότι
ο Ερντογάν έχει «τερματίσει» την
προσπάθεια να κερδίσει – σε όλα
τα επίπεδα και σε όλους τους τομείς.
Αυτό ήδη έχει συνέπειες στις σχέ-
σεις της Τουρκίας με την Ελλάδα
και με άλλες χώρες. Το αποτέλεσμα
των εκλογών θα καθορίσει πώς θα
εξελιχθούν αυτές οι σχέσεις.

Εδώ και καιρό φαινόταν ότι όσο
αυξανόταν η αγωνία του Ερντογάν
για θετικό αποτέλεσμα στις εκλο-
γές, η Ελλάδα και η Κύπρος πα-
ρουσίαζαν ιδανικό στόχο στην
προσπάθειά του να αποπροσανα-
τολίσει τους πολίτες από τα προ-
βλήματά τους. Τον τελευταίο καιρό,

η επιθετικότητα αυτή έγινε αισθη-
τή σε κάθε μέτωπο της εξωτερικής
και εσωτερικής πολιτικής της Τουρ-
κίας, με τον πρόεδρο να επιχειρεί
συνεχώς να καθορίζει τα θέματα
της ημερήσιας διάταξης. Δεν πρέ-
πει να ξεχνάμε ότι ο κύριος στόχος
του Ερντογάν και του ΑΚΡ είναι
η καθιέρωση του πολιτικού Ισλάμ.
Και όσοι προβάλλονται –ή προ-
βάλλονταν κάποτε– ως δυνάμει
εσωτερικοί αντίπαλοι του προ-
έδρου έχουν τον ίδιο στόχο. Για
πολλά χρόνια μετά την εκλογή του
ΑΚΡ το 2002, ο σκοπός επετεύχθη
μέσω της οικονομικής ανάπτυξης
και της πρωτοφανούς ευημερίας
του τουρκικού λαού. Η επεκτατική
οικονομική πολιτική, όμως, έχει
όρια, και έφθασε η ώρα που ο Ερν-
τογάν δεν μπορεί να αποφύγει την
κρίση. Εκανε, λοιπόν, όσα μπο-
ρούσε για να «μαλακώσει» τις συ-
νέπειες του πληθωρισμού και της
διολίσθησης της λίρας, με αποτέ-
λεσμα την επιδείνωση των προ-
βλημάτων και τη φυγή επενδυτών
– κάτι που θα πρέπει να αντιμε-
τωπίσει με δραστικά μέτρα από
αύριο κιόλας.

Επειδή η «εγκαθίδρυση» του
πολιτικού Ισλάμ δεν μπορεί πια να

βασίζεται κυρίως στην ευημερία
των πολιτών, ο Ερντογάν παίζει
το θρησκευτικό χαρτί με τον πιο
κυνικό και επικίνδυνο τρόπο. Με-
ταξύ άλλων: σε συγκεντρώσεις
οπαδών του κόμματος του, δείχνει
βίντεο από την πρόσφατη σφαγή
50 μουσουλμάνων στη Νέα Ζηλαν-
δία, ισχυριζόμενος ότι η «Δύση»
οπλίζει τα χέρια τέτοιων δολοφό-
νων· απειλεί ότι θα στείλει πίσω
στις πατρίδες τους «μέσα σε φέ-
ρετρα» Αυστραλούς και Νεοζηλαν-
δούς, υπενθυμίζοντας ωμά στις
δύο χώρες το εθνικό τραύμα που
υπέστησαν στην Καλλίπολη· κα-
ταγγέλλει τις ΗΠΑ ότι ευθύνονται
για την οικονομική κρίση, ενώ προ-
χωρεί στην ολοκλήρωση της αγο-
ράς ρωσικών πυραύλων S-400, εξορ-
γίζοντας περαιτέρω την Ουάσιγ-
κτον· καβγαδίζει με τον Τραμπ και
τον Νετανιάχου για τα Υψίπεδα
του Γκολάν· δηλώνει ότι θα μετα-
τρέψει την Αγία Σοφία σε τζαμί·
απειλεί την Ελλάδα και την Κύπρο
συνεχώς, είτε θυμίζοντας τη Μι-
κρασιατική Καταστροφή είτε με
σημερινή επιθετικότητα· κατηγορεί
«εσωτερικούς εχθρούς» που σκο-
πεύουν να διαμελίσουν την Τουρ-
κία. (Ο Ερντογάν, ασφαλώς, σιωπά

για τις πιέσεις που του ασκεί η Ρω-
σία στη Συρία, τον τρόπο που η
Τουρκία όπλισε το χέρι των τρο-
μοκρατών του λεγόμενου Ισλαμικού
Κράτους, την παράνομη κατοχή
περιοχών άλλων χωρών κ.ά.)

Εάν το ΑΚΡ χάσει τις μεγάλες
πόλεις, όπως κάποιοι προβλέπουν,
ο Ερντογάν, απειλούμενος και εξορ-
γισμένος, ίσως εντείνει ακόμη πε-
ρισσότερο τις επιθέσεις του εναν-
τίον ξένων και ντόπιων εχθρών.
Εάν, όμως, αισθανθεί αρκετά ισχυ-
ρός ώστε να επιχειρήσει πολιτική
λιτότητας και προσαρμογής, με
συνέπεια μεγαλύτερη φτώχεια και
ανεργία, πάλι θα έχει ανάγκη να
αποπροσανατολίζει τους πολίτες
με επιθέσεις κατά των πάντων,
προβάλλοντας εαυτόν ως μοναδικό
προστάτη των Τούρκων και όλων
των μουσουλμάνων. Οπως η ση-
μερινή οικονομική πολιτική, έτσι
και η επιθετική ρητορική δεν μπο-
ρεί να συνεχιστεί επ’ άπειρον. Κά-
ποια στιγμή εξαντλείται η αποτε-
λεσματικότητα των ψεμάτων και
της επιθετικότητας. Οσον αφορά
εμάς, απαιτούνται εγρήγορση, ηρε-
μία, συναίνεση, υπομονή και αξιό-
πιστες συμμαχίες. Και σήμερα και
αύριο.

Ο αποπροσανατολισμός των Τούρκων
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Σαν να μην πέρασε μια μέρα
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

(για την αντιγραφή)

Η συγκλονιστικότερη
παράσταση στη Δύ-
ση δίδεται αναμφί-
βολα στο Κοινοβού-
λιο του Ηνωμένου
Βασιλείου. Eξοχη ρη-

τορεία, οικονομία λέξεων, μοναδική
ακρίβεια ενίοτε συνδυαζόμενη με
τερατώδη ασάφεια περί του πρα-
κτέου. Μία χαοτική κατάσταση,
πλήρους εντάσεως, που καθηλώνει
το κοινό και εξαντλεί μέχρις εξου-
θενώσεως τους πρωταγωνιστές
του δράματος.

Αλλά η όποια θεατρική παρά-
σταση, όσο ενδιαφέρουσα και εάν
είναι, έχει τα όριά της, καθώς απο-
τελεί παρένθεση σε ό,τι αποκαλείται
η καθημερινότητα των πολιτών.
Από το 1973, όταν η Βρετανία εν-
τάχθηκε στην ΕΟΚ δημιουργήθηκε
σταδιακώς μία νέα εσωτερική τάξη
πραγμάτων. Επανακαθορίστηκαν
η δραστηριότητα και ο προσανα-
τολισμός των διαφόρων κοινωνικών
ομάδων – από τους εργαζομένους,
τους λειτουργούς δημοσίου συμ-
φέροντος έως την επιχειρηματική
κοινότητα και το  City. Αυτό ση-
μαίνει στην απλοελληνική ότι όλοι
έμαθαν τον τρόπο να κερδίζουν
χρήματα, διαμόρφωσαν τρόπο
ζωής, δημιουργήθηκε κατεστημένη
αντίληψη πραγμάτων. 

Κάθε κατεστημένο όμως –ανε-
ξαρτήτως πολιτικού ή πολιτειακού
συστήματος– αισθάνεται μία εγ-
γενή αποστροφή προς κάθε μορφή
ανατροπής ή αλλαγών, που δεν
καθορίζει το ίδιο, και αμύνεται άλ-
λοτε επιτυχώς και άλλοτε επί μα-
ταίω. Εως ότου στην ελεγχόμενη
εν πολλοίς τάξη πραγμάτων, εμ-
φανιστεί η «παράφρων μεταβλητή»,
που είναι η έκφραση της «θελήσεως
του λαού», με τρόπο άμεσο και όχι
δι’ αντιπροσώπων. 

Οταν ο Ντέιβιντ Κάμερον,
πρώην πρωθυπουργός και αρχηγός
των Συντηρητικών ανακοίνωσε το
δημοψήφισμα για την έξοδο της
Βρετανίας από την Ε.Ε. κατέφυγε

σε ρητορική περίπου μεταφυσική.
«Η απόφαση ανήκει σε εσάς. Οχι
στους πολιτικούς. Οχι στο Κοινο-
βούλιο. Οχι στις ομάδες των λόμπι.
Οχι σε εμένα. Μόνον σε εσάς».

Με τη βεβαιότητα ότι θα κατί-
σχυε η ψήφος υπέρ της παραμονής,
ουδείς αντέτεινε στον κ. Κάμερον
πως όλα αυτά ήταν μεγάλα λόγια.
Και όταν η «παράφρων μεταβλητή»
απεφάνθη υπέρ της εξόδου, τότε
έγινε επίκληση του κυριάρχου ρό-
λου του Κοινοβουλίου, του επιχει-
ρήματος ότι η διαφορά υπέρ της
εξόδου ήταν μόνον περί τις τέσ-
σερις μονάδες. Το θέμα είναι ότι
στις εκλογές που ακολούθησαν με-
τά το δημοψήφισμα η πλειοψηφία
των βουλευτών ήταν κατά της εξό-
δου της Βρετανίας από την Ε.Ε.

Δύο είναι οι αρχετυπικές μορφές
που εμπνέουν τον σκληρό πυρήνα
των οπαδών της εξόδου. Η πρώτη,
δημιούργημα λογοτεχνικό του
1712, είναι ένας μικροκτηματίας
που προτιμά την μπίρα και την οι-
κογενειακή του ησυχία, ακούει στο
όνομα Τζον Μπουλ, και αναδείχ-
θηκε αργότερα σε πρότυπο ηρωικό
του ανυπότακτου Αγγλου. 

Η δεύτερη αρχέτυπη μορφή εί-
ναι ο Ουίνστον Τσώρτσιλ, που συμ-
παρέσυρε το Κοινοβούλιο, «επι-
στρατεύοντας την αγγλική γλώσσα
και στέλνοντάς την στο μέτωπο»
–κατά τον λόρδο Χάλιφαξ– και εμ-
πλέκοντας τη Βρετανία ενεργά
στον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο. Η μεί-
ζων διαφορά είναι ότι ο Τζον Μπουλ
είχε ως αντίπαλο τον Οίκο των
Βουρβόνων και ο Τσώρτσιλ τον
Αδόλφο Χίτλερ. Τώρα η μάχη δί-
νεται εναντίον του κατεστημένου
των Βρυξελλών. Αλλά το πολεμικό
πνεύμα των Αγγλων παραμένει ακ-
μαίο και ελλείψει συγκεκριμένου
αντιπάλου σκοτώνονται στην κυ-
ριολεξία μεταξύ τους. Αυτή είναι
η Αγγλία που αγαπήσαμε, πάντα
μαχητική και θα εξακολουθεί να
υπάρχει, όποια και αν είναι η κα-
τάληξη της όλης περιπέτειας.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Από τον Αλέξη Τσίπρα και τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη, που η μοί-ρα
(της υπανάπτυξης) μας τους όρισε
«μπροστάρηδες», οι πολίτες απαι-
τούμε να σέβονται τις λέξεις, να
μην κακοποιούν τα νοήματα. Να
ξέρουν τι σημαίνει «προοδευτικός»,
αν ο «συντηρητικός» ταυτίζεται
οπωσδήποτε με τον «ακροδεξιό»,
τον «φασίστα». Αν ο «πατριωτισμός»
είναι κάτι ασύμπτωτο και ασύμβατο
με τον «εθνικισμό». Σε τι ακριβώς
παραπέμπει η λέξη «λαϊκισμός» και
ποιον αποκαλούμε «ριζοσπάστη».
Δεν είναι κρεμάστρα η κάθε λέξη
για οποιοδήποτε ρούχο, για οποι-
αδήποτε μάσκα ή λεοντή.

Κάποιος να υποδείξει, επιτέ-
λους, στους θλιβερούς μας «μπρο-
στάρηδες» ότι η λέξη «Ελληνας»
δεν δηλώνει εθνοφυλετική ιδιότητα,
δεν έχει σχέση με τη βιολογία ούτε
παραπέμπει σε κρατική υπηκοό-
τητα. Η «ελληνικότητα» σηματο-
δοτεί πολιτισμό, «Ελληνες» είναι
οι συγκεκριμένης «παιδείας μετέ-
χοντες». Γι’ αυτό και Βλάχοι, Αρ-
βανίτες ή Πομάκοι μπορούν να
είναι Ελληνες. 

Πολιτισμός θα πει: τρόπος του
βίου, νοο-τροπία (τρόπος του νοείν),
ενεργός ετερότητα καλαισθησίας.
Δεν κάνει το αίμα τον Ελληνα, ούτε
η γεωγραφία, ούτε το φολκλόρ. Τον
κάνει η γλώσσα (ετυμολογία και
σύνταξη) και, κυρίως, η προτεραι-
ότητα του μετέχειν: οι εμπειρίες,
οι σχέσεις, οι εθισμοί – ό,τι διαμορ-
φώνει, ερήμην της θέλησης, τα αν-
τανακλαστικά της συμπεριφοράς.

Η αποφθεγματική φράση «πας
μη Ελλην βάρβαρος» δεν εγκαινίασε

τον ρατσισμό στην Ιστορία, όπως
μάλλον βεβαιώνουν Τσίπρα και
Μητσοτάκη αμαθείς «προο-δευτι-
κοί» επιτελείς της κομματι-κής κου-
ζίνας. Η λέξη «βάρβαρος» προσ-
διόριζε στη γλώσσα των Ελ-λήνων
λαούς που δεν είχαν «βίον πολιτι-
κόν», αγνοούσαν το άθλημα της
«πόλεως», το «πολιτικόν άθλη-μα»
μετοχής στην πραγμάτωση του
«κατά κόσμον» (κοσμιότητα), δη-
λαδή «κατ’ αλήθειαν» τρόπου της
συνύπαρξης. 

Τετρακόσια χρόνια οι Ελληνες
ήταν υπόδουλοι στους Τούρκους
και δεν εκβαρβαρώθηκαν. Διέσωζε
την ελληνικότητά τους, όχι κάποια
νομική κατασφάλιση «δικαιωμά-
των», αλλά η συνέχεια του «πολι-
τικού» τους βίου: η αυτοδιαχειρι-
ζόμενη «κοινότητα» μαζί και η
γλώσσα, οι τέχνες, τα ήθη-έθιμα
που πραγμάτωναν τη ζωή ως συν-
βίωση, ενεργό μετοχή σε σχέσεις
κοινωνίας.

Σε ελληνώνυμους αρχηγεύουν
οι Τσίπρας - Μητσοτάκης, ας φι-
λοτιμηθούν, τουλάχιστον, να δια-
βάσουν ανεξαγόραστους και απρο-
κατάληπτους ιστορικούς, προκει-
μένου, με όρους διανοητικής εντι-
μότητας, να διερωτηθούν: Γιατί,
υπόδουλος ο Ελληνας στους Τούρ-
κους ήταν άρχοντας κοσμοπολίτης,
με τον «αέρα» και τη σεμνή αυτο-
πεποίθηση της ευ-γένειας κατα-
γωγής του («εκ γένους καλού και
ενδόξου»), ενώ απελεύθερος, υπο-
τάχθηκε στην πιο εξευτελιστική
εθελοδουλεία; Γιατί ελευθερωμένος
μεταλλάχθηκε, από ξιπασιά και μό-
νο, σε φτηνιάρικο μίμο και μετα-

πράτη, με κοπιαρισμένη κρατική
υπόσταση, δάνειους θεσμούς, ει-
σαγόμενες ιδεολογίες, ακριβώς
όπως οι μετα-αποικιακές κοινωνίες
που αντάλλαξαν διαμάντια με χάν-
τρες και καθρεφτάκια; Ζούμε αυτόν
τον καιρό μια ακόμα προεκλογική
περίοδο. Στην πραγματικότητα,
ζούμε όλον τον καιρό, όλες τις μέρες,
τους μήνες, τα χρόνια, μια αέναη
προεκλογική διαμάχη εξουσιολά-
γνων ανθρώπων ομαδοποιημένων
σε «κόμματα». Αντιπαλεύουν για
τις εντυπώσεις. Οχι για διαφορές
στην αντιμετώπιση των κοινωνικών
αναγκών, στην αξιολόγηση και κρι-
τική αποτίμηση των δημόσιων λει-
τουργών, στον οικονομικό σχεδια-
σμό, στην ιεράρχηση προτεραι-
οτήτων – τίποτε από αυτά. Η «λο-
γική» της πολιτικής αντιμαχίας στη
χώρα μας είναι η ίδια με αυτήν των
ποδοσφαιρικών αντιπαλοτήτων:
μόνος ο πρωτογονισμός των επεν-
δύσεων του εγώ στην εξουσία. 

Η αυτονόητη (και γι’ αυτό πα-
γιωμένη, απόλυτη) προτεραιότητα
των εντυπώσεων καθηλώνει την
πολιτική στην αποκλειστικά δια-
χειριστική εκδοχή της. Ολες οι εξαγ-
γελίες για κάτι «καινούργιο» εξαντ-
λούνται σε «βελτιώσεις», δηλαδή
σε καταπλάσματα, είναι αδιανόητη
η τόλμη μεταρρυθμιστικών τομών.
Δεν μοιάζει να υπάρχει σήμερα πο-
λιτικός στην Ελλάδα που να κατα-
λαβαίνει ότι μια διαφορετική αν-
τίληψη της Παιδείας «γεννάει» και
έναν άλλο τύπο δημοσιοϋπαλληλίας.
Μια τίμια και συνεπής διοικητική
αποκέντρωση αλλάζει ριζικά τους
όρους παραγωγικότητας (τη δυνα-

μική της οικονομίας). Ο εξοβελισμός
των κομ- ματικών νεολαιών από
τα πανεπιστήμια μπορεί, ναι, να
μεταλλάξει τη λειτουργία του κοι-
νοβουλίου. Η ποιότητα της γλωσ-
σικής εκφραστικής στα ΜΜΕ, να
επηρεάσει την πορεία του εθνικού
εισοδήματος! 

Κοντολογίς, την αλήθεια ότι ένα
φτεροκόπημα πεταλούδας στον κόλ-
πο του Μεξικού μπορεί να προκα-
λέσει τυφώνα στη Νέα Ζηλανδία
την αγνοούν πεισματικά οι Ελλαδίτες
πολιτικοί σήμερα. Ξεχνάνε ότι «χτί-
ζοντας ένα σχολείο, κλείνεις μια φυ-
λακή» – δεν υποψιάζονται τη συ-
ναρπαστική δυναμική της ανθρώ-
πινης καλλιέργειας. Η ελληνική κοι-
νωνία θα αναστηθεί από την ατι-
μωτική νέκρα της παρακμής, όταν
ξεμυτίσει «σημείον»: Να καταργηθεί,
λ.χ., κάθε προσφορά «εγκυκλοπαι-
δικών» γνώσεων στο Δημοτικό Σχο-
λείο (τις έχει έτοιμες σήμερα κάθε
παιδί στο κινητό του) και για έξι
χρόνια να διδάσκονται τα παιδιά
μόνο «γλώσσες»: Γραμματική-συν-
τακτικό, τα μαθηματικά ως γλώσσα
(νόημα και σημείο), μουσική.

Η γνώση δεν είναι «εφόδιο» ή
«εργαλείο». Λειτουργεί με τους νό-
μους της σποράς, της βλάστησης,
της καρποφορίας. Να απελπιστούμε
με συνέπεια. Σε δυο μήνες, το πολύ
σε έξι, θα έχουμε εκλογές. Και ούτε
η Ν.Δ. ούτε άλλο κόμμα έχουν ακό-
μα, έστω, ψελλίσει προγραμματική
αντιπρόταση στην ατίμωση της
Παιδείας από τον ΣΥΡΙΖΑ. Εγκλημα
ειδεχθέστερο και από την παρα-
χώρηση του ονόματος της Μακε-
δονίας στους Σκοπιανούς.

Χωρίς αντιπρόταση στην αυτοχειρία

Είναι πάντοτε χρή-
σιμο να ανατρέχεις
σε παλιά φύλλα εφη-
μερίδων και να δια-
πιστώνεις άλλοτε πό-
σο διαφορετικά, άλ-

λοτε πόσο ίδια και ενίοτε πόσο επί-
καιρα είναι πράγματα που γράφτη-
καν πριν από πάρα πολλά χρόνια.
Διάβαζα ένα άρθρο του Γεωργίου
Βλάχου που γράφτηκε στις 23 Φε-
βρουαρίου του 1947. Διαφορετικές
εποχές, άλλες συνθήκες και απειλές.
Βρήκα όμως τα γραφόμενά του –
εν μέσω ενός άγριου εμφυλίου–
εξαιρετικά ενδιαφέροντα:

«Οι σημερινοί κάτοικοι του τό-
που αυτού διαιρούνται εις δύο είδη
μεγάλα. Δεν διαιρούνται  εις κομ-
μουνιστάς και αστούς, εις όργανα
ξένων και πατριώτας, εις δεξιούς
και αριστερούς, εις μοναρχικούς
και εις δημοκράτας. Διαιρούνται
εις αυτούς που θα μείνουν και εις
αυτούς που θα φύγουν. Αυτοί, οι
δεύτεροι, ενδεχόμενον είναι να μη
φύγουν ποτέ· αλλ’ αυτό δεν ση-
μαίνει. Και τώρα και του χρόνου
και μετά πέντε χρόνια, άμα κάθον-
ται στο καφενείον, στον ήλιο, κά-
θονται με τη βαλίτσα στο χέρι, σχε-
διάζουν την μελλοντικήν εγκατά-
στασίν τους κάπου αλλού, σε μιαν
ήσυχην πολιτείαν της Νοτίου Αμε-
ρικής, ονειρεύονται ένα μικρό μα-
γαζί εις ένα ξένο λιμάνι, ζουν εις
τόπους μακρυνούς, που κανέναν
δεν ξέρουνε και κανείς δεν τους
ξέρει, όπως λέγει και το τραγούδι.
Αυτοί κάνουν λίρες, μηχανεύονται
χίλια δυο μέσα διά να στείλουν έξω
τα χρήματά τους, πτωχαίνουν με
τα όνειρά τους τον τόπον, σκορ-
πίζουν τον τρόμον παντού, στα-
ματούν τις δουλειές, στέκονται με-
λαγχολικοί, και με την βαλίτσα
πάντοτε, εμπρός εις του αλλουνού
το γιαπί: “Τρελλός είσαι και καρ-
φώνεις τα λεπτά σου εδώ; Δεν βλέ-
πεις τι γίνεται; Θα ‘ρθη μεθαύριο
ο Ζαχαριάδης να σε σφάξη και να
στα πάρη”. Και προχωρούν και πη-
γαίνουν παρέκει, όπου το νέον κα-
τάστημα συγυρίζεται, και παρα-

πέρα, όπου έρχεται από ξένες θά-
λασσες το καράβι, και συνεχίζουν
τον ελεεινόν αμανέν:

“Εδώ θα δουλέψης; Εδώ ήρθες
να ξεφορτώσης;..” Αυτοί οι άνθρω-
ποι δεν έχουν δυστυχώς την ευ-
κολίαν να φύγουν όλοι μαζί για να
γλιτώνωμε. Θα μείνουν κι αυτοί
μαζί μας, εδώ, διαρκώς υπ’ ατμόν,
διαρκώς εις τον προλιμένα, πάντοτε
πίσω από ένα διαβατήριον και μίαν
θεώρησιν προξενείου, απαισιόδο-
ξοι, ηττοπαθείς, σπορείς συμφορών,
θεωρούντες πάντοτε πατρίδα των
το μπαούλο και αδειάζοντας παντού
το μπαούλο τους, εις τους δρόμους,
εις τα σπίτια, στις γειτονιές: “Πα-
λαβός είμαι να μείνω; Θα πάω να
ζήσω αλλού”. Και μένουν. Αλλά τι
να τους κάνωμε; Καλύτερα, καθώς
λέμε, να έφευγαν γρήγορα όλοι
μαζί, αυτοί, οι ψυχικώς περαστικοί,
οι εφήμεροι, οι δεύτεροι Ελληνες.

Και οι πρώτοι;.. Οι πρώτοι, κακοί
ή καλοί, είμαστε εμείς, που θα μεί-
νωμε ή ούτως ή άλλως. Εμείς που
εμεγαλώσαμε εδώ, που εζήσαμε
εδώ, που εγεράσαμε εδώ, που έχομε
βαθειά εις τα χώματα αυτού του
τόπου τις ρίζες μας και θέλομε, άμα
πεθάνωμε, να μας θάψουν εδώ.
Εμείς λοιπόν, δεξιοί, αριστεροί,
κομμουνισταί και φασίσται, πρέπει
κάπως να κάνωμε κάποιο σχέδιον
που να μας εξασφαλίζη ένα είδος
ζωής εις αυτό το μέρος που έχομε
οριστικώς και αμετακλήτως αράξει. 

Ροβινσώνες ενός τρομακτικού
ναυαγίου, δικαίωμα έχομε, αφού
δεν συμφωνούμε, να τσακωνώμα-
στε μεταξύ μας, να μη καλημερι-
ζώμαστε, να μη χαιρετιώμαστε, να
κτίζωμε ο καθένας σε άλλην άκρην
του νησιού την παράγκα μας, και
πού και πού ο ένας μας να μαχαι-
ρώνη τον άλλον. Αυτό δεν βλάπτει.
Αλλά να βάζωμε στο δάσος φωτιά;
Για να μείνωμε χωρίς στέγην; Για
να πεθάνωμε τον χειμώνα από το
κρύο;… Θα ήταν μωρία μας. Και
όμως αυτό κάνομε, οι δεύτεροι, με
πρόγραμμα, με επιμονήν, με πεί-
σμα, όλοι μαζί. Φωτιά!... Και θα πε-
θάνωμε τον χειμώνα από το κρύο».

Η Αγγλία που αγαπήσαμε

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Ο
Ν. Αναστασιάδης οδηγεί την
Κύπρο στις αγκάλες του
ακραίου Νετανιάχου και αυ-

τό θα έχει τις επιπτώσεις του στην
πολιτική ζωή του νησιού. Αυτή η
πολιτική εγκυμονεί σοβαρούς κιν-
δύνους, πρώτο, γιατί ισούται με
την εγκατάλειψη της προσπάθειας
για λύση στο Κυπριακό, και, δεύ-
τερο, ισούται με επικίνδυνο παι-
χνίδι με το χρόνο, πιστεύοντας
ότι η πολιτική των «αξόνων» θα
τον περισώσει. Το τι ακριβώς κάνει
ο Ε/κ ηγέτης θυμίζει το 1964: επι-
χειρεί να επιβάλει τους όρους του
στηριζόμενες στις μυθοπλασίες
των σχολικών εγχειριδίων. Έτσι,
φτιάχνουμε Ταμεία Υδρογοναν-
θράκων για να δοθεί ένα ποσοστό
στην τ/κ πολιτεία σε περίπτωση
λύσης, αλλά με ευθύνη του Ε/κ
ηγέτη το διαπραγματευτικό τοπίο
έχει διαλυθεί. Φτιάχνουμε ταμείο
χωρίς να γνωρίζουμε τι και πόσο
φυσικό αέριο υπάρχει. Οι άλλοι,
θεωρούμε, ως συνήθως, ότι είναι
κουτόφραγκοι, καθότι χωρίς λύση
αυτά δεν σημαίνουν απολύτως τί-
ποτα, πουλούμε φούμαρα για φυ-
σικά αέρια. 

Όσοι έχουν διαβάσει την ιστο-
ρία της νήσου, ας προσέξουν το
1964. Βαδίζουμε, με άλλους όρους
και άλλα περιεχόμενα, στην ίδια
κατεύθυνση. Για όσους συνδυάζουν
τα στοιχειώδη, η Μανσούρα τώρα
λέγεται Κάβο Γκρέκο. Κανείς δεν
μπορεί να αποκλείσει το σενάριο
ότι η Τουρκία δεν θα κάνει κινήσεις
αναδιαμόρφωσης των συσχετι-
σμών στην «ΑΟΖ μας». Προφανώς
θα επικαλεστεί πρόνοιες του Συν-
τάγματος του 1960. Στο Κυπριακό
η διαδικασία γύρω από τους «όρους
εντολής» σύντομα θα είναι και τυ-

πικά νεκρή με τη σφραγίδα Λουτ.
Σε ένα σκηνικό επίρριψης ευθυνών
και εντάσεων, ποιος θα εμποδίσει
την Τουρκία να επιχειρήσει γεω-
τρήσεις; Όσοι την εμπόδισαν στη
διάρκεια της εισβολής το 1974! Ο
κανένας! Μπορούν οι «τριμερείς»
να παρεμποδίσουν μια τέτοια εξέ-
λιξη; Ασφαλώς όχι, μπορούν όμως,
για τώρα να δώσουν μπόνους στην
επανεκλογή ενός ακραίου, διε-
φθαρμένου, μιλιταριστή πολιτικού
στο Ισραήλ. Πρακτικά, όμως, βά-
ζουν την Κύπρο στη διπολική κα-
χυποψία ανάμεσα στο Ισραήλ και
την Τουρκία με βέβαιο χαμένο το
«παιδί» της γειτονιάς που νόμιζε
ότι με τη συμμετοχή του σε ένα
συνέδριο του AIPAC αυτόματα κερ-
δίζει στο λόττο!

Θεωρώ ότι η πολιτική Αναστα-
σιάδη αποτελεί έναν επικίνδυνο
ραντεβού με τον τυχοδιωκτισμό.
Ο πρόεδρος και ο πρόθυμος ΥΠΕΞ
παίζουν ως να είμαστε χώρα-μέλος
του Κινήματος των Αδεσμεύτων,
αγνοώντας επιδεικτικά ποιο είναι
το κύριο καθήκον μιας χώρας μέλος
της Ε.Ε. Αυτό πρέπει να λεχθεί με
σαφήνεια: στην μάχη για την έν-
ταξη στην Ε.Ε., κανένας από τη

σημερινή ηγεσία στο προεδρικό
ή στο ΥΠΕΞ δεν είχε συμμετοχή,
τα βρήκαν όλα έτοιμα, γι’ αυτό και
σκορπούν στον αέρα το πολιτικό
κεφάλαιό της και όλη τη δυναμική
της συμμετοχής μας στην Ε.Ε. Αντί
να αξιοποιήσουμε τα χαρτιά που
μάς προσφέρει η Ε.Ε. για το Κυ-
πριακό, γυρίζουμε την πλάτη στα
κοινά ευρωπαϊκά συμφέροντα και
αρμενίζουμε στα τυφλά με «καθο-
δηγητή» τον Νετανιάχου.

Πολλοί θέτουν το ερώτημα: τι
πρέπει να γίνει; Θεωρώ, ότι όλα
είναι εφικτά από τη στιγμή που
έχουμε την πολιτική θέληση, από
τη στιγμή που αξιοποιούμε το ευ-
ρωπαϊκό μας χαρτί. Το ευρωπαϊκό
πλαίσιο διαθέτει όλα εκείνα τα
στοιχεία που καθιστούν την επί-
λυση βιώσιμη και λειτουργική. 

Παραδείγματα: Συμμετοχή της
Ε.Ε. στην οικοδόμηση ενός νέου
συστήματος ασφαλείας. Αξιοποίηση
της ρήτρας «αμοιβαίας συνδρομής»
για τα κράτη-μέλη, όπως προβλέπει
η Συνθήκη της Λισσαβόνας. Υλο-
ποίηση έργων υποδομής με ένταξή
τους σε κοινοτικά προγράμματα,
διαρθρωτικά ταμεία, περιφερειακά
έργα υποδομής, συγχρηματοδο-
τούμενα έργα. Ένταξη του σχεδίου
ανοικοδόμησης της πόλης της Αμ-
μοχώστου στον κοινοτικό προϋπο-
λογισμό. Λύσεις που προκύπτουν
από την εφαρμογή του κεκτημένου,
με εξαιρέσεις όπου κριθεί αναγκαίο
με βάση ένα χρονοδιάγραμμα τερ-
ματισμού τους. Πρόγραμμα στα-
θεροποίησης της οικονομίας με
βάση συμφωνημένες μεταβατικές
περιόδους, εισαγωγή του ευρώ σε
όλη την επικράτεια, μια Κεντρική
Τράπεζα που θα εποπτεύει το σύ-
νολο της οικονομίας, με συμμετοχή

του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού Στα-
θερότητας. Προγράμματα για στή-
ριξη των περιοχών ανοικοδόμησης.
Προγράμματα συντήρησης των
μνημείων της πολιτιστικής κληρο-
νομιάς, κάτι που συντελείται με
επιτυχία από την Τεχνική Επιτροπή.
Πολιτικές για τη συμφιλίωση. Ό,τι
αναζητούμε για να αλλάξει η κα-
τάσταση, το έχει ήδη επεξεργαστεί
η Ε.Ε. Ό,τι είναι καινούργιο μπορεί
να το υποστηρίξει, αν έχουμε ετοι-
μάσει την κατάλληλη, και σύμφωνα
με τις ευρωπαϊκές πρακτικές, πρό-
ταση. 

Τα πιο πάνω παραδείγματα
έχουν αξία, αν έχουμε τη θέληση,
αν αξιοποιούμε την τεχνογνωσία
προσώπων που υπήρξαν πρωτα-
γωνιστές στην ενταξιακή πορεία,
αν, κυρίως, πείσουμε ότι μάς εν-
διαφέρει η λύση και όχι τα τρικ
γύρω αυτήν. Λοιπόν, η ένταξη επε-
τεύχθη γιατί ηγήθηκαν της προ-
σπάθειας ικανά και αξιόπιστα πρό-
σωπα, πρόσωπα τα οποία διέθεταν
επιρροές και κύρος στο κοινοτικό
σύστημα.

Κανένας από τους σημερινούς
διαχειριστές του Κυπριακού στη
Λευκωσία δεν διαθέτει ούτε την
παραμικρή τεχνογνωσία στο πώς
λειτουργεί το ευρωπαϊκό σύστημα
και το πώς προωθούμε το κυπρια-
κό/κοινοτικό συμφέρον. Η δική
τους αντίληψη, σχετίζεται με την
πολιτική που έμεινε γνωστή στην
ιστορία του Κυπριακού ως «σχολή»
Δούντα –να μείνουμε όπως είμα-
στε, με την ελπίδα ότι ο χρόνος
να γίνει ξανθός με τη βοήθεια ενός
γένους, απροσδιορίστου, εις τους
αιώνες, φύλου... 

www.larkoslarkou.org.cy

Ραντεβού στα τυφλά με τον Νετανιάχου;
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Συλλέγουν απ’ όπου μπορούν νερό στη Βενεζουέλα… 

Ο
ι συγκρούσεις ανάμεσά μας
είναι αναπόφευκτες στη
ζωή. Για τον λόγο αυτό

έχουμε εξελίξει μηχανισμούς που
αυτόματα επισπεύδουν τη διαδι-
κασία της συμφιλίωσης μετά από
κάποια διένεξη. Οι μηχανισμοί
αυτοί ενεργοποιούνται ενστικτω-
δώς στις περιπτώσεις τουλάχιστον
στις οποίες γνωρίζουμε ότι φέ-
ρουμε μέρος της ευθύνης, ακόμα
κι αν δεν το παραδεχόμαστε. 

Κοκκινίζουμε. Η έκφραση του
προσώπου μας δείχνει μεταμέλεια
και ντροπή. Τείνουμε να γυρίζου-
με ελαφρώς το κεφάλι προς το
πλάι και προς τα κάτω εκθέτοντας
με αυτό τον τρόπο τον λαιμό μας,
ο οποίος είναι ένα πολύ ευάλωτο
σημείο του ανθρώπινου σώματος.
Αυτή η κίνηση δείχνει στον συ-
νομιλητή μας εμπιστοσύνη, ότι
είμαστε στη διάθεσή του. Είναι
μια ενστικτώδης αντίδραση που
μας κράτησε ζωντανούς κατά την
εξέλιξη του είδους μας, εξασφα-
λίζοντάς μας ηπιότερες ποινές
και συμπάθεια. Η κίνηση του κε-
φαλιού διακόπτει την οπτική επα-
φή με τον συνομιλητή μας γεγονός
που μας δίνει την ευκαιρία να ξε-
κινήσουμε εκ νέου μια συνανα-
στροφή χωρίς αυτή να αποτελεί
συνέχεια της προηγούμενης. Το
αμήχανο χαμόγελό μας, όμοιο με
άλλων ανθρωποειδών, είναι ση-
μάδι αναχαίτισης (της επίθεσης
που αναμένεται). Κοιτάζουμε φευ-
γαλέα τον συνομιλητή μας για να
υπολογίσουμε τις προθέσεις του
και ακουμπάμε το πρόσωπο με
τα χέρια κάτι που δεικνύει λήξη
του συμβάντος και πρόσκληση
για συμβιβασμό.

Η συμπεριφορά μας αυτή δεί-
χνει στον συνομιλητή μας σεβα-
σμό, παραδοχή του ατοπήματος
και δέσμευσή μας στις κοινές ηθι-
κές αρχές. Ενεργοποιεί σ’ αυτόν
τα αισθήματα της συμπάθειας,
της συγχώρεσης, της εμπιστοσύ-
νης και της γενναιοδωρίας. Ξεκινά
τη διαδικασία συμφιλίωσης και
αποκατάστασης της τάξης.

Οι αντιδράσεις αυτές παρατη-
ρούνται και σε άλλα είδη, όπως
στους μπαμπουίνους, οι οποίοι
μετά από κάποια διένεξη, αντί να
αποφεύγουν ο ένας τον άλλο, κά-
νουν συμφιλιωτικές χειρονομίες
και επιδιώκουν φυσική επαφή.
Μελέτες στους μπαμπουίνους
έδειξαν ότι τόσο τα μακρινά ξα-
δέλφια μας όσο και εμείς έχουμε
μάθει να είμαστε συνεργάσιμοι
με το είδος μας, αλλά επιφυλα-
κτικοί με τα άλλα είδη. Αυτό εξηγεί
σε ένα βαθμό το φαινόμενο της
ξενοφοβίας. Παρόλα αυτά οι ίδιες
μελέτες ανέδειξαν ότι η συχνή
επαφή με άλλα είδη ή φυλές επι-
φέρει εξοικείωση και αυξημένη
διάθεση συνεργασίας. Επομένως
ακόμα και αυτό το «ακούσιο» κομ-
μάτι μας που φοβάται το ξένο και
το διαφορετικό μπορεί πολύ εύ-
κολα να εκπαιδευτεί και να προ-
σαρμοστεί. Αν το σχετικό πείραμα
του δρος Sapolsky απέδειξε κάτι
αυτό είναι ότι η συγκεκριμένη

γενετική προδιάθεση συνεργα-
σίας-εχθρότητας εκατομμυρίων
χρόνων μπορεί να μεταστραφεί
πλήρως σε μια ώρα, με την έκθεση
στο ξένο πρόσωπο, «το αντικεί-
μενο του φόβου».

Με ποιον άλλο τρόπο δείχνου-
με μεταμέλεια και επιλύουμε τις
διαφορές μας; Με τη συγγνώμη
και την απολογία. Απολογία είναι
η λεκτική προσπάθεια που κάνει
κάποιος με σκοπό να υπερασπίσει
τον εαυτό του ή γενικά να δώσει
εξηγήσεις σχετικά με κατηγορία
που τον βαρύνει. Συγγνώμη είναι
η μετάνοια και ανάληψη της ευ-
θύνης. Αποτελούν κοινωνικές δε-
ξιότητες και είναι επωφελείς και
στις δύο πλευρές της διένεξης
αρκεί να έχουν τέσσερα χαρα-
κτηριστικά:

• Εκφράζουμε μεταμέλεια,
ντροπή ή ταπείνωση, αναγνωρί-
ζοντας πως το άλλο μέρος έχει
υποστεί κάποιο πλήγμα.

• Αναγνωρίζουμε το συγκε-
κριμένο ατόπημα και αναλαμβά-
νουμε την ευθύνη.

• Δείχνουμε κατανόηση και
εξηγούμε τη συμπεριφορά μας.
Καθιστούμε σαφές ότι δεν θα επα-
ναληφθεί.

• Προσφέρουμε επανόρθωση
ή αποκατάσταση.

Με αυτού του βάθους την απο-
λογία και συγγνώμη ικανοποι-
ούνται οι συναισθηματικές ανάγ-
κες του πληγέντα για αποκατά-
σταση της αξιοπρέπειάς του και
του δίδεται η ευκαιρία τόσο να
εκφράσει τα συναισθήματά του
όσο και να επιβεβαιώσει ότι έχου-
με ακόμα κοινές αρχές και πεδίο
σύγκλισης. Βεβαιώνει τον πλη-
γέντα ότι δεν ευθύνεται αυτός
για τη συμπεριφορά μας και ότι
δεν έχουμε σκοπό να την επανα-
λάβουμε, άρα είναι ασφαλής. 

Μια απολογία ή συγγνώμη που
δεν διαθέτει αυτά τα χαρακτηρι-
στικά δεν κατευνάζει ικανοποι-
ητικά τον πληγέντα και είναι ανε-
παρκής. Η ανεπάρκεια εντοπίζεται
τις πιο πολλές φορές στο δεύτερο
χαρακτηριστικό. Συχνά δεν είμα-
στε συγκεκριμένοι με το πρόβλη-
μα για το οποίο απολογούμαστε.
Ζητούμε «συγγνώμη για όλα» με
αποτέλεσμα να μην είναι σαφές
ότι αναφερόμαστε και στο ίδιο
θέμα ή να μην είμαστε πειστικοί
στο ότι πράγματι εντοπίζουμε λά-
θος στη συμπεριφορά μας και
αναθεωρούμε. Μια ανειλικρινής
απολογία χολώνει περισσότερο
τον συνομιλητή μας και δυσχε-
ραίνει τη θέση μας. Έχοντας αυτά
τα κριτήρια υπόψη, η διασημό-
τερη απολογία, αυτή του Σωκράτη,
κάθε άλλο παρά απολογία ήταν
και γι’ αυτό ίσως ο φιλόσοφος κα-
ταδικάστηκε με πλήρη επίγνωση
των πράξεών του.

Η ειλικρινής, πειστική συγ-
γνώμη, απολογία και στάση κα-
θιστά ευκολότερη, αν όχι αυθόρ-
μητη, τη συγχώρεση, ακόμα και
τη συμφιλίωση. 

www.koraliatimotheou.com

Συγγνώμη από καρδιάς
Της ΚΟΡΑΛΙΑΣ ΤΙΜΟΘΕΟΥ

Δ
ημοσκοπήσεις δείχνουν ότι
μεγάλο ποσοστό των πολιτών
δεν εγγράφεται στους εκλο-

γικούς καταλόγους. Εξίσου μεγάλο
ποσοστό των εγγεγραμμένων ψη-
φοφόρων τηρεί αποχή. Τα δύο φαι-
νόμενα είναι ισχυρότερα ανάμεσα
στους νέους. Απ’ όσους ψηφίζουν
πολλοί ψηφίζουν «αρνητικά» με γνώ-
μονα «το μη χείρον, βέλτιστο» ή «τι-
μωρητικά». Το ποσοστό των πολιτών
που συμμετέχουν στα κοινά μειώνε-
ται συνεχώς, ενώ αυξάνονται όσοι
συμμετέχουν σε φιλανθρωπικές και
φιλοζωικές οργανώσεις. Οι προσον-
τούχοι (με αποδεδειγμένα πετυχη-
μένη σταδιοδρομία) πολίτες, που
μπορούν να συμβάλουν στα κοινά,
π.χ. σε συμβούλια κρατικών οργα-
νισμών και δημόσιων αρχών και
προσφέρονται να το πράξουν έχουν
μειωθεί στο ελάχιστον. Γιατί άραγε; 

Θα αποπειραθώ να παραθέσω
τους πλέον εμφανείς λόγους:

1. Η εμπιστοσύνη στους θεσμούς
μειώνεται συνεχώς τις τελευταίες
δεκαετίες.

2. Η πλειοψηφία των πολιτών
έχει αρνητική γνώμη για τα πάντα.
«Νιώθει» ανήμπορη να επηρεάσει
«θετικά» και διορθωτικά τους θε-
σμούς και την «κατάσταση των
πραγμάτων».

3. Ο λόγος της μεγάλης πλει-
οψηφίας των πολιτικών (εκλεγμέ-
νων και μη) είναι αρνητικός, μη-
δενιστικός και διασπαστικός. Τα
δελτία ειδήσεων και ιδιαίτερα οι
πολυπρόσωποι «μονόλογοι» των
ραδιοτηλεοπτικών σταθμών το
αποδεικνύουν.

4. Ο λόγος και τα κείμενα ση-
μαντικού ποσοστού δημοσιογρά-
φων και πλείστων αρθρογράφων
είναι αρνητικός και μηδενιστικός-
φανερά ή συγκαλυμμένα. Μια πε-
ριδιάβαση στον τύπο, πείθει και
τον άπιστο Θωμά.

5. Τα σχόλια στα ηλεκτρονικά
«κοινωνικά» δίκτυα είναι καταθλι-
πτικά.

6. Πολιτικοί, δημοσιογράφοι,
αρθρογράφοι και σχολιαστές, στην
πλειοψηφία τους, «πείθουν» τον

πολίτη ότι όλα είναι μαύρα και
στραβά, ο κόσμος χειροτερεύει και,
το χειρότερο, ότι τάχα δεν υπάρχει
ελπίδα και τρόπος για «ανάκαμψη»
και βελτίωση.

Ποια είναι όμως η αλήθεια; Επι-
στημονικές μελέτες, όπως π.χ. των
διεθνούς φήμης καθ. δρ Hans Ros-
ling και Steven Pinker αποδει-
κνύουν ότι η συντριπτική πλει-
οψηφία του κόσμου έχει εντελώς
λανθασμένες παραστάσεις και άρα
πλήρη άγνοια για την κατάσταση

που επικρατεί στον τόπο του και
στον πλανήτη γενικότερα. Όσο
παράξενο και αν φαίνεται, η άγνοια
είναι μεγαλύτερη ανάμεσα σε όσους
ασχολούνται με τα ΜΜΕ και τα
κοινά. Στην ερώτηση: «Την τελευ-
ταία 20ετία, το ποσοστό του παγ-
κόσμιου πληθυσμού που ζει σε
απόλυτη φτώχεια έχει Α: σχεδόν
διπλασιαστεί, Β: παραμείνει περί-
που το ίδιο, Γ: έχει μειωθεί στο μι-
σό»; Ορθά (Γ) απάντησε ένα άτομο
στα 14 -λιγότερο από το 25% των
Σκανδιναβών, λιγότερο του 10%
των Βρετανών, Καναδών, Αυστρα-
λών και Γερμανών, το 5% των Αμε-
ρικανών και των Βέλγων και ακόμη
λιγότερο των Γάλλων, Νοτιοκορε-
ατών, Ισπανών και Ούγγρων! Στην
ερώτηση: «Πόσα παιδιά ηλικίας
ενός έτους έχουν εμβολιαστεί παγ-
κοσμίως; Α: 20%, Β: 50%, Γ: 80%;»
Ορθά (Γ) απάντησε ένας στους 12!
Στις πλείστες αναπτυγμένες χώρες
λιγότεροι από ένας στους πέντε.
Ένας στους 16 Γερμανούς, Γάλλους
και Ιάπωνες! Το ινστιτούτο Gap-

minder δημοσκόπησε το 2017 σχε-
δόν 12.000 άτομα σε 14 χώρες. Στις
πρώτες 12 ερωτήσεις, ο μέσος όρος
έδωσε δύο μόνο ορθές απαντήσεις.
Κανείς δεν απάντησε ορθά σε όλες.
Ένα άτομο απάντησε σωστά στις
11 και ένα στα 7 δεν απάντησε
ορθά καμιά. Τα ποσοστά ανάμεσα
στους μορφωμένους δεν είναι κα-
λύτερα από τον μέσο όρο. Απεναν-
τίας, συχνά είναι χειρότερα, λόγω
στενής εξειδίκευσης και έλλειψης
χρόνου για γενική μόρφωση.

Αγαπητέ αναγνώστη, αξίζει τον
κόπο να δοκιμάσεις τις γνώσεις
σου και να ενημερωθείς στον πλου-
σιότατο ιστότοπο www.gapmin-
der.org. Η έρευνα του καθηγητή
Rosling αποκάλυψε ότι ο άνθρωπος
τείνει να σχηματίζει άποψη με
βάση τα ένστικτά του: του χάσμα-
τος, της αρνητικότητας, της ευθείας
γραμμής, του φόβου, του μεγέθους,
της γενίκευσης, του πεπρωμένου,
της μονοδιάστατης προοπτικής,
της επίρριψης «φταιξίματος» και
του επείγοντος/της σπουδής. Απο-

τέλεσμα: θλιβερή πελώρια πλάνη!
Στις κοινωνίες όπου επικρατεί ιδε-
ολογικός ή/και θρησκευτικός δογ-
ματισμός ή/και πολιτικός λαϊκισμός
ή/και η κριτική σκέψη της πλει-
οψηφίας είναι αμβλεία, η άγνοια
και η ευπείθεια είναι ακόμη μεγα-
λύτερες. Εκεί, δημαγωγοί και λαϊ-
κιστές παραπλανούν ακόμη περισ-
σότερο τον λαό. Επ’ αυτών όμως
σε μελλοντικά άρθρα.

Μόνο αν καταπολεμήσουμε την
άγνοιά μας βασιζόμενοι σε πραγ-
ματικά γεγονότα και μόνο σ’ αυτά,
θα μπορέσουμε να λειτουργήσουμε
ως θετικοί, συμμετοχικοί πολίτες.
Η καλλιέργεια της ιδιότητας αυτής
(factfulness) είναι εξίσου σημαντική
όσο η υγιεινή διατροφή και η γυ-
μναστική. Συνιστά «θεραπεία»-πη-
γή πνευματικής ειρήνης. Αμβλύνει
τους αλόγιστους φόβους που προ-
καλούν οι αρνητικοί, μηδενιστές
και οι λαοπλάνοι. Μας κατευθύνει
σε παραγωγικές δραστηριότητες. 

www.nicostimotheou.com

Αρνητικότητα, μηδενισμός, αποχή από τα κοινά - Άγνοια και λαϊκισμός
Του ΝΙΚΟΥ ΤΙΜΟΘΕΟΥ

������

Τα ποσοστά ανάμεσα
στους μορφωμένους δεν
είναι καλύτερα από τον
μέσο όρο. Απεναντίας,
συχνά είναι χειρότερα,
λόγω στενής εξειδίκευ-
σης και έλλειψης χρόνου
για γενική μόρφωση.
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Σε ένα σκηνικό επίρρι-
ψης ευθυνών και εντά-
σεων, ποιος θα εμποδίσει
την Τουρκία να επιχει-
ρήσει γεωτρήσεις;
Όσοι την εμπόδισαν
στη διάρκεια της εισβο-
λής το 1974! Ο κανένας! 
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Της ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑΣ ΧΑΤΖΗΑΝΔΡΕΑ

Όλο και περισσότερα περιστατικά
βλέπουν το φως της δημοσιότητας
το τελευταίο διάστημα που αφο-
ρούν την κακοποίηση των ζώων,
περιστατικά τα οποία προστίθενται
στις κατά περίπτωση ακατάλληλες
συνθήκες διαβίωσης στις οποίες
είναι αναγκασμένα τα ζώα να ζουν.
Αμφότερα τα φαινόμενα και η συ-
χνότητα εμφάνισής τους, οδήγησαν
το ΔΗΚΟ και τη βουλευτή Χριστιά-
να Ερωτοκρίτου στην κατάθεση
πρότασης νόμου έτσι ώστε να τρο-
ποποιηθεί ο Ποινικός Κώδικας,
ευελπιστώντας ότι μια παραδειγ-
ματική τιμωρία όσων κακοποιούν
ζώα θα βοηθήσει στην πάταξη του
φαινομένου. Η κ. Ερωτοκρίτου,
όπως δήλωσε στην «Κ», την περα-
σμένη Παρασκευή 22 Μαρτίου ενώ-
πιον της Ολομέλειας της Βουλής
κατέθεσε την προαναφερόμενη
πρόταση νόμου έτσι ώστε να θε-
ωρείται ποινικό αδίκημα η κακο-
ποίηση ή η θανάτωση των ζώων.
Συγκεκριμένα η πρόταση μεταξύ
άλλων αναφέρει:

Πρόσωπο το οποίο κακόβουλα
και εσκεμμένα κακοποιεί ζώο είναι
ένοχο αδικήματος και, σε περίπτω-
ση καταδίκης του, υπόκειται σε
ποινή φυλάκισης που δεν υπερ-
βαίνει τα τρία (3) έτη ή σε χρημα-
τική ποινή που δεν υπερβαίνει τις
είκοσι χιλιάδες ευρώ (€20.000).

Πρόσωπο το οποίο κακόβουλα
και εσκεμμένα κακοποιεί ζώο και
η κακοποίηση αυτή έχει ως απο-
τέλεσμα τη θανάτωση του ζώου εί-
ναι ένοχο αδικήματος και, σε πε-
ρίπτωση καταδίκης του, υπόκειται
σε ποινή φυλάκισης που δεν υπερ-
βαίνει τα πέντε (5) έτη ή σε χρη-
ματική ποινή που δεν υπερβαίνει
τις τριάντα χιλιάδες ευρώ (€30.000).

Πρόσωπο το οποίο κακόβουλα
και εσκεμμένα θανατώνει ζώο είναι
ένοχο αδικήματος και, σε περίπτωση
καταδίκης του, υπόκειται σε ποινή
φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα
πέντε (5) έτη ή σε χρηματική ποινή
που δεν υπερβαίνει τις τριάντα χι-
λιάδες ευρώ (€30.000). Όπως εξή-
γησε στην «Κ» η κ. Ερωτοκρίτου,
η θανάτωση ενός ζώου αφορά οποι-
αδήποτε πράξη βίας επιφέρει τον
θάνατό του και περιλαμβάνει την
εκτέλεση, την δηλητηρίαση, το κρέ-
μασμα, το κάψιμο, τον πνιγμό, τη
σύνθλιψη και τον αποκεφαλισμό.

Σε ό,τι αφορά την κακοποίηση ενός
ζώου, προνοείται ότι περιλαμβάνει
και την οποιαδήποτε εκμετάλλευση
ζώου για ψυχαγωγικούς ή καλλιτε-
χνικούς σκοπούς.

Η πρόταση της κ. Ερωτοκρίτου
αναμένεται λίαν συντόμως να πα-
ραπεμφθεί στην αρμόδια Επιτροπή
της Βουλής, που είναι η Επιτροπή
Νομικών, αφού πρόκειται για τρο-
ποποίηση του Ποινικού Κώδικα.
«Ελπίζω ότι δεν θα χρειαστεί αρ-
κετός χρόνος για να παραπεμφθεί
και να συζητηθεί η πρόταση που
κατέθεσα. Πρόκειται για μια πρό-

ταση νόμου και μια απλή τροπο-
ποίηση της νομοθεσίας», δήλωσε
στην «Κ», ενώ πρόσθεσε πως «δεν
υπάρχει κάτι το πολύπλοκο, ούτε
και προκύπτουν ιδιαίτερα νομικά
προβλήματα τα οποία θα επιφέρουν
την καθυστέρηση της συζήτησης». 

Θετικό βήμα μεν, αλλά… 
Θετική χαρακτηρίστηκε από φι-

λόζωους και όχι μόνο, η κατάθεση
της πρότασης για την τροποποίηση
του Ποινικού Κώδικα. Καταγράφεται
έτσι η αισιοδοξία ότι το φαινόμενο
της κακοποίησης αλλά και της θα-

νάτωσης ζώων θα μειωθεί, ενώ σκο-
πός είναι η πλήρης εξάλειψη του
φαινομένου. Παρόλα αυτά, στις τά-
ξεις των φιλοζωικών οργανώσεων
υπάρχουν και αμφιβολίες. Σε επι-
κοινωνία της «Κ» με την εθελόντρια
της φιλοζωικής οργάνωσης SPDC,
Κωνσταντίνα Κωνσταντίνου, μας
αναφέρθηκε πως επίσης εκ των ση-
μαντικών προβλημάτων είναι η
ηλεκτρονική σήμανση των ζώων.
«Υπάρχει ο νόμος βάσει του οποίου
οφείλει ο κάθε ιδιοκτήτης να έχει
στο ζώο του ηλεκτρονική σήμανση,
ωστόσο δεν υπάρχει έλεγχος στο

εάν ο νόμος αυτός εφαρμόζεται»,
ανέφερε η κ. Κωνσταντίνου.

Η ηλεκτρονική σήμανση έγκει-
ται στην τοποθέτηση σε κάθε ζώο,
ηλεκτρονικής συσκευής αναγνώ-
ρισης (μικροτσίπ) που είναι ικανή
να αποθηκεύει τον ιδιαίτερο κωδικό
αναγνώρισης κάθε ζώου. Ταυτό-
χρονα δίνει τη δυνατότητα ανά-
γνωσης του κωδικού με τη βοήθεια
φορητών ή σταθερών συσκευών
ανάγνωσης, που είναι ικανές να
αναγιγνώσκουν πομποδέκτες. Η
αναγνώριση και καταγραφή των
ζώων συντροφιάς χαρακτηρίζεται
σημαντική κυρίως για την αποφυγή
κλοπών, για τη διευκόλυνση ανα-
ζήτησής τους σε περίπτωση απώ-
λειας, καθώς και για την αποτροπή
του θλιβερού φαινομένου της εγ-
κατάλειψης ζώων από μη συνειδη-
τοποιημένους ιδιοκτήτες.

Όπως μας ελέχθη από τις Κτη-
νιατρικές Υπηρεσίες, μέχρι και την
31η Ιανουαρίου, 96.978 ζώα είναι
καταχωρημένα στα αρχεία της υπη-
ρεσίας. Μεταξύ άλλων η κ. Κων-
σταντίνου, ανέφερε πως από τη
στιγμή που δεν υπάρχει έλεγχος
για την εφαρμογή του νόμου, τότε
οποιεσδήποτε κινήσεις γίνουν έτσι
ώστε να τιμωρούνται οι ένοχοι,
δεν θα έχουν ανταπόκριση. «Όποι-
ος νόμος και αν θεσπιστεί, εάν δεν
υπάρξει εφαρμογή και έλεγχος ότι
εφαρμόζεται, τότε δε θα μπορεί να
γίνει απολύτως τίποτα», ήταν το
καταληκτικό σχόλιο της κ. Κων-
σταντίνου. 

Παραδειγματικές τιμωρίες για κακοποίηση ζώων
Όποιος νόμος και αν θεσπιστεί, εάν δεν υπάρξει εφαρμογή και έλεγχος, δεν θα μπορεί να γίνει απολύτως τίποτα, λένε οι φιλοζωικές 
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Μέχρι την 31η Ιανουαρίου
96.978 ζώα έχουν καταχω-
ρηθεί στα αρχεία των
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών.

«Δεν υπάρχει έλεγχος εφαρμογής του νόμου που οφείλει ο κάθε ιδιοκτήτης να έχει στο ζώο του ηλεκτρονική σήμανση, άρα οποιοσδήποτε νόμος και να θεσπι-
στεί δεν πρόκειται να εφαρμοστεί», δηλώνει στην «Κ» εθελόντρια φιλοζωικής οργάνωσης. 
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Την προηγούμενη εβδομάδα, η
«υπουργός Εσωτερικών», Αϊσεγ-
κιούλ Μπαϊμπάρς προέβη σε μια
δήλωση στη «βουλή», η οποία αφο-
ρούσε τόσο τα εσωτερικά δρώμενα
της τουρκοκυπριακής κοινότητας,
τις σχέσεις της με την Άγκυρα όσο
και τη μελλοντική τροπή των εξε-
λίξεων στο Κυπριακό. Η κ. Μπαϊμ-
πάρς προχώρησε στη δημοσιοποί-
ηση των νέων στοιχείων που έχει
στη διάθεσή του το «ΥΠΕΣ» σχετικά
με την πληθυσμιακή σύνθεση των
Κατεχομένων. Έτσι, σύμφωνα με
όσα είπε και έδωσε στη δημοσιό-
τητα, τον Μάρτιο του 2019 ο αριθ-
μός των «πολιτών» της «ΤΔΒΚ»
φτάνει τους 252.497. Μέχρι σήμερα,
οι «κυβερνήσεις» έχουν παραχω-
ρήσει «άδειες διαμονής» σε 121.802
πολίτες της Τουρκίας και άλλων
χωρών.

Έτσι, συνολικά, ο πληθυσμός
αγγίζει τους 374.299. Καλά ενημε-
ρωμένες τ/κ πηγές επισημαίνουν
στην «Κ» ότι αυτός ο αριθμός θα
αποτελέσει βάση σε περίπτωση που
τελικά οι δύο κοινότητες καταφέ-
ρουν να συμφωνήσουν κατά την
επόμενη περίοδο για την επίλυση
του Κυπριακού. Επιχειρηματολογία
εκ μέρους της τ/κ πλευράς που πε-
ριπλέκει εκ νέου τις εξελίξεις στο
Κυπριακό εφόσον ως γνωστόν στις
συνομιλίες είχε καθοριστεί η ανα-
λογία 1 προς 4 και η τ/κ ηγεσία πα-
ρουσίαζε εδώ και καιρό τον αριθμό
των «πολιτών» της «ΤΔΒΚ» να φτάνει
τους 220.000. Η τ/κ πλευρά άφηνε
να εννοηθεί ότι την περίοδο της
λύσης θα υπάρχουν μερικές χιλιάδες
πολίτες ξένων χωρών που θα λάβουν
αυτομάτως άδεια διαμονής από την
ομόσπονδη κυβέρνηση. Οι αριθμοί
και οι υπολογισμοίόμωςτου «ΥΠΕΣ»
ανατρέπουν τα δεδομένα στην προ-
αναφερόμενη συζήτηση. Γι’ αυτόν

άλλωστε τον λόγο, την προηγούμενη
εβδομάδα, ο Μουσταφά Ακιντζί
πραγματοποίησε δημόσια παρέμ-
βαση για το θέμα εκφράζοντας προ-
βληματισμό για τον αντίκτυπο της
νέας πληθυσμιακής αναλογίας της
τ/κ κοινότητας στο μέλλον της ομο-
σπονδιακής λύσης, η οποία το τε-
λευταίο διάστημα δέχεται μεγάλα
πλήγματα από πολλές κατευθύνσεις,
όπως λέει. 

Ζητάει εξηγήσεις
Επίσης την εβδομάδα που πέ-

ρασε η δημόσια αντιπαράθεση της
τ/κ ηγεσίας με την «κυβέρνηση»
έδειξε ότι οι δύο πλευρές έχουν άλ-
λες απόψεις και ιδέες για την πλη-
θυσμιακή σύνθεση των Κατεχο-
μένων. Λίγο μετά από την κ. Μπαϊμ-
πάρς, ο Μουσταφά Ακιντζί επέ-
στρεψε στο πληθυσμιακό ζήτημα,
για να ζητήσει επεξηγήσεις και
άμεση καταγραφή πληθυσμού.
Σύμφωνα με τον Μουσταφά Ακιντζί,
η τ/κ πλευρά εκτός από τη νέα κα-
ταμέτρηση του πληθυσμού χρει-
άζεται έναν νέο νόμο περί «πολι-
τογραφήσεων». Από τη δική του
σκοπιά, δεν πρέπει να μοιράζονται
υπηκοότητες από την εκάστοτε
κυβέρνηση. Ήταν μάλιστα ο ίδιος
που πριν από λίγο καιρό, η «κυ-
βέρνηση» ενημέρωσε τον ίδιον ότι
ο πληθυσμός των Κατεχομένων εί-
ναι 220.000. Σήμερα, το ίδιο «ΥΠΕΞ»
αυξάνει αυτόν τον αριθμό στους
374.000. «Πώς εξηγείται αυτή η

διαφορά», ήταν το ερώτημα από
πλευράς Ακιντζί, ο οποίος προβλη-
ματίζεται για τον αντίκτυπο αυτής
της εξέλιξης και στις συνομιλίες
στο Κυπριακό. Με λίγα λόγια αφήνει
να εννοηθεί ότι η τ/κ πλευρά αν-
τιμετωπίζει στο δικό της, εσωτερικό
μέτωπο ένα μεγάλο πρόβλημα που
θέτει σε κίνδυνο τη λύση του Κυ-
πριακού. Η διαφορά ανάμεσα στους

αριθμούς 220.000 και 374.000 είναι
πολύ μεγάλη και για πολλούς αδι-
καιολόγητη. Για αυτόν τον λόγο,
η ηγεσία Ακιντζί ασκεί κριτική
στην «κυβέρνηση». 

Η επιμονή της Άγκυρας
Μπορεί ο Μ. Ακιντζί και οι συ-

νεργάτες του να θεωρούν αδικαιο-
λόγητη την προαναφερόμενη δια-

φορά, ωστόσο η Άγκυρα έχει δια-
φορετική άποψη. Οι τελευταίες
πληροφορίες θέλουν την τουρκική
κυβέρνηση όχι μονάχα να συμφω-
νεί με τους αριθμούς και τα δεδο-
μένα του «ΥΠΕΣ» αλλά να ζητάει
επειγόντως νέες «πολιτογραφή-
σεις». Στην όλη διαμάχη κεντρικό
ρόλο διαδραματίζει το τουρκικό
Προεδρικό, το οποίο σε αντίθεση
με το τουρκικό διπλωματικό σώμα
θεωρεί ότι πλέον έχουν αλλάξει τα
δεδομένα και οι ισορροπίες στο
Κυπριακό και στις σχέσεις Τουρ-
κίας-τ/κ κοινότητας, με την εξέλιξη
να επηρεάζει άμεσα τα κοινωνικά
και πολιτικά δρώμενα στην τ/κ κοι-
νότητα. «Η θέση της Άγκυρας είναι
ξεκάθαρη. Όποια και αν είναι η τε-
λική μορφή της λύσης στο Κυπρια-
κό, η παρουσία των Τούρκων στην
Κύπρο (σ.σ. αναφέρεται στους Τ/κ)
θα πρέπει να ενισχυθεί από πολλές
απόψεις. Ο πρόεδρος πριν από λίγο
καιρό ζήτησε μεταφορά Τ/κ από
το εξωτερικό στην Κύπρο. Επίσης,
ζήτησε νέες “πολιτογραφήσεις”
με συνοπτικές διαδικασίες», τονίζει
καλά ενημερωμένη πηγή της «Κ»
που δεν επιθυμεί να κατονομαστεί. 

Η ίδια πηγή προσθέτει τα εξής:
«Ενώ ο πρόεδρος ζητούσε νέες πο-
λιτογραφήσεις τι έπραξε αυτό το
περίεργο σχήμα της τετρακομμα-
τικής κυβέρνησης; Αμέσως μετά
τον σχηματισμό της επέλεξε να
ακυρώσει πολιτογραφήσεις προ-
ηγούμενης περιόδου. Τέτοιου εί-
δους κινήσεις είναι απαράδεκτες
για την Τουρκία. Γι’ αυτόν τον λόγο
η Τουρκία υπογραμμίζει τη σημασία
μιας ισχυρής κυβέρνησης και ηγε-
σίας». Τη δική της βαρύτητα έχει
και η άποψη της τουρκικής πλευράς
για την επίσημη διαμαρτυρία του
Ακιντζί για τις τελευταίες εξελίξεις
στο πληθυσμιακό ζήτημα. Σύμφωνα
με την ίδια πηγή «πρώτα από όλα,
ας σημειώσουμε ότι κάποια στελέχη

της κυβέρνησης έχουν κατανοήσει
τη σοβαρότητα της κατάστασης.
Για αυτόν τον λόγο, πραγματοποι-
ούν πιο προσεκτικά βήματα. Οι δη-
λώσεις της κ. υπουργού είναι ορθές.
Οι αριθμοί, παρά το γεγονός ότι
δεν είναι ικανοποιητικοί είναι σω-
στοί». Ο κ. Ακιντζί διαμαρτύρεται
προφανώς για χάρη της ομοσπον-
διακής λύσης. Θα πρέπει να τον
ρωτήσουμε: Ποια ομοσπονδιακή
λύση; Αυτήν που απορρίπτει η άλλη
πλευρά (σ.σ. η ε/κ); Εφόσον έχουν
τεθεί επί τάπητος νέα δεδομένα
στο Κυπριακό δεν θα πρέπει να
συζητήσουμε νέα δεδομένα και
νέες εξελίξεις και στην ΤΔΒΚ; Πώς
θα ενισχύσουμε αυτό το κράτος,
με το οποίο, με τον ένα ή τον άλλο
τρόπο, θα συνεχίσουν την πορεία
τους οι Τ/κ»;

Λιγοστά περιθώρια ελιγμών 
Οι προαναφερόμενες εξελίξεις

και πληροφορίες της «Κ» οδηγούν
στο συμπέρασμα ότι καταγράφον-
ται πλέον λιγοστά περιθώρια ελιγ-
μών για την εξασφάλιση της ομο-
σπονδιακής λύσης. Τα χρονικά πε-
ριθώρια στενεύουν, την στιγμή
που η Άγκυρα με διάφορα μέσα
άσκησης πίεσης επιχειρεί να αλ-
λάξει τα δεδομένα. Σήμερα, το πλη-
θυσμιακό ζήτημα μετατρέπεται σε
ένα νέο «αγκάθι» που επισκιάζει
το εγχείρημα της λύσης και αφήνει
σε πολύ δύσκολη θέση την ηγεσία
του Μ. Ακιντζί, μόλις λίγους μήνες
πριν από τις «προεδρικές εκλογές».

Αν και εφόσον οι εμπλεκόμενες
πλευρές επιθυμούν να προλάβουν
τις εξελίξεις σε ζητήματα όπως
αυτό του πληθυσμιακού, δεν έχουν
άλλη επιλογή παρά την επίσπευση
των εξελίξεων, αμέσως μετά το τέ-
λος των εκλογών σε Κύπρο, Ελλάδα
και Τουρκία. Σε αυτό το συμπέρα-
σμα καταλήγουν κύκλοι του «Προ-
εδρικού» του κ. Ακιντζί.

Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Τα δεδομένα, όπως έχουν σχημα-
τοποιηθεί στην Αν. Μεσόγειο και
έχουν ως εφαλτήριο τα ενεργειακά,
θέλει να κεφαλαιοποιήσει η Κύπρος,
επενδύοντας διαρκώς παράλληλα
στη θέση της στην περιοχή και στο
ρόλο που μπορεί να διαδραματίσει.
Βάσει αυτού έχει σχηματιστεί η
γραμματεία για τις τριμερής, ενώ
αναμένονται το επόμενο διάστημα

και διπλωμάτες για τη στελέχωσή
της, απ’ όλες τις χώρες με τις οποίες
έχει αναπτύξει ενεργειακές συνέρ-
γειες η χώρα. Η δε προσθήκη των
ΗΠΑ όπως αυτή έλαβε χώρα πρό-
σφατα στο Ισραήλ, μετακύλησε τη
συζήτηση παρακάτω και συγκεκρι-
μένα στη δημιουργία ενός οργανι-
σμού ασφάλειας για την περιοχή
με βάση την Κύπρο. Η εξέλιξη αυτή
που αποτελεί το επόμενο βήμα των

τριμερών, συζητήθηκε στις πρό-
σφατες επαφές που είχε ο ΥΠΕΞ
Νίκος Χριστοδουλίδης στις ΗΠΑ
και διαφαίνεται πως η αμερικανική
διπλωματία είναι υπέρ της δημι-
ουργίας ενός οργανισμού ασφάλει-
ας. Σημειώνεται πως παρόντες στην
εν λόγω συζήτηση ήταν ο γ.γ. του
Οργανισμού Αμερικανικών Κρατών
(ΟΑS), Αλμάγκρο Λέμες, και συν-
τονιστής ο διευθυντής Διεθνών
Υποθέσεων του AIPAC, Στίβεν
Σνάιντερ.

Το παζλ 
Η θεματολογία γύρω από την

οποία αναπτύχθηκε η λογική, αλλά
και η πρόταση για οργανισμό ασφά-
λειας στην περιοχή, δεν είναι άσχετη
ούτε με τις εξελίξεις στα ενεργειακά,
όπως προαναφέρθηκε, αλλά ούτε
και την πολυμέρεια μέσα από την
οποία η αμερικανική διπλωματία
αναγιγνώσκει τις εξελίξεις στην πε-
ριοχή πέραν των ενεργειακών. Το
παζλ είχε αρχίσει από καιρό να σχη-
ματοποιείται και έφτασε σε μια μορ-
φή η οποία μπορεί να βρει εφαρμογή
στην Αν. Μεσόγειο και μέσα από
τη δήλωση προθέσεων που υπέ-
γραψαν ΗΠΑ-Κύπρος και στην οποία
συμπεριλαμβάνονται πρόνοιες συ-
νεργασίας για θέματα όπως η αν-
τιμετώπιση τρομοκρατίας, η ασφά-
λεια στη θάλασσα και άλλα. Η προ-

αγωγή αυτής της συνεργασίας με
τη συμμετοχή κι άλλων χωρών της
περιοχής και το άνοιγμα κι άλλων
θεμάτων, είναι η ραχοκοκαλιά πάνω
στην οποία επιθυμεί η κυπριακή
διπλωματία να στηθεί ο οργανισμός
για την ασφάλεια ενώ μακροπρό-
θεσμα σκοπός είναι να συμμετάσχει
και η Τουρκία. Κάτι που μπορεί να
έχει πολλαπλά οφέλη σε σειρά θε-
μάτων που αφορούν την Κύπρο,
του κυπριακού μη εξαιρουμένου. 

Το μήνυμα 
Για τους διπλωμάτες στη Λευ-

κωσία το να καθίσει μελλοντικά η
Κύπρος και η Τουρκία στο ίδιο τρα-
πέζι και να συζητήσουν με χώρες
της περιοχής θέματα κοινού ενδια-
φέροντος, δεν είναι απομακρυσμέ-
νος στόχος. Φέρνουν δε ως παρά-
δειγμα την πρόσφατη πρωτοβουλία
για την κλιματική αλλαγή στην
οποία συμμετείχαν αντιπρόσωποι
από χώρες οι διμερείς σχέσεις των
οποίων δεν είναι σε καλό επίπεδο.
Την πρωτοβουλία την πήραν το Υπ.
Γεωργίας και το Υπ. Εξωτερικών

και συζήτησαν για το κλίμα αξιω-
ματούχοι από χώρες της Μέσης
Ανατολής ευρύτερα αλλά και από
το Ισραήλ, την Παλαιστίνη και το
Λίβανο. «Δεν θα συζητήσουμε με
την Τουρκία θέματα ασφάλειας που
μπορεί να οδηγήσουν στο Κυπρια-
κό, εν πρώτοις. Μπορούμε να συ-
ζητήσουμε για θέματα ευρύτερου
ενδιαφέροντος χωρίς να αποκλείεται
κάποια στιγμή να φτάσουμε και
εκεί» είπε στην εφημερίδα διπλω-
ματική πηγή. Σημείωσε, μάλιστα,
πως οι Αμερικανοί αντιλαμβάνονται
τη σημαντικότητα που μπορεί να
έχει η δημιουργία ενός οργανισμού
για την ασφάλεια στην περιοχή και
μπορούν να είναι εκείνοι που θα
μεταφέρουν και το μήνυμα για συμ-
μετοχή στην Τουρκία. «Η Κύπρος
στέλνει το μήνυμα μέσα από τον
οργανισμό ασφάλειας και δεν μπο-
ρεί κανείς ν’ αποκλείσει το ότι μελ-
λοντικά αν βρίσκεται στο τραπέζι
και η Τουρκία, να συζητηθούν και
οι εγγυήσεις» τονίστηκε χαρακτη-
ριστικά από διπλωμάτες στην εφη-
μερίδα. 

Δεν τους βγαίνει το μέτρημα στα Κατεχόμενα 
Το πληθυσμιακό αγκάθι για τον Ακιντζί που διαφωνεί για τα στοιχεία, αλλά και οι πιθανές εκπτώσεις στο Κυπριακό

Ο Μουσταφά Ακιντζί αφήνει να εννοηθεί ότι η τ/κ πλευρά αντιμετωπίζει στο
δικό της, εσωτερικό μέτωπο ένα μεγάλο πρόβλημα που θέτει σε κίνδυνο τη
λύση του Κυπριακού.

Οργανισμός
ασφάλειας ως
επόμενο βήμα
των τριμερών
Βήμα-βήμα παίρνει σάρκα και οστά,
στοχευμένες οι προσκλήσεις προς Άγκυρα

Τι ζητούσε η ε/κ πλευρά 

Το πρόβλημα με την καταγραφή του πληθυσμού των Κατεχομένων
δεν είναι νέο. Από την ε/κ πλευρά είχε τεθεί και στο παρελθόν κυ-
ρίως όπως προαναφέρεται μέσα στο πλαίσιο της συζήτησης για ανα-
λογία 4:1. Είχε ζητηθεί μάλιστα επίσημα να γίνει και απογραφή, ακό-
μη και μέσα στον κατάλογο των ΜΟΕ, αίτημα που συνάντησε την άρ-
νηση της τ/κ πλευράς. Κι αυτό διότι το μόνο που είχε ως απάντηση ο
Τ/κ ηγέτης προς την ε/κ πλευρά ήταν η διαβεβαίωσή του ότι ο πληθυ-
σμός στα Κατεχόμενα δεν ξεπερνά τις 220.000 οπότε και η όλη συζή-
τηση έγινε βάσει αυτού. 
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Η τουρκική κυβέρνηση
όχι μόνο συμφωνεί με
τους αριθμούς του
«ΥΠΕΣ», αλλά ζητάει
επειγόντως νέες
«πολιτογραφήσεις».

������

Ένας τρόπος οικονομικής
σύσφιξης μεταξύ ΗΠΑ-
Κύπρου θα μπορούσε να
είναι μέσω της υπογρα-
φής συμφωνίας για απο-
φυγή διπλής φορολογίας.

Για την κυπριακή διπλωματία ξε-
διπλώνεται μέσω της δημιουργίας
του οργανισμού για την ασφάλεια
μια βεντάλια θεμάτων από τα
οποία μπορεί να αποκομίσει οφέλη
η χώρα. Από τη μία δεν είναι κα-
θόλου βέβαιο πως η Τουρκία θα
πειστεί και θα απαγκιστρωθεί από
τις εγγυήσεις, αλλά την ίδια ώρα
βρίθουν οι αναλύσεις για την ενερ-
γειακή απομόνωση στην οποία
έχει περιέλθει και στην οποία αν-
τιδρά σπασμωδικά μέσω διακή-
ρυξης δικών της γεωτρήσεων.
Οπότε εδώ μπαίνει η εκτίμηση
μέρους διπλωματών που λένε ότι
μπορεί να συμμετάσχει η Τουρκία
στον οργανισμό ασφάλειας, πε-
ριορίζοντας την απομόνωσή της.
Στην πράξη το θέμα συνδέεται
σε έναν βαθμό και με το εμπάργκο.
Το οποίο, ναι μεν μπορεί να είναι
και πράξη συμβολικής σημασίας,
η οποία προχωρά σταδιακά, αλλά

την ίδια ώρα την ψήφο εμπιστο-
σύνης που παίρνει η χώρα θέλει
επίσης να τον μεταφέρει και στην
οικονομία.

Για να συμβεί αυτό θα πρέπει
να πειστούν οι Αμερικανοί πως
με προπομπό την Exxonmobil και
την παραμονή της στην περιοχή
μπορούν να επενδύσουν ακόμη
περισσότερο. Ήδη προς αυτή την
κατεύθυνση, που αν και έχει οι-
κονομικές αποχρώσεις δεν είναι
άσχετη με όλο το προαναφερό-
μενο πλέγμα της ασφάλειας, έχουν
παρθεί αποφάσεις για το πώς μπο-
ρούν ΗΠΑ και Κύπρος να έρθουν
πιο κοντά. Ένας τρόπος για πα-
ράδειγμα θα μπορούσε να είναι
μέσω της υπογραφής συμφωνίας
για αποφυγή διπλής φορολογίας,
κάτι που αν συμβεί θα έχει θετικό
αντίκτυπο και στις όσες κατηγο-
ρίες για ξέπλυμα χρήματος βγαί-
νουν στο διεθνή Τύπο.  

Σύνδεση με όλα 

Οι Αμερικανοί αντιλαμβάνονται τη σημαντικότητα που μπορεί να έχει ένας οργανισμός για την ασφάλεια στην περιοχή και μπορούν να είναι εκείνοι που θα με-
ταφέρουν και το μήνυμα για συμμετοχή στην Τουρκία.
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ / Των ΘΕΟΦΙΛΟΥ Β. ΘΕΟΦΙΛΟΥ, ΓΕΩΡΓΙΟΥ Κ. ΑΡΕΣΤΗ, ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Χ. ΧΑΤΖΗΧΑΜΠΗ

Τ
ην περασμένη Κυριακή ο κύ-
ριος Γιαννάκης Λ. Ομήρου,
τέως πρόεδρος της Βουλής

των Αντιπροσώπων, δημοσίευσε
ένα άρθρο στη εφημερίδα «Σημε-
ρινή» με τίτλο «Ένα Απλό Ερώτη-
μα». Το ερώτημα, το οποίο είναι
όντως απλό για κάθε άνθρωπο που
διαθέτει έστω και στοιχειώδη κοινή
λογική και το οποίο όμως παραμένει
αναπάντητο για δεκαετίες, αφορά
τα ψηφίσματα 550 του 1984 και
789 του 1992 του Συμβουλίου Ασφα-
λείας των Ηνωμένων Εθνών. Τα
ψηφίσματα αυτά προνοούν την
άμεση μεταβίβαση της περιοχής
των Βαρωσίων (και Βαρώσια ήταν
όλη η περιοχή της Αμμοχώστου)

στα Ηνωμένα Έθνη προς τον σκοπό
επανεγκατάστασης των κατοίκων
της, τούτο δε κατά προτεραιότητα
και ανεξαρτήτως της λύσης του
Κυπριακού.

Η κατά προτεραιότητα επανεγ-
κατάσταση στα Βαρώσια προνοείτο
μάλιστα και στη Συμφωνία Υψηλού
Επιπέδου του 1979. Με αυτό το
υπόβαθρο, θέτει λοιπόν ο κύριος
Ομήρου το ερώτημα: «Είναι, ως εκ
τούτου, απορίας άξιον, γιατί ενώ
συζητούνται και αποφασίζονται
ΜΟΕ, τα οποία, εν πολλοίς, οδηγούν
σε διαμόρφωση συνθηκών ‘ομαλής
και καλής γειτονίας’ μεταξύ ‘των
δύο πλευρών’, αφέθη, με δική μας
ευθύνη, στο περιθώριο ένα ΜΟΕ,
περιβεβλημένο με την επίσημη έκ-
φραση της συλλογικής βούλησης
της διεθνούς κοινότητας, όπως
είναι τα ψηφίσματα του Συμβουλίου
Ασφαλείας. Είναι μήπως δικαιολογία
ότι μια τέτοια απάντηση θα προ-
σέκρουε στην άρνηση της Τουρ-
κικής πλευράς; Αλλά, αν αυτή είναι
η νοοτροπία που χαρακτηρίζει την
εκ μέρους μας διαχείριση του Κυ-
πριακού, θα έπρεπε από καιρό να
θεωρήσουμε ως ματαιοπονία κάθε
κίνηση, πρωτοβουλία ή διάβημα
με επίκληση της τουρκικής αδιαλ-
λαξίας. Το καθήκον της Κυπριακής
Δημοκρατίας και της ελληνικής
κυπριακής πλευράς είναι η άρνηση
συζήτησης οποιουδήποτε ΜΟΕ,
αν δεν εφαρμοστεί, κατά προτε-
ραιότητα, ένα ύψιστο τέτοιο μέτρο,
όπως είναι η επιστροφή της πόλης
των Βαρωσίων». 

Υποδεικνύει περαιτέρω ο κύριος
Ομήρου ότι και τα επανειλημμένα
ψηφίσματα του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου για μεταβίβαση της πε-
ρίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου
στα Ηνωμένα Έθνη παραμένουν
ανεκμετάλλευτα, αφού δεν υπάρχει
ανάλογη προβολή και διεκδίκηση
από την Κυπριακή Δημοκρατία.

Οι εκτοπισμένες οικογένειες της
Αμμοχώστου δικαιούνται να θέτουν
και να ξαναθέτουν το ερώτημα που
θέτει και ο κύριος Ομήρου και να
απαιτούν απάντηση, όπως δι-
καιούνται να θέτουν και να ξανα-
θέτουν το ερώτημα και να απαιτούν
απάντηση γιατί απερρίφθη η επα-
νεγκατάσταση στα Βαρώσια που
προνοείτο στο Αγγλοαμερικανο-
καναδικό Σχέδιο του 1978 και που
θα εγίνετο χωρίς όρους παρά μόνο
με την έναρξη συνομιλιών για λύση
ανεξάρτητα από την τελική έκβαση
των συνομιλιών. Τα ψηφίσματα
των Ηνωμένων Εθνών μας έδωσαν
ένα ισχυρότατο διεθνές έρεισμα
για διεκδίκηση της επανεγκατά-
στασης στα Βαρώσια υπό την αιγίδα
των Ηνωμένων Εθνών, το οποίο
δεν εκμεταλλευτήκαμε, ενώ καθή-
κον μας ήταν, όχι απλώς να μη συ-
ζητούμε άλλα ΜΟΕ, αν δεν εφαρ-
μόζοντο πρώτα τα ψηφίσματα 550
και 789, όπως υποδεικνύει ο κύριος
Ομήρου, αλλά να μη συζητούμε
καν έναρξη οποιωνδήποτε συνο-
μιλιών αν δεν εφαρμόζοντο πρώτα
τα ψηφίσματα 550 και 789. Αυτό
ήταν και το νόημα της κατά προ-
τεραιότητα και ανεξάρτητα από

τη λύση του Κυπριακού επανεγ-
κατάστασης στα Βαρώσια. Αντί
τούτου, στις δεκαετίες που ακο-
λούθησαν αφήσαμε το τεράστιο
αυτό ΜΟΕ, που θα ήταν και κατα-
λύτης της λύσης, να περιθωριοποι-
ηθεί και ουσιαστικά να εξουδετε-
ρωθεί, αφού το θέμα των Βαρωσίων
συνεδέθη, όπως ήταν η τουρκική

επιδίωξη, με τη λύση του Κυπρια-
κού. Και ας μην υποκρινόμαστε.
Η εξέλιξη αυτή δεν ήταν θέμα ευ-
ρύτερης πολιτικής, αλλά απότοκο
της παρανοημένης «Αμμοχωστο-
ποίησης» του Κυπριακού που συν-
δεόταν τόσο με την αλόγιστη συ-
ναισθηματική αντίληψη του «ή
όλοι ή κανένας» όσο και ιδιαιτέρως

με μεγάλα τοπικά οικονομικά συμ-
φέροντα που το ίδιο αλόγιστα θε-
ωρούσαν ότι θα επηρεάζοντο από
την επανεγκατάσταση στην Αμ-
μόχωστο, στερώντας έτσι από ένα
μεγάλο αριθμό των εκτοπισμένων
την αποκατάσταση στα δικαιώματα
που όλοι οι μη εκτοπισμένοι απο-
λαμβάνουν. Επήλθε έτσι η δαιμο-

νοποίηση του θέματος της Αμμο-
χώστου, προς μεγάλη ζημία και της
όλης υπόθεσης του Κυπριακού.
Έκτοτε, το Κυπριακό παρέμεινε
άλυτο και κατέστη συνεχώς πιο
δυσεπίλυτο, η επί τόπου κατάσταση
εδραιώνεται, η αλλαγή του δημο-
γραφικού χαρακτήρα συνεχίζεται,
αφού οι Τουρκοκύπριοι μειώνονται

και φεύγουν και οι έποικοι αυξά-
νονται και πληθύνονται, η επιρροή
της Τουρκίας στις κατεχόμενες πε-
ριοχές και η ισλαμοποίησή τους
παγιώνονται χωρίς να αντιλαμβα-
νόμαστε μέσα στην κατεστημένη
μακαριότητα της ευημερίας και
«ανάπτυξής» μας τις μακροπρόθε-
σμες συνέπειες, καμία έκταση των
κατεχομένων περιοχών δεν ανε-
κτήθη παρά μόνο διαρκώς απει-
λείται επέκτασή τους, κανένας
εκτοπισμένος δεν επέστρεψε στο
σπίτι του παρά μόνο η πλειοψηφία
των εκτοπισμένων έχουν αποβιώ-
σει, οι κατεχόμενες περιοχές έχουν
τύχει μη αναστρέψιμης κατοχής,
αλλοτρίωσης και εκμετάλλευσης,
και η Αμμόχωστος συνεχίζει να εί-
ναι βόρεια και δυτικά των τειχών
μία νέα και σύγχρονη μεγάλη τουρ-
κική πόλη, νοτιοδυτικά μία άθλια
κατοικία εποίκων και νότια μία με-
γάλη περίκλειστη έκταση που πε-
ριλαμβάνει όλη την περιοχή, η
οποία ταυτίστηκε με τη θαυμαστή
Αμμόχωστο του 1974 και που σπα-
ταλιέται άσκοπα φθειρόμενη μέσα
στις δεκαετίες.

Και τίθεται πάλι επιτακτικά το
απλό ερώτημα του κυρίου Ομήρου,
υπό το φως μάλιστα των σημερινών
συνθηκών που εδώ και δύο σχεδόν
χρόνια οι συνομιλίες διακόπηκαν
και το Κυπριακό βρίσκεται σε τέλμα.
Δεν μπορεί η υπόθεση της Αμμο-
χώστου, που εκρίθη από το σύνολο
της διεθνούς κοινότητας να είναι
θέμα προτεραιότητας και ανεξάρ-
τητο της λύσης του Κυπριακού, να
παραμένει όμηρος της μη επερχό-
μενης λύσης και να μην τίθεται
συνεχώς και πιεστικά από τη δική
μας πλευρά ως συγκεκριμένη και
σταθερή πολιτική ως το μέτρο οι-
κοδόμησης εμπιστοσύνης και ο
καταλύτης της ίδιας της λύσης. Το
θέμα δεν μπορεί να αποφεύγεται,
λέγοντας για δεκαετίες τώρα ότι
επίκειται η λύση του Κυπριακού,
διότι τα ίδια τα ψηφίσματα το απο-
συνδέουν από τη λύση, ενώ και η
λύση δεν επέρχεται. Ούτε λέγοντας
προκαταβολικά ότι η Τουρκία δεν
θα συναινέσει, διότι η Τουρκία έτσι
όχι μόνο δεν πιέζεται, αλλά αποε-
νοχοποιείται, ενώ η όποια επίκληση
της Τουρκικής αδιαλλαξίας θα αναι-
ρούσε κάθε προσπάθεια προόδου
στο Κυπριακό. Εξ άλλου, σε προ-
ηγούμενα άρθρα μας είχαμε υπο-
βάλει μία εμπλουτισμένη πρόταση
για την Αμμόχωστο υπό το φως
των συνθηκών που διαμορφώθηκαν
μέσα στα χρόνια, η οποία παρέχει
πολλά ωφελήματα και στους Τουρ-
κοκυπρίους και θα μπορούσε να
τύχει της στήριξης της ίδιας της
Τουρκίας εφ’ όσον προωθείτο με
πρωτοβουλία της πλευράς μας ως
συγκεκριμένη πρόταση με τη στή-
ριξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
κατ’ επέκταση της διεθνούς κοι-
νότητας.

Η ουσία είναι, όπως υποδεικνύει
ο κύριος Ομήρου, ότι το θέμα της
Αμμοχώστου είναι «περιβεβλημένο
με την επίσημη έκφραση της βού-
λησης της διεθνούς κοινότητας»
και τα τελευταία χρόνια μάλιστα
με την επίσημη έκφραση της βού-
λησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης
μέσω των επανειλημμένων ψηφι-
σμάτων του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου. Η όλη υπόθεση του Κυ-
πριακού στηρίζεται στα ψηφίσματα
των Ηνωμένων Εθνών, ώστε να εί-
ναι τουλάχιστον απορίας άξιον
γιατί τα ψηφίσματα 550 και 789
αφέθησαν με δική μας ευθύνη στο
περιθώριο. Δεν μπορεί η διεθνής
κοινότητα και ιδιαίτερα η Ευρω-
παϊκή Ένωση να μας παρέχουν
ερείσματα και εμείς να μην τα εκ-
μεταλλευόμαστε. Είναι καθήκον
της Κυπριακής Δημοκρατίας και
της ελληνοκυπριακής πλευράς η
άμεση και απαρέγκλιτη προώθηση
και πρόταξη των ψηφισμάτων 550
και 789.

Ο κ. Θεόφιλος Β. Θεοφίλου είναι πρέ-
σβυς ε.τ., πρώην μόνιμος αντιπρόσωπος
της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Ο κ. Γεώργιος Κ. Αρέστης είναι επίτιμος
διδάκτωρ του Πανεπιστημίου του Kent,
πρώην δικαστής του Ανωτάτου Δικαστη-
ρίου και τέως δικαστής του Δικαστηρίου
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Ο κ. Δημήτριος Χ. Χατζηχαμπής είναι επί-
τιμος διδάκτωρ του Πανεπιστημίου του
Exeter, τέως πρόεδρος του Ανωτάτου Δι-
καστηρίου.

Ένα απλό ερώτημα για την Αμμόχωστο
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Τα ψηφίσματα των ΗE
μας έδωσαν ένα ισχυρό-
τατο διεθνές έρεισμα για
διεκδίκηση της επανεγ-
κατάστασης στα Βαρώσια
υπό την αιγίδα των Ηνω-
μένων Εθνών, το οποίο
δεν εκμεταλλευτήκαμε.
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Το ατού της οικονομίας
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Μέσα στο επόμενο δεκα-
ήμερο –ή δεκαπενθήμε-
ρο το αργότερο– φαίνεται 
ότι θα ανακοινωθούν οι 
επόμενοι, και τελευταί-
οι, υποψήφιοι της Νέας 
Δημοκρατίας για το ευ-
ρωψηφοδέλτιο. Κι αυτό, 
προκειμένου να δοθεί και 
σε αυτούς επαρκής χρό-
νος να τους γνωρίσει η 
κοινή γνώμη. Σημειώνεται 
ότι μετά και την απόφαση 
του προέδρου της αξιω-
ματικής αντιπολίτευσης 
να κατέλθει τελικά υπο-
ψήφια στην Ευρωβουλή 
και όχι στην Α΄ Θεσσαλο-
νίκης η Μαρία Σπυράκη, 
απομένουν επτά κενές 
θέσεις. 
Οι πέντε, με βάση και την 
ποσόστωση για το 40% 
της γυναικείας συμμετο-
χής, σημαίνει ότι θα πρέ-
πει να καλυφθούν από 
γυναίκες. Μία από αυτές, 
σύμφωνα με πληροφο-
ρίες, θα καλυφθεί από 
τη δημοσιογράφο Βίκυ 
Φλέσσα. Την ίδια στιγμή, 
κενές παραμένουν δύο 
θέσεις για άνδρες. Για 
την ώρα, δεν φαίνεται ότι 
αυτές θα καλυφθούν από 
δημοσιογράφους, αν και 
ουδείς μπορεί να είναι 
σίγουρος μέχρι την τελι-
κή ανακοίνωση των ονο-
μάτων, καθώς τις επαφές 
για το ευρωψηφοδέλτιο 
και τις σχετικές συνεννο-
ήσεις έχει αναλάβει προ-
σωπικά ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης. 

Κλείνουν θέση
στο ψηφοδέλτιο

«Σκοτώνοντας» τα αφηγήματα Τσίπρα
Η αποδόμηση των πρωθυπουργικών επιχειρημάτων, προτεραιότητα Μητσοτάκη στον δρόμο προς τις ευρωεκλογές

Στοίχημα για το επιτε-
λείο της Ν.Δ., οι ψή-
φοι αναποφάσιστων που 
ήδη δηλώνουν ότι δεν 
θα ψηφίσουν ΣΥΡΙΖΑ.

Κατά την ομιλία του στην Κ.Ο. της Ν.Δ., ο Κυριάκος Μητσοτάκης έθεσε διλήμματα που επιδιώκει να λειτουργήσουν 
ως προεκλογικός οδικός χάρτης, με συνέπεια να ακυρώνεται η επιχειρηματολογία του ΣΥΡΙΖΑ προτού καν αρθρωθεί.
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Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ
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Τα ειδικά μισθολόγια
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Με τις παροχές... παρά πόδα
στον δρόμο προς την κάλπη
Οι μετρήσεις και ο χρόνος των εθνικών εκλογών κρίνουν τη στρατηγική Μαξίμου

Σύμφωνα με πληροφορίες, ο Ευκλείδης Τσακαλώτος αποδοκίμασε τις 
αναφορές Πετρόπουλου περί «δώρου Πάσχα» επειδή δεν επιθυμούσε το 
ενδεχόμενο σχέδιο παροχών να μπει στην ατζέντα.

Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Ενας 
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Η τοποθέτηση Τσακαλώτου
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Οι υπέρμαχοι του «μετώπου»
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Η «προοδευτική συμμαχία» 
διχάζει τον ΣΥΡΙΖΑ
Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ



Φώτα,Κάμερα,Πάμε!

Tην Κυριακή 7 Απριλίου μαζί με την Καθημερινή 
μη χάσετε τον 16ο τόμο!
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Εάν οι πολίτες επιλέξουν 
την υποψήφια  της κε-
ντροδεξιάς αντιπολίτευσης, 
Γκορντάνα  Σιλιάνοφσκα,  
έρχονται  τα πάνω κάτω  
για τον Ζάεφ.

Την Τρίτη ο πρωθυ-
πουργός θα μεταβεί 
στη γειτονική  
χώρα, συνοδευόμενος 
από επιχειρηματίες, 
για να στηρίξει  
τον «φίλο Ζόραν Ζάεφ».

O πρωθυπουργός 

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Δημοψήφισμα
για Ζάεφ 
και Πρέσπες
οι εκλογές
Κάλπες για πρόεδρο στη Βόρεια Μακεδονία 

Ενήμερος από πρώτο 
χέρι για τον «πόλεμο 
του κρασιού» ο Τσίπρας

Η ημερομηνία 

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

Στήνουν «ραντάρ» στο λαθρεμπόριο καπνού
Από τις 20 Μαΐου τίθεται σε εφαρμογή το σύστημα ιχνηλασίας στα πακέτα τσιγάρων ώστε να διευκολύνονται οι έλεγχοι

Κάθε πακέτο θα φέρει 
μοναδικό κωδικό  
ο οποίος θα δίνεται από 
τη Γενική Γραμματεία 
Πληροφοριακών 
Συστημάτων.

Σήμερα, «κάθε τέταρτο 
τσιγάρο στην Ελλάδα 
δεν είναι νόμιμο», 
εκτιμούν παράγοντες 
της βιομη-χανίας αλλά 
και στελέχη του ΥΠΟΙΚ.

Του ΤΑΣΟΥ ΤΕΛΛΟΓΛΟΥ
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«Προδοσία της Δημοκρατίας»
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Υστερα από την τρίτη απο-
τυχία της Μέι να περά-
σει το σχέδιό της από τη 
Βουλή, την Παρασκευή, η 
Βρετανία καλείται είτε να 
αποχωρήσει άτακτα από 
την Ευρωπαϊκή Ενωση στις 
12 Απριλίου, βάσει της τε-
λευταίας συμφωνίας με τις 
Βρυξέλλες, είτε να ζητήσει 
νέα, μακρόχρονη αναστο-
λή του Brexit, συμμετέ-
χοντας στις ευρωεκλογές 
του Μαΐου – μια επιλογή 
με δυνητικά εκρηκτικές 
συνέπειες στη Βρετανία. 
Ωστόσο οι πιθανότητες για 
μια λύση της τελευταίας 
στιγμής δεν έχουν εκμη-
δενιστεί. Το σχέδιο της Μέι 
καταψηφίστηκε με συντρι-
πτική διαφορά 230 ψήφων 
τον Ιανουάριο, η οποία μει-
ώθηκε στις 149 τον Μάρτιο 
και σε 58 προχθές. Αύριο 
Δευτέρα αναμένεται να 
συνεδριάσει εκ νέου η 
Βουλή για να ανιχνεύσει 
εναλλακτικές λύσεις με 
διακομματική υποστήριξη. 
Το σενάριο με τις μεγαλύ-
τερες πιθανότητες επιτυ-
χίας ήταν να ψηφιστεί το 
σχέδιο της Μέι μόνο για 
τη συμφωνία αποχώρησης 
με μία ή δύο καίριες προ-
σθήκες: την πρόταση του 
Συντηρητικού βουλευτή 
Κένεθ Κλαρκ για μόνιμη 
παραμονή στην τελωνει-
ακή ένωση (είχε απορρι-
φθεί με οριακή διαφορά 
264-272 την Τετάρτη), εν-
δεχομένως δε και εκείνη 
για διεξαγωγή δημοψη-
φίσματος προς επικύρω-
ση της όποιας συμφωνίας. 
Η ηγεσία των Εργατικών 
συμφώνησε και με τις δύο 
προτάσεις. 
Σε κάθε περίπτωση, ο πο-
λιτικός χρόνος για τη Βρε-
τανίδα πρωθυπουργό Τε-
ρέζα Μέι εξαντλείται και 
η παραίτησή της βρίσκεται 
πλέον στην ημερήσια διά-
ταξη, όπως και η προοπτι-
κή των πρόωρων εκλογών, 
με πιθανότερο νικητή τους 
Εργατικούς. 

Στο παρά πέντε

Το Brexit και η έκπτωση της πολιτικής

Σκληρές αλλά και διαλλακτικές φωνές στις Βρυξέλλες για το Λονδίνο

Η αβάσταχτη ελαφρότητα των καιροσκόπων μπροστά σε μια εθνική περιπέτεια τεράστιας γεωπολιτικής σημασίας

Την Παρασκευή το Κοι-
νοβούλιο απέρριψε για 
τρίτη φορά το μεσοβέ-
ζικο σχέδιο της Τερέζα 
Μέι για «μισό Brexit», 
το οποίο, αντί να κλείσει 
το βαθύ ρήγμα, εξόργισε 
και τα δύο στρατόπεδα.

Υπέρ μακρόχρονης πα-
ράτασης με τελικό στόχο 
την ακύρωση της εξόδου 
ο Τουσκ, υπέρ 
άμεσης αποχώρησης 
της Βρετανίας ο Μακρόν.

H πρωθυπουργός Τερέζα Μέι ενώ υπογράφει, στις 28 Μαρτίου 2017, την επιστολή προς τον πρόεδρο του Ευρω- 
παϊκού Συμβουλίου Ντόναλντ Τουσκ, με την οποία του ζητεί την ενεργοποίηση του άρθρου 50 της Ε.Ε. για την αποχώ-
ρηση της Βρετανίας από την Ενωση. Εκτοτε έχουν περάσει δύο χρόνια...

O πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Ντόναλντ Τουσκ και ο πρόεδρος 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ ενώ προσέρχονται στην τε-
λευταία Σύνοδο Κορυφής (22 Μαρτίου) με θέμα το Brexit. 

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Της ανταποκρίτριάς μας
στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ
ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ
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Δώρο Τραμπ στον Νετανιάχου 
και τα Υψώματα του Γκολάν

Η Ευρώπη εξελίσσεται
σε θήραμα των ΗΠΑ,
της Κίνας, της Ρωσίας

Προεκλογική στήριξη, με κάθε τρόπο, στον Ισραηλινό πρωθυπουργό Ο σκληρός οικονομικός ανταγωνισμός

Υστερα από δέκα χρόνια 
στο τιμόνι της χώρας,  
η επανεκλογή του αμ-
φισβητείται από έναν 
κεντρώο συνασπισμό με 
επικεφαλής τον πρώη 
στρατηγό Μπένι Γκαντς.

Οι εσωτερικές  
διαιρέσεις της,  
οι θελκτικοί της πό-
ροι και η αγορά των 500 
εκατομμυρίων κατανα-
λωτών την καθιστούν 
ιδανικό στόχο.

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ Της SYLVIE KAUFFMAN  
THE NEW YORK TIMES

Eντυπωσιακή 
ο -

-

15ετής αποκλεισμός Γκουαϊδό 
από δημόσια αξιώματαΔακρυγόνα εναντίον διαδηλωτών στο Αλγέρι
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ΔΕΥΤΕΡA-ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 7:00-10:00

 ΜΙΧΑΛΗΣ ΤΣΙΚΑΛΑΣ ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΓΙΔΗΣ

H MAXH TΩΝ ΤΙΤΑΝΩΝ: ΠΟΛΙΤΙΚΗ  Ή ΑΘΛΗΤΙΚΑ; 

ΠΡΩΤΗ ΠΑΣΑ

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ
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Διχασμένοι οι Δημοκρατικοί

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

Ηξεις αφήξεις το πόρισμα Μιούλερ
Συμπεραίνει ότι o Τραμπ δεν συνωμότησε με τη Ρωσία, αλλά δεν τον αθωώνει για την παρακώλυση απονομής δικαιοσύνης
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Δυνατότητες, προοπτική
Κόντρα στο Σαν Μαρίνο καλά τα πήγα-
με, δεν αποτελεί, ωστόσο, αξιόπιστο
τεστ μια αναμέτρηση με την τελευταία
ομάδα της παγκόσμιας κατάταξης. Κόν-
τρα στο Βέλγιο φάνηκαν κτυπητές αδυ-
ναμίες, δεν υπήρχαν όμως ρεαλιστικές
πιθανότητες, για θετικό αποτέλεσμα,
απέναντι στην πρώτη ομάδα της παγκό-
σμιας κατάταξης. Ο Ραν Μπεν Σιμόν
επαναλαμβάνει με κάθε ευκαιρία, πως
η εθνική έχει ταλέντο και ποιότητα και
πως ο στόχος της πρόκρισης - διάκρισης
δεν αλλάζει. Τα επόμενα δύο παιχνίδια,
ερχόμενο Ιούνιο, εκτός έδρας και με
πολύ υψηλό βαθμό δυσκολίας, κόντρα
σε Σκωτία και Ρωσία, θα δείξουν. Και θα
πρέπει να αποδείξουν, με βάση την
αγωνιστική εικόνα, αλλά και το τελικό
αποτέλεσμα, πως υπάρχει ελπίδα,
υπαρκτή και όχι απλώς στη θεωρία ή
την αισιοδοξία που κάθε φορά δημι-
ουργείται, απλώς και μόνο γιατί βρισκό-
μαστε στο ξεκίνημα μιας προκριματικής
διοργάνωσης…

* * * * *

Ο… τολμηρός κύριος Σιμόν
Ανεξαρτήτως της όποιας κατάληξης της
πορείας της Εθνικής Ανδρών, στα προ-
κριματικά του Euro 2020, ο Ραν Μπεν
Σιμόν θα κριθεί αυστηρά, από τη στιγμή
που ο ίδιος ανέβασε (υπερβολικά) ψη-
λά τον πήχη. Η δήλωσή του περί της κα-
λύτερης γενιάς κυπρίων ποδοσφαιρι-
στών, στην τωρινή εθνική, αυτομάτως
δημιουργεί πίεση στον ίδιο, προκειμέ-
νου να παρουσιάσει αποτελέσματα αν-
τάξια της υψηλής ποιότητας, την οποία
ο ίδιος επικαλείται για την ομάδα που
προπονεί. Μπράβο του, πάντως, για την

τόλμη. Πολλοί από τους προκάτοχους
του αυτό που συνήθως έβαζαν μπροστά
ήταν το πρόβλημα της μικρής συμμετο-
χής των κυπρίων παικτών στις ομάδες
τους. Πρόβλημα το οποίο δεν έχει δια-
φοροποιηθεί σε σημαντικό βαθμό και
κάτι τέτοιο είναι ξεκάθαρο μέσα από
μια απλή ανάγνωση των εντεκάδων, κά-
θε εβδομάδα, στους αγώνες του πρωτα-
θλήματος και ειδικά των ομάδων του
πρώτου ομίλου. 

* * * * *

Πίεση προς το ΓΣΠ
Μπορεί να δώσει κάτι παραπάνω, αλλά
ο Σταύρος Παπασταύρου φαίνεται απο-
φασισμένος να κάνει την πιο συμφέ-
ρουσα, σε βάθος, χρόνου επιλογή για
την έδρα της Ομόνοιας. Η πρόθεση που
δημοσιοποιήθηκε για το Μακάρειο αυτό
ακριβώς φανερώνει, αφού οι χρεώσεις
του ΓΣΠ κρίνονται ασύμφορες για την
ποδοσφαιρική εταιρεία. Αυτό δείχνει
από τη μία πως ναι μεν υπάρχουν λεφτά
προς επένδυση στην Ομόνοια, αλλά όχι
για πέταμα στον κάλαθο και από την άλ-
λη πως απώτερος στόχος είναι το ιδιό-
κτητο γήπεδο. Ήδη έχουν μελετήσει
κάποιες περιπτώσεις και γι’ αυτό το
κομμάτι και ποιος ξέρει σε μερικά χρό-
νια μπορεί να έχει το δικό του σπίτι ο

σύλλογος. Με δεδομένη την πρόθεση
του ΑΠΟΕΛ να πράξει το ίδιο, το μπαλά-
κι πάει προς ΓΣΠ μεριά γιατί χωρίς τα
έσοδα από τους δύο μεγάλους ενοικια-
στές είναι πολύ δύσκολο να τα βγάλει
πέρα. Θα έχει πολλά επεισόδια ακόμα
αυτό το σήριαλ να το θυμάστε.

* * * * *

Νομικά εναντίον του ΚΟΑ;
Η ΑΕΛ ενημέρωσε δημόσια χθες Πέμ-
πτη (29/3) ότι απέστειλε εδώ και αρκε-
τές μέρες επιστολή που αφορά την κάρ-
τα φιλάθλου, υπογεγραμμένη από τον
πρόεδρο της Εταιρείας, Ανδρέα Σοφο-
κλέους. Αποδέκτης αυτής της επιστο-
λής ήταν ο υπουργός Δικαιοσύνης και
Δημόσιας Τάξης, Ιωνάς Νικολάου, ενώ
μάλιστα αυτή κοινοποιήθηκε και προς
όλες τις αρμόδιες αρχές, ΚΟΠ και ΚΟΑ,
αλλά και προς τα υπόλοιπα Σωματεία. 
Η ΑΕΛ δεν προτίθεται να σταματήσει
τον αγώνα που κάνει για να πέσει η κάρ-
τα ή έστω να υπάρξει κάποια τροποποί-
ηση που θα είναι ικανή να φέρει τους
οργανωμένους πίσω στα γήπεδα. Εν-
τούτοις, η προσπάθεια δεν σταματά
εκεί αφού η λεμεσιανή ομάδα ενημέ-
ρωσε ότι προτίθεται να κινηθεί νομικά
εναντίον του ΚΟΑ για διαφυγόντα κέρ-
δη, αφού θεωρεί ότι απώλεσε αρκετά

οικονομικά οφέλη από τα εισιτήρια των
οπαδών της και όχι μόνο τη φετινή σε-
ζόν εξαιτίας της κάρτας.

* * * * *

Τη φτιάχνει όπως τη θέλει
Μπορεί να μη θέλουν στην Ανόρθωση
να τοποθετηθούν επίσημα για τη νέα
τάξη πραγμάτων, όμως είναι καλά γνω-
στό πως ο Τιμούρ Κετσπάγια αναλαμβά-
νει την ομάδα και προσπαθεί να τη
φτιάξει με βάση τα θέλω του. Ήδη οι
πρώτες κινήσεις φανερώνουν πως πάει
σε λύσεις παικτών που τους γνωρίζει
καλά, είτε από ομάδες που δούλεψε εί-
τε από αγορές που κάνει συχνά σκάου-
τινγκ και έτσι δεν θα χρειαστούν πολύ
χρόνο ώστε να αφομοιώσουν τα θέλω
του. Πάντως, η στήλη σας δίνει ένα τιπ
και να το έχετε υπόψη σας: ο Τιμούρ
πάντα πρόσεχε την εγχώρια αγορά στην
Κύπρο και θα περιλαμβάνονται και τέ-
τοιοι παίκτες σε αυτούς που θα «χτυπή-
σει», ενώ θα ήθελε να έχει και Κύπρι-
ους παίκτες ικανούς για σοβαρά λεπτά
συμμετοχής ώστε να έχει βάθος το ρό-
στερ. Με τους 15 ξένους/κοινοτικούς
μόνο δεν βγαίνει το πράγμα. Λίγη υπο-
μονή μόνο να ξεκαθαρίσουν όλα στο δι-
οικητικό κομμάτι. 

* * * * *

Θέλει Κύπριους παίκτες
Η ΑΕΛ όντως από τις μεγάλες ομάδες
έχει ίσως τον μεγαλύτερο κυπριακό κορ-
μό, αφού γηγενείς παίκτες έχουν παίξει
πρωταγωνιστικό ρόλο στη φετινή της
πορεία. Φαίνεται ότι η διοίκηση θέλει να
διατηρήσει αυτή τη φιλοσοφία, αφού οι
πληροφορίες τη φέρουν να επιθυμεί
την απόκτηση και άλλων κύπριων παι-
κτών από άλλες ομάδες. Τώρα ποιοι και
πότε, ας περιμένουμε το καλοκαίρι. 

Ας κάνουμε
μια συμφωνία

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Είναι κοινώς αποδεκτό ότι το
νησί «ποδοσφαιροκρατείται». Η
Πολιτεία, κυρίως όμως τα ΜΜΕ
ποτέ δεν προσπάθησαν ν’ αλ-
λάξουν την κατάσταση, αντιθέ-
τως, συμβάλουν προκειμένου
κάποια αθλήματα να βρίσκονται
σε δεύτερη μοίρα, ενώ τα υπό-
λοιπα βρίσκονται σε πλήρη αφά-
νεια. Δεν φτάνει που οι αρμόδιοι
όλα αυτά τα χρόνια έχουν σχεδόν

εξαφανίσει τον αθλητισμό γενικότερα, οι λειτουργοί
των ΜΜΕ συμμετέχουν πλήρως σ’ αυτή την ανι-
κανότητα. Διακρίσεις, επιτυχίες ή ακόμη και απλές
συμμετοχές αθλητών απ’ όλο το φάσμα του αθλη-
τισμού απλώς περνάνε απαρατήρητες ως προς
την προβολή τους στη δημόσια σφαίρα. 

Τα ΜΜΕ εμμένουν να διατηρούν μια στάση
άκρως ποδοσφαιρόφιλη, καλλιεργώντας ταυτόχρονα
μια «αρρωστημένη», ελαττωματική αντίληψη του
κόσμου για τον αθλητισμό. Είναι καιρός πια τα
ΜΜΕ και όσοι τέλος πάντων ανήκουμε σ’ αυτό το
σινάφι, ν’ αναλάβουμε τις ευθύνες μας, βοηθώντας
τους αθλητές, προπονητές, γιατί όχι και τους γονείς
και την κοινωνία γενικότερα να λάβουν το μερίδιο
που τους αναλογεί στη δημοσιότητα. Ας γίνει μια
άτυπη συμφωνία την οποία θα ορίσει η Ένωση
Αθλητικογράφων μέσα από την οποία θα κατοχυ-
ρωθεί η προβολή των αθλητών που διακρίνονται
κυρίως στο διεθνές στερέωμα. Θα μπορούσε δηλαδή
η όποια επιτυχία να παραμένει για κάποιο χρονικό
διάστημα στα πρώτα θέματα των αθλητικών ιστο-
σελίδων για καθορισμένο χρόνο, τα αθλητικά
δελτία ειδήσεων, ραδιοφωνικά και τηλεοπτικά να
παρουσιάζουν την επιτυχία και οι εφημερίδες να
αφιερώνουν ένα μικρό ή μεγάλο κομμάτι της θε-
ματολογίας τους στην είδηση. Είναι νομίζω υπο-
χρέωση του Τύπου να απεξαρτηθεί από το ποδό-
σφαιρο και να δώσει την ανάλογη σημασία σ’ όλα
τα αθλήματα. Εάν όντως επιτευχθεί κάτι τέτοιο,
τότε κυπριακό φίλαθλο κοινό θα βελτιώσει την
κουλτούρα και νοοτροπία του ως προς τον αθλη-
τισμό, θα μειώσει το φανατισμό του, θα τεθεί ενώ-
πιον νέων προτύπων και κυρίως τα νεαρά παιδιά
θα έχουν περισσότερες επιλογές ως προς το τι
άθλημα θα πρέπει να ακολουθήσουν. 

Εν έτει 2019, νομίζω ότι όλοι το οφείλουμε απέ-
ναντι στα παιδιά μας και τους ανθρώπους που ερ-
γάζονται μακριά από τα φώτα της δημοσιότητας,
καλλιεργώντας το αθλητικό πνεύμα.

Το θέμα καινούργιο δεν είναι. Μάλ-
λον ολοένα και πιο ανησυχητικό
γίνεται. Για όσους ανησυχούν βέ-
βαια, για όσους θεωρούν επικίν-
δυνη την κατάσταση που επικρα-
τεί σε πολλά από τα παιχνίδια των
πρωταθλημάτων της ΚΟΠ, μικρών
ηλικιών. Κατάσταση και πρόβλημα
που αποτυπώνεται ξεκάθαρα, κάθε
εβδομάδα, στην ατζέντα των υπο-
θέσεων τις οποίες εκδικάζει ο

αθλητικός δικαστής. Σύνηθες, λοιπόν, το φαινόμενο,
να παραπέμπονται ενώπιον του κυρίου Αριστοτέλη
Βρυωνίδη ποδοσφαιριστές ομάδων παίδων και νέων,
για αντιαθλητική συμπεριφορά.

Παραπομπές για κτυπήματα εκτός φάσης, για βρι-
σιές και γενικότερα αντιαθλητικές συμπεριφορές
είτε μεταξύ των ποδοσφαιριστών, κατά τη διάρκεια
ενός αγώνα, είτε κατά των διαιτητών. Μιλάμε για πο-
δοσφαιριστές ηλικιών από δεκατεσσάρων μέχρι δε-
καοκτώ χρόνων, μιλάμε για αγώνες πρωταθλημάτων
η πίεση, ο ανταγωνισμός και η κρισιμότητα των
οποίων καμία σχέση δεν έχει με το πρωτάθλημα
πρώτης κατηγορίας. Γενικότερα, μιλάμε για έναν
χώρο, όπου οι νεαροί ποδοσφαιριστές υποτίθεται
πως πέραν από τα… μυστικά του αθλήματος, διδά-
σκονται τη σωστή συμπεριφορά, την αγωνιστική
πειθαρχία και όχι μόνο σε σχέση με το πλάνο ή τις
οδηγίες ενός προπονητή. Το πρόβλημα επιδεινώνεται
και οι πιθανότητες αλλαγής προς το καλύτερο ελα-
χιστοποιούνται, από το γεγονός πως ενώπιον του
αθλητικού δικαστή οι υποθέσεις αντιαθλητικών συμ-
περιφορών, που αφορούν στα πρωταθλήματα μικρών
ηλικιών, πολλές φορές έχουν να κάνουν και με προ-
πονητές ή γενικότερα παράγοντες των ομάδων αυτών.
Ατόμων δηλαδή, που έχουν ρόλο και ευθύνη για τη
σωστή συμπεριφορά των νεαρών ποδοσφαιριστών.

Υπερισχύει όμως η ανάγκη να διακριθεί η ομάδα,
να αναδειχθούν οι επιτυχίες ενός προπονητή, να
αποκτήσει την κατάλληλη φήμη μια Ακαδημία Πο-
δοσφαίρου, να προσελκύσει περισσότερους νεαρούς
(πελάτες) στις εγγραφές του επόμενου καλοκαιρι-
ού… Αν, μάλιστα, σε όλα αυτά προστεθούν και τα
κατά καιρούς προβλήματα που δημιουργούνται από
γονείς που παρακολουθούν τέτοιους αγώνες, προ-
βλήματα που πηγάζουν είτε από την έντονη επιθυμία
να δουν τα παιδιά τους να πρωταγωνιστούν και να
εξελίσσονται σε μεγάλα ποδοσφαιρικά αστέρια, είτε
από το πάθος και την αγάπη τους για την ομάδα γε-
νικότερα, τότε εύκολα μπορεί να εξαχθεί το συμπέ-
ρασμα, πως η μόνη περίπτωση η κατάσταση αυτή
να αλλάξει, θα είναι (δυστυχώς) προς το χειρότερο…

Ακούει
κανείς;

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Ματίας Σπόλιαριτς
Τι και αν έκανε μια περίφημη σεζόν, τι και αν είναι ο ηγέτης
της Αλκής, αναγκάζοντας τον ομοσπονδιακό προπονητή να
τον καλέσει στο αντιπροσωπευτικό μας συγκρότημα, η θέ-
ση του Ματίας Σπόλιαριτς στον Απόλλωνα για τη νέα σεζόν
δεν πρέπει να θεωρείται δεδομένη. Όπως τουλάχιστον μα-
θαίνουμε οι ιθύνοντες μάλλον θα τον περάσουν υπό το μι-
κροσκόπιο κατά τη διάρκεια της καλοκαιρινής προετοιμα-
σίας και ακολούθως θα πάρουν την απόφασή τους για το αν
θα του παραχωρήσουν θέση στο ρόστερ της νέας χρονιάς.  

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Ο νεαρός Ιορδανός μεσοεπιθετικός του
ΑΠΟΕΛ, Μούσα Αλ Τάμαρι είναι ο πο-
δοσφαιριστής που ξεχώρισε μέχρι τώ-
ρα, στη σεζόν που διανύουμε. Σε δη-
μιουργία και εκτέλεση, έχει συμμετοχή
σχεδόν στα μισά από τα 49 τέρματα
που πέτυχε η ομάδα του στο Πρωτά-
θλημά μας και είναι σίγουρα ο πολυ-
τιμότερος παίκτης στην προσπάθεια
των γαλαζοκιτρίνων να διατηρήσουν
τα κεκτημένα τους, κατακτώντας τον
7ο σερί τίτλο πρωταθλήματος και δί-
νοντας συνέχεια στην κυριαρχία τους. 

Στο ντέρμπι με τον Απόλλωνα, στο
Τσίρειο, για την 3η αγωνιστική της
τελικής φάσης του Πρωταθλήματος,
έκανε μέσα σε ένα τέταρτο, (εκπλη-
κτικά) πράγματα και θαύματα, οδη-
γώντας τον ΑΠΟΕΛ, στην ανατροπή
και σε μια πολύ σημαντική νίκη. Έδειξε,
για ακόμα μία φορά, το μεγάλο ταλέντο
του, την τρομερή ταχύτητα, αλλά και
την πολύ καλή τεχνική του. Πήρε στους
ώμους του, και στα γρήγορα, επιδέξια,

του πόδια, την ομάδα του (η οποία
ήταν σε δύσκολη θέση) και την οδή-
γησε στον θρίαμβο. Τα στιγμιότυπα
των κατορθωμάτων του και των επικών
επελάσεων του, «ταξίδεψαν» στην Ευ-
ρώπη. Η φήμη του «Μέσι της Ιορδα-
νίας» όλο και μεγαλώνει…

«Ταμαρομανία»! 
Οι οπαδοί του ΑΠΟΕΛ πίνουν στην

υγειά του και τραγουδούν το όνομα
του το οποίο αποτέλεσε πηγή έμπνευ-
σης για τραγούδι για τα μέλη του συν-
δέσμου φιλάθλων της Αγγλίας (APOEL
UK). Οι φοιτητές, οπαδοί του Θρύλου,
εμπνεύστηκαν σύνθημα στους ρυθμούς
του τραγουδιού «La Bamba» (Ritchie
Valens), το οποίο έμαθαν σε λίγες
μέρες, όλοι οι ΑΠΟΕΛίστες!

Το τραγούδι για τον «μάγο»
«We ‘ve got an Al-Tamari
He ’s so much better than Harry
and Dele Ali, Tamari, Tamari
The Jordanian Messi

που ούλλους τους ρέσσει
Tamari, Tamari
Aaaal Taaamari, Aaaal Taaamari»!

Προοπτική για την… Ευρώπη!
Για τον Σύλλογο της Λευκωσίας ο

Αλ-Τάμαρι αποτελεί ένα πολύτιμο κε-
φάλαιο. Ο πρόεδρος της εταιρείας «ΑΠΟ-
ΕΛ Ποδόσφαιρο», Πρόδρομος Πετρίδης,
ο οποίος είχε πάει, στο τέλος της περ-
σινής σεζόν στην Ιορδανία και έκλεισε
τη συμφωνία, πιστεύει όσο κανένας
άλλος, στο ταλέντο και την τεράστια
προοπτική του νεαρού Ιορδανού, για
καριέρα σε μεγάλη ευρωπαϊκή ομάδα. 

Βελτιώνεται σταθερά
Ο Ιταλός προπονητής του ΑΠΟΕΛ

Πάολο Τραμετσάνι δουλεύει καθημε-
ρινά για την περαιτέρω βελτίωση του
Τάμαρι, ο οποίος, λόγω και του νεαρού
της ηλικίας του και της απειρίας του,
παρουσιάστηκε πολλές φορές επιπό-

λαιος, παίζοντας εγωιστικά, χωρίς ομα-
δικό πνεύμα. Ο 21χρονος δεξιός εξτρέμ
δείχνει πολύ μεγάλη θέληση για βελ-
τίωση και όρεξη για σκληρή προπό-
νηση. Βελτιώνεται σταθερά και αρχίζει
να γίνεται πιο ομαδικός και ουσιαστι-
κός. Το άστρο του λάμπει και δεν φω-
τίζει μόνο τον «Αρχάγγελο», αλλά και
το κυπριακό ποδόσφαιρο. 

Γρήγορος σαν τον άνεμο!
Είναι ο πιο γρήγορος και «εκρηκτι-

κός» παίκτης στο Πρωτάθλημά μας.
Η ταχύτητα του με την μπάλα στα πό-
δια είναι εκπληκτική. Διαθέτει εξαι-
ρετική τεχνική κατάρτιση κάτι που
του επιτρέπει –σε συνδυασμό με την
ταχύτητα του –να διεισδύει εύκολα
στις αντίπαλες άμυνες. Ξεχωρίζει επί-
σης για την ντρίπλα του που ακινη-
τοποιεί τον αντίπαλό του. 

Είναι ένα «διαμάντι» που κοσμεί το
πρωτάθλημά μας. Διαθέτει όλα τα προ-

σόντα για να φτάσει πολύ ψηλά, να
βρει μια θέση ανάμεσα στους κορυ-
φαίους, σ’ ένα από τα μεγάλα, ευρω-
παϊκά πρωταθλήματα. Στον ΑΠΟΕΛ
επενδύουν πολλά στην περαιτέρω εξέ-
λιξή του και ευελπιστούν στην πώλησή
του σε μια μεγάλη ευρωπαϊκή ομάδα,
που θα αποφέρει τεράστιο οικονομικό
όφελος στον Σύλλογο. Πρώτα όμως
θέλουν να δουν τον Τάμαρι να σηκώνει
στον ουρανό της Λευκωσίας τον 7ο
σερί τίτλο πρωταθλήματος. Από εκεί
και πέρα ο δρόμος της ανέλιξης του
θα γίνει λεωφόρος.

Ο ΠΑΟΚ και οι… άλλοι
Τον τελευταίο καιρό, δημοσιεύματα

ελληνικών ιστοσελίδων και εφημερίδων
αναφέρουν ότι ο ΠΑΟΚ, αλλά και άλλες
δύο μεγάλες, ελληνικές ομάδες, πα-
ρακολουθούν εδώ και μήνες πολύ στε-
νά, την περίπτωση του Ιορδανού διεθνή
μεσοεπιθετικού. 

Στους ρυθμούς του «Ιορδανού
Μέσι», Μούσα Αλ Τάμαρι
Ο νεαρός ποδοσφαιριστής του ΑΠΟΕΛ κοσμεί το Πρωτάθλημά μας με το τεράστιο ταλέντο του

������

Η κίνηση που κάνει μετά
τα γκολ του φανερώνει
αυτό που είναι: ο μεγάλος
πρωταγωνιστής του φετι-
νού πρωταθλήματος. Στο ντέρμπι κορυφής με τον Απόλλωνα ο Τάμαρι έκανε την καλύτερή του εμφάνιση εδώ και καιρό και βοήθησε στην ανατροπή.

Τα 9 τέρματα
με τον ΑΠΟΕΛ

ΑΕΚ (1-1, 1-4 π. Σούπερ
Καπ): πλασέ με το αριστερό

Ομόνοια (2-0, πρωτάθλη-
μα): πλασέ με το αριστερό

Ανόρθωση (3-2, πρωτάθλη-
μα): σουτ με το αριστερό

Αλκή (4-2, πρωτάθλημα):
κεφαλιά

Απόλλων (5-1, πρωτάθλη-
μα): πλασέ με το δεξί

Απόλλων (5-1, πρωτάθλη-
μα): πλασέ με το αριστερό

Ομόνοια (2-1, πρωτάθλημα):
πλασέ με το αριστερό

Ομόνοια (2-1, πρωτάθλημα):
πλασέ με το αριστερό

Απόλλων (3-1, πρωτάθλη-
μα): σουτ με το δεξί
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Τα τελευταία χρόνια η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή προτείνει κατά καιρούς
διάφορα μέτρα που αποβλέπουν
στη σταδιακή ενοποίηση των φο-
ρολογικών δεδομένων στα κράτη
μέλη. Με αφορμή των γεγονός
ότι μεγάλες πολυεθνικές εταιρείες
καταφέρνουν να πληρώνουν χα-
μηλούς ή μηδενικούς φόρους, η
Επιτροπή έχει προτείνει οι μεγά-
λες εταιρείες να φορολογούνται
με κοινό πανευρωπαϊκό σύστημα. 

Η Επιτροπή αποβλέπει στην
επιβολή κοινής φορολογικής βά-
σης σε όλα τα κράτη. Κάτι τέτοιο
θα οδηγήσει μεταξύ άλλων σε
κοινό εταιρικό συντελεστή. Όμως,
επειδή αυτά τα θέματα ανήκουν
ακόμα στη δικαιοδοσία των εθνι-
κών αρχών, πριν από δύο μήνες
περίπου έγινε προσπάθεια να δεχ-

θούν τα κράτη μέλη οι αποφάσεις
να λαμβάνονται κατά πλειοψηφία
στο Συμβούλιο Αρχηγών και να
μην απαιτείται πια ομοφωνία. Η
προσπάθεια αυτή απέτυχε όταν
διαφώνησε ομάδα χωρών ανάμε-
σα στις οποίες είναι πιο έντονη
η παρουσία των μικρών χωρών
όπως το Λουξεμβούργο, η Μάλτα
και η Λιθουανία. 

Παραδόξως οι σχετικές ειδή-
σεις δεν περιλαμβάνουν την Κύ-
προ μέσα στην ομάδα χωρών που
αντιστέκονται στην κατάργηση
της ομοφωνίας σε φορολογικά
θέματα. Λέω «παραδόξως» διότι
η Κύπρος έχει να χάσει από ένα
τέτοιο μέτρο που προωθούν εδώ
και χρόνια η Γερμανία και η Γαλ-
λία. Εκ πρώτης όψεως, οι προ-
σπάθειες των μεγάλων χωρών

και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
φαίνονται δικαιολογημένες. Θε-
ωρητικά αποβλέπουν στο να μην
μπορούν οι μεγάλες εταιρείες να
κάνουν φορολογικούς σχεδια-
σμούς που να εκμεταλλεύονται
την πολυμορφία των εθνικών συ-
στημάτων. Επίσης, αφήνεται να
νοηθεί ότι στην Ένωση υπάρχουν
χώρες με χαρακτηριστικά «φο-
ρολογικών παραδείσων» και αυτό
για να αναληφθεί απαιτείται κοινή
φορολογική πολιτική.

Στην πράξη όμως η κοινή φο-
ρολογική πολιτική θα ευνοήσει
τη Γερμανία, αλλά και τη Γαλλία,
χώρες που έχουν σήμερα υψηλούς
φορολογικούς συντελεστές. Οι
χώρες αυτές έχουν πιο ψηλή πα-
ραγωγικότητα από ό,τι οι χώρες
που χρησιμοποιούν χαμηλότερους

συντελεστές. Ίσως οι χαμηλοί
φορολογικοί συντελεστές να είναι
ένα μέτρο αντιρρόπησης από χώ-
ρες με μικρές αγορές και πιο χα-
μηλή παραγωγικότητα. Αν υπάρ-
ξει εναρμόνιση, τα αποτελέσματα
για χώρες όπως η Κύπρος θα είναι
αρνητικά. Επιπλέον, οι μικρές
χώρες, όπως η Κύπρος έχουν
ανάγκη τη φορολογική ευελιξία
για να μπορούν να παρέχουν κί-
νητρα σε ντόπιες και ξένες επεν-
δύσεις. Αυτό είναι κάτι που η Κύ-
προς χρειάζεται επιτακτικά ώστε
να εξασφαλίσει καλές θέσεις ερ-
γασίας σε νέους κυρίως πολίτες
με ψηλά ακαδημαϊκά προσόντα. 

Πιθανόν να αντιτείνει κάποιος
ότι η Κύπρος, το Λουξεμβούργο
και η Μάλτα έχουν χαρακτηρι-
στικά φορολογικών παραδείσων

και χρησιμοποιούνται για σκοπούς
φοροαποφυγής από ξένες εται-
ρείες και ιδιώτες. 

Η απάντηση στη γενική αυτή
κατηγορία είναι ότι τέτοια φαι-
νόμενα μπορούν να διορθώνον-
ται κατά τρόπο συγκεκριμένο.
Δηλαδή, συγκεκριμένα παραθυ-
ράκια φοροαποφυγής στα συ-
στήματα αυτών των χωρών να
εντοπίζονται και να διορθώνον-
ται. Εκείνο που πρέπει να αντι-
ληφθούμε, πέρα από τις όποιες
ενοχές για πρακτικές του παρελ-
θόντος, είναι ότι τυχόν φορολο-
γική ενοποίηση θα βλάψει τη
χώρα μας και άλλα μικρά ευρω-
παϊκά κράτη, επιβραδύνοντας
την οικονομία και μεταφέροντας
φορολογικά έσοδα στις μεγάλες
ευρωπαϊκές χώρες.

Η παγίδα της ευρωπαϊκής φορολογικής εναρμόνισης

ΕΚΤ

Δέσμευση
Ντράγκι 
για στήριξη 
τραπεζών

Σελ. 10

Προβληματισμό και ανησυχία προ-
καλεί στην κυβέρνηση η απόφαση
του Διοικητικού Δικαστηρίου με
την οποία έκρινε αντισυνταγμα-
τικές τις μισθολογικές μειώσεις
των δημοσίων υπαλλήλων. Η από-
φαση αφήνει ανοιχτό το ενδεχό-

μενο του δημοσιονομικού εκτρο-
χιασμού στην περίπτωση που η
πρωτόδικη απόφαση επικυρωθεί
και σε επίπεδο Εφετείου που θε-
ωρείται βέβαιο ότι θα οδηγηθεί.
Η δημοσιονομική επιβάρυνση
υπολογίζεται με βάση εσωτερικό

σημείωμα του ΥΠΟΙΚ, σε 1,24 δισ.
ευρώ, ποσό που εξοικονομήθηκε
την περίοδο 2012-2017 από τις
μειώσεις στις απολαβές των δη-
μοσίων υπαλλήλων. Τον δρόμος
της έφεσης αναμένεται να πάρει
και η συγκεκριμένη υπόθεση, η

οποία θα είναι η δεύτερη μετά την
έφεση που έχει ασκηθεί σε άλλη
υπόθεση με 208 αιτητές, συντα-
ξιούχους του δημοσίου, οι οποίοι
επίσης δικαιώθηκαν από το Διοι-
κητικό Δικαστήριο. Τυχόν δικαίω-
ση των 208 αιτητών υπολογίζεται

δημοσιονομική επιβάρυνση ύψους
3,4 εκατ. ευρώ για επιστροφή ανα-
δρομικών. Με βάση τα χρονικά
περιθώρια το Υπουργείο Οικονο-
μικών και Γενικό Λογιστήριο μπο-
ρούν να εφεσιβάλουν την απόφα-
ση εντός 42 ημερών. Σελ. 5

Σε μόλις 24,7 δισ. δολ.έχουν συρρικνωθεί τα συναλλαγματικά διαθέσιμα της Τουρκίας, καθώς η προσπάθεια στήριξης της λίρας αποδεικνύεται ότι
έχει πολύ μεγάλο κόστος. Η μείωση των διαθεσίμων εντείνει την αβεβαιότητα ως προς το κατά πόσον μπορούν να διαχειριστούν το πρόβλημα οι
τουρκικές αρχές. Αντανάκλαση αυτής της έλλειψης εμπιστοσύνης είναι και η μαζική στροφή στο δολάριο από πλευράς τόσο των πολιτών όσο και
των επιχειρήσεων της Τουρκίας που εγκυμονεί κινδύνους για την τουρκική οικονομία. Σελ. 9

Στράγγιξαν τα αποθέματα, εντείνεται η αβεβαιότητα «Πονάμε και
στηρίζουμε
τα δημόσια
νοσηλευτήρια»
Συνέντευξη Σ. Κούμα
Δεν είμαστε πολέμιοι της αυτο-
νόμησης των νοσηλευτηρίων,
τονίζει ο πρόεδρος της ΠΑΣΥΚΙ
Σωτήρης Κούμας. Προσθέτει
ότι η συντεχνία διατυπώνει τις
απόψεις της προκειμένου την
1η Ιουνίου να υπάρχουν όσο
το δυνατό λιγότερα προβλήμα-
τα. Σταθήκαμε και στηρίξαμε
τα κρατικά νοσηλευτήρια γιατί
τα πονάμε, τόνισε. Νέα πρόταση
ΟΑΥ προς παιδίατρους. Σελ. 4

Η Τραπεζική
Ενωση μεγάλη
πρόκληση για
την Κεντρική
Οι προτεραιότητες του Δ.Σ.
Η Τραπεζική Ένωση αποτελεί μία
από τις προκλήσεις του Δ.Σ. της
Κεντρικής Τράπεζας υπό τον
νέο διοικητή Κωνσταντίνο Ηρο-
δότου. Όπως πληροφορείται η
«Κ», ψηλά στην ατζέντα είναι η
προετοιμασία των κυπριακών
τραπεζών ώστε να μπορέσουν
να εισχωρήσουν στην Ευρωπαϊ-
κή Τραπεζική Αγορά. Για να το
πετύχουν αυτό, θα πρέπει να
εντείνουν τις προσπάθειες για
μείωση των ΜΕΔ. Σελ. 3

Φόβοι για δημοσιονομικό εκτροχιασμό
Ανησυχία στην κυβέρνηση από την απόφαση για τις αποκοπές δημ. υπαλλήλων – Δεδομένη η έφεση

ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΛΕΠΤΟΣ

Μην τραυματίσετε 
τις πολιτογραφήσεις

Τη θέση ότι το πρόγραμμα των πολιτογρα-
φήσεων έχει σημαντικά οφέλη για την οικο-
νομία, διατυπώνει ο πρόεδρος του Παγκ.
Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης,
Παντελής Λεπτός.  Τονίζει ότι ενδεχόμενος
τραυματισμός του προγράμματος θα έχει
επιπτώσεις στην οικονομία. Σελ. 6

ΑΓΟΡΑ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

Αυξήσεις έως και 55% 
στις τιμές οικιών πέρυσι

Τη μεγαλύτερη αύξηση των τελευταίων 10
ετών κατέγραψαν, το 2018, οι τιμές πώλησης
οικιών στην Ελλάδα. Σύμφωνα με έρευνα
του δικτύου μεσιτικών γραφείων RE/ MAX, οι
τιμές αυξήθηκαν κατά 7,3% σε σύγκριση με
το 2017. «Πρωταθλητής» της ανόδου το Κου-
κάκι, με αυξήσεις έως 55%. Σελ. 12
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Εκφράζονται κάποιες ανησυχίες από
διάφορους κατά πόσο η προσφορά
διαφόρων προϊόντων του τομέα των
ακινήτων ακολουθεί κάποιον προ-
γραμματισμό. Αν δηλαδή είναι βά-
σιμη η προσφορά νέου αποθεματικού
στοκ ή αν απλώς υπάρχει μια αντι-
γραφή επειδή κάποιοι άλλοι το κά-
νουν και κερδίζουν. Είναι γεγονός
πως όταν σε έναn τομέα πραγματο-
ποιείται μεγάλο κέρδος, το κέρδος
ελκύει άλλα άτομα και άλλες επιχει-
ρήσεις να εισέλθουν στον τομέα και
να επιδιώξουν να πάρουν ένα μερίδιο
της αγοράς και φυσικά του κέρδους.
Αυτός ο ανταγωνισμός θα συνεχιστεί
μέχρι να ελαχιστοποιηθεί ή ακόμα
να εκμηδενιστεί το κέρδος και στην
πορεία του χρόνου θα οδηγήσει ανα-
πόφευκτα κάποιους σε χρεωκοπία
και κλείσιμο, άλλους θα τους μικρύ-
νει, ενώ άλλους θα τους μεγαλώσει.
Εννοείται πως για χίλιους δυο λόγους
παρατηρούνται συνεχείς προσθα-
φαιρέσεις ατόμων/ εταιρειών που
προσφέρουν αυτό το προϊόν.

Σήμερα ποιοι κτίζουν; Κτίζουν
όσοι έχουν λίγη έως και καμία ανάγκη
χρηματοδότησης, καθώς επίσης και
όσοι δεν έχουν κανένα πρόβλημα
απρόσκοπτης χρηματοδότησης. 

Αυτοί που έχουν από καμία έως
λίγη ανάγκη χρηματοδότησης είναι
αυτοί που συνήθως βρίσκονται στην
αγορά των πολυτελών και πολυσύν-
θετων αναπτύξεων, οι οποίοι προ-
ορίζουν το προϊόν τους για άτομα
μεγάλης οικονομικής επιφάνειας
που επιδιώκουν να αποκτήσουν κυ-
πριακή ιθαγένεια μέσω επενδύσεων.
Ένεκα και της φύσης του προγράμ-
ματος είναι αναγκαία προϋπόθεση
η πολύ μεγάλη σε ποσοστό προκα-
ταβολή που αν ένα έργο προωθηθεί
σωστά, καθίσταται σχεδόν αυτο-
χρηματοδοτούμενο. 

Η άλλη κατηγορία είναι αυτή που
περιλαμβάνει όλους όσους δεν έχουν

κανένα πρόβλημα απρόσκοπτης
χρηματοδότησης. Και για να ξεκα-
θαρίσουμε, σε αυτή την περίπτωση
όταν λέμε χρηματοδότηση εννοούμε
χρηματοδότηση από τραπεζικά ιδρύ-
ματα. Στον κατασκευαστικό τομέα,
τέτοιες εταιρείες που να απολαμβά-
νουν τέτοια προνόμια μετρούνται
στα δάκτυλα του ενός χεριού. Εται-
ρείες εκτός κατασκευαστικού τομέα
που να απολαμβάνουν τέτοια προ-
νόμια (π.χ. στη βιομηχανία, στο εμ-
πόριο και στις υπηρεσίες) άντε να
υπάρχουν καμιά πενηνταριά.

Όμως στον τουριστικό τομέα
υπάρχει μια πολύ πιο άνετη κατά-
σταση χρηματοδότησης. Είπαμε, οι
τραπεζίτες πάντα περπατάνε πάνω
στον οικονομικό κύκλο και βλέπουν
μερικά μόνο μέτρα μπροστά τους.
Αν η οικονομία πάει πολύ καλά πι-
στεύουν πως θα πηγαίνει για πάντα
πολύ καλά. Αν η οικονομία δεν πάει
καλά, δεν βλέπουν λόγο να ζούμε!
Είναι πάντα του ύψους ή του βάθους.
Τα τελευταία 2-3 χρόνια που ο του-
ρισμός τα πήγε πολύ καλά, είναι ζε-
στοί στο να χρηματοδοτούν έργα
σχετικά με τον τουρισμό και σχεδόν
τίποτε άλλο. Αν γίνει καμιά στραβή
φέτος και μείνουν κάποιες κλίνες
άδειες, δεν θα εκπλαγώ αν του χρό-
νου δεν θα θέλουν να ακούσουν για
τουριστικές αναπτύξεις, πόσο μάλλον
να τις χρηματοδοτήσουν...

Ας προσπαθήσουμε τώρα να
απαντήσουμε στις ανησυχίες που
εκφράστηκαν στην αρχή του άρθρου.
Ο σχεδιασμός πολυώροφων κτηρίων
καλά κρατεί. Το είπαμε εκατοντάδες
φορές, είναι ένα προϊόν που πουλά
και είναι το νέο talk of the town...
όπου town ισούται με κάτι πολύ με-
γαλύτερο από ολόκληρη τη χώρα...
Αυτά που έλαβαν άδειες ανάπτυξης
είναι σαφώς λιγότερα σε αριθμό από
αυτά που σχεδιάστηκαν και σχεδιά-
ζονται, ενώ αυτά που βρίσκονται σε

διαφορετικά στάδια κατασκευής
είναι σαφώς λιγότερα και από αυτά
που αδειοδοτήθηκαν. Και επειδή αν
δεν συμπληρωθεί ένα σεβαστό πο-
σοστό πωλήσεων εκ των προτέρων
και να εισπραχθούν παχυλές προ-
καταβολές το έργο δεν προχωρά, θα
έλεγα πως γενικά το προϊόν που κα-
τασκευάζεται σε αυτή την κατηγορία
ακολουθεί από κοντά τη ζήτηση.
Άρα δεν υπάρχει (τουλάχιστον στο
κατασκευαστικό στάδιο) το σπεκου-
λαδόρικο στοιχείο, δηλαδή του κα-
τασκευάζω και βλέπω... Παρενθετικά
αναφέρουμε πως κάτι ανάλογο δεν
συμβαίνει στο στάδιο του σχεδια-
σμού και της αδειοδότησης. Εκεί τα
πράγματα μπορεί να εμπεριέχουν
στοιχεία ξένα προς πραγματικά με-
τρήσιμα οικονομικά δεδομένα και
άρα η θεωρητική προσφορά να αυ-
ξάνεται ανάλογα με τις ορέξεις του
καθενός.

Οι όποιες κατασκευαστικές έχουν
εύκολη έως και απρόσκοπτη πρό-
σβαση σε τραπεζική χρηματοδότη-
ση, βρήκαν πρόσφορο έδαφος να
μπουν δυναμικά στις αγορές που
δραστηριοποιούνται. Είτε με αγορές
τεμαχίων γης ή/ και με αναπτύξεις
κτηρίων ενδυναμώνουν την παρου-
σία τους σε μια προσπάθεια αύξησης
του μεριδίου τους στην αγορά. 

Συνεχώς πλημμυρίζουν την αγορά
με νέα προϊόντα με σκοπό να καλύ-
ψουν κάθε ανάγκη της ζήτησης (αν
και όταν αυτή παρουσιαστεί) και να
είναι η προτιμητέα επιλογή έναντι
του όποιου ανταγωνιστή. Το specu-
lative development είναι και πάλι
γεγονός, απλώς οι μεν αγοραστές
είναι πιο μορφωμένοι και πιο απαι-
τητικοί και οι δε πωλητές πιο λίγοι.

Νιώθω πως τέτοιες στρατηγικές
αλματώδους ανάπτυξης αργά ή γρή-
γορα είναι καταδικασμένες σε απο-
τυχία. Θα σύστηνα λοιπόν σε αυτούς
που κάθε λίγο βάζουν παραβάν και

περιφράξεις σε κάποιο νέο οικόπεδο
για ένα «νέο έργο» να ξαποστάσουν
λίγο για να μην καούν…. 

Εκεί που οι τράπεζες και πάλι
χρηματοδοτούν είπαμε είναι ο του-
ρισμός. Είμαι βέβαιος πως οι ξενο-
δόχοι προσπαθούν και κάνουν τους
υπολογισμούς τους με όσο πιο εν-
δελεχή τρόπο γίνεται για να απο-
φασίσουν αν θα προχωρήσουν σε
μια νέα επένδυση – ένα νέο ξενο-
δοχείο, μια επέκταση/ ανακαίνιση
υφιστάμενου κ.λπ. Η ουσία όμως εί-
ναι πως υπάρχουν τέσσερεις αστάθ-
μητοι παράγοντες: πρώτον η πολι-
τική σταθερότητα στην περιοχή,
δεύτερον οι οικονομικές συνθήκες
στις αγορές από τις οποίες έλκουμε
τουρισμό – με το Brexit να έχει κεν-
τρική θέση στο κάδρο, τρίτον οι και-
ρικές συνθήκες και τέταρτον ο αν-
ταγωνισμός από ιδιωτικές κλίνες
μέσω ηλεκτρονικών πλατφορμών.
Η κάθε κατηγορία από μόνη της,
πόσο μάλλον συλλογικά, μπορεί με
την ίδια ευκολία να ενισχύσει το
τουριστικό ρεύμα στη χώρα μας ή
να το στείλει στα τάρταρα. Νιώθω
–και μακάρι να είμαι λάθος– πως η
ανάπτυξη εδώ τείνει να θεωρήσει
κάποια νούμερα τουριστικών αφί-
ξεων ως παγιωμένα. Θέλει προσοχή
και ναι, καλύτερο προγραμματισμό. 

Καταλήγοντας, θα έλεγα πως σε
ιδιωτικό επίπεδο κάποιοι είναι σί-
γουρα οργανωμένοι και προχωράνε
με πρόγραμμα, αλλά αυτή η εικόνα
δεν αντικατοπτρίζεται στον κλάδο
ολόκληρο που αντιπροσωπεύουν.
Ίσως να πρέπει να δημιουργηθούν
και να ενισχυθούν εθνικές στρατη-
γικές προς κάθε κατεύθυνση ανά-
πτυξης. Αλλά ξέχασα. Το Υφυπουρ-
γείο Ανάπτυξης μπήκε στον πάγο...

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

Τα καθήκοντα της εφόρου

Ποια είναι τα καθήκοντα της Υπηρεσίας Εφόρου
Ασφαλίσεων; «Να αξιολογεί αιτήσεις για παροχή
άδειας άσκησης ασφαλιστικών ή αντασφαλιστι-
κών εργασιών σε ασφαλιστικές και αντασφαλι-
στικές επιχειρήσεις, να εξετάζει και αναλύει λο-
γαριασμούς και το σύστημα διακυβέρνησης των
εν λόγω επιχειρήσεων για διακρίβωση της φε-
ρεγγυότητας τους και της ικανότητας τους να αν-
ταποκρίνονται στις υποχρεώσεις τους και γενικά
να παρακολουθεί κατά πόσο οι εν λόγω επιχειρή-
σεις ασκούν τις εργασίες τους πάνω σε υγιείς
ασφαλιστικές αρχές». Αυτά είναι τα καθήκοντα
που αναγράφονται στην ιστοσελίδα της υπηρε-
σίας. Δεν είδαμε πουθενά να αναφέρει ότι η
Έφορος θα πρέπει να επικοινωνεί προσωπικά με
τη διεύθυνση της εκάστοτε εταιρείας και να την
ενημερώνει με κουτσομπολίστικη διάθεση όταν
ΜΜΕ ψάχνουν κάποιες πληροφορίες που την
αφορούν.

••••
Από τα εκπτωτικά 
η Χρυστάλλα
Τη διοικήτρια της Κεντρικής Τράπεζας της Κύ-
πρου Χρυστάλλα Γιωρκάτζη χτύπησε, έστω και
καθυστερημένα, η οικονομική κρίση. Εθεάθη στα
Marks & Spencer να αναζητεί προϊόντα από το
τμήμα των ελαττωματικών και των 10 ευρώ. Είναι
μια προετοιμασία για την από εδώ και πέρα ζωή
δίχως τα 156 χιλιάδες ευρώ ετήσιου μισθού που
απολάμβανε από το 2014.

••••

Ακριβό μου διθέσιο

Ακριβά γούστα φαίνεται να έχει ο νέος διοικητής
της Κεντρικής Τράπεζας. Εθεάθη να κυκλοφορεί
με διθέσιο κάμπριο άνω των 120 χιλιάδων ευρώ
και η στήλη αναρωτιέται πώς θα μπορέσει να το
συντηρήσει με τέτοιο μισθό που οι άλλοι τραπε-
ζίτες σνόμπαραν.

••••
Ντεζαβού με το Δημόσιο
Η στήλη παθαίνει ντεζαβού με τα όσα βλέπει να
γίνονται στο Δημόσιο. Δεν φτάνει που αρχίζει με

αργούς μεν ρυθμούς αλλά σεβαστούς, να διογ-
κώνεται, το Ανώτατο έκρινε και αντισυνταγματικό
το νόμο που μείωσαν τις απολαβές τους από την
αρχή της οικονομικής κρίσης μέχρι και τον περα-
σμένο Ιούνιο. Δηλαδή ό,τι έγινε και με τους ιδιω-
τικούς υπαλλήλους, δίχως όμως να υπάρχουν
διεκδικήσεις τέτοιου τύπου.

••••
Περίσσια ανησυχία
«Η απόφαση του Διοικητικού Δικαστηρίου, που
κρίνει αντισυνταγματικές τις νομοθεσίες για
αποκοπές μισθών και μειώσεις των συντάξεων
των υπαλλήλων και συνταξιούχων του δημόσι-
ου και ευρύτερου δημόσιου τομέα, έχει πολύ
σοβαρές προεκτάσεις, οι οποίες θα πρέπει να
μελετηθούν και να αξιολογηθούν. Η κυβέρνη-
ση, σε συνεργασία με τον νομικό της σύμβου-
λο, θα πρέπει με τη δέουσα προσοχή να εξετά-
σει τους τρόπους διαχείρισης του όλου θέμα-
τος», αναφέρει το ΑΚΕΛ. Για να κρατεί τέτοια
στάση η αντιπολίτευση, δεν θέλει να φαντάζε-
ται η στήλη πόσο μεγάλη θα είναι η δημοσιονο-
μική επίπτωση.

••••
Aπαντες απόντες
Ενόψει ευρωεκλογών, παρατηρείς ότι έχει να
κάνει με αυτές. Στο Στρασβούργο, λοιπόν, στην
ολομέλεια Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στο
Στρασβούργο μόνο ένας Κύπριος ευρωβου-
λευτής συμμετείχε. Άφαντοι οι υπόλοιποι.
Μάλλον θα είχαν σημαντικότερα πράγματα να
κάνουν.

A Π Ο Ψ Η  Της ΧΡΙΣΤΙΝΑΣ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ

Ψηφιακή μεταρρύθμιση: 
το κλειδί της οικονομικής 

και λειτουργικής ανάπτυξης 
των επιχειρήσεων *

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Η ψηφιακήτεχνολογία έχει εξελιχθεί
τα τελευταία χρόνια και η διείσδυσή
της στην καθημερινότητά μας έχει
ήδη επιφέρει δραματικές αλλαγές
στο εμπόριο, στις υπηρεσίες και
στις κοινωνικές μας σχέσεις. Ενώ
κάποιες βιομηχανίες, όπως αυτή
των Μέσων Μαζικής Ενημέρωσης
και Επικοινωνίας, έχουν ήδη αλλάξει
ριζικά, άλλες δεν έχουν ακόμη εκ-
μεταλλευτεί τις μεγάλες ευκαιρίες
που προσφέρει η ψηφιακή επανά-
σταση. Η έκθεση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής σχετικά με τον δείκτη
ψηφιακής οικονομίας και κοινωνίας
(DESI) που παρακολουθεί την πρό-
οδο που έχουν σημειώσει τα κράτη
μέλη της ως προς την ψηφιοποίησή
τους, κατατάσσει την Κύπρο στη
17η θέση, από τις 28 συνολικά θέ-
σεις, για το 2018 λαμβάνοντας υπό-
ψη τον δείκτη ενσωμάτωσης της
ψηφιακής τεχνολογίας που αφορά
κυρίως στην ψηφιοποίηση των επι-
χειρήσεων και στο ηλεκτρονικό εμ-
πόριο. Δυστυχώς, η Κύπρος υστερεί
και ένας από τους λόγους είναι η
έλλειψη κατανόησης των δυνατο-
τήτων που προσφέρει το νέο ψη-
φιακό οικοσύστημα. Μέχρι τώρα,
πολλές εταιρείες αντιλαμβάνονταν
την ψηφιακή μεταρρύθμιση ως τη
βελτίωση του τρόπου προσέγγισης
των πελατών, ενώ η μεγαλύτερη,
όμως, αξία έγκειται στη δυνατότητα
δημιουργίας νέων και πρωτοπορια-
κών επιχειρηματικών μοντέλων και
πρακτικών. Η ψηφιακή μεταρρύθ-
μιση αφορά την εφαρμογή και αξιο-
ποίηση της τεχνολογίας από τις επι-
χειρήσεις και τις κυβερνήσεις. Ενώ
μέχρι τώρα οι εφαρμογές της τε-
χνολογίας έβρισκαν περισσότερο
έδαφος στο μπροστινό μέτωπο
(front-end) των επιχειρηματικών
δραστηριοτήτων, σήμερα, καινο-
τόμες τεχνολογίες ενσωματώνονται
και στις λειτουργίες στήριξης (back-
end) των επιχειρήσεων με σκοπό
τη δημιουργία ολοκληρωμένων «ψη-
φιακών επιχειρήσεων» (digital en-
terprises). Οι μεγαλύτερες καινο-
τομίες είναι η αντικατάσταση των
μέχρι τώρα αναλογικών δεδομένων
σε ψηφιακά και η ανάπτυξη του
«διαδικτύου των πραγμάτων» (In-
ternet of Things). Η εύκολη πια πρό-
σβαση σε τεράστιες βάσεις δεδο-
μένων, δημιουργεί το έδαφος για
τη δημιουργία ευφυών εφαρμογών
με τη χρήση της μηχανικής μάθησης
και της τεχνητής νοημοσύνης για
την άντληση πληροφοριών και την
πρόβλεψη των τάσεων και των προ-
τιμήσεων. Το μικρό μέγεθος της
Κύπρου περιορίζει τον όγκο δεδο-
μένων που μπορούν να συγκεντρω-

θούν και να αναλυθούν για την ανά-
πτυξη έξυπνων εφαρμογών, μετριά-
ζει όμως και πολλά από τα τεχνικά
προβλήματα που πιθανόν να προ-
έκυπταν κατά την ανάλυση ενός
υπερβολικά μεγάλου όγκου πολύ-
πλοκων δεδομένων.  Επιπρόσθετα,
η ψηφιακή μεταρρύθμιση προσφέ-
ρει και ευκαιρίες βελτιστοποίησης
των εσωτερικών λειτουργιών των
επιχειρήσεων με τη χρήση εφαρ-
μογών αυτοματοποίησης των ρομ-
ποτικών διαδικασιών. Οι συγκεκρι-
μένες εφαρμογές αφορούν την εν-
σωμάτωση λογισμικών στις επιχει-
ρήσεις, τα οποία μπορούν να επι-
τελέσουν κινήσεις ρουτίνας που
μέχρι τώρα γίνονταν από ανθρώ-
πους. Μπορούν, επίσης, να μας βοη-
θήσουν στη διαχείριση και συνέ-
νωση διαφορετικών βάσεων δεδο-
μένων, λειτουργίες οι οποίες μέχρι
τώρα ήταν πολύ χρονοβόρες και
επιρρεπείς σε σφάλματα. Η εισα-
γωγή της αυτοματοποίησης στις
εσωτερικές λειτουργίες των επιχει-
ρήσεων, όχι μόνο θα επιταχύνει και
θα βελτιώσει την ακρίβεια και τη
διαφάνεια των εσωτερικών διαδι-
κασιών, αλλά θα δημιουργήσει και
το έδαφος για τη αναδιοργάνωση
του ανθρώπινου δυναμικού. Ο πιο
σημαντικός παράγοντας επιτυχίας
είναι η δημιουργία μιας ολοκληρω-
μένης επιχειρησιακής ψηφιακής
στρατηγικής, η οποία περιλαμβάνει
την αναδιοργάνωση της εσωτερικής
δομής της επιχείρησης και την απο-
μάκρυνση των εμποδίων. Είναι πολύ
σημαντικό τα στελέχη των εταιρειών
να αντιληφθούν ότι η ψηφιακή με-
ταρρύθμιση εξαρτάται από τρεις
αλληλένδετους και σημαντικούς
παράγοντες: τη δημιουργία νέων
επιχειρησιακών μοντέλων, την προ-
σαρμογή των εσωτερικών λειτουρ-
γιών στις αλλαγές που θα επιφέρει
η ψηφιακή μεταρρύθμιση και την
ανάπτυξη ψηφιακών και τεχνολο-
γικών δεξιοτήτων των ανθρώπων
τους. Τέλος, η επένδυση των επι-
χειρήσεων για τη δημιουργία μιας
εταιρικής κουλτούρας καινοτομίας
είναι ένα εξίσου σημαντικό βήμα
για την ψηφιακή αναβάθμιση των
εταιρειών που είναι πια άμεσα συν-
δεδεμένη και με τη μακροπρόθεσμη
επιχειρησιακή ευρωστία. 

Η δρ Χριστίνα Ορφανίδου είναι διευθύν-
τρια στις Συμβουλευτικές Υπηρεσίες Ψη-
φιακής Μεταρρύθμισης, Δεδομένων και
Τεχνητής Νοημοσύνης της PwC Κύπρου.
* Το περιεχόμενο αυτό προορίζεται για
γενική ενημέρωση, και δεν μπορεί να
αντικαταστήσει την εξειδικευμένη επαγ-
γελματική συμβουλή.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Υπεραξία Χρεογράφου 

Υπεραξία χρεογράφου κα-
λείται η θετική διαφορά, η
οποία προκύπτει από τη
σύγκριση της τρέχουσας
τιμής ενός επενδυτικού
τίτλου (ομολόγου, αξιο-
γράφου, ομολογίας, κ.ά.)

που εκδίδεται από νομικό πρόσωπο (κυ-
βέρνηση, εταιρία ή άλλο οργανισμό), σε
σχέση με την αξία απόκτησής του.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus
Business School

Ευχήθηκε στον Ηροδότου να μην περάσει τόσο δύσκολα όσο πέρασε η ίδια στη θητεία της. Εάν δεν αλλάξει το συμβόλαιό του θα είναι μια καλή αρχή.

Πάμε με πρόγραμμα;
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η σύνθεση της Κεντρικής Τράπεζας
της Κύπρου άλλαξε. Νέος διοικητής
της Κεντρικής Τράπεζας θα είναι
από τις 11 Απριλίου ο πρώην Έφο-
ρος Αποκρατικοποιήσεων και ο μέ-
χρι πρότινος εκτελεστικός σύμβου-
λος της ΚΤΚ, Κωνσταντίνος Ηρο-
δότου. Ωστόσο, οι αλλαγές δεν στα-
ματούν εκεί. Το Διοικητικό Συμ-
βούλιο διαφοροποιείται περαιτέρω,
με τον πρόεδρο του Οργανισμού
Χρηματοδοτήσεως Στέγης Σταύρο
Αγρότη να αναλαμβάνει τη θέση
του εκτελεστικού μέλους, την αν-
τιπρόσωπο του Διεθνούς Νομισμα-
τικού Ταμείου στην Κύπρο Μαρία
Ηρακλέους να αναλαμβάνει αντί-
στοιχη θέση και τον πρώην πρόεδρο
της KPMG Κύπρου και νυν πρόεδρο
του CIFA, Άγγελο Γρηγοριάδη να
γίνεται μη εκτελεστικό μέλος στο
Δ.Σ. Και λαμβάνουν τα ηνία της
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου
ενόψει γενικότερων τραπεζικών
αλλαγών της Ευρωζώνης. Ο λόγος
για τη δημιουργία της λεγόμενης
«τραπεζικής ένωσης», η οποία ανα-
μένεται να ολοκληρωθεί μέσα στην
επόμενη πενταετία. Αν και υπάρ-
χουν διαφωνίες για το πώς θα δη-
μιουργηθεί το κοινό ταμείο εγγύη-
σης καταθέσεων που θα καλύπτει
όλες τις τράπεζες των κρατών με-
λών, με τη μεγαλύτερη αντίδραση
να είναι αυτή τη Γερμανίας, είναι

βέβαιο πως θα δημιουργηθεί. Για
να γίνει όμως, οι τράπεζες θα πρέπει
να έχουν «καθαρίσει» από τα Μη
Εξυπηρετούμενα Δάνεια στους ισο-
λογισμούς τους, ο παράγοντας που
λειτούργησε ανασταλτικά στην
ανάπτυξη της Ευρωζώνης από την
περίοδο μετά την πτώση της Leh-
man Brothers.

Όπως πληροφορείται η «Κ», πολύ
ψηλά στην ατζέντα του Δ.Σ. της
Κεντρικής Τράπεζας είναι η προ-
ετοιμασία των κυπριακών τραπεζών
ώστε να μπορέσουν να εισχωρή-
σουν στην Ευρωπαϊκή Τραπεζική
Αγορά. Για να το πετύχουν αυτό,
όμως, θα πρέπει οι προσπάθειες
μείωσης των ΜΕΔ από τους ισολο-
γισμούς τους να επιταχυνθούν.
«Δεν υπάρχει αρκετός χρόνος για
να μηδενιστούν τα ΜΕΔ από τους
ισολογισμούς των τραπεζών και η
εποπτική πίεση από τη Φρανκφούρ-

τη δεν θα σταματήσει λόγω της αλ-
λαγής του Δ.Σ. της Κεντρικής, αν-
τιθέτως θα εντατικοποιηθεί», ση-
μειώνουν πρόσωπα από το νέο Δ.Σ.
της Κεντρικής. «Πρέπει να γίνουν
αρκετά έργα ώστε να λειτουργήσει
το Ενιαίο Ταμείο Εξυγίανσης των
τραπεζών μέσα στο καθορισμένο
χρονοδιάγραμμα», κατέληξαν επί
τούτου.

Προσπάθειες για να φτάσουν
πιο κοντά στην τραπεζική ένωση
κάνουν οι δύο μεγάλες τράπεζες
της χώρας. Από τη μία η Ελληνική
Τράπεζα κάνει συζητήσεις για να
πωλήσει μεγάλο κομμάτι ΜΕΔ από
τον ισολογισμό της. Βρίσκεται στη
διαδικασία που επιλέγει δάνεια και
κάνει έρευνα αγοράς για την τιμή
που θα πιάσουν και για το ποιοι
επενδυτές ενδιαφέρονται. Σκέψεις
γίνονται για πώληση 1 περίπου δισ.
δανείων. Η Τράπεζα Κύπρου επίσης
προχωρά σε σχεδιασμούς για το
λεγόμενο «Helix 2». Το πακέτο των
δανείων αναμένεται να είναι με-
γαλύτερο από το Helix που ανακοί-
νωσε τον Αύγουστο του 2018, άρα
μεγαλύτερο από 2,8 δισ. δάνεια. Η
πώληση των δύο πακέτων αυτών
θα φέρει της τράπεζες σύμφωνα
με τους μέχρι τώρα σχεδιασμούς
σε ΜΕΔ με μονοψήφιο ποσοστό.
Υπενθυμίζεται πως τα μονοψήφια
ποσοστά ΜΕΔ ικανοποιούν τους
Ευρωπαίους και είναι αποδεκτά.

Αν και η Ευρωπαϊκή Κεντρική

Τράπεζα είχε προχωρήσει σε κά-
ποιες εισηγήσεις και παρατηρήσεις
επί του νομοσχεδίου για την αλλαγή
του βασικού νόμου της Κεντρικής
Τράπεζας της Κύπρου, οι Ευρωπαίοι
είναι ικανοποιημένοι στα όσα προ-
ωθούνται. 

Το αναθεωρημένο πλέον νομο-
σχέδιο μετά τις παρατηρήσεις της
ΕΚΤ το δεύτερο τρίμηνο του 2018,
είναι έτοιμο και αναμένεται να
έρθει ενώπιον του Υπουργικού Συμ-
βουλίου. Υπενθυμίζεται πως μια
από τις σημαντικότερες αλλαγές
είναι η σύσταση Εκτελεστικής Επι-
τροπής ως νέου οργάνου λήψης
αποφάσεων. 

Βάσει του νέου νομοσχεδίου, η
Εκτελεστική Επιτροπή θα έχει όλες
τις εκτελεστικές αρμοδιότητες, θα
είναι υπεύθυνη για τις δραστηριό-
τητες και τη διεύθυνση των εργα-
σιών της Κεντρικής, θα είναι υπεύ-
θυνη στην εφαρμογή των αποφά-
σεων πολιτικής και αρμόδια στην
εκτέλεση των καθηκόντων και την
άσκηση των εξουσιών που της ανα-
τίθενται.

Η τραπεζική ένωση
βασικό μέλημα 
της Κεντρικής
Η μείωση των Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων πρώτη
αρμοδιότητα του νέου Διοικητικού Συμβουλίου

�������

Η εποπτική πίεση από τη
Φρανκφούρτη θα εντα-
θεί όσο πλησιάζουμε
στο χρονοδιάγραμμα
που έχει τεθεί για τη 
δημιουργία του μοντέ-
λου που προωθείται.

Μία από τις σημαντικότερες αλλαγές του μοντέλου της ΚΤΚ είναι η σύσταση Εκτελεστικής Επιτροπής ως νέου οργάνου
λήψης αποφάσεων.

Η θέση του διευθυντή του Συν-
δέσμου Τραπεζών της Κύπρου
Μιχάλη Κρονίδη για τα τη δημι-
ουργία της τραπεζικής ένωσης
και τα οφέλη της για την Κύπρο,
είναι η εξής: «Είναι ξεκάθαρο ότι
επείγει και πρέπει τάχιστα να
βελτιωθεί η ποιότητα των στοι-
χείων ενεργητικού στους ισολο-
γισμών των τραπεζών, όχι μόνο
για να επιτευχθεί η πλήρης
εφαρμογή του τρίτου Πυλώνα
της Τραπεζικής Ένωσης, αλλά
και για να βελτιωθεί η ανθεκτι-
κότητα και η κερδοφορία τους.
Το γεγονός αυτό διαφαίνεται
εξάλλου και από τις εξελίξεις
στον τραπεζικό τομέα, τόσο εγ-
χώρια όσο και σε επίπεδο κρα-
τών της περιφέρειας της Ευρω-
ζώνης (Ελλάδα, Ιταλία). Οι ευρω-
παϊκές εποπτικές και άλλες αρ-
χές αναμένουν ότι η πλήρης

εφαρμογή και λειτουργία της
Τραπεζικής Ένωσης θα οδηγή-
σει στην πραγματική ολοκλήρω-
ση της ευρωπαϊκής τραπεζικής
αγοράς όπου η ευρωζώνη θα
λειτουργεί ως ένας ενιαίος τρα-
πεζικός χώρος και οι τράπεζες
θα μπορούν να διεξάγουν απρό-
σκοπτα διασυνοριακές τραπεζι-
κές εργασίες. Επιπλέον, και οι
καταθέτες, αλλά και οι αγορές
θα πάψουν να μεροληπτούν ή
και να προβαίνουν σε διακρίσεις
μεταξύ τραπεζών στη βάση της
χώρας προέλευσης ή δραστη-
ριοποίησής τους. Τα θετικά από
τα πιο πάνω είναι αυτονόητα, αλ-
λά και αναγκαία για την Κύπρο, η
οποία ως μέλος της Ευρωζώνης
αναμένεται ότι θα έχει πολλαπλά
οφέλη από την έγκαιρη ολοκλή-
ρωση και πλήρη εφαρμογή της
Τραπεζικής Ένωσης».

Επείγει η βελτίωση των ισολογισμών
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Συνέντευξη στον ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

Για την αυτονόμηση των δημόσιων
νοσηλευτηρίων, για τις ανησυχίες
που υπάρχουν αλλά και για τη φυγή
γιατρών από τον δημόσιο τομέα
για να ενταχθούν στο ΓεΣΥ ως ιδιώ-
τες γιατρού, λέει στη συνέντευξή
του στην «Κ», ο πρόεδρος της Παγ-
κύπριας Συντεχνίας Κυβερνητικών
Ιατρών, Σωτήρης Κούμας. Ο κ. Κού-
μας τονίζει, μεταξύ άλλων, πως «
εμείς διεκδικούμε την 1η Ιουνίου
να υπάρχουν όσο πιο λίγα λειτουρ-
γικά προβλήματα γίνεται». 
–Πιστεύετε πως η αυτονόμηση
των δημόσιων νοσηλευτηρίων
βαδίζει προς ορθή κατεύθυνση; 

–Για να πούμε αν η αυτονόμηση
βαδίζει προς τη σωστή κατεύθυνση
πρέπει να οριοθετήσουμε το πλάνο
των στόχων μας, καθώς και τα βή-
ματα που έπρεπε να γίνουν, δηλαδή
το γενικό πλαίσιο της αυτονόμησης.
Σκοπός είναι να μη χαθούμε στον
ορισμό της αυτονόμησης. Οι πρά-
ξεις θα κρίνουν τον καθένα από
εμάς. Τα μέλη της ΠΑΣΥΚΙ εκφρά-
ζαμε προ πολλού την ανάγκη να
γίνει εκσυγχρονισμός, αναδιοργά-
νωση και ενίσχυση των κρατικών
νοσηλευτηρίων. Είναι αντιληπτό
ότι αυτά τα πράγματα θα περάσουν
μέσα από μια διοικητική και οικο-
νομική αυτονόμηση. Αυτό που θα
μετρήσει όμως περισσότερο για
τους ασθενείς είναι το αποτέλεσμα.
Όσον αφορά το αποτέλεσμα, δεν
μπορούμε να πούμε ότι βιώνουμε
ιδιαίτερες αλλαγές στα δημόσια
νοσηλευτήρια, πόσο μάλλον σε
επίπεδο παροχής φροντίδας υγείας
προς τους ασθενείς. Ωστόσο, αυτό
δεν σημαίνει ότι είμαστε πολέμιοι

της αυτονόμησης επειδή έχουμε
απόψεις. Οι απόψεις μας έχουν ως
βάση τις γνώσεις που έχουμε ως
λειτουργοί υγείας και ιδιαίτερα ως
μάχιμοι ιατροί, αλλά και τις εμπει-
ρίες που αποκτήσαμε δουλεύοντας
στην πρώτη γραμμή του δημόσιου
τομέα υγείας. 
–Τι επιδιώκετε μέσω των ειση-
γήσεών σας;

–Οι εισηγήσεις που καταθέτουμε
κατά τη διάρκεια του διαλόγου αν-
τιλαμβανόμαστε πως κάποιες φορές
δεν μπορούν να γίνουν αποδεκτές
100%, αλλά οι πράξεις έχουν δείξει

ότι στις πλείστες των περιπτώσεων
είμαστε ορθοί. Παρόλο που βιώσαμε
ιδιαίτερα δύσκολες στιγμές, εμείς
σταθήκαμε και στηρίξαμε τα κρα-
τικά νοσηλευτήρια γιατί τα πονάμε.
Γι’ αυτό μέσω των ενεργειών μας
επιδιώκουμε να τα στηρίξουμε και
να τα θωρακίσουμε. Και θα ήθελα
να ξεκαθαρίσω πως με τον εργο-
δότη μας, το Υπουργείο Υγείας,
δεν έχουμε πρόβλημα να συνερ-
γαστούμε, αλλά υπάρχουν κάποιες
ιδιαιτερότητες. Αυτό το σύστημα
θα πρέπει επιτέλους να καθορίσει
τα πλαίσια της εξάσκησης της ια-
τρικής, της ανάληψης ευθύνης,
της εξυπηρέτησης των ασθενών,
αλλά και ποιες συνθήκες δίνει στον
γιατρό ώστε να εφαρμόσει αυτά
που γνωρίζει. Όλα αυτά είναι κάτω
στο τραπέζι και θεωρούμε πως όλα

αυτά πρέπει να συζητηθούν και
πρέπει να παραδεχτούμε ότι έχουμε
χάσει χρόνο. 
–Ποιες είναι οι ανησυχίες σας;

–Μας ανησυχεί το γεγονός που
είμαστε τώρα και τι μπορούμε να
προλάβουμε μέχρι την πρώτη μέρα
έναρξης του Γενικού Συστήματος
Υγείας. Εμείς διεκδικούμε την 1η
Ιουνίου να υπάρχουν όσο πιο λίγα
λειτουργικά προβλήματα γίνεται.
Μπορεί τα προβλήματα να είναι
καθαρά λειτουργικά, αλλά αυτό
που προσπαθούμε να αποφύγουμε
διακαώς είναι αυτά τα προβλήματα
να μην επεκταθούν σε αυτό που
ονομάζουμε εμείς οι γιατροί αλυ-
σίδα των γεγονότων. Από τη στιγμή
που ασθενής αποτίνεται στον για-
τρό εκτιμάται ότι πρέπει να τύχει
αποθεραπείας. Αν σε αυτή την αλυ-
σίδα των πράξεων υπάρχει κενό
την επίπτωση θα την έχει ο ασθε-
νής και παράλληλα την ευθύνη ο
γιατρός. 
–Γίνεται λόγος για φυγή ιατρών
από τον δημόσιο τομέα προκει-
μένου να ενταχθούν ως ιδιώτες
προσωπικοί ιατροί στο ΓεΣΥ.
Σε ποιο βαθμό ευσταθεί αυτό
και για τι αριθμό γιατρό μιλά-
με;

–Τον απόλυτο αριθμό ακόμη
δεν τον γνωρίζουμε. Μιλώντας με
συναδέλφους και βάσει της ενη-
μέρωσης που έχω μπορώ να πω
πως ναι, υπάρχει αριθμός γιατρών
των οποίων έχει ενεργοποιηθεί η
αφυπηρέτησή τους. Κάποιοι εξ αυ-
τών είναι ήδη έξω από το Δημόσιο
κάποιοι απ’ όσο γνωρίζω αφυπη-
ρετούν και επίσημα στις 31 Μαρ-
τίου. Σημειώνεται πως οι περισ-
σότεροι από τους γιατρούς που

έχουν φύγει δεν ήταν κοντά στην
ηλικία αφυπηρέτησης από το Δη-
μόσιο. Το θέμα ωστόσο είναι ότι
η φυγή αυτών των συγκεκριμένων
συναδέλφων έχει αποδυναμώσει
τις κλινικές όπου εργοδοτούνταν.
Και επειδή γνωρίζω ότι κάποιοι θα
πουν ότι έχουν προκηρυχθεί θέ-
σεις. Το σενάριο να έρθουν γιατροί
και να συμπληρώσουν κάποιες θέ-
σεις αντιλαμβάνεστε πως για εμάς
είναι κάτι θετικό, όμως οι γιατροί
που έχουν φύγει δεν έχουν υπο-
λογιστεί ότι θα έφευγαν. Αντιλαμ-
βάνεστε ότι πρέπει να κινηθούν
τάχιστα διαδικασίες ώστε να συμ-
πληρωθούν οι θέσεις αυτών των
οποίων έχουν φύγει, γιατί οι γιατροί
που θα προσληφθούν είναι για θέ-
σεις, οι οποίες είχαν υπολογιστεί
τέλος του 2018. Παράλληλα, υπάρ-
χει μια περιρρέουσα ατμόσφαιρα.
Μιλώντας με συναδέλφους μου
διαπιστώνω πως θέλουν να δουν
πρώτα πώς θα κινηθεί η όλη δια-

δικασία και μετά θα αποφασίσουν
πως θα πράξουν. Συνεπώς, υπάρχει
ενδεχόμενο κάποιοι να αποφασί-
σουν μετά από δύο ή τρεις μήνες.
Όπως λέει και ο κύριος υπουργός
Υγείας, κάποιοι γιατροί θα αποφα-
σίσουν τελευταία στιγμή αν θα
μπουν στο ΓεΣΥ, ωστόσο αυτό
ισχύει και για τους γιατρούς του
Δημοσίου. Δηλαδή, ζυγίζουν τα
υπέρ και τα κατά αν θα παραμεί-
νουν εντός του Δημοσίου ή αν θα
επιλέξουν να συνεχίσουν εκτός
αυτού ως ιδιώτες. 
–Πώς σχολιάζετε το γεγονός ότι
αρκετοί ιδιώτες γιατροί έχουν
εκφράσει ενδιαφέρον να εργο-
δοτηθούν στον δημόσιο τομέα
μέσω των συμβολαίων του Ορ-
γανισμού, παρά το γεγονός ότι
οι γιατροί του Δημοσίου τα έχετε
απορρίψει; 

–Αυτό είναι προσωπική επιλογή
του κάθε γιατρού. Είναι απλό, αν
πάρεις τους όρους εργοδότησης

που έχουν οι υφιστάμενοι γιατροί
του δημοσίου με τους όρους που
εμπεριέχει το συμβόλαιο, ναι, δεν
μας ικανοποιούν. Είναι κατώτεροι.
Από εκεί και πέρα ο κάθε γιατρός
προσωπικά θα επιλέξει. Εμείς δεν
προσπαθήσαμε να δημιουργήσαμε
μια αρνητική εικόνα αλλά είδαμε
ποια είναι τα υπέρ και ποια τα κατά.
Πρέπει να διευκρινίσω ότι θα δώ-
σουμε πίστωση χρόνου στην προ-
σπάθεια που γίνεται για να δούμε
πού θα καταλήξει. Δεν είναι θέμα
τώρα να συγκρίνω τους όρους ερ-
γοδότησης, να αναλώνουμε δυνά-
μεις και να προβαίνουμε σε αντι-
παραθέσεις σχετικά με αυτό, από
τη στιγμή που σε εξήντα μέρες θα
εφαρμόσουμε την πρώτη φάση του
Γενικού Συστήματος Υγείας. Πρέπει
να ρίξουμε τις δυνάμεις μας και να
οργανώσουμε όσο καλύτερα γίνεται
τις κρατικές υπηρεσίες οι οποίες
θα ενταχθούν στο Γενικό Σύστημα
Υγείας. 

Σκοπός είναι να μη
χαθούμε στον ορισμό
της αυτονόμησης
«Δεν σημαίνει ότι είμαστε πολέμιοι της αυτονόμησης επειδή
έχουμε απόψεις», τονίζει ο πρόεδρος της ΠΑΣΥΚΙ Σ. Κούμας
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Σταθήκαμε και στηρίξα-
με τα κρατικά νοσηλευ-
τήρια γιατί τα πονάμε.

«Οι απόψεις μας έχουν ως βάση τις γνώσεις που έχουμε ως λειτουργοί υγείας και ιδιαίτερα ως μάχιμοι ιατροί, αλλά και
τις εμπειρίες που αποκτήσαμε δουλεύοντας στην πρώτη γραμμή του δημόσια τομέα υγείας», τονίζει ο πρόεδρος της
ΠΑΣΥΚΙ.

Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

Νέες διαμορφωμένες προτάσεις
ανακοίνωσε ο Οργανισμός Ασφά-
λισης Υγείας (ΟΑΥ) την περασμένη
Παρασκευή για το πλαίσιο ένταξης
των προσωπικών ιατρών (Π.Ι.) στο
ΓεΣΥ. Δύο μήνες πριν από την εφαρ-
μογή της πρώτης φάσης του Γενι-
κού Συστήματος Υγείας, ο ΟΑΥ
προβαίνει σε αναθεώρηση σημαν-
τικών σημείων που αφορούν τόσο
τους Π.Ι. για ενήλικες όσο και τους
Π.Ι. για παιδιά, προκειμένου να

διαλύσει τις ανησυχίες που υπάρ-
χουν, αλλά και να προσελκύσει πε-
ρισσότερους παιδίατρους. Το γε-
γονός ότι μέχρι στιγμής στους κα-
ταλόγους του ΓεΣΥ έχουν γραφεί
συνολικά 350 προσωπικοί γιατροί
είναι κάτι που αφήνει ικανοποι-
ημένο στο παρόν στάδιο τον ΟΑΥ,
που υπολογίζει πως για να λειτουρ-
γήσει σε πρώτη φάση το Σύστημα
χρειάζονται 350 Π.Ι. για ενήλικες
και 150 Π.Ι. για παιδιά. Ωστόσο,
παρά το ότι ο ΟΑΥ βρίσκεται κοντά
στον στόχο όσον αφορά τον αριθμό
των Π.Ι για ενήλικες, ο αριθμός
των παιδιάτρων που έχουν εγγραφεί
στο ΓεΣΥ παραμένει χαμηλός. Όπως
πληροφορείται η «Κ»,  μόνο 45 από
τους 350 Π.Ι. που έχουν εγγραφεί
είναι παιδίατροι. Ωστόσο, μετά τις
νέες προτάσεις που κατέθεσε ο
ΟΑΥ αναμένεται τις προσεχείς

εβδομάδες ο αριθμός να αυξηθεί.
Στόχος του Οργανισμού είναι το
νέο πλαίσιο που θέτει να ικανο-
ποιήσει τους παιδίατρους προκει-
μένου να αυξηθεί το ενδιαφέρον
τους για ένταξη στο ΓεΣΥ ως Π.Ι.
για παιδιά, αλλά και για να αυξηθεί
ο αριθμός των Π.Ι. για ενήλικες.

Προτάσεις 
Οι εμφανώς βελτιωμένες προ-

τάσεις που ανακοίνωσε ο ΟΑΥ δια-
σφαλίζουν, μεταξύ άλλων, τις κατά
κεφαλήν αμοιβές για τρία χρόνια,
προσθέτουν οικονομικά κίνητρα
και βάζουν ασφαλιστικές δικλίδες
προκειμένου να αντιμετωπιστεί το
ζήτημα της υπερεπισκεψιμότητας,
το οποίο αποτελούσε κύρια ανη-
συχία των προσωπικών ιατρών.
Συγκεκριμένα, όπως αναφέρει ο
ΟΑΥ στην πρότασή του, διασφα-

λίζεται πως οι κατά κεφαλήν αμοι-
βές που δόθηκαν για το 2019 θα
ισχύσουν μέχρι τις 31 Μαΐου 2022.
Μάλιστα, σε περίπτωση που πα-
ραμείνει αδιάθετο κονδύλι, οι εν
λόγω αμοιβές θα μπορούν να ανα-
προσαρμοστούν προς τα πάνω μέ-
χρι 15%. Για αντιμετώπιση ενδε-
χόμενης υπερεπισκεψιμότητας, ο
ΟΑΥ έχει καθορίσει συμπληρωμή
ύψους €15 την οποία θα πρέπει να
καταβάλει ο δικαιούχος σε περί-
πτωση που ξεπεράσει έναν καθο-
ρισμό αριθμό επισκέψεων ανά έτος.
Συγκεκριμένα, το όριο των δωρεάν
επισκέψεων για τα παιδιά έχει κα-
θοριστεί ως εξής: 

0 – 1 ετών - 10 επισκέψεις 
1 – 3 ετών - 8 επισκέψεις 
3 – 5 ετών - 7 επισκέψεις 
6 – 10 ετών - 4 επισκέψεις 
11-18 ετών - 3 επισκέψεις 

Σημειώνεται δε, πως αντίστοιχη
κλίμακα έχει καθοριστεί και για
τις επισκέψεις των ενηλίκων δι-
καιούχων στον προσωπικό τους
γιατρό, ενώ ξεκαθαρίζεται πως από
αυτές τις ρυθμίσεις εξαιρούνται
οι χρόνιοι ασθενείς, οι χαμηλο-
συνταξιούχοι, οι λήπτες ελάχιστου
εγγυημένου εισοδήματος και τα
παιδιά αυτών των κοινωνικών ομά-
δων. 

Παρασκήνιο
Για να προβεί ο ΟΑΥ σε αυτές

τις προτάσεις πραγματοποιήθηκαν
παρασκηνιακές ενέργειες από με-
ρίδα παιδιάτρων, οι οποίοι προτί-
θενται να συμβληθούν εντός των
προσεχών εβδομάδων στο ΓεΣΥ.
Σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»,
25 παιδίατροι τις τελευταίες βδο-
μάδες ήρθαν σε επαφή με τον ΟΑΥ

προκειμένου να καταθέσουν ειση-
γήσεις ώστε να βελτιωθεί το πλαίσιο
ένταξης στο ΓεΣΥ. Οι εν λόγω παι-
δίατροι παρά το γεγονός ότι είχαν
σκοπό να ενταχθούν στο ΓεΣΥ με
το υφιστάμενο πλαίσιο, προέβησαν
σε αυτή την πρωτοβουλία προκει-
μένου να βελτιωθούν οι προτάσεις
του ΟΑΥ και να προσελκύσουν κι
άλλους συναδέλφους τους. Παιδία-
τροι και ΟΑΥ κατέληξαν σε κοινό
πλαίσιο μέσω του οποίου διαμορ-
φώθηκαν οι τελικές προτάσεις που
ανακοίνωσε ο Οργανισμός. Η «Κ»
ήρθε σε επαφή με ένα εκ των 25
παιδιάτρων, προκειμένου να δια-
πιστωθεί κατά πόσο έχουν ικανο-
ποιηθεί με τις νέες προτάσεις του
ΟΑΥ. Η εν λόγω παιδίατρος διατύ-
πωσε την εκτίμηση ότι «μετά την
ανακοίνωση των νέων προτάσεων
θα συμβληθούν σύντομα στο ΓεΣΥ
συνολικά 45 παιδίατροι». Πρόσθεσε
πως υπάρχει και ένας επιπλέον
αριθμός παιδίατρων, ο οποίος θα
αναμένει να δει πώς θα εξελιχθεί
η κατάσταση μετά την εφαρμογή
του Συστήματος για να αποφασίσει
αν θα μπει σε αυτό ή όχι. Είπε ακό-
μα ότι στις τάξεις των παιδιάτρων
επικρατεί η ανησυχία πως μέχρι
τον Ιούνιο δεν θα εγγραφεί επαρκής
αριθμός ειδικών ιατρών ώστε το
Σύστημα να λειτουργήσει ομαλά.
«Άλλωστε, συμπλήρωσε, τα κόμ-
ματα που τάσσονται υπέρ του πο-
λυασφαλιστικού ελπίζουν πως θα
συμβεί κάτι τέτοιο, προκειμένου
να  το προωθήσουν με την πρόφα-
ση πως αυτή θα είναι η μόνη λύση
για να διασωθεί το Σύστημα Υγεί-
ας». Τέλος, εξέφρασε την άποψη
πως κάποιοι από την ηγεσία της
Παιδιατρικής Εταιρείας Κύπρου
όσα και να δώσει ο ΟΑΥ θα είναι
πάντα αρνητικοί και δεν θα μπουν

ποτέ στο ΓεΣΥ, διότι εξυπηρετούν
αυτή την ατζέντα.  

«Οχι» η Παιδιατρική  
Αρνητική φαίνεται να παραμένει

η Παιδιατρική Εταιρεία Κύπρου
(ΠΕΚ) στο ΓεΣΥ παρά τις νέες προ-
τάσεις του ΟΑΥ, προτάσσοντας ότι
το κυριότερό τους πρόβλημα είναι
το νομικό πλαίσιο. Μιλώντας στην
«Κ», η παιδίατρος Αναστασία Συμεού
μέλος του Δ.Σ. της ΠΕΚ αναφέρει
πως αυτές οι προτάσεις θα ήταν ικα-
νοποιητικές σε περίπτωση που θα
δούλευε το σχέδιο και βλέπαμε πως
είχε μια ευρωστία το ταμείο. «Από
τη στιγμή που δεν έχουν ακόμα τα-
μείο πώς μπορούν να εγγυόνται την
κατά κεφαλήν αμοιβή σε βάθος τριών
χρόνων», υπογραμμίζει. Σημειώνει
δε, πως ο ΟΑΥ βάσει νόμου έχει την
ευχέρεια να αλλάζει την κατά κεφαλή
αμοιβή όποτε θελήσει. «Επομένως,
προσθέτει, αυτή η υπόσχεση την
οποία δίνουν είναι πολιτική, δεν
είναι νομική». «Άρα, συνεχίζει, αν
μας κατεβάσουν αυτή την αμοιβή,
εγώ δεν θα έχω κάποιο χαρτί στα
χέρια μου και να πάω σε κάποιο δι-
καστήριο και να διεκδικήσω αυτά
που αναφέρουν». Συμπληρώνει δε,
πως «η πρόταση για αμοιβή που δί-
νεται για την υπερεσκεψιμότητα εί-
ναι παράνομη». Προσθέτει πως «απα-
γορεύεται από τον νόμο να πάρεις
λεφτά από δικαιούχο», εξηγώντας
ότι αν ένας ασθενής, ο οποίος γνω-
ρίζει τον νόμο, αποφασίσει να προ-
σβάλει αυτή την απόφαση του Ορ-
γανισμού θα κερδίσει. Καταλήγοντας,
η κα Συμεού λέει πως «έχουν παγι-
δευτεί από τον νόμο που οι ίδιοι
έχουν ορίσει», παραπέμποντας στις
επανειλημμένες αναφορές του
υπουργού Υγείας πως η νομοθεσία
δεν πρόκειται να αλλάξει. 

Στον δρόμο προς ΓεΣΥ και οι παιδίατροι 
Εκτιμάται πως θα διπλασιαστεί η συμμετοχή των προσωπικών γιατρών για παιδιά το προσεχές διάστημα
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«Έχουν παγιδευτεί από
τον νόμο που οι ίδιοι
έχουν ορίσει», τονίζει
στην «Κ», η Α. Συμεού. 

Να προσελκύσει περισσότερους παιδίατρους στο ΓεΣΥ επιχειρεί μέσω των νέων του προτάσεων ο ΟΑΥ. 
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Έναρξη εισφορών στο Γενικό Σύστημα Υγείας 
Aπό τον Μάρτιο, αρχίσαμε να εισφέρουμε στο ΓεΣΥ.
ΓεΣΥ σημαίνει υπηρεσίες υγείας για όλους τους πολίτες, είτε έχουν είτε δεν έχουν εισόδημα,
χωρίς όριο ηλικίας και για πάντα!

Οι εισφορείς και τα ποσοστά εισφορών

Κατηγορίες Εισφορέων 1/3/2019-
29/2/2020

Από 
1/3/2020 Επεξηγήσεις

Μισθωτός (δημόσιου και ιδιωτικού τομέα) 1,70% 2,65% επί των αποδοχών του

Εργοδότης
(συμπεριλαμβανομένου του Κράτους ως εργοδότη) 1,85% 2,90% επί των αποδοχών κάθε 

μισθωτού του

Κράτος 1,65% 4,70%

επί των αποδοχών των 
μισθωτών, των αυτοτελώς 
εργαζομένων, των 
αξιωματούχων και επί των 
συντάξεων

Αυτοτελώς εργαζόμενος 2,55% 4,00% επί των αποδοχών του

Συνταξιούχος 1,70% 2,65% επί της σύνταξης του

Εισοδηματίας (π.χ. ενοίκια, τόκοι, μερίσματα) 1,70% 2,65% επί του εισοδήματος του

Αξιωματούχος 1,70% 2,65% επί των αποδοχών του

Πρόσωπο υπεύθυνο για την καταβολή σε 
αξιωματούχο των αποδοχών του 1,85% 2,90% επί των αποδοχών του 

αξιωματούχου

Παραδείγματα εισφορών για σκοπούς ΓεΣΥ
(με βάση τα ποσοστά που εφαρμόζονται την περίοδο 1/3/2019 – 29/2/2020)

Αποδοχές
μισθωτού

Εισφορά
μισθωτού

Εισφορά
εργοδότη

Τρόπος είσπραξης/
παρακράτησης και καταβολής

1,70% 1,85% Ο εργοδότης παρακρατεί την 
εισφoρά του μισθωτού και την 
καταβάλλει μαζί με την εισφορά 
του εργοδότη στον Διευθυντή 
των ΥΚΑ

€1.000 €17,00 €18,50

Παράδειγμα 1

Μισθωτός 
και

Εργοδότης

Αποδοχές 
αυτοτελώς 

εργαζόμενου

Eισφορά 
αυτοτελώς 

εργαζόμενου 

Τρόπος είσπραξης/
παρακράτησης και καταβολής

2,55% Ο αυτοτελώς εργαζόμενος 
καταβάλλει την εισφορά του 
στον Διευθυντή των ΥΚΑ 
για ποσό μέχρι το ύψος των 
ασφαλιστέων αποδοχών, και 
στον Έφορο Φορολογίας (μέσω 
αυτοφορολογίας) για ποσό πέραν 
των ασφαλιστέων αποδοχών

€1.000 €25,50

Παράδειγμα 2

Αυτοτελώς 
Εργαζόμενος

Σύνταξη Εισφορά 
συνταξιούχου 

Τρόπος είσπραξης/
παρακράτησης και καταβολής

1,70% Ο Διευθυντής των ΥΚΑ 
παρακρατεί την εισφορά του 
συνταξιούχου από την σύνταξη 
και την καταβάλλει στο Ταμείο 
του ΓεΣΥ

€600 €10,20

Παράδειγμα 3

Συνταξιούχος

Ταμείου 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων

Ευφορία στην ΠΑΣΥΔΥ, ανησυχία στο ΥΠΟΙΚ
Η προσοχή στην έφεση που αναμένεται να ασκηθεί επί της απόφασης του Διοικητικού Δικαστηρίου για τις μειώσεις των μισθών

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η απόφαση του Διοικητικού Δικα-
στηρίου με την οποία έκρινε αντι-
συνταγματικές τις μισθολογικές
μειώσεις των δημοσίων υπαλλήλων,
το 2012, προκαλεί έντονο προβλη-
ματισμό στο κυβερνητικό στρατό-
πεδο. Παρά το γεγονός ότι η από-
φαση επιδέχεται έφεσης, η από-
φαση αφήνει ανοιχτό το ενδεχό-
μενο του δημοσιονομικού εκτρο-
χιασμού στην περίπτωση που η
πρωτόδικη απόφαση επικυρωθεί
και σε επίπεδο Εφετείου που θεω-
ρείται βέβαιο ότι θα οδηγηθεί. Το
Δικαστήριο δικαίωσε τους αιτητές
και στα τρία σημεία που αφορούν:
Πρώτον τη μείωση των απολαβών
και συντάξεων των αξιωματούχων,
εργοδοτουμένων και συνταξιούχων
της κρατικής υπηρεσίας και του
ευρύτερου δημοσίου (ομόφωνα),
δεύτερον την  αποκοπή μέρους
των ακαθάριστων απολαβών τους
ως εισφορά στο Πάγιο Ταμείο της
Δημοκρατίας (κατά πλειοψηφία)
και τρίτον πάγωμα των προσαυ-
ξήσεων και τιμαριθμικών αυξήσεων
(κατά πλειοψηφία). 

Το σκεπτικό του Δικαστηρίου,
στην απόφαση, στηρίχθηκε στο
άρθρο 23 του Συντάγματος, που
αφορά στο δικαίωμα της ιδιοκτη-
σίας, αποδεχόμενο τα όσα υποστή-
ριξαν οι αιτητές ότι οι απολαβές
αποτελούν περιουσιακό στοιχείο.
Με τα σημερινά δεδομένα η από-
φαση του δικαστηρίου για επανα-
φορά συντάξεων και μισθών συ-
νιστά ένα μικρό μνημόνιο, όπως
είχε γράψει η «Κ» στην έντυπη έκ-
δοση της 24ης Φεβρουαρίου 2019.

Προς έφεση
Το δρόμος της έφεσης αναμένε-

ται να πάρει και η συγκεκριμένη
υπόθεση, η οποία θα είναι η δεύ-

τερη μετά την έφεση που έχει ασκη-
θεί σε άλλη υπόθεση με 208 αιτητές,
συνταξιούχους του Δημοσίου, οι
οποίοι επίσης δικαιώθηκαν από το
Διοικητικό Δικαστήριο. Με βάση
τα χρονικά περιθώρια το Υπουργείο
Οικονομικών και Γενικό Λογιστήριο
μπορούν να εφεσιβάλουν την από-
φαση εντός 42 ημερών. Σύμφωνα
με πηγές από τη Νομική Υπηρεσία
το επόμενο διάστημα θα μελετηθεί
η απόφαση του Δικαστηρίου και
θα καθορισθούν οι κινήσεις των
καθ’ ων η αίτηση. Στην ομόφωνη
απόφαση για τη μείωση των απο-
δοχών η προεδρεύουσα του Δικα-
στηρίου Αγνή Ευσταθίου Νικολέτου
και ο Γεώργιος Σεραφείμ είχαν κοι-
νή απόφαση, ενώ η δικαστής Έλενα
Μιχαήλ είχε διαφορετικό σκεπτικό,
ενώ στις άλλες δύο κατά πλειοψη-
φία αποφάσεις (προσαυξήσεις, ει-
σφορές πάγιο Ταμείο της Δημο-
κρατίας), η Έλενα Μιχαήλ διαφώ-

νησε με την απόφαση περί αντι-
συνταγματικότητας.

Η απόφαση
Το Δικαστήριο το οποίο εξέτασε

τις προσφυγές έκρινε αντισυνταγ-
ματικούς τους νόμους που έγιναν οι
μειώσειςτων δημοσίων υπαλλήλων.
Το Δικαστήριο έκρινε ότι παραβιά-
στηκε το άρθρο 23 του Συντάγματος
που αφορά στο δικαίωμα της ιδιο-
κτησίας, αφού οι αιτητές υποστήριξαν
στο Δικαστήριο και δικαιώθηκαν,
ότι οι απολαβές αποτελούν περιου-
σιακό στοιχείο.Το Δικαστήριο απέρ-
ριψε το σκεπτικό των καθ’ ων η αί-
τηση, που κατ’ ουσία, όπως αναφέ-
ρεται, έγινε επίκληση λόγων δημό-
σιας ωφέλειας και δημοσίου συμφέ-
ροντος, ως λόγων περιορισμού του
δικαιώματος της ιδιοκτησίας των αι-
τητών, όπως είναι ο μισθός τους. Επί
του προκειμένου το Δικαστήριοστην
απόφασή του,  επικαλείται πρόσφατη

απόφαση της Ολομέλειας του Ανω-
τάτου στην οποία έχει διευκρινιστεί
ότι «το Άρθρο 23 του Συντάγματος
της Κυπριακής Δημοκρατίας δεν επι-
τρέπει τον περιορισμό περιουσιακού
ή ιδιοκτησιακού δικαιώματος για
λόγους δημόσιας ωφέλειας ή δημο-
σίου συμφέροντος και παρέχει, έτσι,
μεγαλύτερη προστασία από το Άρθρο
1 του Πρώτου Πρόσθετου Πρωτο-
κόλλου της  Σύμβασης για την Προ-
στασία των Δικαιωμάτων του Αν-
θρώπου (ΕΣΔΑ), το οποίο, αντίθετα,
επιτρέπει ένα τέτοιο περιορισμό».

Αποκοπές 1,24 δισ.
Το μέγεθος του οικονομικού ανοίγ-

ματος για τα δημοσιονομικά του
κράτους, σε περίπτωση που η έφεση
δεν πετύχει, αποκαλύπτεται από
τους αριθμούς. Με βάση εσωτερικό
σημείωμα του Υπουργείου Οικονο-
μικών εάν οι αιτητές δικαιωθούν και
τελεσίδικα, το κράτος θα αναγκαστεί

να επιστρέψει 1,24 δισ. ευρώ ποσό
που εξοικονομήθηκε την περίοδο
2012-2017 από τις μειώσεις στις απο-
λαβές των δημοσίων υπαλλήλων.
Στην περίπτωση δικαίωσης των αι-
τητών, η απόφαση θεωρείται βέβαιο
πως θα συμπαρασύρει το σύνολο
των δημοσίων υπαλλήλων που υπέ-
στησαν τις μειώσεις, με αποτέλεσμα
το επιστρεφόμενο ποσό να δημιουρ-
γήσει ένα δημοσιονομικό κενό το
οποίο ουσιαστικά είναι ίσο με ένα
μικρό «μνημόνιο». Στην κυβέρνηση
έχουν έναν επιπλέον λόγο να ανη-
συχούν. Η συγκεκριμένη περίπτωση
προσφυγών κατά των μειώσεων του
2012 δεν είναι η μοναδική. Στο στάδιο
της έφεσης βρίσκεται και η προσφυγή
208 συνταξιούχων δημοσίων υπαλ-
λήλων, οι οποίοι επίσης δικαιώθηκαν
πρωτόδικα. Τυχόν δικαίωση των 208
αιτητών υπολογίζεται δημοσιονομική
επιβάρυνση ύψους 3,4 εκατ. ευρώ
για επιστροφή αναδρομικών.

1- 1.000 0,0% 0,8% 3,8%

1.001- 1.500 6,5% 7,3% 10,3%

1.501- 2.000 8,5% 9,3% 12,3%

2.001- 3.000 9,5% 10,5% 13,5%

3.001- 4.000 11,5% 13,0% 16,0%

4.001+ 12,5% 14,5% 17,5%

ΠΟΣΑ ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΗΣΕ ΤΟ 
ΚΡΑΤΟΣ ΑΠΟ ΤΙΣ ΑΠΟΚΟΠΕΣ

εκατ. ευρώ

1/1/14–30/6/18 1/7/18–31/6/18 1/1/19–31/12/19 1/1/20–31/12/20 1/1/21–31/12/21 1/1/22–31/12/22 Από 1/1/23

1- 1.000 3,8% 1,8% 0,0% 0,0% 0,0% 0,0% 0,0%

1.001- 1.500 10,3% 8,3% 5,8% 3,3% 0,8% 0,0% 0,0%

1.501- 2.000 12,3% 10,3% 7,8% 5,3% 2,8% 0,0% 0,0%

2.001- 3.000 13,5% 13,5% 13,5% 11,0% 8,5% 5,0% 0,0%

3.001- 4.000 16,0% 16,0% 16% 13,5% 11,0% 7,5% 0,0%

4.001+ 17,5% 17,5% 17,5% 15,0% 12,5% 9,0% 0,0%

Πώς θα επιστρέψουν
οι μισθοί του Δημοσίου

στο επίπεδο του
Δεκεμβρίου του 2012

ΜΕΙΩΣΗ ΜΙΣΘΩΝ 
ΣΤΟ ΔΗΜΟΣΙΟ

ΣΤΗΝ ΠΕΡΙΟΔΟ 
ΤΗΣ ΚΡΙΣΗΣ

ΑΠΟΛΑΒEΣ
(ευρώ)

ΑΠΟΛΑΒEΣ
(ευρώ)

ΠΟΣΟΣΤΑ ΑΠΟΚΟΠΗΣ

ΠΟΣΟΣΤΑ ΜΕΙΩΣΗΣ ΜΙΣΘΩΝ

6/12/12–31/5/13 1/6/13-31/12/13 1/1/14-30/6/18

ΠΩΣ ΘΑ ΜΕΙΩΘΕΙ
ΤΟ ΠΟΣΟΣΤΟ 

ΤΩΝ ΑΠΟΚΟΠΩΝ 
ΜΕΧΡΙ ΤΟ 2023

2012 21 0,1

2013 175 1,0

2014 262 1,5

2015 259 1,5

2016 259 1,4

2017 265 1,4

2018 257 *

*Το ΑΕΠ για το 2018 δεν έχει ανακοινωθεί

% του ΑΕΠ
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Με βάση πληροφορίες
από τη Νομική Υπηρεσία
η απόφαση του Δικα-
στηρίου θα μελετηθεί το
επόμενο διάστημα προ-
κειμένου να καθορι-
στούν οι κινήσεις της
κυβερνητικής πλευράς.
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Οι πολιτογραφήσεις επενδυτών σημαντικό εργαλείο ανάπτυξης
Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΜΑΡΙΟΥ ΜΑΥΡΙΔΗ

Τα προγράμματα με τις χρυσές βίζες
είναι ένας εναλλακτικός τρόπος
άμεσων ξένων επενδύσεων σε μια
οικονομία. Είναι ένα σημαντικό
εργαλείο οικονομικής πολιτικής,
που αφήνει άμεσα και έμμεσα οι-
κονομικά οφέλη στις χώρες που το
χρησιμοποιούν, και οι οποίες δεν
είναι λίγες. Δεκάδες χώρες, μεταξύ
των οποίων και οι Ηνωμένες Πο-
λιτείες, η Αυστραλία, η Αγγλία και
η Ισπανία, παραχωρούν άδειες πα-
ραμονής μεγάλης διάρκειας ή «που-
λούν» διαβατήρια σε υπηκόους άλ-
λων χωρών. 

Στην Ευρωπαϊκή Ένωση, περί-
που 20 χώρες προσφέρουν άδειες
παραμονής και διαβατήρια, τα
οποία αγοράζουν πλούσιοι επιχει-
ρηματίες από τρίτες χώρες για ευ-
νόητους λόγους. Η Κύπρος έχει
υιοθετήσει το πρόγραμμα παρα-
χώρησης διαβατηρίων και αδειών
παραμονής από το 2013, ως ένα

από τα μέτρα αντιμετώπισης της
βαθιάς οικονομικής κρίσης που
έπληξε τη χώρα. Άλλες χώρες το
υιοθέτησαν εδώ και δεκαετίες. Στις
ΗΠΑ για παράδειγμα, 30 χρόνια
πριν, όταν ήμουν φοιτητής, θυμά-
μαι αυτό το πρόγραμμα. Το αμερι-
κάνικο διαβατήριο κόστιζε τότε $2
εκατομμύρια δολάρια σε επενδύσεις
στην πραγματική οικονομία, όχι
καταθέσεις και ακίνητα.

Με βάση ανεπίσημα στοιχεία
που δημοσιοποιούνται από οργα-
νισμούς που ασχολούνται με το
θέμα, οι επενδύσεις που προκύ-
πτουν από την έκδοση διαβατηρίων
και αδειών παραμονής, ανέρχονται
σε δισεκατομμύρια ευρώ. Το εν λό-
γω πρόγραμμα έχει αποφέρει γύρω
στα €6.8 δισεκατομμύρια για την
Κύπρο (2013 – 2018) και εκατον-
τάδες θέσεις εργασίας. Κάποιες
χώρες κερδίζουν περισσότερα και
κάποιες λιγότερα. Το πρόγραμμα

αυτό σε συνδυασμό με το κίνητρο
της αύξησης του συντελεστή δό-
μησης σε παραλιακές περιοχές και
κύριες αρτηρίες, έχει τονώσει τον
κατασκευαστικό τομέα στην Κύ-
προ, και έχει συγκρατήσει την πτώ-
ση των τιμών των ακινήτων. Ιδι-
αίτερα στη Λεμεσό, δεκάδες πο-
λυώροφα κτίρια αναγείρονται με
στόχο την πώληση διαμερισμάτων
σε ξένους επενδυτές που επιθυμούν
να αποκτήσουν κυπριακό διαβα-
τήριο.

Πέρα από τα άμεσα οφέλη που
προκύπτουν για την οικονομία, το
πρόγραμμα παραχώρησης διαβα-
τηρίων και αδειών παραμονής έχει

και έμμεσα οφέλη από τις συχνές
επισκέψεις των επενδυτών στην
Κύπρο και επιπρόσθετες επενδύσεις
που προγραμματίζουν, ιδιαίτερα
αυτοί που έχουν οικονομικές σχέ-
σεις με την Κύπρο. Κάποιοι από
τους επενδυτές είναι δισεκατομ-
μυριούχοι και ξοδεύουν μεγάλα
ποσά στην κυπριακή οικονομία.
Δεν είναι άλλωστε τυχαίο που οι
επενδυτές αγοράζουν εξοχικά και
διαμερίσματα αξίας μέχρι και €1
εκατομμύριο το καθένα.

Το κυπριακό διαβατήριο είναι
διαβατήριο στην Ευρώπη και αυτό
από μόνο του έχει κάποια αξία, και
είναι ένας πολύ σημαντικός λόγος
για κάποιον ξένο επενδυτή να ξο-
δέψει €2 και πλέον εκατομμύρια
σύνολο, όπως απαιτούν οι κανονι-
σμοί. Όμως και οι άδειες παραμονής
είναι επίσης διαβατήρια στην Ευ-
ρώπη για όσες χώρες ανήκουν στη
Ζώνη του Schengen, διότι στις χώ-

ρες που ανήκουν στη Ζώνη, δεν
απαιτείται η θεώρηση διαβατηρίων.
Η Κύπρος και το Ηνωμένο Βασίλειο
δεν ανήκουν στη Ζώνη του Sch-
engen. 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ανα-
γνωρίζει ότι η έκδοση αδειών πα-
ραμονής και διαβατηρίων είναι αρ-
μοδιότητα του κάθε κράτους μέ-
λους, όμως θεωρεί ότι η πρακτική
αυτή θα πρέπει να συνάδει με το
διεθνές δίκαιο. Σύμφωνα με την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, απαραίτητη
προϋπόθεση για τη έκδοση διαβα-
τηρίου είναι η ύπαρξη ενός γνήσιου
δεσμού μεταξύ του προσώπου που
αιτείται για υπηκοότητα και του
κράτους που την εκδίδει. Γνήσια
σχέση σημαίνει ότι το πρόσωπο
που αιτείται υπηκοότητας έχει κά-
ποια κοινωνική ή οικονομική σχέση
με τη χώρα, π.χ. έχει οικογένεια ή
επιχείρηση στη χώρα, όχι απλά κα-
ταθέσεις ή μετοχές ή ακίνητη πε-

ριουσία. Με βάση τον πιο πάνω
ορισμό, οι περισσότερες θεωρήσεις
διαβατηρίων από τις χώρες που
προσφέρουν υπηκοότητες, παρα-
βιάζουν το διεθνές δίκαιο.

Σε γενικές γραμμές όμως, το
πρόγραμμα έκδοσης διαβατηρίων
και αδειών παραμονής είναι ωφέ-
λιμο για όλους τους εμπλεκόμενους,
ακόμα και για την ίδια την Ευρω-
παϊκή Ένωση στο σύνολό της, διότι
είναι επενδύσεις από πλούσιους
επιχειρηματίες, οι οποίοι επενδύουν
και θα συνεχίσουν να επενδύουν
στην Ευρώπη. Η παραχώρηση δια-
βατηρίων είναι σίγουρα «ξεπούλη-
μα» της ευρωπαϊκή υπηκοότητας,
αλλά ωφελεί την οικονομίας, χωρίς
να βλάπτει την κοινωνία.

Ο κ. Μάριος Μαυρίδης είναι
καθηγητής Οικονομικών Ευρωπαϊκό
Πανεπιστήμιο, βουλευτής Κερύνειας
ΔΗΣΥ.
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Εναλλακτικός τρόπος
προσέλκυσης άμεσων
ξένων επενδύσεων.

Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Ιδιαίτερο χειρισμό στη διαχείριση
και την προβολή του Σχεδίου των
Πολιτογραφήσεων συστήνει ο πρό-
εδρος του Παγκύπριου Συνδέσμου
Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης &
Οικοδομών, Παντελής Λεπτός.
Όπως τονίζει, ενδεχόμενος τραυ-
ματισμός του θα έχει σημαντικές
επιπτώσεις όχι μόνο για τον κα-
τασκευαστικό τομέα, αλλά και για
την οικονομία γενικότερα. Όσον
αφορά στις αυξήσεις των τιμών
των κατοικιών και των διαμερι-
σμάτων, απαντά πως στα διαμε-
ρίσματα της Λεμεσού δεν έχουν
επηρεαστεί από τις πολιτογραφή-
σεις, αφού σε πολύ μεγάλο βαθμό
το επενδυτικό πρόγραμμα δεν αφο-
ρά ακίνητα που απευθύνονται
στους Κύπριους αγοραστές.

Τέλος, επισημαίνει ότι μέσω
του προγράμματος μπορούν να
έρθουν στην Κύπρο αρκετοί επι-
χειρηματίες, γεγονός που συμβάλ-
λει στην καθιέρωση της Κύπρου
ως ένα ανταγωνιστικό κέντρο υπη-
ρεσιών υψηλού κύρους.
–Τα στοιχεία δείχνουν πως το
επενδυτικό πρόγραμμα έχει
συμβάλει τα μέγιστα στον τομέα

των κατασκευών. Εάν παύσει
ή δεν θα έχει πλέον πρόνοιες
θετικές για τον κατασκευαστικό
τομέα, θα υπάρξουν επιπτώ-
σεις;

–Αρχικά πρέπει να ξεκαθαρί-
σουμε πως το Πρόγραμμα δεν αφο-
ρά αποκλειστικά την αγορά ακι-
νήτων. Αντιθέτωςδιευκολύνει επεν-
δύσεις σε όλους τους τομείς της
οικονομίας, πλην της αγοράς γης
που δεν είναι δυνατό να αναπτυχ-
θεί. Επομένως, το Πρόγραμμα όχι
μόνο δεν αποκλείει κλάδους της
οικονομίας, αλλά αντίθετα ευνοεί
την προσέλκυση επενδύσεων με
σημαντικά οφέλη για τον τόπο.
Αναμφίβολα το πρόγραμμα έχει
σημαντική συνεισφορά και στη
δυναμική επαναδραστηριοποίηση
του κατασκευαστικού τομέα, συμ-
βάλλοντας στην αύξηση των εσό-
δων του κράτους, αλλά πρωτίστως
στη δραστική μείωση της ανεργίας
και στη συρρίκνωση των μη εξυ-
πηρετούμενων χορηγήσεων. Είναι
επίσης σημαντικό να τονιστεί ότι
τα οφέλη από τη δυναμική επανα-
δραστηριοποίηση του τομέα των
ακινήτων, με τη συμβολή και του

σχεδίου πολιτογράφησης μέσω
επένδυσης, δεν περιορίζονται στον
κλάδο, αλλά αγγίζουν το σύνολο
της οικονομικής δραστηριότητας
του τόπου. 

Ως εκ τούτου χρειάζεται να εί-
μαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί στη
διαχείριση και προβολή του σχε-
δίου αφού ενδεχόμενος τραυμα-
τισμός του θα έχει σημαντικές επι-
πτώσεις όχι μόνο για τον κατα-
σκευαστικό τομέα, αλλά και για
την οικονομία γενικότερα. 
–Η έκθεση οικονομικού αντί-
κτυπου του Υπουργείου Οικο-
νομικών δείχνει πως οι τιμές
στα διαμερίσματα της Λεμεσού
έχουν επηρεαστεί από τις πο-
λιτογραφήσεις. Πώς μπορεί να
διορθωθεί αυτή η στρέβλωση
κατά τη γνώμη σας;

–Είναι γεγονός πως μετά τη ση-
μαντική υποχώρηση των τιμών
κατά την κορύφωση της οικονο-
μικής κρίσης, ακολούθησε σταθε-
ροποίηση και στη συνέχεια οι τιμές,
όχι μόνο στη Λεμεσό αλλά σε όλες
σχεδόν τις περιοχές και όλες τις
κατηγορίες ακινήτων, άρχισαν να
καταγράφουν σταδιακή άνοδο.

Δεν συμφωνώ όμως με την άποψη
πως οι τιμές στα διαμερίσματα της
Λεμεσού έχουν επηρεαστεί από
τις πολιτογραφήσεις, αφού σε πολύ
μεγάλο βαθμό το επενδυτικό πρό-
γραμμα δεν αφορά ακίνητα που
απευθύνονται στους Κύπριους αγο-
ραστές. Αντίθετα, η άνοδος που
καταγράφεται οφείλεται σε μεγάλο
βαθμό στην αυξημένη ζήτηση από
το ευρύ κοινό και τη μειωμένη
προσφορά, διότι οι εταιρείες ανά-
πτυξης γης δεν κατασκεύαζαν νέα
έργα κατά την περίοδο της κρίσης.
Θα πρέπει επίσης να σημειωθεί,
πως σύμφωνα και με τη μελέτη
του Υπουργείου Οικονομικών, παρά
τη σταδιακή άνοδο που καταγρά-
φουν οι τιμές των ακινήτων, εξα-
κολουθούν να βρίσκονται σε αι-
σθητά πιο χαμηλά επίπεδα από τα
αντίστοιχα της προ κρίσης περιό-
δου.
–Εάν προχωρήσουμε ένα βήμα
πιο πέρα, έχουν εκφραστεί ανη-
συχίες για μία γενικότερη φού-
σκα στον τομέα των ακινήτων
λόγω του επενδυτικού προγράμ-
ματος. Συμφωνείτε;

–Έχω διαφορετική άποψη και
δεν εκτιμώ ως ρεαλιστικές αυτές
τις ανησυχίες. Το Πρόγραμμα απευ-
θύνεται σε ένα πολύ συγκεκριμένο
κοινό το οποίο διαθέτει ρευστότητα
και αγοράζει χωρίς δανεισμό, κα-
τηγορίες ακινήτων που αποτελούν
ένα πολύ ιδιαίτερο κομμάτι της
αγοράς. 

Όπως αναφέρει άλλωστε και η
μελέτη του Υπουργείου Οικονομι-
κών, η έκθεση και οι κίνδυνοι για
το εγχώριο τραπεζικό τομέα στη
χρηματοδότηση των επενδύσεων
είναι αισθητά περιορισμένη, εφό-
σον αυτή προέρχεται από το εξω-
τερικό και από ιδίους πόρους των
ξένων επενδυτών.

Πολλά επαγγέλματα
–Ποια πιστεύετε πως είναι τα
υπέρ και ποια τα κατά του Σχε-
δίου των Πολιτογραφήσεων;

–Θα πρέπει να γνωρίζουμε ότι
παρόμοια προγράμματα επενδυτών
αποτελούν σημαντικό εργαλείο
ανάπτυξης σε αρκετές χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τα προγράμ-
ματα αυτά συμβάλλουν, μεταξύ
άλλων, στη δραστηριοποίηση και
ανάπτυξη συγκεκριμένων τομέων
οικονομικής δραστηριότητας, στη
δημιουργία θέσεων εργασίας και
στην προσέλκυση κεφαλαίων και
ταλέντου. Όσον αφορά στη χώρα
μας, από το Πρόγραμμα και από
την επακόλουθη παρουσία επιχει-
ρηματιών μεγάλου μεγέθους και
διεθνούς εμβέλειας, επωφελείται
έμμεσα μια σειρά άλλων τομέων
και επαγγελμάτων, όπως ελεγκτικοί
και νομικοί οίκοι, τράπεζες, ιδιω-
τικά σχολεία, τουριστικές επιχει-
ρήσεις, εστιατόρια κ.ά. Επιπρό-
σθετα, αρκετοί από τους επιχει-
ρηματίες αυτούς προχωρούν και
σε άλλες επενδύσεις στην Κύπρο.
Μέσω του προγράμματος μπορού-
με να φέρουμε στην Κύπρο τον
κρίσιμο αριθμό των επιχειρηματιών
που συμβάλλει στην καθιέρωση

της Κύπρου ως ενός ανταγωνιστι-
κού κέντρου υπηρεσιών υψηλού
κύρους. 
–Εκτός του Προγράμματος των
Πολιτογραφήσεων που αποδε-
δειγμένα φέρνει χρήματα εντός
της οικονομίας, τι άλλο εκτιμάτε
πως θα πρέπει να γίνει για έρ-
θουν και νέες επενδύσεις;

–Προϋπόθεση για να συνεχί-
σουν οι ξένοι επενδυτές να εμπι-
στεύονται τη χώρα μας, αποτελεί
η ενδυνάμωση της προσπάθειας
για διαμόρφωση ενός ελκυστικού
και σταθερού φορολογικού περι-
βάλλοντος, ενός σταθερού και υγι-
ούς τραπεζικού συστήματος και
ενός σύγχρονου λειτουργικού κρα-
τικού μοντέλου. 

Η Κύπρος έχει να αντιμετωπίσει
έντονο διεθνή ανταγωνισμό. Ως
εκ τούτου, η μεταρρυθμιστική
προσπάθεια που ξεκίνησε για να
γίνει το κράτος μας λιγότερο γρα-
φειοκρατικό και περισσότερο ευέ-
λικτο και αποτελεσματικό και η
οικονομία μας πιο ανταγωνιστική
και ελκυστική για επενδύσεις, πρέ-
πει να συνεχιστεί. Μόνο έτσι θα
μπορέσει ή Κύπρος να καθιερωθεί
ως ένα δυναμικό περιφερειακό
επιχειρηματικό κέντρο ανάπτυ-
ξης.
–Ακούγεται πως μέχρι το κα-
λοκαίρι θα υπάρξουν και άλλες
αλλαγές στο Πρόγραμμα. Ποια
είναι η θέση σας, χρειάζονται
αλλαγές;

–Η συχνή αλλαγή παραμέτρων
του Προγράμματος είναι κάτι που
γενικά πρέπει να αποφεύγουμε,
διότι προκαλεί σύγχυση ή οποία
αποθαρρύνει τους επενδυτές. Από
το 2013 όταν η Κύπρος υιοθέτησε
το δικό της Πρόγραμμα, το έχει
διαφοροποιήσει τρεις φορές, προ-
σαρμόζοντας συγκεκριμένες πρό-
νοιές του στις μεταβαλλόμενες
ανάγκες και προτεραιότητες της
κυπριακής οικονομίας. Όπως αν-
τιλαμβάνεστε χρειάζεται να είμα-
στε ιδιαίτερα προσεκτικοί στη δια-
χείριση του Προγράμματος, μακριά
από υπερβολές και ενέργειες οι
οποίες ενδεχομένως αποδειχθούν
ζημιογόνες.
–Εκτιμάτε πως θα πρέπει να γί-
νει η διαδικασία του due dili-
gence και για τους ήδη πολιτο-
γραφηθέντες για να σταματή-
σουν οι όποιες ανησυχίες της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το
Πρόγραμμα;

–Ως θέση αρχής, θεωρώ άδικη
τη στοχοποίηση του Κυπριακού
Προγράμματος. Οι πρόνοιές του
δεν διαφέρουν ουσιαστικά από αυ-
τές ανταγωνιστικών προγραμμά-
των άλλων ευρωπαϊκών κρατών.
Όσον αφορά στη διαδικασία του
due diligence, ο Σύνδεσμός μας
υποστηρίζει ανεπιφύλακτα όλες
τις προσπάθειες που καταβάλλει
η πολιτεία, προκειμένου να προ-
στατεύσει και θωρακίσει το Κυ-
πριακό Πρόγραμμα. Η συμβολή
του στην προσπάθεια για περαι-
τέρω ανάπτυξη της κυπριακής οι-
κονομίας ήταν και παραμένει κα-
ταλυτική.

Σημαντικά οφέλη από τις πολιτογραφήσεις
Παρόμοια προγράμματα προσφέρουν αρκετές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τονίζει ο Παντελής Λεπτός

Η συχνή αλλαγή παραμέτρων του Προγράμματος είναι κάτι που γενικά πρέπει να αποφεύγουμε, δηλώνει ο
πρόεδρος του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης & Οικοδομών.
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Το Πρόγραμμα απευθύ-
νεται σε ένα πολύ συγ-
κεκριμένο κοινό το
οποίο διαθέτει ρευστό-
τητα και αγοράζει χωρίς
δανεισμό, κατηγορίες
ακινήτων που αποτε-
λούν ένα πολύ ιδιαίτερο
κομμάτι της αγοράς.

–Πώς αξιολογείτε τον τομέα των ακι-

νήτων στην Κύπρο στα επόμενα πέντε

χρόνια;

–Οι προοπτικές για περαιτέρω ανά-
πτυξη του κλάδου είναι θετικές. Εν-
δεικτικά, κατά το 2018 οι πωλήσεις
ακινήτων κατέγραψαν άνοδο 6%,
σε συνέχεια των αυξήσεων των
προηγούμενων χρόνων, ενώ τους
πρώτους δύο μήνες του 2019, κατα-
γράφεται άνοδος 18%.Την ίδια
ώρα, οι τιμές των ακινήτων, ως επα-
κόλουθο της αύξησης της ζήτησης,
συνεχίζουν να καταγράφουν άνοδο
σε όλες σχεδόν τις περιοχές της
ελεύθερης Κύπρου και σε όλες τις
κατηγορίες ακινήτων, ενώ η ανερ-
γία στον κλάδο καταγράφει μει-
ώσεις αισθητά μεγαλύτερες από
τον γενικό δείκτη ανεργίας. Παράλ-
ληλα, την ίδια θετική τάση καταγρά-
φουν κι άλλοι σημαντικοί δείκτες
που παρακολουθούν την πορεία
του κλάδου, όπως οι άδειες οικοδο-

μής, οι οποίες αφορούν τη μελλον-
τική του δραστηριότητα και κατά
συνέπεια προδιαγράφουν τα περι-
θώρια περαιτέρω ανάπτυξής του. Η
Κύπρος παραμένει ελκυστικός προ-
ορισμός για αγορά ακίνητης περι-
ουσίας από ξένους, συνδυάζοντας
τα πλεονεκτήματα που προσφέρει
η ιδιότητα του κράτους μέλους της
Ε.Ε. και της Ευρωζώνης, με αυτά
της ασφάλειας και της χαμηλής εγ-
κληματικότητας, της ποιότητας
ζωής και του καλού κλίματος. Τα πιο
πάνω δεδομένα, μαζί με τα προσ-
δοκώμενα οφέλη από την εκμετάλ-
λευση του φυσικού αερίου, συνθέ-
τουν ένα θετικό περιβάλλον για τα
επόμενα χρόνια. Ταυτόχρονα, επι-
βεβαιώνουν ότι ο τομέας ακινήτων,
παρά τις δυσκολίες που αντιμετώπι-
σε τα προηγούμενα χρόνια, παρα-
μένει κεντρικός πυλώνας ανάπτυ-
ξης της κυπριακής οικονομίας και
ενίσχυσης της κοινωνικής συνοχής.

Κεντρικός πυλώνας οικονομικής
ανάπτυξης ο τομέας των ακινήτων
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Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

«Κανείς δεν μας έχει διασφαλίσει
πως δεν θα πέσουμε από 30 εκατ.
ταξιδιώτες στα 20 εκατ.», προει-
δοποιεί ο πρόεδρος του Συνδέσμου
Ελληνικών Τουριστικών Επιχει-
ρήσεων (ΣΕΤΕ) Γιάννης Ρέτσος,
τονίζοντας πως στρατηγική προ-
τεραιότητα της Ελλάδας πρέπει
να γίνει η χρηστή διαχείριση των
προορισμών.

«Ανταγωνιστές μας πια δεν είναι
η Τουρκία ή άλλες περιφερειακές
χώρες, αλλά μεγάλες δυτικές και
όχι μόνον ώριμες τουριστικά χώ-
ρες», εξήγησε προτρέποντας τόσο
την κεντρική κυβέρνηση και την
Τοπική Αυτοδιοίκηση όσο και τις
επιχειρήσεις του ιδιωτικού τομέα
και τους εργαζομένους να κάνουν
ο καθένας αυτό που πρέπει, για
να μπορέσει να ωριμάσει η ελλη-
νική τουριστική βιομηχανία και
να αυξήσει την προστιθέμενη αξία
της στην οικονομία χωρίς να απο-
ξενώνει τις τοπικές κοινωνίες.

«Η ταξιδιωτική εμπειρία δεν
αφορά μόνο τη διαμονή, αλλά συ-
νολικά τον προορισμό», ανέφερε
μιλώντας σε κλειστή παρουσίαση
των προτεραιοτήτων για τη σεζόν
που ξεκινάει. Εμφανίστηκε μάλι-
στα ανήσυχος για το ενδεχόμενο
οι επικείμενες αυτοδιοικητικές
εκλογές «να αποτελέσουν αιτία
για καθυστερήσεις προκειμένου
να δρομολογηθούν οι απαραίτητες
ενέργειες». «Ο προγραμματισμός
θα πρέπει να γίνει άμεσα, προκει-
μένου στις περιπτώσεις που είναι
εφικτό, να έχουν ολοκληρωθεί οι
απαραίτητες δράσεις πριν από
την έναρξη της περιόδου». Θύμισε
δε πως μετά το ρεκόρ εισπράξεων

από τον τουρισμό το 2018, που
ξεπέρασαν τα 16 δισ., μαζί με τις
έμμεσες θετικές επιδράσεις του
στην ευρύτερη δραστηριότητα,
καλύπτει ένα πολύ μεγάλο μέρος
του ΑΕΠ και ως εκ τούτου κάθε
μεταβολή του είναι καθοριστική
για την ανάπτυξη όλης της οικο-
νομίας. 

Ομως για να διατηρηθούν αυτά
τα μεγέθη οι επισκέπτες πρέπει
και να διαφημίσουν την Ελλάδα
σε άλλους και να έρθουν ξανά οι
ίδιοι. Και για να διασφαλιστεί αυτό
πρέπει να βελτιωθούν πολλά και
να αντιμετωπιστούν χρόνιες πα-
θογένειες και ελλείψεις. «Πριν από
λίγα χρόνια θέταμε για στόχο τα
25 εκατ. επισκέπτες το 2021 και

υπολογίζαμε ελάχιστες απαραίτητες
επενδύσεις για την εξυπηρέτησή
τους σε υποδομές της τάξης των 3
δισ. Φτάσαμε στα 30 εκατ. αλλά οι
επενδύσεις σε υποδομές όπως δί-
κτυα και υπηρεσίες κοινής ωφελείας
δεν έχουν γίνει», υπογράμμισε. Ο
πρόεδρος του ΣΕΤΕ απαρίθμησε
οκτώ κρίσιμα σημεία που χρήζουν
άμεσης αντιμετώπισης:
1. Την αυτονόητη ανάγκη για ρεύμα
και νερό χωρίς διακοπές για κα-
τοίκους και τουρίστες.
2. Την αυτονόητη ανάγκη για δια-
χείριση απορριμμάτων σύμφωνα
με τις ευρωπαϊκές οδηγίες και με
σεβασμό στο περιβάλλον και τους
κατοίκους.
3.Τη βελτίωση των τοπικών οδικών

δικτύων και των συνοριακών σταθ-
μών απ’ όπου εισέρχεται πλέον
περί το ένα τρίτο του συνόλου των
ταξιδιωτών.
4. Τον εκσυγχρονισμό των λιμε-
νικών υποδομών που αφορούν τό-
σο την ασφάλεια όσο και τη λει-
τουργικότητα.
5. Την επαρκή αστυνόμευση ώστε
η Ελλάδα «να παραμείνει ένας
ασφαλής προορισμός των ξένων
επισκεπτών».
6. Την ενίσχυση των υπηρεσιών
υγείας που είναι «αυτονόητη υπο-
χρέωση του κράτους προς τους
πολίτες και τους επισκέπτες, για
όλο τον χρόνο», τόνισε.
7. Το ξεκάθαρο πλαίσιο σε θέματα
ωραρίου, λειτουργίας, στελέχωσης,
και καθαριότητας των μουσείων
και των αρχαιολογικών χώρων που
αν και «έχουν εξαντληθεί σε επί-
πεδο δημόσιου διαλόγου, απαιτούν
πλέον υλοποίηση».
8.Την επίλυση του κυκλοφοριακού
προβλήματος σε προορισμούς που
έχουν μεγάλη επισκεψιμότητα.

«Τα παραπάνω θα έπρεπε να γί-
νουν είτε έχουμε τουρισμό ως χώ-
ρα, είτε όχι και άλλωστε είναι πλέον
κοινός τόπος πως για να έχουμε
ευχαριστημένους τουρίστες πρέπει
να έχουμε και ευχαριστημένους
κατοίκους», υπενθύμισε ο πρό-
εδρος του ΣΕΤΕ. Προέτρεψε μά-
λιστα, ενόψει εκλογών, τους πο-
λίτες να θέσουν αυτά τα ζητήματα
στον δημόσιο διάλογο και να κα-
λέσουν τους υποψηφίους να το-
ποθετηθούν. «Η καλή λειτουργία
των προορισμών επιβάλλεται με-
ταξύ άλλων και για την προστασία
του brand-name της χώρας, ενόψει
διαχείρισης μεγάλου αριθμού επι-
σκεπτών», υπογράμμισε.

Αύξηση των εγγεγραμμένων ανέρ-
γων στον ΟΑΕΔ παρά την παράλ-
ληλη αύξηση των νέων θέσεων
εργασίας που δημιουργούνται στον
ιδιωτικό τομέα, δείχνουν για έναν
ακόμη μήνα, τον Φεβρουάριο, τα
στατιστικά στοιχεία του οργανι-
σμού. Αν και η εγγεγραμμένη ανερ-
γία καθορίζεται και από παράγον-
τες όπως το περιεχόμενο και τα
οφέλη των προγραμμάτων απα-
σχόλησης που «τρέχει» ο οργανι-
σμός κατά περίοδο, εσχάτως δε,
και από τη συμμετοχή ή όχι στο
πρόγραμμα του ελάχιστου εγγυη-
μένου εισοδήματος, το γεγονός
ότι κατά τον περασμένο μήνα οι
εγγεγραμμένοι στο μητρώο του
ΟΑΕΔ άνεργοι ανήλθαν σε
1.109.385 άτομα, κάθε άλλο παρά
εφησυχασμό μπορεί να προκαλεί
στην ηγεσία του υπουργείου Ερ-
γασίας. 
Μάλιστα, οι άνεργοι είναι αυξη-
μένοι κατά 29.325 άτομα, σε σχέση
με τους 1.080.060 που είχαν κα-
ταγραφεί ένα χρόνο νωρίτερα, τον
Φεβρουάριο του 2018. Αν η σύγ-
κριση γίνει με τον αμέσως προ-
ηγούμενο μήνα, Ιανουάριο
(1.127.089 άτομα) τότε προκύπτει
μείωση κατά 17.704 ανέργους.

Σε κάθε περίπτωση, τα στοιχεία
του οργανισμού δείχνουν ότι ισχυ-
ρότατο παραμένει το πρόβλημα
της μακροχρόνιας ανεργίας. Συ-
νολικά, τον Φεβρουάριο καταγρά-
φηκαν 537.465 άνεργοι (48,44%),
οι οποίοι αδυνατούν να βρουν ερ-
γασία για χρονικό διάστημα άνω
των 12 μηνών. 

Οι επιδοτούμενοι άνεργοι ανήλ-
θαν τον Φεβρουάριο στους
203.342, αριθμός που δείχνει αύ-
ξηση κατά 11.566 μέσα σε ένα
χρόνο και κατά 4.630 μέσα σε ένα
μήνα. Σε σχέση με το σύνολο των
ανέργων, διαπιστώνεται ότι το
18,32% λαμβάνει κάποιας μορφής
επιδότηση από τον ΟΑΕΔ.

Από τα υπόλοιπα στατιστικά

στοιχεία που επεξεργάζεται ο ορ-
γανισμός, προκύπτει ότι οι γυναί-
κες εξακολουθούν να κατέχουν
τα «θλιβερά» πρωτεία στην ανερ-
γία, καθώς είναι εγγεγραμμένες
στον ΟΑΕΔ 691.753 άνεργες, ήτοι
62,35% του συνόλου. 

Επίσης, περισσότεροι από ένας
στους τρεις ανέργους (408.587, ή
36,83%) προέρχονται από τις πλέον
παραγωγικές ηλικίες (30-44 ετών).
Η συντριπτική πλειονότητα όσων
αναζητούν εργασία (507.036, ή
45,7%) είναι απόφοιτοι δευτερο-
βάθμιας εκπαίδευσης.

Να σημειωθεί ότι εντός Φε-
βρουαρίου ξεκίνησε, και συνεχί-
ζεται μέχρι τώρα, η υποβολή αι-
τήσεων στο πρόγραμμα του ΟΑΕΔ
που επιχορηγεί το 50% του μηνι-
αίου μισθολογικού και μη μισθο-
λογικού κόστους για 6.000 πτυχι-
ούχους ηλικίας έως 39 ετών, απο-
φοίτους ανωτάτων εκπαιδευτικών
ιδρυμάτων. 

Μέσω του προγράμματος οι ερ-
γοδότες - επιχειρηματίες μπορούν
να επιδοτηθούν με ποσά που ξε-
κινούν από 600 ευρώ και φθάνουν
έως και τα 800 ευρώ τον μήνα για
να προσλάβουν ανέργους που δια-
θέτουν απλό πτυχίο τριτοβάθμιας
εκπαίδευσης ή/και μεταπτυχιακό,
όπως και διδακτορικό τίτλο σπου-
δών. 

Με την επιχορήγηση αυτή πρέ-
πει να καλύψουν το 50% του μι-
σθού των νεοπροσλαμβανόμενων
πτυχιούχων εργαζομένων τους. 

Επομένως, οι μεικτοί μισθοί που
προβλέπονται στο πρόγραμμα ξε-
κινούν από 1.200 και φθάνουν έως
και 1.600 ευρώ. 

Στο μισθολογικό και μη μισθο-
λογικό κόστος συμπεριλαμβάνον-
ται οι συνολικές ακαθάριστες πραγ-
ματικές μηνιαίες αποδοχές και οι
ασφαλιστικές εισφορές που βα-
ρύνουν τον εργοδότη, τα δώρα
Χριστουγέννων και Πάσχα και το
επίδομα αδείας.

Αυξήθηκαν κατά 29.325 
οι άνεργοι τον Φεβρουάριο

«Ανταγωνιστές μας πια δεν είναι η Τουρκία ή άλλες περιφερειακές χώ-
ρες, αλλά μεγάλες δυτικές και όχι μόνον ώριμες τουριστικά χώρες», εξή-
γησε ο πρόεδρος του ΣΕΤΕ Γ. Ρέτσος.

ΑΠ
Ε

«Τα 30 εκατ. τουρίστες μπορεί
εύκολα να γίνουν 20 εκατ.»
Προειδοποίηση από τον πρόεδρο του ΣΕΤΕ Γ. Ρέτσο ενόψει νέας τουριστικής σεζόν
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Φορολογητέα κέρδη ύψους 13,36
δισ. ευρώ δήλωσαν το 2018 (κέρδη
2017) στην εφορία 255.018 επιχει-
ρήσεις και πλήρωσαν φόρους
ύψους 3,89 δισ. ευρώ. Ωστόσο,
από το σύνολο των επιχειρήσεων
100.018 ήταν ζημιογόνες, ενώ
62.255 δήλωσαν μηδενικά κέρδη.
Επί της ουσίας, οι υπόλοιπες 91.745
επωμίστηκαν τους φόρους ύψους
3,89 δισ. ευρώ ή, διαφορετικά, κάθε
μία επιχείρηση πλήρωσε 42.500
ευρώ στην εφορία. Από την ανά-
λυση των στοιχείων που δημο-
σιοποίησε η Ανεξάρτητη Αρχή

Δημοσίων Εσόδων (ΑΑΔΕ) προ-
κύπτει ότι τα ακαθάριστα έσοδα
των επιχειρήσεων έφθασαν τα
254,5 δισ. ευρώ. Ειδικότερα:

1. Φορολογητέα κέρδη έως
150.000 ευρώ δήλωσαν στην εφο-
ρία 82.831 επιχειρήσεις, οι οποίες
πλήρωσαν φόρο ύψους 603 εκατ.
ευρώ.

2. Από 150.000 έως 300.000 ευρώ
δήλωσαν στην εφορία 4.173 επι-
χειρήσεις με τον φόρο να φθάνει
τα 253,8 εκατ. ευρώ.

3. Από 300.000 έως 90.000 ευρώ
δήλωσαν στην εφορία 3.182 επι-

χειρήσεις και ο φόρος που κατέ-
βαλαν ανήλθε στα 458 εκατ. ευ-
ρώ.

4. Φορολογητέα κέρδη από
900.000 και πάνω δήλωσαν στην
εφορία 1.559 επιχειρήσεις πληρώ-
νοντας 2,55 δισ. ευρώ. Ουσιαστικά,
το 0,6% του συνόλου των επιχει-
ρήσεων πλήρωσε το 65,5% του συ-
νολικού φόρου.

Οι 17.306 ανώνυμες εταιρείες
δήλωσαν φορολογητέα κέρδη
ύψους 6,16 δισ. ευρώ και πλήρωσαν
φόρο ύψους 1,80 δισ. ευρώ.

Σημειώνεται ότι οι 106 επιχει-

ρήσεις με φορολογητέα κέρδη άνω
των 7,5 εκατ. ευρώ δήλωσαν συ-
νολικά φορολογητέα κέρδη 3,89
δισ. ευρώ και πλήρωσαν φόρο
ύψους 1,12 δισ. ευρώ. Δηλαδή οι
106 επιχειρήσεις δήλωσαν το
63,14% των συνολικών φορολο-
γητέων κερδών και πλήρωσαν
62,2% του συνολικού φόρου.

Οι κεφαλαιουχικές εταιρείες
ανήλθαν το 2017 στις 84.452, εκ
των οποίων οι 44.200 ήταν ζημιο-
γόνες και δήλωσαν φορολογητέα
κέρδη ύψους 10,85 δισ. ευρώ.

ΠΡ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Του ΠΡΟΚΟΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Για κάθε 10 ευρώ φόρο εισοδή-
ματος που εισπράττει η εφορία,
τα 5 ευρώ προέρχονται από το
5% των φορολογουμένων και τα
υπόλοιπα 5 από το... 95% του συ-
νόλου των φορολογουμένων. 

Από τα 8,9 εκατομμύρια των
φορολογουμένων, τα 6 εκατομ-
μύρια πληρώνουν κατά μέσον
όρο 92 ευρώ φόρο, ενώ αυτοί
που δηλώνουν εισοδήματα άνω
των 100.000 ευρώ πληρώνουν
κατά μέσον όρο 65.808 ευρώ
στην εφορία.

Από την επεξεργασία των στοι-
χείων των φορολογικών δηλώ-
σεων του περυσινού έτους προ-
κύπτει ότι το προηγούμενο έτος
437.158 φορολογούμενοι, οι
οποίοι αποτελούν το 4,9% του
συνόλου, δήλωσαν εισοδήματα
ύψους 18,31 δισ. ευρώ, ή το
22,77% του συνόλου, και πλή-
ρωσαν 4,1 δισ. ευρώ ή, διαφο-
ρετικά, το 49,39% του συνολικού
φόρου. Ουσιαστικά πρόκειται
για τους φορολογουμένους οι
οποίοι δηλώνουν εισοδήματα
άνω των 24.000 ευρώ.

Η κατηγορία αυτή των φορο-
λογουμένων κάθε χρόνο μειώνε-
ται, κάτι που οφείλεται στις υψη-
λές ασφαλιστικές εισφορές αλλά
και στην απόκρυψη εισοδημάτων
από συγκεκριμένες κατηγορίες
επαγγελμάτων.

Είναι ενδεικτικό ότι το 2017
οι φορολογούμενοι με εισοδή-
ματα άνω των 24.000 ευρώ ανέρ-
χονταν στις 491.009. Δηλαδή
περιορίστηκαν μέσα σε διάστη-
μα 12 μηνών κατά 53.851, ή κα-
τά 11%.

Αυτό που εξάγεται ως συμπέ-
ρασμα από την ανάλυση των
στοιχείων είναι ότι, παρά τη δι-
εύρυνση της φορολογικής βάσης
την τελευταία δεκαετία, τους φό-
ρους συνεχίζουν να πληρώνουν
τα μεσαία και υψηλά εισοδήματα
μέσω του φόρου εισοδήματος
αλλά και των υψηλών συντελε-
στών της «έκτακτης» εισφοράς
αλληλεγγύης.

Γι’ αυτόν τον λόγο άλλωστε τό-

σο το Διεθνές Νομισματικό Τα-
μείο όσο και η Κομισιόν ζητούν
τη μείωση του αφορολόγητου
ορίου από τις 8.650 ευρώ που εί-
ναι σήμερα στις 5.680 ευρώ από
το επόμενο έτος. Βέβαια στα ψη-
φισμένα μέτρα, εκτός από τη μεί-
ωση του αφορολόγητου ορίου,
περιλαμβάνονται αλλαγές στους
φορολογικούς συντελεστές που
στηρίζουν αυτούς που σήκωσαν
τα βάρη καθ’ όλη την περίοδο
της δημοσιονομικής προσαρμο-
γής. Αφενός περιορίζεται ο πρώ-
τος φορολογικός συντελεστής,

αφετέρου καταργείται η εισφορά
αλληλεγγύης για εισοδήματα έως
30.000 ευρώ. Από την επεξεργα-
σία των στοιχείων προκύπτει ότι:

1. Εισοδήματα έως 10.000 ευρώ
δήλωσαν στην εφορία 6.085.204
φορολογούμενοι. Συνολικά πλή-
ρωσαν στην εφορία 561,5 εκατ.
ευρώ, ή 92 ευρώ ο καθένας κατά
μέσον όρο. Δηλαδή το 68,3%
των φορολογουμένων έχει ιδι-
αίτερα μικρή συμβολή στα φο-
ρολογικά βάρη.

2. Εισοδήματα από 10.000 έως
20.000 ευρώ δήλωσαν 2.078.750
φορολογούμενοι. Το ποσό που
πλήρωσαν ανέρχεται στα 2,75
δισ. ευρώ και αποτελεί το 33%
του συνολικού φόρου.

3. Από 20.000 έως 30.000 ευρώ
εισόδημα δήλωσαν στην εφορία
504.327 φορολογούμενοι και πλή-
ρωσαν στην εφορία 1,75 δισ. ευ-

ρώ. Κατά μέσον όρο κατέβαλαν
3.470 ευρώ ο καθένας.

3. Από 30.000 έως 50.000 ευρώ
εισόδημα δήλωσαν 172.839 φο-
ρολογούμενοι και πλήρωσαν 1,33
δισ. ευρώ ή, διαφορετικά, 7.521
ευρώ ο καθένας.

4. Εισοδήματα από 50.000 έως
100.000 ευρώ δήλωσαν στην εφο-
ρία 51.923 φορολογούμενοι. Το
ποσό που πλήρωσαν ανέρχεται
στα 956 εκατ. ευρώ. Καθένας από
αυτούς πλήρωσε 18.411 ευρώ.

5. Πάνω από 100.000 ευρώ δή-
λωσαν στην εφορία 14.679 φο-
ρολογούμενοι. Πλήρωσαν στην
εφορία 966 εκατ. ευρώ, ή 65.808
ευρώ ο καθένας κατά μέσον όρο.

6. Συνολικά οι 8,9 εκατ. φο-
ρολογούμενοι πλήρωσαν στην
εφορία 8,3 δισ. ευρώ. Κατά μέ-
σον όρο ο καθένας κατέβαλε
931 ευρώ.

Το 50% του φόρου εισοδήματος
πληρώνει το 5% των φορολογουμένων
Εξι εκατομμύρια καταβάλλουν κατά μέσον όρο 92 ευρώ στην εφορία

������

Τα μεσαία εισοδήματα
συνεχίζουν να επωμί-
ζονται τα μεγαλύτερα
φορολογικά βάρη.

Σε 106 επιχειρήσεις το 62% των φορολογικών βαρών

Ανεπίλυτα παραμένουν κρίσιμα ζη-
τήματα της επιχειρηματικότητας,
παρά τις πολλές και σημαντικές ρυθ-
μίσεις και βελτιώσεις που επιφέρει
σε άλλα θέματα το πολυνομοσχέδιο
του υπουργείου Οικονομίας και Ανά-
πτυξης, το οποίο αυτές τις ημέρες
ήδη συζητείται στη Βουλή. Αυτό επι-
σημαίνει σε ανακοίνωσή του ο Σύν-
δεσμος Επιχειρήσεων και Βιομηχα-
νιών (ΣΕΒ), καλώντας την κυβέρνηση
να διευθετήσει τα ανοικτά ζητήματα
το συντομότερο δυνατόν.

Σύμφωνα με τον ΣΕΒ, τα θέματα
αυτά είναι: 

1) Η πραγματική απλοποίηση των
δομών και των διαδικασιών διαχεί-
ρισης και διάθεσης συγχρηματοδο-
τούμενων πόρων. 

2) Ο εξορθολογισμός των επιβα-
ρύνσεων σε επιχειρήσεις εισαγωγής
ή/και κατασκευής ηλεκτρονικών τε-
χνικών μέσων. 

3) Η λειτουργία των ταμείων επι-
χειρηματικών συμμετοχών με κα-
νόνες που διασφαλίζουν τη διαφά-
νεια στη διαχείριση δημόσιων πόρων
και τη διάθεσή τους αυστηρά βάσει
κανόνων ανταγωνισμού, ισότιμης
μεταχείρισης επιχειρήσεων και πλαι-
σίου κρατικών ενισχύσεων. 

4) Η περαιτέρω απλοποίηση των
διαδικασιών έγκρισης, ένταξης και
ελέγχου των κρατικών ενισχύσεων
που δίδονται βάσει του αναπτυξια-
κού νόμου (νόμος 4399/2016).

Από την άλλη, πάντως, ο ΣΕΒ επι-
σημαίνει ότι το νομοσχέδιο περιέχει
σειρά ρυθμίσεων που είναι στη σω-
στή κατεύθυνση και οι οποίες υλο-
ποιούν ορισμένες πάγιες θέσεις του
ΣΕΒ και των μελών του για τη βελ-

τίωση του επιχειρηματικού περι-
βάλλοντος στη χώρα μας. 

Για τον ΣΕΒ, ενδεικτικά θέματα
που αντιμετωπίζονται επί της αρχής
θετικά από το νομοσχέδιο είναι τα
εξής:
• Η ενσωμάτωση ευρωπαϊκών οδη-
γιών στην ελληνική νομοθεσία για
το εμπορικό απόρρητο.
• Η απλοποίηση ρυθμίσεων για τα

επιχειρηματικά πάρκα.
• Η εξυγίανση άτυπων συγκεντρώ-
σεων βιομηχανίας.
• Η εξυγίανση άτυπων συγκεντρώ-
σεων εφοδιαστικής αλυσίδας.
• Η αναμόρφωση κινήτρων του ανα-
πτυξιακού νόμου σύμφωνα με τις
πραγματικές ανάγκες των επιχει-
ρήσεων.
• Τα επενδυτικά κίνητρα για την
εγκατάσταση στην Ελλάδα κέντρων
κοινών υπηρεσιών μεγάλων πολυε-
θνικών ομίλων.

Ο ΣΕΒ, τέλος, χαρακτηρίζει καλό
παράδειγμα συνεργασίας μεταξύ δη-
μόσιου και ιδιωτικού τομέα το γεγονός
ότι στο νομοσχέδιο ελήφθησαν σε
σημαντικό βαθμό υπόψη οι διαβου-
λεύσεις που προηγήθηκαν μεταξύ
του αρμοδίων υπηρεσιών και του
ΣΕΒ.

ΣΕΒ: Τέσσερα κρίσιμα 
ζητήματα ταλανίζουν 
την επιχειρηματικότητα

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Μεγάλο ήταν το ενδιαφέρον των
διεθνών επενδυτών για τις ελλη-
νικές τράπεζες στο ετήσιο χρημα-
τοοικονομικό συνέδριο που διορ-
γάνωσε η Morgan Stanley στο Λον-
δίνο στις 19-21 Μαρτίου, ενώ το
κλίμα που επικράτησε ήταν ση-
μαντικά βελτιωμένο σε σχέση με
το πρόσφατο παρελθόν, με τα funds
να αποτιμούν θετικά τις πρόσφατες
εξελίξεις στον κλάδο καθώς και τις
επικείμενες εκλογές στην Ελλάδα.

Το συνέδριο European Financials
Conference της αμερικανικής επεν-
δυτικής τράπεζας θεωρείται «ναυαρ-
χίδα» της ετήσιας ενημέρωσης των
διεθνών funds για την πορεία και
τις προοπτικές του ευρωπαϊκού
τραπεζικού κλάδου και όπως κάθε
χρόνο, έτσι και φέτος, είχε μεγάλη
συμμετοχή με πάνω από 120 διε-

θνείς επενδυτές και μεγάλα funds
μακροπρόθεσμης στρατηγικής να
λαμβάνουν μέρος. Οι επικεφαλής
όλων των μεγάλων ευρωπαϊκών
τραπεζών έδωσαν το «παρών» κα-
θώς και υψηλόβαθμα στελέχη των
τεσσάρων ελληνικών συστημικών
τραπεζών, που είχαν συναντήσεις
σε γκρουπ αλλά και «one to one»
με θεσμικούς και άλλους επενδυτές.
Από την Alpha Bank παρευρέθησαν
ο διευθύνων σύμβουλος Βασίλης
Ψάλτης και ο οικονομικός διευθυν-
τής (CFO) Λάζαρος Παπαγαρυφάλ-
λου, από την Πειραιώς ο διευθύνων
σύμβουλος Χρήστος Μεγάλου, από
τη Eurobank ο διευθ. σύμβουλος
Φωκίων Καραβίας και ο CFO Χάρης
Κοκολογιάννης και από την Εθνική
υψηλόβαθμα στελέχη από το τμήμα
επενδυτικών σχέσεων. Σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ», αυξημένο
ενδιαφέρον για τις ελληνικές τρά-

πεζες έδειξαν «μεγάλα» ονόματα
της αγοράς, όπως οι BlackRock,
Amundi, Fidelity και Wellington.

Οπως επισημαίνει κορυφαίο τρα-
πεζικό στέλεχος που συμμετείχε
στο συνέδριο, οι διαθέσεις των διε-
θνών επενδυτών σε σχέση με τις
ελληνικές τράπεζες καθώς και τις
προοπτικές της Ελλάδας ήταν θε-
τικές μετά ένα αρκετά μεγάλο διά-
στημα, και σε αυτό σημαντικό ρόλο
έπαιξε η ισχυρή άνοδος των τιμών
των μετοχών των ελληνικών συ-
στημικών μετοχών το τελευταίο
διάστημα, οι οποίες ξεπέρασαν τις
ισχυρές πιέσεις και τις ανησυχίες
με τις οποίες είχαν βρεθεί αντιμέ-
τωπες το β΄ εξάμηνο του 2018. Πα-
ράλληλα, ισχυρό «σήμα» δόθηκε
και από την επιστροφή της Ελλάδας
στις αγορές και ειδικά από την έκ-
δοση 10ετούς ομολόγου για πρώτη
φορά μετά εννέα χρόνια, η οποία

και διεύρυνε την επενδυτική βάση
της χώρας με περισσότερα μακρο-
πρόθεσμα funds.

Το ενδιαφέρον των επενδυτών
στις συναντήσεις που είχαν με τα
επιτελεία των ελληνικών τραπεζών
επικεντρώθηκε στα δύο σχέδια για
τη μείωση των μη εξυπηρετούμε-
νων ανοιγμάτων (NPEs) του κλάδου.
Αν και υπήρξαν ερωτήσεις σχετικά
με τον νέο νόμο Κατσέλη, ωστόσο
ήταν περιορισμένες, με το ζήτημα
να μην είναι ψηλά στην ατζέντα
των funds, παρά τις καθυστερήσεις
που σημειώνονται. Ετσι, οι περισ-
σότερες ερωτήσεις των funds αφο-
ρούσαν το σχέδιο του ΤΧΣ για τη
μεταφορά των ΝΡΕs στο σχήμα
προστασίας ενεργητικού (APS), κα-
θώς και το σχέδιο της ΤτΕ για τη
μεταφορά των μη εξυπηρετούμενων
ανοιγμάτων σε όχημα ειδικού σκο-
πού (SPV) με χρήση του αναβαλ-

λόμενου φόρου, και κυρίως το τε-
χνικό κομμάτι των σχεδίων, το χρο-
νοδιάγραμμα της εφαρμογής τους
αλλά και τις επιπτώσεις τους ανά
τράπεζα. Σύμφωνα με πληροφορίες,
το μήνυμα που έδωσαν τα funds
στους Ελληνες τραπεζίτες ήταν ότι
οι προσδοκίες της αγοράς για τα
δύο αυτά σχέδια είναι υψηλές ώστε
να δοθεί ώθηση στην προσπάθεια
των συστημικών τραπεζών για τη
μείωση των NPEs.

Σε ό,τι αφορά το πολιτικό μέτωπο,
τα funds δεν εξέφρασαν καμία ανη-
συχία για πολιτικό κίνδυνο και βλέ-
πουν τις επικείμενες εκλογές ως
μια θετική για την Ελλάδα εξέλιξη,
καθώς το κόμμα της αντιπολίτευ-
σης, που προηγείται στις δημοσκο-
πήσεις, έχει φιλοευρωπαϊκό προφίλ
–άρα αποκλείεται ο κίνδυνος ανό-
δου του λαϊκισμού– και φιλική προς
την αγορά ατζέντα.

Μεγάλο ενδιαφέρον από ξένα funds για τις τράπεζες 
Στο συνέδριο της Morgan Stanley στο Λονδίνο – Τα σχέδια ΤΧΣ, ΤτΕ στο επίκεντρο – Θετική εξέλιξη θεωρούν τις εκλογές
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Το συνέδριο της Morgan Stanley
θεωρείται «ναυαρχίδα» της ετήσιας
ενημέρωσης των διεθνών funds για
τις προοπτικές του ευρωπαϊκού τρα-
πεζικού κλάδου.

ΜΝΗΜΟΣΥΝΟ
Τελούμε την Κυριακή 31 Μαρτίου στον Ιερό Ναό Αγίας

Βαρβάρας στο Καϊμακλί, το ετήσιο μνημόσυνο του
πολυαγαπημένου μας σύζυγου, πατέρα, παππού και αδελφού

Γρηγόρη Γρηγορά

Τομεάρχη Ε.Ο.Κ.Α. 55 – 59
(Από την Λύση, τέως κάτοικος Καϊμακλίου)

και καλούμε όσους τιμούν την μνήμη του να παραστούν.

Οι τεθλιμμένοι: 
σύζυγος Δήμητρα, 

παιδιά Γιώργος - Μαρία, 
Λούκας - Πόλυ, Χρυσταλλένη, 

εγγόνια, αδέλφια και λοιποί συγγενείς.

�������

Πρέπει να απλοποι-
ηθούν οι διαδικασίες
διαχείρισης και διάθεσης
συγχρηματοδοτούμε-
νων πόρων.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     9Δ Ι Ε Θ Ν ΗKυριακή 31 Μαρτίου 2019

Η Τουρκία αντιμετωπίζει –παράλ-
ληλα με τον διψήφιο πληθωρισμό
και την ύφεση– ραγδαία μείωση
των συναλλαγματικών διαθεσίμων
της. Αιτία είναι, βέβαια, οι παρεμ-
βάσεις που έχει κάνει η κεντρική
τράπεζα στις αγορές συναλλάγμα-
τος για να στηρίξει το νόμισμα της
χώρας. 

Οι προσπάθειές της αποδεικνύον-
ται ατελέσφορες και η τουρκική
λίρα εξακολουθεί να υποχωρεί, θυ-
μίζοντας τη νομισματική κρίση του
περασμένου καλοκαιριού, όταν το
δολάριο είχε φθάσει να αντιστοιχεί
σε 7,24 τουρκικές λίρες. Στην αρχή
της συνεδρίασης, την Πέμπτη, υπο-
χωρούσε κατά 5%, αλλά το βράδυ
είχε περιορίσει τις απώλειες της
ημέρας στο 3,89%, κυμαινόμενη
σε ισοτιμία 5,4 τουρκικές λίρες ανά
δολάριο. Η μείωση των διαθεσίμων
εντείνει, πάντως, την αβεβαιότητα
ως προς το κατά πόσον μπορούν
να διαχειριστούν το πρόβλημα οι
τουρκικές αρχές. Αντανάκλαση αυ-
τής της έλλειψης εμπιστοσύνης εί-
ναι και η μαζική στροφή στο δο-
λάριο από πλευράς τόσο των πο-
λιτών όσο και των επιχειρήσεων
της Τουρκίας που εγκυμονεί κιν-
δύνους για την τουρκική οικονο-
μία.

Σύμφωνα με στοιχεία που δόθη-
καν χθες στη δημοσιότητα, τα συ-
ναλλαγματικά διαθέσιμα της Τουρ-
κίας μειώθηκαν κατά περίπου 3

δισ. δολάρια μόνον την προηγού-
μενη εβδομάδα. 

Από τις αρχές Μαρτίου, όμως,
έχουν μειωθεί συνολικά κατά 10
δισ. δολάρια και ανέρχονται πλέον
μόλις σε 24,7 δισ. δολάρια. Στην

αντίθετη πορεία κινούνται οι απο-
ταμιεύσεις που διατηρούν οι Τούρ-
κοι σε συνάλλαγμα, καθώς έχουν
φθάσει στο ιστορικό υψηλό των
105,74 δισ. δολαρίων. Οπως τονί-
ζουν αναλυτές της αγοράς, η ρα-
γδαία μείωση των διαθεσίμων προ-
δίδει τον ρόλο που διαδραματίζει
η κεντρική τράπεζα στην Τουρκία
του Ερντογάν. 

Μιλώντας στους Financial Times,
ο Πιοτρ Ματίς, αναλυτής συναλ-
λάγματος αναδυομένων αγορών
στη Rabobank, τόνισε πως «η ρα-
γδαία μείωση των διαθεσίμων κα-
ταδεικνύει ότι η κεντρική τράπεζα
παρενέβαινε στην αγορά τις τελευ-

ταίες εβδομάδες προσπαθώντας
να σταθεροποιήσει την τουρκική
λίρα ενόψει των εκλογών».

Ανάμειξη
Ανάλογες είναι οι εκτιμήσεις του

Ούρλιχ Λόιχτμαν, επικεφαλής του
τομέα συναλλάγματος και αναδυο-
μένων αγορών στην Commerzbank
της Φρανκφούρτης. Μιλώντας στο
Reuters, τόνισε πως η μείωση των
διαθεσίμων «αποτελεί ένδειξη ότι
η κεντρική τράπεζα διοχετεύει χρή-
μα στην οικονομία με τα συναλ-
λαγματικά της διαθέσιμα». 

Ο ίδιος επισημαίνει ότι οι πα-
ρεμβάσεις αυτές καταδεικνύουν
πως είναι πρόβλημα η ισοτιμία της
τουρκικής λίρας και πως «η κεν-
τρική τράπεζα αναμειγνύεται στην
οικονομική πολιτική». Σε μια μάλλον
αδέξια προσπάθειά του να κατευ-
νάσει την ανησυχία των αγορών,
ο διοικητής της Τράπεζας της Τουρ-
κίας Μουράτ Τσετίνκαγια δήλωσε
στο πρακτορείο ειδήσεων «Ανατο-
λή» ότι τα διαθέσιμα σε ξένο νό-
μισμα αυξήθηκαν τις τελευτάιες
ημέρες.

«Ελάχιστες άλλες χώρες έχουν
τόσο χαμηλά επίπεδα διαθεσίμων
όσο η Τουρκία», σχολίασε ο Πολ
Μακ Ναμάρα, υπεύθυνος επενδύ-
σεων στην GAM του Λονδίνου.
Οπως υπογράμμισε ο ίδιος, «με
τόσο λίγα διαθέσιμα, οι τουρκικές
αρχές δεν έχουν κανένα περιθώριο

λάθους και πρέπει να βρουν τρόπο
να αντιμετωπίσουν την έλλειψη
εμπιστοσύνης». 

Σύμφωνα με το Reuters, πολλές
μελέτες σχετικές με τις κρίσεις των
αναδυομένων αγορών σε βάθος δε-
καετιών καταδεικνύουν πως εκείνο
που οδηγεί στην κατάρρευση μιας
οικονομίας δεν είναι απαραιτήτως
η εγκατάλειψή της από τους ξένους
επενδυτές αλλά η δραματική μεί-
ωση των διαθεσίμων της κεντρικής
τράπεζας και η στροφή των νοικο-
κυριών και των επιχειρήσεων σε
άλλα νομίσματα και συνήθως, βέ-
βαια, σε σκληρό νόμισμα.

Οπως τόνισε στο Reuters o Τιμ
Ας, αναλυτής αναδυομένων αγορών
στην BlueBay Asset Management,
«αυτό που αποτελεί αιτία ανησυχίας
είναι η προοπτική δολαριοποίησης
της τουρκικής οικονομίας, καθώς
δεν είναι οι ξένοι επενδυτές, αλλά
οι ίδιοι οι Τούρκοι που στρέφονται
στο δολάριο». Την εικόνα επιβε-
βαιώνουν εγχώριοι διαχειριστές
συναλλάγματος, όπως ο Μουσταφά
Αλκάν, που διατηρεί γραφείο στην
Κωνσταντινούπολη και επισημαίνει
πόσο μεγάλη ήταν η ζήτηση για
συνάλλαγμα τις τελευταίες τρεις
εβδομάδες. «Ο κόσμος πανικοβάλ-

λεται», αναφέρει και διευκρινίζει
πως, «όταν ανατιμάται το δολάριο,
οι Τούρκοι πανικοβάλλονται και
αγοράζουν δολάρια». Οπως υπο-
γραμμίζει ο ίδιος, «επικρατεί η ανη-
συχία πως το δολάριο θα επανέλθει
στα επίπεδα που είδαμε το περα-
σμένο καλοκαίρι».

Στο μεταξύ, οι ξένοι επενδυτές
εγκαταλείπουν τους τουρκικούς
τίτλους. Χθες, η απόδοση του δε-
καετούς ομολόγου του τουρκικού
δημοσίου εκτινάχθηκε σε επίπεδα
πάνω από το 18%, ενώ είχε υπο-
χωρήσει κάτω από το 14% στις αρ-
χές του έτους.

Η στήριξη της λίρας
«στράγγιξε» 
τα συναλλαγματικά
διαθέσιμα της Τουρκίας
Επεσαν στα 4,7 δισ. δολάρια – «Βουτιά» 4% έκανε το νόμισμα

Ο Τούρκος πρόεδρος Ταγίπ Ερντογάν προκάλεσε για μία ακόμη φορά θυμηδία στους οικονομολόγους, που επανει-
λημμένως καλούν την Τράπεζα της Τουρκίας να αυξήσει τα επιτόκια για να ανακόψει την πτώση της λίρας και την
άνοδο του πληθωρισμού. Επέρριψε τα δεινά της τουρκικής οικονομίας στα υψηλά επιτόκια και τόνισε πως πρέπει να
μειωθούν, προκειμένου να υποχωρήσει ο πληθωρισμός.
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Μειώθηκαν κατά περί-
που 3 δισ. δολάρια μόνο
την προηγούμενη εβδο-
μάδα, ενώ από τις αρχές
Μαρτίου έχουν μειωθεί
συνολικά κατά
10 δισ. δολάρια.
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Στον σινοαμερικανικό εμπορικό πό-
λεμο με την επιβολή εκατέρωθεν
δασμών και τις δυσμενείς επιπτώ-
σεις σε όλον τον κόσμο, υπάρχουν
και οι κερδισμένοι. Ανάμεσα σε αυ-
τούς είναι και το Μεξικό, το οποίο
συχνά πυροδοτεί την οργή του Αμε-
ρικανού προέδρου. Στην προκει-
μένη περίπτωση συμβαίνει το εξής:
σε όποια κινεζικά προϊόντα επιβλή-
θηκαν από την Ουάσιγκτον δασμοί,
οι εξαγωγές τους –όπως ήταν ανα-
μενόμενο– μειώθηκαν δραστικά.
Συγκεκριμένα, οι κινεζικές εξαγωγές
σε μεταλλεύματα και παράγωγα
προς τις ΗΠΑ συρρικνώθηκαν 25%.
Αντίστοιχα, οι μεξικανικές εξαγωγές
μεταλλευμάτων προς τις ΗΠΑ υπερ-
διπλασιάστηκαν. Οι δασμοί στο
αλουμίνιο απομάκρυναν από τις
ΗΠΑ κινεζικές εξαγωγές σχεδόν
500 εκατ. δολαρίων. Αντίστοιχα, οι
εξαγωγές αλουμινίου από το γειτο-
νικό Μεξικό ενισχύθηκαν κατά 20%.

Συν τοις άλλοις, ο σινοαμερικα-
νικός πόλεμος είχε ως αποτέλεσμα
οι Ηνωμένες Πολιτείες να εξαρτη-
θούν περισσότερο από το Μεξικό,
από το οποίο ήδη αποκομίζουν τις
συγκριτικά μεγαλύτερες ποσότητες

σε καρότα, κρεμμύδια και κουνου-
πίδια. Αντιστοίχως, οι εισαγωγές
κινεζικού ξεφλουδισμένου σκόρδου
στις ΗΠΑ μετά την επιβολή δασμών
ελαττώθηκαν κατά 25%, όταν εκεί-
νες από το Μεξικό εκτινάχθηκαν
κατά 54%. Eνα ακόμη παράδειγμα
για τα οφέλη του Μεξικού από την
εμπορική διένεξη έχει να κάνει με
την κινεζική πλαστικοποιία Fuling
Global, η οποία ανέπτυξε μία επι-
κερδέστατη δραστηριότητα, διότι
προμηθεύει με χάρτινα κύπελλα
και καλαμάκια τα αμερικανικά εστια-
τόρια. 

Οι αμερικανικοί δασμοί των 250
δισ. δολαρίων επί των κινεζικών
εισαγωγών αφορούν και τα προ-
ϊόντα χάρτου. Οπότε, η Fuling Glo-
bal αποφάσισε να κατασκευάσει
ένα εργοστάσιο στο Μοντερέι στο
Μεξικό, το οποίο πολύ σύντομα θα
αρχίσει να εξάγει και πάλι χάρτινα
κύπελλα και καλαμάκια σε τεράστιες
ποσότητες στην αμερικανική αγορά.
Συνολικά, το 2018 οι εξαγωγές από
το Μεξικό στις ΗΠΑ ανήλθαν στο
10%, φθάνοντας στα 350 δισ. δο-
λάρια.

BLOOMBERG

Κέρδη για το Μεξικό
από τον εμπορικό πόλεμο

Αντίδοτο στις παρενέργειες των αρνητικών επιτοκίων για τις τράπεζες αναζητεί η ΕΚΤ
Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
(ΕΚΤ) διαθέτει το αναγκαίο οπλο-
στάσιο για να αντιμετωπίσει μελ-
λοντικές κρίσεις, θα καθυστερήσει
περαιτέρω την αύξηση των επιτο-
κίων αν χρειαστεί και θα λάβει μέτρα
για να αμβλύνει τις ανεπιθύμητες
παρενέργειες από τα αρνητικά επι-
τόκια. Στις διαβεβαιώσεις αυτές
προέβη ο πρόεδρος της ΕΚΤ Μάριο
Ντράγκι, λίγες εβδομάδες αφότου
η ΕΚΤ υποβάθμισε τις προβλέψεις
της για την ανάπτυξη της Ευρωζώ-
νης.

Μιλώντας σε συνέδριο στη
Φρανκφούρτη, ο κ. Ντράγκι απάν-
τησε στις διαμαρτυρίες των τρα-
πεζών της Ευρωζώνης, που έχουν
δει την κερδοφορία τους να πλήτ-
τεται καίρια εξαιτίας των αρνητικών
επιτοκίων. Από το 2014, οπότε η
ΕΚΤ οδήγησε τα επιτόκια του ευρώ
σε αρνητικό έδαφος για να αποφύγει

τον κίνδυνο του αποπληθωρισμού,
οι ευρωπαϊκές τράπεζες πρακτικά
πληρώνουν την κεντρική τράπεζα
για να διατηρεί τα κεφάλαιά τους
στα ταμεία της. Ετσι η ΕΚΤ αντλεί
πάνω από 7 δισ. ευρώ ετησίως.

Το θέμα έχει αποτελέσει αντικεί-
μενο τριβής ανάμεσα στο Βερολίνο
και στην ΕΚΤ. Ετσι, ο Μάριο Ντράγκι
υποσχέθηκε πως «η ΕΚΤ θα εξετάσει
αν χρειάζονται μέτρα που μπορούν
να διατηρήσουν τις ευεργετικές
λειτουργίες των αρνητικών επιτο-

κίων για την οικονομία, ενώ πα-
ράλληλα να αμβλύνουν τις παρε-
νέργειές τους». Κατέληξε μάλιστα
πως «η χαμηλή κερδοφορία των
τραπεζών δεν είναι αναπόφευκτη
συνέπεια των αρνητικών επιτο-
κίων». Μολονότι ο πρόεδρος της
ΕΚΤ δεν διευκρίνισε τι είδους μέτρα
σκοπεύει να επιστρατεύσει η ΕΚΤ,
μίλησαν στο Reuters δύο πηγές
κοντά στις σχετικές διαβουλεύσεις.
Οπως τόνισαν, τα στελέχη της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας εξε-
τάζουν τη δυνατότητα να επιβάλουν
τρία διαφορετικά επίπεδα επιτοκίων,
ώστε να δώσουν στις τράπεζες τη
δυνατότητα να αποφύγουν τουλά-
χιστον μερικώς το πρόσθετο κόστος
που συνεπάγεται η διατήρηση με-
γάλης ρευστότητας. Από τη στιγμή
που το Reuters δημοσίευσε την
πληροφορία αυτή, σημείωσαν άνοδο
οι μετοχές των ευρωπαϊκών τρα-

πεζών και υποχώρησαν οι αποδόσεις
των ομολόγων του ιταλικού δημο-
σίου. Οπως, πάντως, επισημαίνει
το Reuters, αν ανακοινωθούν τρία
διαφορετικά επιτόκια, η αγορά θα
λάβει το μήνυμα πως τα επιτόκια
του ευρώ θα παραμείνουν σε αρ-
νητικό έδαφος για μεγάλο χρονικό
διάστημα.

Κάτι τέτοιο ενδεχομένως δεν συ-
νάδει με τις κατευθυντήριες γραμμές
που θα θέλει να δώσει η τράπεζα
στην αγορά ότι τα επιτόκια θα πα-
ραμείνουν στα υφιστάμενα ιστορικά
χαμηλά επίπεδα μόνον μέχρι το
επόμενο έτος. Σημειωτέον ότι η
ΕΚΤ εξέτασε την ίδια προοπτική
προ τριών ετών, αλλά την απέρριψε
εκτιμώντας ότι είναι υπερβολικά
περίπλοκή αλλά και εξαιτίας ανε-
πάρκειας στοιχείων περί του αντι-
κτύπου των αρνητικών επιτοκίων
στις τράπεζες.

Μιλώντας σε συνέδριο στη Φρανκφούρτη, ο πρόεδρος της ΕΚΤ Μάριο
Ντράγκι απάντησε στις διαμαρτυρίες των τραπεζών της Ευρωζώνης, που
έχουν δει την κερδοφορία τους να πλήττεται καίρια εξαιτίας των αρνητικών
επιτοκίων (φωτ. αρχείου).
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Διαβεβαιώσεις από
Ντράγκι – Εξετάζεται 
η δυνατότητα να επιβλη-
θούν τρία διαφορετικά
επίπεδα επιτοκίων.

Ψαλιδισμένες οι προβλέψεις για ανάπτυξη στην Ιταλία
Δυσμενείς είναι οι εκτιμήσεις της
κεντρικής τράπεζας της Ιταλίας,
του Συνδέσμου Βιομηχάνων (Con-
fidustria) και του ινστιτούτου
ερευνών Prometeia για τη φετινή
κατάσταση της ιταλικής οικονο-
μίας. Προκειμένου δε να στηρίξει
την ανάπτυξη, η κυβέρνηση φαί-
νεται να ετοιμάζει νέα δημοσιο-
νομικά μέτρα, σύμφωνα με πηγές
του πρακτορείου Reuters.

Η Τράπεζα της Ιταλίας εκτιμά
πως η ύφεση που καταγράφηκε
το β΄εξάμηνο του 2018 στην υπ’
αριθμόν 3 οικονομία της Ευρω-
ζώνης συνεχίστηκε στις αρχές
του 2019. Ο επικεφαλής της ιτα-
λικής κεντρικής τράπεζας, Ιγνάσιο
Βίσκο, δήλωσε σε συνέδριο στη
Ρώμη πως η οικονομία εξακολου-
θούσε να βρίσκεται σε ύφεση στις
αρχές του 2019. Υπενθυμίζουμε
ότι το ΑΕΠ συρρικνώθηκε στην
Ιταλία κατά 0,1% καθένα από τα
δύο τελευταία τρίμηνα του έτους.

Με αυτά τα δεδομένα, διαφαί-
νεται αισιόδοξη η αρχική πρό-
βλεψη της κυβέρνησης του Κινή-
ματος των Πέντε Αστέρων και
της Λέγκας του Βορρά για ανά-
πτυξη της τάξεως του 1% μέσα
στο 2019. Φαίνεται, όμως, πως ο

κυβερνητικός συνασπισμός τρέφει
πια χαμηλότερες προσδοκίες για
την οικονομία μετά την ύφεση
το β΄εξάμηνο του 2018. Πηγές
του Reuters αποκαλύπτουν πως
η Ρώμη προβλέπει πια ανάπτυξη
της τάξεως του 0,1%, εάν παρα-
μείνει αμετάβλητη η δημοσιονο-
μική πολιτική. Εξετάζει όμως νέα
μέτρα στήριξης, που σκοπεύει να
παρουσιάσει στο κοινοβούλιο την
επόμενη εβδομάδα.

Σε δημοσίευμα της Il Sole 24
Ore αναφέρεται, μάλιστα, πως η
κυβέρνηση εξετάζει την αύξηση
του στόχου για το δημοσιονομικό
έλλειμμα στο 2,3% του ΑΕΠ, από
το 2,04% που είχε συμφωνηθεί
με τις Βρυξέλλες, ύστερα από έν-
τονη διαμάχη για τον προϋπολο-

γισμό του 2019. Η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή κρούει τον κώδωνα του
κινδύνου για την ιταλική οικονο-
μία, κυρίως λόγω του υπέρογκου
χρέους της, που ανέρχεται στο

132% του ΑΕΠ. Είναι ο βασικός
λόγος που αντέδρασε στις προ-
τάσεις της Ρώμης για την αύξηση
του δημοσιονομικού ελλείμματος
από το 0,8% που είχε συμφωνηθεί
με την προηγούμενη κυβέρνηση.

Οι δυσοίωνες εκτιμήσεις όχι
μόνον της κεντρικής τράπεζας,
αλλά και της Confindustria και
της Prometeia, διατυπώνονται σε
μια περίοδο που ασκείται κριτική
για τις επιπτώσεις της διαμάχης
της ιταλικής κυβέρνησης με τις
Βρυξέλλες για τον προϋπολογισμό
του 2019, ο οποίος εγκρίθηκε λίγο
πριν από τα τέλη του 2018. Ωστό-
σο, αρνητικό ρόλο έχει διαδρα-
ματίσει και η γενικευμένη επιδεί-
νωση του οικονομικού κλίματος
στην Ευρωζώνη. Eιδικότερα, η
Confidustria υποστηρίζει στην
εξαμηνιαία έκθεσή της πως η ανά-
πτυξη στην Ιταλία θα παραμείνει
στάσιμη μέσα στο 2019, αναθε-
ωρώντας ουσιαστικά προς τα κάτω
προβλέψεις του Οκτωβρίου για
ενίσχυση της οικονομικής δρα-
στηριότητας κατά 0,9%. Παράλ-
ληλα, το ινστιτούτο ερευνών Pro-
meteia προβλέπει χαμηλό ρυθμό
ανάπτυξης για το 2019, με ποσο-
στό της τάξεως του 0,1%.

Η Τράπεζα της Ιταλίας εκτιμά πως
η ύφεση που καταγράφηκε το
β́ εξάμηνο του 2018 στην υπ’ αριθ-
μόν 3 οικονομία της Ευρωζώνης
συνεχίστηκε στις αρχές του 2019.
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Χαμηλός ρυθμός για
το 2019, με ποσοστό
της τάξεως του 0,1% –
Η κυβέρνηση
ετοιμάζει νέα
δημοσιονομικά μέτρα.

Οι πρέσβεις των κρατών-μελών
στην Ευρωπαϊκή Eνωση συμφώ-
νησαν στις μεταρρυθμίσεις προ-
τάσεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
που εκτιμάται πως θα διευκολύ-
νουν τις τράπεζες να απαλλαχθούν
από τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια
(ΜΕΔ), σύμφωνα με το πρακτορείο
Reuters. Oπως δήλωσε ο υπουργός
Οικονομικών της Ρουμανίας, Ευ-
γένιος Τεοντοροβίτσι, που προ-
ήδρευε των διαπραγματεύσεων
μεταξύ των 28 κρατών-μελών, η
συμφωνία που επετεύχθη προβλέ-
πεται να ευνοήσει την πώληση
των μη εξυπηρετούμενων δανείων,
δημιουργώντας δευτερογενείς αγο-
ρές που θα λειτουργούν αποτελε-
σματικά. 

Τα κράτη-μέλη της Ε.Ε. δεν συμ-
φώνησαν σε πρόταση της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής που θα διευκό-
λυνε τις τράπεζες να ανακτήσουν
περιουσιακά στοιχεία που αποτε-
λούν εγγυήσεις σε μη εξυπηρε-
τούμενα επιχειρηματικά δάνεια,
τονίζει το Reuters.

Πάνω από μία δεκαετία μετά τη
διεθνή χρηματοπιστωτική κρίση
του 2007-2009 και τη συνακόλουθη
κρίση δημόσιου χρέους στην Ευ-
ρωζώνη, η ροή πίστωσης δεν έχει
αποκατασταθεί πλήρως στην Ευ-
ρώπη. Οι τραπεζικοί ισολογισμοί
στην Ε.Ε. συνεχίζουν να επιβαρύ-
νονται από έναν μεγάλο όγκο μη
εξυπηρετούμενων δανείων, τα
οποία ξεπερνούν τα 700 δισ. ευρώ.

Ιδιαίτερα οξυμένο είναι το πρό-
βλημα των κόκκινων δανείων στην
Ελλάδα, την Κύπρο, την Ιταλία και
την Ιρλανδία, λόγω της βαθιάς και
παρατεταμένης κρίσης στις οικο-
νομίες τους.

Οι μεταρρυθμίσεις για τα μη
εξυπηρετούμενα δάνεια θα πρέπει
να έχουν εγκριθεί από το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο πριν από τις
ευρωεκλογές, που θα διεξαχθούν
στα τέλη Μαΐου. Τυπικά, μόλις
ολοκληρωθούν οι διαδικασίες αυ-

τές θα δημιουργηθούν οι προδια-
γραφές ώστε επενδυτικές εται-
ρείες, όπως είναι ο κολοσσός ιδιω-
τικών επενδυτικών κεφαλαίων
Blackstone ή η εταιρεία διαχεί-
ρισης Cerberus, να αποκτήσουν
ευκολότερη πρόσβαση σε χαρτο-
φυλάκια μη εξυπηρετούμενων δα-
νείων σε τράπεζες της Ε.Ε.

Στις μεταρρυθμίσεις αυτές προ-
τείνεται η διευκόλυνση των δια-
συνοριακών αγοραπωλησιών σε
μη εξυπηρετούμενα δάνεια, με

απώτερο στόχο την επέκταση της
δευτερογενούς αγοράς. Εκτιμάται
πως έτσι θα δημιουργηθεί ένα ευ-
νοϊκότερο περιβάλλον για την πώ-
ληση μη εξυπηρετούμενων δανεί-
ων και έτσι οι τράπεζες θα μπορούν
να εξασφαλίσουν ένα υψηλότερο
τίμημα στην πώληση χαρτοφυλα-
κίων με ΜΕΔ. 

Σύμφωνα με το Reuters, απορ-
ρίφθηκε μηχανισμός που είχε προ-
τείνει η Κομισιόν για να επιταχύνει
τις εξωδικαστικές κατασχέσεις σε
μη εξυπηρετούμενα επιχειρημα-
τικά δάνεια.

Οι ελληνικές τράπεζες έχουν
το υψηλότερο ποσοστό μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων από τα
υπόλοιπα κράτη-μέλη της Ευρω-
ζώνης. Σύμφωνα με στοιχεία που
δημοσίευσε η Ευρωπαϊκή Τραπε-
ζική Αρχή το γ΄τρίμηνο του 2018,
τα ΜΕΔ υπολογίζονταν στο 43,4%
του ενεργητικού των ελληνικών
τραπεζών, έναντι του αντίστοιχου
12% στην Πορτογαλία και του
9,45% στην Ιταλία. 

Ο μέσος όρος στην Ε.Ε. είχε
προσδιοριστεί στο 3,4%, αντί του
1,2% στην Ιαπωνία και του 1,1%
στις ΗΠΑ. Η Ενωση Χρηματοοι-
κονομικών Αγορών στην Ευρώπη
(AFME) είχε επισημάνει προ διε-
τίας την ανάγκη περαιτέρω ανά-
πτυξης της δευτερογενούς αγοράς
των μη εξυπηρετούμενων δανείων
στην Ευρώπη. Είχε τονίσει πως
ήταν απαραίτητη η άρση εμπο-

δίων στην τιτλοποίηση των ΜΕΔ,
στη συμμετοχή μη τραπεζικών
χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων
και στη βελτίωση της ακριβούς
καταγραφής των στοιχείων που

αφορούν τα κόκκινα δάνεια. Σύμ-
φωνα με την AFME και την Ευ-
ρωπαϊκή Τραπεζική Αρχή, συναλ-
λαγές με μη εξυπηρετούμενα δά-
νεια είχαν καταγραφεί περίπου

στα μισά από τα 27 κράτη-μέλη
που είχαν συμπεριληφθεί στην
έρευνα για την περίοδο 2013-
2016.

ΖΩΡΖΕΤ ΖΟΛΩΤΑ

Πιο εύκολες γίνονται
οι πωλήσεις κόκκινων
δανείων στην Ευρώπη
Τα κράτη-μέλη άναψαν πράσινο στις προτάσεις της Κομισιόν
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Με τη συμφωνία διευ-
κολύνεται η δημιουργία
μιας ευρύτερης δευτε-
ρογενούς αγοράς για τα
μη εξυπηρετούμενα.

Οι τραπεζικοί ισολογισμοί στην Ε.Ε. συνεχίζουν να επιβαρύνονται από έναν μεγάλο όγκο μη εξυπηρετούμενων δα-
νείων, τα οποία ξεπερνούν τα 700 δισ. ευρώ.
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Το Αμστερνταμ βάζει
«φρένο» στην ενοικίαση
νεόδμητων οικιών
Στόχος, η συγκράτηση τιμών που σημείωσαν αισθητή άνοδο

To Aμστερνταμ, όπως και πολλές
άλλες μεγαλουπόλεις στην Ευρώπη,
λαμβάνει μέτρα για να συγκρατήσει
την εκτίναξη στις τιμές των κατοι-
κιών αλλά και στις μισθώσεις, σχε-
διάζοντας να απαγορεύσει την ενοι-
κίαση των νεόδμητων σπιτιών –
στόχος των τοπικών αρχών είναι
να συμβάλουν στο να χαλιναγω-
γηθεί η εκτίναξη του κόστους της
στέγης. Μέσα σε δώδεκα χρόνια,
δηλαδή από το 2005 έως το 2017,
οι τιμές των κατοικιών σε ετήσια
βάση εμφάνισαν άνοδο της τάξεως
του 8% και τα ενοίκια ενισχύθηκαν
40%. Εχει επικρατήσει η τάση οι
άνθρωποι να επενδύουν στην αγο-
ρά κατοικίας, την οποία θα χρησι-
μοποιήσουν για εκμετάλλευση,
επωφελούμενοι από την εκτίναξη
των τιμών στην πόλη.

Προσφορά
Με την απαγόρευση ενοικίασης

των άρτι κατασκευασθέντων σπι-
τιών, οι Αρχές θέλουν να αυξήσουν
την προσφορά κατοικιών προς αγο-
ρά για τους κατοίκους του Αμστερν-
ταμ, που ανέρχονται σε 850.000.
Σε όλη την Ευρώπη είναι τόσο με-

γάλη η άνοδος του κόστους των
ακινήτων, που ωθεί εκτός αγοράς
ακόμη και όσους ανήκουν στη με-
σαία τάξη. Τον Φεβρουάριο η σο-
σιαλιστική κυβέρνηση της Ισπανίας

με επείγον διάταγμα έθεσε όριο
στις αυξήσεις των μισθώσεων.
Οπως λέει ο Γιαπ βαν ντερ Μπιζλ,
διευθύνων σύμβουλος του ομίλου
επενδύσεων σε ακίνητα Altera Va-
stgoed, «το Αμστερνταμ θέλει να
βελτιώσει την κατάσταση στην
αγορά, αλλά ακόμη είναι ασαφές
πώς θα μπορέσει να ελέγξει και να
εφαρμόσει την απαγόρευση». Και
αυτό γιατί είναι δύσκολη η διάκριση
ανάμεσα σε ιδιοκτήτες ακινήτων

και σε όσους θέλουν να κατοική-
σουν στο τάδε διαμέρισμα. Οι τιμές
αγοράς κατά μέσον όρο φθάνουν
τις 448.000 ευρώ, ενώ τα ενοίκια
τα 1.160 ευρώ τον μήνα λόγω των
αυξήσεων της τελευταίας 12ετίας.
Οι δε προοπτικές για τους ντόπιους
είναι ακόμη χειρότερες, εφόσον
αναμένεται κύμα νέων αφίξεων
μετά την αποχώρηση της Βρετανίας
από την Ε.Ε. Παράλληλα, σε πολλές
ευρωπαϊκές πόλεις οι ντόπιοι
ασκούν πιέσεις στις κυβερνήσεις
τους για να ελέγξουν περαιτέρω
τις βραχυπρόθεσμες μισθώσεις και
να θεσπίσουν αυστηρότερους κα-
νόνες για τη ρύθμιση υπηρεσιών
όπως αυτές της εταιρείας Airbnb
και άλλων με συναφείς δραστηριό-
τητες.

Πέρυσι, συγκεκριμένα, οργα-
νωμένες ομάδες πολιτών στο Δου-
βλίνο απηύθυναν έκκληση στις δη-
μοτικές αρχές να δοθεί τέλος στις
υπηρεσίες Airbnb. Στο Βερολίνο,
πάλι, οποιοσδήποτε ενοικιάσει χώ-
ρο μεγαλύτερο του μισού του δια-
μερίσματος χρειάζεται ειδική άδεια.
Η ευρύτερη δυσαρέσκεια στην Ευ-
ρώπη από την εκτίναξη στην αγορά
ακινήτων χρησιμοποιείται από

τους λαϊκιστές πολιτικούς. Επιδιώ-
κουν να δείξουν πως συμμερίζονται
τους απλούς ανθρώπους, την ώρα
που λόγω παγκοσμιοποίησης οι μι-
σθοί είναι στάσιμοι και η οικονομία
επιβραδύνεται.

Οι τοπικές αρχές θα καταρτίσουν
συγκεκριμένες προτάσεις για την
απαγόρευση ενοικίασης νεόδμητων
σπιτιών στα τέλη του 2019, σύμ-

φωνα με ανακοίνωση του δήμου.
Υπάρχουν σχέδια επίσης για θέ-
σπιση ορίου στα ενοίκια, ενώ από
τον Ιανουάριο ήδη περιορίστηκε
στο Αμστερνταμ η βραχεία μίσθω-
ση στις 30 διανυκτερεύσεις τον
χρόνο.

Κατά τον Λόρενς βαν ντε Νόορτ,
γενικό διευθυντή της ένωσης μι-
κροεπενδυτών ακινήτων της Ολ-

λανδίας, η απαγόρευση είναι από-
φαση απερίσκεπτη. «Το Αμστερν-
ταμ είναι μια πόλη η οποία εάν
συγκριθεί με την υπόλοιπη Ολλαν-
δία έχει πολύ χαμηλό ποσοστό ιδιό-
κτητων σπιτιών προς ενοικίαση»,
παρατηρεί, «η απαγόρευση απλώς
θα επιδεινώσει αυτήν την κατά-
σταση».

BLOOMBERG
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Σε όλη την Ευρώπη
είναι μεγάλη η άνοδος
του κόστους των ακι-
νήτων, που εξωθεί
εκτός αγοράς ακόμη
και όσους ανήκουν
στη μεσαία τάξη.

Οι τιμές αγοράς κατά μέσον όρο φθάνουν τις 448.000 ευρώ, ενώ τα ενοίκια τα 1.160 ευρώ τον μήνα λόγω των
αυξήσεων της τελευταίας 12ετίας.

Η επιτυχία της γαλλικής οικογένειας
Μπεσνιέ αποτελεί τρανή απόδειξη
ότι δεν χρειάζεται κανείς να βρί-
σκεται στα φώτα της δημοσιότη-
τας, να πουλάει φανταχτερά φο-
ρέματα και δερμάτινες τσάντες ή
ακόμη και να αποφεύγει τα σκάν-
δαλα για να χτίσει μια αυτοκρα-
τορία. Αντιθέτως, τα τρία αδέρφια
Μπεσνιέ, που είναι η τρίτη γενιά
ηγετών της βιομηχανίας Lactalis,
έχουν δημιουργήσει συνολική πε-
ριουσία αξίας 18,6 δισ. ευρώ με
τον πιο «γαλλικό» τρόπο, όπως
χαρακτηριστικά αναφέρει το Blo-
omberg, δηλαδή φτιάχνοντας τυ-
ριά. Με αυτό τον τρόπο η οικογέ-
νεια κέρδισε μια θέση ανάμεσα
στους δέκα πλουσιότερους Γάλ-
λους, «γειτνιάζοντας» με τον Μπερ-
νάρ Αρνό της Luis Vuitton και τη
Φρανσουάζ Μεγέρ, της οποίας η
οικογένεια διευθύνει τη L’Oreal.

Ενδεχομένως το όνομα Lactalis
να μη θυμίζει τίποτα στον μέσο

καταναλωτή. Ωστόσο, οι παγκο-
σμίως γνωστές μάρκες τυριών
που διαθέτει, όπως το President
και το Société, είναι αυτές που
την κατέστησαν πρώτη ανάμεσα
στις υπόλοιπες βιομηχανίες γα-
λακτοκομικών, ξεπερνώντας τη
Nestlé και την Danone. Για τους
Γάλλους η Lactalis έχει και κακή
φήμη. Οπως λέγεται μεταξύ των

προμηθευτών της και όπως απο-
δεικνύουν οι συνεχείς δημόσιες
διαφωνίες τους μαζί της, η εν
λόγω βιομηχανία όχι μόνον τους
πληρώνει λίγο, αλλά αρνείται και
να διαπραγματευθεί με αυτούς
το ύψος της αμοιβής τους. Το γε-
γονός αυτό στάθηκε παλαιότερα
αφορμή για να διακόψει ο Εμα-
νουέλ Μπεσνιέ, διευθύνων σύμ-

βουλος της επιχείρησης, τη συ-
νεργασία με μεγάλα σούπερ μάρ-
κετ της Γαλλίας. Η Ομοσπονδία
Γεωργίας και Κηπουρικής (LTO)
της Ολλανδίας ισχυρίζεται πως
η Lactalis πληρώνει λιγότερο τα
τελευταία δύο χρόνια τους προ-
μηθευτές σε σχέση με τις άλλες
βιομηχανίες του κλάδου. Αντί-
στοιχη διαφορά με τους προμη-

θευτές της είχε λύσει το 2016 η
γαλλική εταιρεία γαλακτοκομι-
κών, συμφωνώντας σε τιμή του-
λάχιστον 30 λεπτά του ευρώ για
το λίτρο γάλακτος. Στα τέλη του
2017 ο γαλλικός Τύπος έβριθε δη-
μοσιευμάτων ότι τα παιδικά γά-
λατα σε σκόνη της Lactalis ήταν
μολυσμένα με σαλμονέλα και 35
βρέφη είχαν προσβληθεί. Ο Εμα-
νουέλ Μπεσνιέ σε μία από τις
ελάχιστες δημόσιες εμφανίσεις
του είχε ζητήσει τότε συγγνώμη.
Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός
ότι μετά το ξέσπασμα του σκαν-
δάλου, το 2018 η συνολική περι-
ουσία των τριών αδερφών αυξή-
θηκε κατά περίπου 10%, αφού
τα έσοδα της εταιρείας άγγιξαν
τα 18,5 δισ. ευρώ, σύμφωνα με
το Bloomberg.

Αόρατο αφεντικό
Ως διευθύνων σύμβουλος, ο

Εμανουέλ Μπεσνιέ ανέλαβε τα
ηνία της εταιρείας σε νεαρή ηλι-
κία, μόλις 29 ετών, ύστερα από
τον θάνατο του πατέρα του και
αμέσως αφότου η επιχείρηση είχε
δικτυωθεί με προμηθευτές στις
ΗΠΑ. Στη σχεδόν εικοσαετή πο-
ρεία του μέχρι τώρα, ο Μπεσνιέ
έχει αποδείξει ότι προτιμά να κρα-
τάει χαμηλό προφίλ και να απο-
φεύγει τα φώτα της δημοσιότητας,
αποτελώντας το «αόρατο αφεν-
τικό» της Lactalis, όπως τον έχει
χαρακτηρίσει ο γαλλικός Τύπος.
Μάλιστα, σύμφωνα με την ειδη-
σεογραφική ιστοσελίδα france24,
όταν μια ομάδα προμηθευτών γα-
λακτοκομικών διαμαρτυρήθηκε
στη γαλλική τηλεόραση για τις
χαμηλές οικονομικές απολαβές
της από τη Lactalis, ο Μπεσνιέ
διέκοψε τη συνεργασία μαζί τους.
Επιπλέον, στράφηκε νομικά εναν-
τίον της εκπομπής, διότι προβλή-
θηκαν πλάνα από το κάστρο του
στη βορειοδυτική Γαλλία.

BLOOMBERG

Ο βασιλιάς των γαλλικών τυριών που μισούν οι προμηθευτές

Στα τέλη του 2017, στον γαλλικό Τύπο κυριαρχούσε η είδηση ότι τα
παιδικά γάλατα σε σκόνη της Lactalis ήταν μολυσμένα με σαλμονέλα
και 35 βρέφη είχαν προσβληθεί.
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Η Lactalis ελέγχεται
από την οικογένεια
Μπεσνιέ, μία από τις
10 πλουσιότερες της
Γαλλίας, αλλά κατηγο-
ρείται ότι πληρώνει
λίγο τους προμηθευ-
τές της.

Κλίμα αβεβαιότητας στις
οικονομίες Ευρώπης και ΗΠΑ

Οι μεγάλες ευρωπαϊκές οικονομίες
μαζί με την αμερικανική φαίνεται
πως βρίσκονται στο «μάτι του κυ-
κλώνα», καθώς ανακόπτουν ταχύ-
τητα και πλήττονται από τη γενικό-
τερη αβεβαιότητα εξαιτίας του εμ-
πορικού πολέμου ΗΠΑ - Κίνας και
του Brexit. Χαρακτηριστικό στοιχείο
της κατάστασης αυτής στην Ευρώπη
είναι η υποχώρηση της καταναλω-
τικής εμπιστοσύνης στη Γερμανία
στις 10,4 μονάδες τον Μάρτιο από
τις 10,7 μονάδες τον Φεβρουάριο,
σύμφωνα με την εταιρεία ερευνών
αγοράς GfK. Πρόκειται για δείκτη
που αποτυπώνει την τάση στο κα-
ταναλωτικό κλίμα. Ενώπιον των εμ-
ποδίων που ανακύπτουν στο παγ-
κόσμιο εμπόριο, η εγχώρια ζήτηση
στη Γερμανία καλείται να αντικα-
ταστήσει ως βασικός πυλώνας της
οικονομίας τις εξαγωγές. Για την
πραγματοποίηση του στόχου αυτού
οι συνθήκες θεωρούνται ιδανικές,
δεδομένου ότι τα ποσοστά ανεργίας
είναι πιο μειωμένα από ποτέ, οι μι-
σθοί αυξάνονται, ο πληθωρισμός
είναι ήπιος και το κόστος δανεισμού
παραμένει χαμηλό. «Παρά τις απώ-
λειες, η διάθεση των Γερμανών να
καταναλώσουν παραμένει ασφαλώς
θετική», διαβεβαίωσε ο Ρολφ
Μπιρκλ, ερευνητής στην GfK.
«Ωστόσο, αυτό βασίζεται στην υπό-
θεση ότι η αβεβαιότητα που προ-
καλούν το Brexit και η σινοαμερι-
κανική εμπορική διαμάχη δεν θα
κλιμακωθεί περαιτέρω», συμπλή-
ρωσε. Στη Γαλλία η στατιστική εται-
ρεία INSEE ανακοίνωσε χθες υπο-
χώρηση του δείκτη εμπιστοσύνης
των βιομηχανιών στις 102 μονάδες
τον Μάρτιο από τις 103 τον προ-
ηγούμενο μήνα, φθάνοντας στα χα-
μηλότερα επίπεδα από τον Νοέμβριο
του 2016. Αποτελεί, ωστόσο, το μόνο
προβληματικό σημείο στον κατά τα
άλλα ανοδικά κινούμενο σύνθετο

δείκτη της INSEE του ευρύτερου
γαλλικού ιδιωτικό τομέα, που ανήλθε
στις 104 μονάδες τον Μάρτιο από
τις 103 τον Φεβρουάριο, στα υψη-
λότερα επίπεδα από τον Νοέμβριο
του 2018 – ο σύνθετος δείκτης απαρ-
τίζεται από επιμέρους κλαδικούς δεί-
κτες. Οι έντονες διακυμάνσεις στη

γαλλική αγορά οφείλονται κατά κύριο
λόγο στις κινητοποιήσεις των «Κί-
τρινων Γιλέκων» για το υψηλό κόστος
στέγασης στη χώρα, που έπληξαν
αισθητά την καταναλωτική ζήτηση
την περίοδο προ των Χριστουγέννων.
Η εμπιστοσύνη στον τομέα των υπη-
ρεσιών και στις λιανικές πωλήσεις
παρέμεινε σταθερή τον Μάρτιο, ενώ
αυξήθηκε στο χονδρεμπόριο.

Κλίμα αβεβαιότητας και στις ΗΠΑ
δείχνει η υποχώρηση της κατανα-
λωτικής εμπιστοσύνης στις 124,1
μονάδες τον Μάρτιο από τις 131,4
τον Φεβρουάριο, σύμφωνα με το Con-
ference Board. Η πτώση για τέταρτη
φορά σε πέντε μήνες αντανακλά τους
ασθενείς ρυθμούς ανάπτυξης, που
αυτό το τρίμηνο είναι οι χαμηλότεροι
από το 2016, και τη μικρή απορρό-
φηση όσων αναζητούν εργασία.
Ωστόσο, οι ΗΠΑ μπορούν να ανα-
τρέψουν την κατάσταση, αφού οι μι-
σθοί αγγίζουν τα υψηλότερα επίπεδα
10ετίας, το χρηματιστήριο έχει ανα-
κάμψει και η Fed δεν θα αυξήσει τα
επιτόκια στο εγγύς μέλλον.
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Υποχώρηση καταναλω-
τικής εμπιστοσύνης σε
Γερμανία, ΗΠΑ, αλλά και
του δείκτη εμπιστοσύ-
νης των βιομηχανιών 
στη Γαλλία.
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Τη μεγαλύτερη αύξηση των τελευ-
ταίων 10 και πλέον ετών κατέ-
γραψαν, κατά τη διάρκεια του
2018, οι τιμές πώλησης κατοικιών
στη χώρα. Σύμφωνα με την τε-
λευταία ετήσια έρευνα του δι-
κτύου μεσιτικών γραφείων RE/
MAX, που προκύπτει με βάση τις
αγοραπωλησίες που πραγματο-
ποιήθηκαν, οι τιμές στο σύνολο
της χώρας αυξήθηκαν κατά 7,3%
σε σχέση με το 2017, όταν η αύ-
ξηση δεν είχε ξεπεράσει το 1%
συγκριτικά με το αμέσως προ-
ηγούμενο έτος. 

Σε πανελλαδικό επίπεδο, τη
μεγαλύτερη άνοδο με σχεδόν 9%
κατέγραψαν οι τιμές πώλησης
των παλαιών κατοικιών, ηλικίας
άνω των πέντε ετών, καθώς στην
κατηγορία αυτή εντοπίζεται σχε-
δόν το 90% του όγκου των συ-
ναλλαγών. Αντίστοιχα, οι τιμές
πώλησης νεόδμητων κατοικιών
ενισχύθηκαν με ετήσιο ρυθμό
της τάξεως του 6,9%.

Οσον αφορά την περιοχή της
Αττικής, στα παλαιότερα ακίνητα
σημειώθηκε αύξηση τιμών 6,9%,
ενώ αντίθετα στα νέα ακίνητα
είχαμε ακόμη μεγαλύτερη αύξηση
της τάξεως του 10,7%. Στην υπό-
λοιπη χώρα, οι τιμές στα παλαι-
ότερα ακίνητα σημείωσαν αύξη-
ση κατά 12,9%, ενώ σε εκείνα

που έχουν κατασκευαστεί την
τελευταία πενταετία η άνοδος
ήταν της τάξεως του 8,1%.

Ωστόσο, υπάρχουν και περιο-
χές «πρωταθλήτριες» των αυξή-
σεων, που κινούνται σε επίπεδο
εντελώς διαφορετικό από τον μέ-
σο όρο της αγοράς. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγμα αποτελούν συ-
νοικίες που έχουν ευνοηθεί από
την εκτόξευση της δημοφιλίας
των βραχυχρόνιων μισθώσεων
τύπου Airbnb. 

Για παράδειγμα, σύμφωνα με
τα τελευταία στοιχεία της
RE/MAX, οι μέσες τιμές πώλησης
ενός διαμερίσματος άνω των πέν-
τε ετών στο Κουκάκι εκκινούν
πλέον από τα 1.400 ευρώ/τ.μ.,
ποσό που αποτελεί αύξηση της
τάξεως του 55% σε σχέση με το
2017, όταν το αντίστοιχο ποσό
δεν ξεπερνούσε τα 900 ευρώ/τ.μ.
Αντίστοιχα, η μέση ανώτατη τιμή
στην ίδια συνοικία διαμορφώνε-
ται πλέον σε 2.150 ευρώ/τ.μ.,
έναντι 1.650 ευρώ/τ.μ πριν από
ένα χρόνο, καταγράφοντας ετή-
σια αύξηση της τάξεως του 30%.

Στον αντίποδα, σε άλλες πε-
ριοχές υψηλής απήχησης για
βραχυχρόνιες μισθώσεις, όπως
τα Εξάρχεια και το Παγκράτι, οι
τιμές είτε είναι σχετικά σταθερές
είτε καταγράφουν μικρότερη αύ-
ξηση. Για παράδειγμα, στα Εξάρ-
χεια, η μέση ανώτατη τιμή πώ-

λησης το 2018 ανήλθε σε 1.000
ευρώ/τ.μ., από 900 ευρώ/τ.μ. το
2017, ενώ στο Παγκράτι η μέση
κατώτερη τιμή παρέμεινε στα-
θερή τα 650 ευρώ/τ.μ. Βέβαια,
θα πρέπει να σημειωθεί και ο πα-
ράγοντας των ακινήτων που πω-
λήθηκαν κάθε χρόνο από το δί-
κτυο της RE/MAX, καθώς μπορεί
να προκύπτουν και σημαντικές
διαφοροποιήσεις σε ό,τι αφορά
τις επιμέρους προδιαγραφές, π.χ.
την τοποθεσία, την ποιότητα κα-
τασκευής κ.λπ.

Στην ανάλυσή της, η RE/MAX
επισημαίνει ότι «η αγορά ακινή-
των συνεχίζει να εμφανίζει αι-
σθητά σημάδια ανάκαμψης μετά
μια παρατεταμένη κρίση που
έπληξε νοικοκυριά και επιχειρή-
σεις. 

Οι τιμές των ακινήτων αντι-
κατοπτρίζουν, σε μεγάλο βαθμό,
την τάση που επικρατεί και, κυ-

ρίως, τη χρόνο με τον χρόνο αυ-
ξανόμενη ζήτηση». Παράλληλα,
επισημαίνεται ότι σημαντικό ρό-
λο στην αύξηση των τιμών έχουν
διαδραματίσει και οι αυξημένες
αποδόσεις που προσφέρουν οι
νέου τύπου βραχυχρόνιες μισθώ-
σεις, που πλέον έχουν κυριαρ-
χήσει σε αστικά κέντρα αλλά και
σε πολλές τουριστικές περιοχές. 

Τα ακίνητα αυτού του είδους
βρίσκονται πλέον στις πρώτες
επιλογές των ενδιαφερόμενων
αγοραστών, καθώς οι αποδόσεις
που προσφέρουν είναι αξιοζή-
λευτες. Πάντως, απαραίτητη προ-
ϋπόθεση για τη διατήρηση του
θετικού κλίματος και τη μεγαλύ-
τερη αύξηση του αγοραστικού
ενδιαφέροντος θα είναι πλέον η
διαμόρφωση ενός σταθερού επεν-
δυτικού περιβάλλοντος, αλλά κι
ενός ευρύτερα ευνοϊκού φορο-
λογικού καθεστώτος.

Αυξήσεις τιμών 
έως και 55%
στις κατοικίες 
το 2018
Ποιες είναι οι περιοχές «πρωταθλήτριες»
και ποιες ακολουθούν

Μεγάλη άνοδος τιμών πώλησης κα-
τοικιών και υψηλό επενδυτικό εν-
διαφέρον, τόσο για οικιστικά όσο
και για τουριστικά/ξενοδοχειακά
ακίνητα, καταγράφεται στην αγορά
της Θεσσαλονίκης. Σύμφωνα με τα
στοιχεία της πανελλήνιας έρευνας
της RE/MAX, στη συμπρωτεύουσα
οι τιμές αυξήθηκαν κατά σχεδόν
8% σε ό,τι αφορά τα ακίνητα άνω
των πέντε ετών, ενώ η άνοδος στις
νεόδμητες κατασκευές είναι σαφώς
χαμηλότερη, καθώς δεν ξεπέρασε
το 3,1%. Πρόκειται για σαφές δείγμα
της βελτίωσης του κλίματος, μετά
σειρά ετών μείωσης των τιμών, που
άγγιξε το 46% κατά μέσον όρο από
το 2008 μέχρι και το 2017.

Ωστόσο, πλέον, η άνοδος του φαι-
νομένου των βραχυχρόνιων μισθώ-
σεων έχει προκαλέσει σημαντικό
αγοραστικό ενδιαφέρον, τόσο από
εγχώριους όσο και από ξένους επεν-
δυτές, με αποτέλεσμα οι τιμές να
κινούνται πλέον ανοδικά. Στο πρό-
σφατο συνέδριο ακινήτων Prodexpo
North, που διοργάνωσε εντός της
εβδομάδας στη Θεσσαλονίκη η «Συ-
μεών Τσομώκος Α.Ε.», αναφέρθηκε
ότι το 2018 τα διαμερίσματα που
εκμισθώνονταν μέσω των ψηφιακών
πλατφορμών τύπου Airbnb ανήλθαν
σε 2.500, όταν το 2016 ήταν μόλις
μερικές δεκάδες. Ως εκ τούτου, όπως
ανέφερε η κ. Αγάπη Ξιφιλίδου, πι-
στοποιημένη εκτιμήτρια ακινήτων,
η Θεσσαλονίκη καταλαμβάνει την
έκτη θέση πανελλαδικά, μεταξύ των
προτιμήσεων των τουριστών που
αξιοποιούν την πλατφόρμα του
Airbnb για να καλύψουν τη στέγασή
τους κατά το διάστημα της διαμονής
τους στην Ελλάδα. Στον αντίποδα,
η κ. Ξιφιλίδου επισήμανε ότι η δέ-
σμευση των ακινήτων αυτών για
βραχυχρόνια μίσθωση, σε συνδυα-
σμό με τη δεδομένη ζήτηση για μα-

κροχρόνιες μισθώσεις στη Θεσσα-
λονίκη, έχει αρχίσει να δημιουργεί
ελλείψεις στην αγορά. Επιπλέον,
σημειώθηκε ότι στη Θεσσαλονίκη
παρατηρείται ως επί το πλείστον
εποχικός τουρισμός, με ανοδικές
τάσεις το φθινόπωρο και την άνοιξη,
ενώ έπονται οι χειμερινοί και οι κα-
λοκαιρινοί μήνες.

Από την άλλη πλευρά, υπάρχουν
και φαινόμενα φοροαποφυγής. Σύμ-
φωνα με σχετική καταγγελία του
μεσίτη κ. Κώστα Γεωργάκου, συνι-
δρυτή της Georgakos Properties &
Parthenon Real Estate, «οι περισ-
σότεροι ξένοι που αγοράζουν ακί-

νητα στην Ελλάδα δεν πληρώνουν
ούτε σεντ σε φόρους, καθώς τα προ-
ωθούν στη χώρα τους για μίσθωση
σε τουριστικά γραφεία, που διαθέ-
τουν δικές τους πλατφόρμες, με
αποτέλεσμα να νοικιάζονται εκεί
και να μη φορολογούνται στην Ελ-
λάδα τα εισοδήματα από τα ενοίκια».
Σε κάθε περίπτωση, οι τουριστικές
προοπτικές της πόλης είναι θετικές,
καθώς, όπως προκύπτει από σχετική
έρευνα που παρουσίασε η εταιρεία
εκτιμητών ακινήτων Values, πάνω
από το 80% των ξένων τουριστών
της Θεσσαλονίκης δηλώνει ότι επι-
θυμεί να επισκεφθεί ξανά την πόλη
στο μέλλον.

Σημαντική ενίσχυση 
των αξιών και στην αγορά 
της Θεσσαλονίκης
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Οι τιμές αυξήθηκαν κατά
σχεδόν 8% σε ό,τι αφο-
ρά τα ακίνητα άνω των
πέντε ετών, ενώ η άνο-
δος στις νεόδμητες κα-
τασκευές δεν ξεπέρασε
το 3,1%.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Στις πρώτες θέσεις πανευρωπαϊκά
βρίσκονται οι αποδόσεις των ακι-
νήτων στην Ελλάδα, αποτελώντας
ισχυρό «δέλεαρ» για όλο και περισ-
σότερα funds και ξένους θεσμικούς
επενδυτές που αναζητούν ευκαιρίες
και σε αγορές λιγότερο ανεπτυγμέ-
νες, όντας διατεθειμένοι να αναλά-
βουν και το αντίστοιχο ρίσκο. Είναι
χαρακτηριστικό ότι, σύμφωνα με
εκτιμήσεις στελεχών του κλάδου,
το 2018 τοποθετήθηκαν στην ελ-
ληνική αγορά ακινήτων εισοδήματος
(γραφεία, εμπορικά καταστήματα
και logistics) κεφάλαια που ξεπέ-
ρασαν τα 500 εκατ. ευρώ, εκ των
οποίων πάνω από το 50% προήλθε
από τις εγχώριες εταιρείες επενδύ-
σεων σε ακίνητη περιουσία (ΑΕΕΑΠ).

Στην πρώτη γραμμή
Σύγχρονα κτίρια γραφείων, απο-

θηκευτικές εγκαταστάσεις logistics
τελευταίων προδιαγραφών και εμ-
πορικά κέντρα και καταστήματα (ει-
δικά όσα βρίσκονται πέριξ της Ερμού
και της πλατείας Συντάγματος) βρί-
σκονται στην πρώτη γραμμή των
προτιμήσεων των επενδυτών, δε-
δομένης της ανάκαμψης της αγοράς.
Αλλωστε, τα ενοίκια των εμπορικών
καταστημάτων και των κτιρίων γρα-
φείων στα πλέον περιζήτητα σημεία
έχουν αρχίσει να αυξάνονται ήδη
από το δεύτερο εξάμηνο του 2016,
ενώ στα logistics η ζήτηση παρα-
μένει σταθερά υψηλότερη της προ-
σφοράς την τελευταία διετία.

Σύμφωνα με στοιχεία της εταιρείας
παροχής υπηρεσιών ακινήτων Col-
liers International, η ελληνική αγορά
συγκαταλέγεται μεταξύ των ελκυ-
στικότερων στην Ευρώπη, αναφο-
ρικά με τις αποδόσεις που μπορεί
να εξασφαλίσει ένας επενδυτής,
εφόσον κινηθεί προσεκτικά. Για πα-

ράδειγμα, ένα σύγχρονο κέντρο lo-
gistics στον Ασπρόπυργο μπορεί να
αποφέρει ετήσια απόδοση της τά-
ξεως του 11,5%, που είναι η υψηλό-
τερη στην Ευρώπη στη συγκεκρι-
μένη κατηγορία. Το πρόβλημα είναι
η έλλειψη ακινήτων επενδυτικού
χαρακτήρα, καθώς μόλις τον τελευ-
ταίο χρόνο έχουν επιστρέψει στην
αγορά οι εταιρείες ανάπτυξης ακι-
νήτων logistics, προχωρώντας σε
νέες κινήσεις. Σε κάθε περίπτωση,
όπως σημειώνουν στελέχη της αγο-
ράς, η ζήτηση για υπηρεσίες logistics
μόνο ανοδικά μπορεί να κινηθεί στο
μέλλον, λόγω της ενίσχυσης της πα-

ρουσίας της Cosco στο λιμάνι του
Πειραιά, αλλά και της συνεχούς ανά-
πτυξης του κλάδου του ηλεκτρονικού
εμπορίου. Ως εκ τούτου, τα ενοίκια
προβλέπεται να συνεχίσουν να αυ-

ξάνονται, ενισχύοντας και τις απο-
δόσεις. Αντιστοίχως, στην αγορά
γραφείων, παρότι τον τελευταίο χρό-
νο καταγράφεται μείωση αποδόσε-
ων, λόγω του πολύ υψηλού επενδυ-
τικού ενδιαφέροντος που ωθεί τις
αξίες προς τα πάνω, η Ελλάδα εξα-
κολουθεί να βρίσκεται στις υψηλές
θέσεις της ευρωπαϊκής λίστας. Ωστό-
σο, θα πρέπει να σημειωθεί ότι το
απόθεμα των κτιρίων γραφείων στην
ελληνική αγορά είναι σαφώς χαμη-
λότερων προδιαγραφών έναντι αν-
ταγωνιστικών αγορών, ακόμα και
των βαλκανικών, όπου το «προϊόν»
είναι ποιοτικότερο λόγω των ση-

μαντικών επενδύσεων που έχουν
γίνει, ενώ προσφέρει και υψηλές
αποδόσεις. Για παράδειγμα, στη Σό-
φια, τα γραφεία αποδίδουν 8%, στο
Βουκουρέστι 7,3% και στην Κων-
σταντινούπολη 8%. Πρόκειται για
πόλεις με υψηλή συγκέντρωση πο-
λυεθνικών ομίλων και πολύ σύγχρο-
νο απόθεμα γραφείων, συγκριτικά
με την Αθήνα.

Αυτός είναι ίσως ένας από τους
λόγους που οι ΑΕΕΑΠ στρέφονται
και σε άλλες κατηγορίες ακινήτων,
πέραν των «παραδοσιακών». Οπως
σημείωσε χαρακτηριστικά ο επικε-
φαλής τεχνικών υπηρεσιών της Εθνι-

κής Πανγαίας ΑΕΕΑΠ Δημήτρης Γε-
ωργιόπουλος, στο πρόσφατο συνέ-
δριο για την αγορά ακινήτων Pro-
dexpo North, που διοργάνωσε η «Συ-
μεών Τσομώκος Α.Ε.», «η ελληνική
αγορά συνεχίζει να είναι ρηχή, αλλά
αυτό είναι μια ευκαιρία να αρχίσουμε
να διευρύνουμε τη στρατηγική μας
πέρα από το παραδοσιακό μοντέλο
retail και γραφεία και να επενδύ-
σουμε σε logistics, σε φοιτητική
στέγη, όπως και στην αγορά ακινή-
των που απαιτούν ριζική αλλαγή,
έτσι ώστε να δημιουργήσουμε ένα
νέο προϊόν και υπεραξία για τους
μετόχους μας».

Αύξηση διαθεσιμότητας
Αντιστοίχως, σύμφωνα με την κυ-

ρία Νίκη Σύμπουρα, επικεφαλής της
Proprius, η οποία εκπροσωπεί στην
Ελλάδα την Cushman & Wakefield,
«το 2018 ήταν μια καλή χρονιά για
την ελληνική αγορά ακινήτων και
το 2019 φαίνεται ότι θα εξελιχθεί
σε χρονιά με ρεκόρ συναλλαγών,
παρά τις αναμενόμενες εκλογές,
όπου είθισται οι επενδυτές να τηρούν
στάση αναμονής. Το 2019 αναμέ-
νουμε αύξηση της διαθεσιμότητας
μέσω της πώλησης των χαρτοφυ-
λακίων NPLs αλλά και της εισόδου
στην αγορά νέων θεσμικών επεν-
δυτών». Η εταιρεία ανέφερε σε πρό-
σφατη έκθεσή της ότι το 2018 οι
επενδύσεις για την αγορά ακινήτων
στην Ευρώπη ανήλθαν σε 292 δισ.
ευρώ, σημειώνοντας μείωση κατά
10,8% σε ετήσια βάση. Ωστόσο, κύ-
ριος λόγος γι’ αυτό δεν ήταν η μείωση
της ζήτησης, αλλά η έλλειψη προ-
σφοράς επενδυτικών ακινήτων. Για
το 2019, η εταιρεία προβλέπει μικρή
αύξηση του όγκου των συναλλαγών,
που αναμένεται να αγγίξει τα 300
δισ. ευρώ, με τη μεγαλύτερη ζήτηση
να αφορά ακίνητα σε μικρότερες
πόλεις και νέους τομείς.

«Μαγνήτης» για τα funds οι υψηλές αποδόσεις στα ακίνητα
Γραφεία, logistics και εμπορικά καταστήματα αναζητούν στην ελληνική αγορά τα ξένα επενδυτικά κεφάλαια

������

Τα ενοίκια των εμπορι-
κών καταστημάτων 
και των κτιρίων γραφεί-
ων στα πλέον περιζήτη-
τα σημεία έχουν αρχίσει
να αυξάνονται.
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Συνέντευξη στη ΓΙΟΥΛΗ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Μέσα -

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

– Tι σας έκανε να ασχοληθείτε με 
το εστιατόριο;

-

-
-

-

– Στα περίπου 250 χρόνια της ιστο-
ρίας του εστιατορίου, ποια θεωρεί-
ται σημαντικότερη αλλαγή;

-

-

-

– Αναφέρεστε συχνά στο εστιατό-
ριο ως έναν χώρο κοινωνικών ανι-
σοτήτων και ταξικών διακρίσεων. 
Τι ήταν αυτό που σας έκανε τόσο 
μεγάλη εντύπωση;

-

-

-
-

– Ασχολείστε ιδιαίτερα με τους σερ-
βιτόρους. Γιατί;

-

-

-

-
-

-

-

-

-

– Η εποχικότητα και η τοπικότητα 
συζητούνται αρκετά τα τελευταία 
χρόνια. Πίσω απ’ αυτήν την τάση 
αναγνωρίζετε κάποια «απάντηση» 
στην παγκοσμιοποίηση;

-
-

-

-

-

-

– Πώς ερμηνεύετε την τρέλα με 
τους σεφ-σελέμπριτι; 

– Στο βιβλίο σας ο διάσημος Βρετα-
νός σεφ Ιστον Μπλούμενταλ δίνει 
μια διάλεξη για καινοτομία στην 
κουζίνα και την ίδια στιγμή του 
εστιατόριό του δίνει μάχη επιβίω-

σης. Πότε η υπόθεση εστιατόριο 
έγινε τόσο σύνθετη;

-

-

-
-

-

-

-

-

– Ποια είναι η σχέση σας με το φα-
γητό και τον χώρο της εστίασης;

-
-

-

-
-

– Για τον Προυστ η μαντλέν είναι 
αυτή που τον ταξιδεύει στην παι-
δική του ηλικία. Για εσάς; 

-
-

-

Ο άγνωστος κόσμος του εστιατορίου
Με αφορμή το τελευταίο του βιβλίο, ο Κρίστοφ Ρίμπατ μιλάει στην «Κ» για τις αντιθέσεις και την αρένα της εστίασης

«Τραπέζι για κυρίες» 

GE
O

RG
E 
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U

N
D,

 19
31

Τα εστιατόρια διαδραμα-
τίζουν σημαντικό 
ρόλο  ως αναχώματα  
στην παγκόσμια 
τυποποίηση. Πρέπει  
να ευγνωμονούμε  
τους γενναίους μάγειρες 
που αντιστέκονται.

Ο Κρίστοφ Ρίμπατ, 
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ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

Ποιητική συλλογή
Το Σολώνειον -

-
-

-

-

-
-

Πληροφορίες τηλέφωνο 22666799, 
events@soloneion.com.cy

Ατζέντα
31.3.19 -6.4.19
Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 

art@kathimerini.com.cy
kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

ΘΕΑΤΡΟ

«Δεσποινίς Τζούλη» στο «θέατρο ένα»
Το έργο

-
-

-

-

-
-
-

-

Πληροφορίες και κρατήσεις
στο τηλέφωνο 22348203.

ΘΕΑΤΡΟ

Το παγκάκι» με τον Γιώργο Κιμούλη
Ο Γιώργος Κιμούλης, 

-
-

-

-

-

-
Εισιτήρια tickethour.com.cy.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ 

«Traces | Ίχνη»
Η Alpha C.K. 

-
-

-

-

-

-

Πληροφορίες τηλέφωνο 22751325, info@ackgallery.com

ΣΥΝΕΔΡΙΟ

Συνέδριο με αφορμή τα 100 χρόνια Bauhaus

Με αφορμή 

-

-

-

-

-
-

Πληροφορίες τηλέφωνο 
22 674606, kultur-nikosia@goethe.de

«Σ
ήμερα έχουμε 

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Υπερέκθεση, 
μια ασθένεια
της εποχής

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Αν όχι εκείνοι, τότε ποιος

Ε
υτυχισμένος 

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-
-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

ΑΝΑΛΟΓΙΟ

«Revolt. She said. 
Revolt again»
της ALICE BIRCH

Στο πλαίσιο -
-

-
-

-

-
-

Κρατήσεις τηλέφωνο 99784920.

Έννοιες, όπως η αγάπη 
για τον τόπο, το ανήκειν, 
η ελευθερία, η αγάπη 
και ναι, η αγάπη για την 
πατρίδα, αλλά και για τον 
δίπλα ήταν σημαντικές. 
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Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Ο Τζέρι Μπ. Μάρτιν -

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

– Γιατί σε κάθε έργο δακτυλογρα-
φείτε ένα βιβλίο;

-

-

– Τι γράφουν αυτές οι πέντε 
εικόνες;

-
-

-
-
-

-

– Παρουσιάζετε άλλο ένα έργο σας 
εδώ, ένα είδος αυτοπροσωπογρα-
φίας. Στέκεστε σε ένα λιμάνι και η 
μορφή σας μοιάζει να επαναλαμ-
βάνεται στο φόντο. Ποιο βιβλίο 
έχετε αντιγράψει;

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

Δακτυλογραφώντας την Ιστορία 
Εικόνες φτιαγμένες από γράμματα – Τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα όπως τα είδε ένας εικαστικός που ήρθε από μακριά

Ο Τζέρι Μπ. Μάρτιν 
ανακάλυψε ένα νέο κό-
σμο, απαλλαγμένο από 
το βάρος του παρελθό-
ντος, εκείνο το οποίο  
ο ίδιος ένιωθε να κουβα-
λάει στην πλάτη του.

Ενα δένδρο
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ποια είναι -

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

– Μαγδαλένα: 
-

-
-

-

-

– Μαρία: -

-

-
-

-

-

-

-
-

-

– Αθηνά: -

-

– Mαγδαλένα: -
-

-

– Αθηνά: 
-

-

-
-

-
-

-

– Μαρία: 

-

-

-

-

– Μαγδαλένα: 

-
-
-

-

– Μαρία: -
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

Πληροφορίες: 
-

-

Παραστάσεις κατ’ οίκον για την ιστορία Της
Στο πλαίσιο του Σεζόν: Γυναίκες 2019-2021 οι τρεις σκηνοθέτριες, Μ. Ζήρα, Μ. Κυριάκου, Α. Κάσιου μιλούν στην «Κ»

Πέντε 

Στόχος των δράσεων του 
Σεζόν: Γυναίκες 2019-
2021 είναι η ευαισθη-
τοποίηση και πάνω απ’ 
όλα η συνειδητοποίη-
ση, επισημαίνουν και οι 
τρεις δημιουργοί, «προ-
σκαλούμε όλους, άντρες 
και γυναίκες, να συμμε-
τάσχουν σε αυτές». 
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Είναι η 

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

 – Είστε σε «διάλογο» με την Μπά-
ους;

-

-

-

-

-

– Τι τη χαρακτήριζε κυρίως;
-
-

-

-

-

-
-

-

-

– Σας λείπει;

-

-

-
-

– Η Πίνα Μπάους είχε μια ανοιχτή 
αγκαλιά για όλους;

-
-

– Σκεφτήκατε ποτέ να συνεργα-
στείτε με κάποια άλλη ομάδα χο-
ρού;

-
-

-
-

– Τι διδαχθήκατε από την Πίνα 
Μπάους;

-
-

– Το σώμα έχει μνήμη;

-

– «Κινούμαστε» διαφορετικά οι 
Ελληνες από τους Γερμανούς, για 
παράδειγμα;

-

-

Στην Ελλάδα υπάρχει 
εξαιρετικό έμψυχο υλι-
κό, το όνειρό μου εί-
ναι να δημιουργήσω μια 
Ακαδημία Τεχνών στην 
Κρήτη για σπουδές χο-
ρού, μουσικής, θεάτρου.

«Η Πίνα Μπάους 

«Ιεροτελεστία» για αδικοχαμένα παιδιά
Ο χορογράφος Δάφνις Κόκκινος, στενός συνεργάτης της Πίνα Μπάους, μιλάει για το έργο που θα παρουσιάσει στη Λυρική Σκηνή
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Τ
ον τελευταίο -

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-
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-
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-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

Η Ελένη Γιαννάτου γεννήθηκε στον 
Πειραιά το 1979. Σπούδασε Θεατρο-
λογία και Κλασική Φιλολογία στην 
Αθήνα, όπου ζει και εργάζεται. Ο 
«Κύριος Πηνελόπη» (εκδ. Κίχλη) 
είναι το πρώτο της βιβλίο. 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

 
Ποιος ήρωας ή ηρωίδα της λογοτε-
χνίας θα θέλατε να είστε και γιατί;

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και 
τεθνεώτες;

 
Το πιο ενδιαφέρον στοιχείο που 
μάθατε πρόσφατα χάρη στην ανά-
γνωση ενός βιβλίου;

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;

 
Το βιβλίο που έχετε διαβάσει πε-
ρισσότερες φορές;

 
Με δυο λόγια, τι πραγματεύεται το 
βιβλίο σας;

 
Το βιβλίο σας είναι ένα κρουστό 
υφαντό φτιαγμένο με νήματα από 
τον χώρο της λογοτεχνίας, του θε-
άτρου, του κινηματογράφου, της 
μουσικής, των εικαστικών. Ενα βι-
βλίο σαν αυτό απευθύνεται σε ει-
δικό και άρα περιορισμένο κοινό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ
30 χρόνια παρών. Ιδέες και
σκέψεις για την Κύπρο μας
εκδ. σελ. 

Στον Α΄ Φιλιππικό -
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ

Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Η πολιτική ως μάθημα για όλους

Οριακές καταστάσεις 

ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Με την εμφάνιση της 
οικονομικής κρίσης, 
όποιοι φορείς υπήρχαν 
για την πρόληψη και τη 
θεραπεία ψυχικών νό-
σων ή όποια κονδύλια 
πήγαιναν προς αυτή 
την κατεύθυνση  
κόπηκαν αμέσως.

«Η Κραυγή» 

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗΝ ΕΛΕΝΗ ΓΙΑΝΝΑΤΟΥ
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η λεπτομέρεια που τσακίζει είναι βέβαια το παντελόνι με τσάκιση

ΤΣΕΧΙΑ
Η συναρπαστική 

Ποτέ 

ΛΕΥΚΩΣΙΑ
Εκθεση Μιχάλη Μανουσάκη
Μια ενότητα 

ΛΟΝΔΙΝΟ
Ο Βαν Γκογκ και η Αγγλία
Η νέα 

ΠΑΡΙΣΙ
Θησαυροί του Χρυσού Φαραώ
Μεγάλο 

ΛΟΥΞΕΜΒΟΥΡΓΟ
Ακουαρέλες από την Ελλάδα
Ο Τζέιμς Φουτ 

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Μαύρη δύναμη, 1963-1983
Η είσοδος 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Την εποχή -
-

Πόσο άραγε διαρκεί μια 
φωτογραφία; Εχει τον 
δικό της χρόνο; Εχει 
διάρκεια; Αρχίζει 
και τελειώνει κάπου;
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Αναρωτιέται 

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

«Αγαπητέ Στέφανε. 

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

Η εποχή της ωριμότητας

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

Τραγούδια του Νικ Κέιβ στον καμβά
Ο ζωγράφος Στέφανος Ρόκος προσεγγίζει με χρώματα το άλμπουμ «No More Shall We Part» του Αυστραλού μουσικού

Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Τα 14 έργα θα εκτεθούν 
στο Μουσείο Μπενάκη 
της οδού Πειραιώς  
από τις 4 Απριλίου  
έως τις 19 Μαΐου.

Ο ζωγράφος 

Ο Στέφανος Ρόκος 

Μικρό 

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Η σύντομη συνάντηση του Χριστόπουλου με την Κρατική

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Οι έξυπνες επιλογές 
ρεπερτορίου  
δεν μπόρεσαν  
να συγκαλύψουν  
πάγια προβλήματα  
της ορχήστρας.

Η ερμηνεία 

Χ.
 Α

ΚΡ
ΙΒ

ΙΑ
ΔΗ

Σ
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ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΕΤΑΙΟΣ 
Σαν άμμος που χάνεται - Στιγμές
από τη ζωή δεκαέξι γυναικών
εκδ. Βιβλιοπωλείον της Εστίας, 2018  
σελ. 132 

Της ΝΕΝΑΣ ΚΟΚΚΙΝΑΚΗ

Γεννημένος  

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

Η Μπουρτζού και η Λαλέ
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

Η Πέτρα φτάνει στο Μά-
λι της Δυτικής Αφρικής, 
ακολουθώντας την απο-
στολή των Ευρωπαίων 
για να εκπαιδεύσει  
τους στρατιώτες να αντι-
μετωπίσουν τον κίνδυνο 
των τζιχαντιστών.

Η δημοσιογράφος -

Το εξώφυλλο
-

SH
U

TT
ER
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O

CK

Ζωές γυναικών
με τραγική
καθαρότητα
Διηγήματα εμπνευσμένα από δεκαέξι 
ηρωίδες με δίχως τέλος αντοχή
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07.30
10.10

11.10 Road Trip - (E)

11.35

12.10

13.30

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 ArtCafe, II - (E)

15.15 

16.15

17.30 

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 

18.50 

19.20

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05 
21.30 

22.45

23.30 EIΔHΣEIΣ 
23.35
01.15

02.00

07.30

11.00
11.30

12.50
15.30
16.00

16.50

17.50
18.00 Road Trip - (E)

18.30

19.00

19.30 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.40 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00
20.30

21.05 

22.00

23.45
00.15 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.30

05.30

08.45

09.45 

12.45 

13.50

14.30

15.30

16.30

17.30 

18.00 ΟΜΕGA NEWS 
18.10

18.30 

20.10 ΟΜΕGA NEWS 
21.05 

21.45 

22.30

00.30 

01.30

02.00
03.00

06.10

06.40

07.30

08.20

09.20 

10.45 

12.00

12.20

13.10 

14.00

15.40 

16.30

17.30

17.55
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 

19.30 

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

00.10 Τίτλοι ειδήσεων
00.20 

01.10
02.00
02.50

06.30

07.30

08.00 

09.40 

09.40 
10.20
11.30

12.00

12.40

14.20

15.00

16.20 

18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 

19.40
-
-

-

20.15  Τομές στα γεγονότα
21.15 

01.00  Γεγονότα σε τίτλους 
01.10
01.50

03.00

04.20

06.00 

07.30 

08.30
10.00 

13.00

13.35

15.15 

16.30 

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00  

19.30
-

20.15 ALPHA NEWS
21.15

-

22.00

23.15 

01.30 

03.00
03.45 

04.30

08.15
10.00
11.30
13.30

15.15
17.05
18.00
19.00
21.00
23.30
01.00

01.35

03.05

07.30
08.50

10.15

12.00
13.35 

15.15 
16.50 
18.30
20.20
22.00
01.15

07.35
08.20
10.20 
12.05

14.00 
15.10 

17.00
19.00
21.00
23.00
01.30

05.00
07.35
08.35 
10.00 

13.15

16.20 
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30 
21.30 

22.30 
23.35
01.25
02.20

12.00 
12.30
13.00
13.30 
14.00
15.00
16.00 
17.00 
18.00 
19.00 
20.00 
20.30
21.00
21.30
22.00
22.30 
23.00

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV 

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

22.45 21.05 21.45 21.20 21.15 21.15 21.00

20.20

Σε ένα 

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

Απλό σχήμα
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

Το Λεξικό
της Οξφόρδης,
η γέννηση
Η ιστορία ενός λαμπρού εγχειρήματος 
με τη ματιά του Φαράντ Σαφίνια

O Μελ Γκίμπσον

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

ΤΟ ΒΑΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στον «Αγγελο» 
-
-

-

-

-

Στη «Στιγμιαία οικογένεια»

-
-

-
-

-
-

-

Στο «Ευτυχισμένος Λάζα-
ρος» 

-
-

-

-

-

-

-

Ο καθηγητής  
και ο τρελός 
ΕΠΟΧΗΣ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 
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Με την πρόοδο -
-
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-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

Α. -

-

-

-

-

-

-

-

-
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Β. -
-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

Για περαιτέρω μελέτη

-

-

-

-

-
-

-
-

-

* Η κ. Ελένη Καλοκαιρινού είναι 
αναπληρώτρια καθηγήτρια Φιλοσοφίας 
του ΑΠΘ, συγγραφέας του βιβλίου 
«From Meta-Ethics to Ethics: An 
Overview of R. M. Hare’s Moral 
Philosophy», Peter Lang, Frankfurt am 
Main 2011.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΣΙΝΙΟΣΟΓΛΟΥ
Μαύρες διαθήκες. Δοκίμιο για τα όρια 
της ημερολογιακής γραφής
εκδ. Κίχλη, 2018, σελ. 240
 
Στις «Μαύρες διαθήκες» -
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Αχανές μάγμα
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-
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-

-
-

-

-

-

-
-

Επιμέλεια: ΧΑΡΙΔΗΜΟΣ Κ. ΤΣΟΥΚΑΣ

Η ζοφερή κληρονομιά μιας φασιστικής κοσμοαντίληψης

Παρένθετη μητρότητα επ’ αμοιβή: Ηθική επιλογή;

Ο ΣΤΟΧΑΣΤΙΚΟΣ ΒΙΟΣ

Ο Σινιόσογλου θεωρεί 
ότι οι Σμιτ - Χάιντεγκερ 
παραβλέπουν πόσο 
δύσκολη είναι η αγάπη, 
όχι του «πλησίον» αλλά 
του «μακράν». 

Η άποψη ότι τα όργανά 
μας και οι βιολογικές 
μας λειτουργίες είναι 
ιδιοκτησία μας υπάγεται 
σε μια οικονομίστικη 
καπιταλιστική πολιτική.

Το ότι η παρένθετη 
γυναίκα ελεύθερα  
και αυτόνομα αποφασίζει 
να εκμισθώσει τις ανα-
παραγωγικές της λει-
τουργίες είναι απλοϊκό.

H παρένθετη 

Ο Νικήτας Σινιόσογλου, -
-

-
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Της ΕΛΕΝΗΣ ΚΑΛΟΚΑΙΡΙΝΟΥ*

Εμβαθύνοντας στα ημερολόγια εξομολογητικής γραφής και αναστοχασμού των Μάρτιν Χάιντεγκερ και Καρλ Σμιτ

Της ΕΥΗΣ ΜΑΛΛΙΑΡΟΥ
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Επισκεφθείτε το www.kathimerini.com.cy και γνωρίστε τους υποψηφίους 

1 8 η  Α Π Ο Ν Ο Μ Η

Ελεγκτές της διαδικασίαςΣτηρίζουν
Oδηγεί με ασφάλεια

MANAGER
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